
Π Α ΚΟ Ε

#136 | ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΣ 2022|€2 Κωδικός ΕΛΤΑ 3089 | ΠΕΡΙΟΔΟΣ Δ'

ΜΗΝΙΑΙΑ ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΟΥ ΠΑΚΟΕ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΟΙΟΤΗΤΑ ΖΩΗΣ  ΤΟ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ  ΤΗΝ ΠΟΛΙΤΙΚΗ  ΤΗΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ

 
ΜΗ ΧΑΣΕΤΕ ΣΤΟ ΤΕΥΧΟΣ ΤΟΥ ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ
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Η Δυτική Αττική 
πνίγεται στο νέφος 

και στη…σιωπή
▶ ΣΕΛ. 00

Βαρβάκειος 
αγορά: H καρδιά 

της Αθήνας χτυπά 
υποτονικά

▶ ΣΕΛ. 00

Επικίνδυνη  
η ατμόσφαιρα  
μέσα στο μετρό  

της Αθήνας
▶ ΣΕΛ. 00

 Το ΠΑΚΟΕ 
και ΠΑΛΙ 

ΔΙΚΑΙΩΘΗΚΕ
▶ ΣΕΛ. 00

Το οδοιπορικό 
του νερού 

ανθρώπινης 
κατανάλωσης 
στις δημοτικές 

ενότητες 
Τανάγρας

▶ ΣΕΛ.00

Η ΕΛΠΙΔΑ 
ΣΒΗΝΕΙ 
ΤΕΛΕΥΤΑΙΑ

ΈΡΈΥΝΑ: Πώς πρέπει 
να μεταλλαχθούν  
οι λαϊκές αγορές

ΈΡΈΥΝΑ ΈΝΈΡΓΈΙΑ 
ΦΥΣΙΚΌ ΑΈΡΙΌ ΚΑΙ ΑΠΈ: 

Η μόνη λύση 

ΈΡΈΥΝΑ:Όι τράπεζες 
στραγγαλίζουν τους πολίτες. 

Πώς να αντιδράσετε

ΈΡΈΥΝΑ ΑΚΡΙΒΈΙΑ:  
Ό βραχνάς για τους πολίτες 
και πώς να προστατευτείτε

Ένα χρόνο πριν η  «ΜΗΔΕΙΑ, φέτος, η 
«ΕΛΠΙΔΑ», ενδιάμεσα οι πυρκαγιές, 
πρόσθεσαν ένα νέο Υπουργείο, με 
ετήσιο προϋπολογισμό 1,5 δις ευρώ.

Όμως οι πολίτες αγανακτισμένοι, 
φοβισμένοι και ταλαιπωρημένοι, 
σίγουρα «δεν ξεχνούν». Το ΠΑΚΟΕ, 
πιστεύει ότι ήρθε η ώρα των 
διεκδικήσεων, όχι μόνο χρηματικών, 
αλλά και ποινικών, ούτως ώστε να 
καταλάβουν οι «εξουσιαστές», ότι οι 
«εξουσιαζόμενοι», ΞΥΠΝΗΣΑΝ. Για 
αυτό θα οργανώσει τμήμα το οποίο 
θα ταρακουνήσει την «εξουσία», 
όποια και αν είναι.

42 ΧΡΟΝΙΑ Η 80ΣΕΛΙΔΗ ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΟΥ ΠΑΚΟΕ ΓΙΑ ΤΟ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ, ΕΙΝΑΙ Η ΜΟΝΑΔΙΚΗ ΠΟΥ ΚΥΚΛΟΦΟΡΕΙ ΔΩΡΕΑΝ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ ΚΑΙ ΕΥΡΩΠΗ
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Μέχρι τις 23 Ιανουαρίου-αλησμόνητη του έτους 2022-, 
όλα τα φερέφωνα της εξουσίας διαλαλούσαν τα «προϊόντα» 
τους, που με τον μόχθο του ελληνικού λαού, ασφάλισαν και 
θα αντιμετώπιζαν με πείσμα την «ΕΛΠΙΔΑ».

Πρωθυπουργός, Υπουργοί, Περιφερειάρχες, Δήμαρχοι 
θα τα έδιναν όλα για όλα, ώστε να αντιμετωπίσουν το βαρύ 
κύμα της κακοκαιρίας, με τόλμη και εμπιστοσύνη στο έμψυχο 
και υλικό δυναμικό της χώρας. Μάλιστα, ο Περιφερειάρχης 
μπροστά από την υψηλή τεχνολογία, θριαμβολογούσε λέγο-
ντας, ότι: «Αθηναίοι νυν υπέρ πάντων ο αγών. Θα την σβή-
σουμε την ΕΛΠΙΔΑ»

Όμως όλα αυτά ήταν «κούφια» λόγια γιατί, όπως τα γεγο-
νότα απέδειξαν, όλοι τους δεν έκαναν τίποτε απολύτως. Αντί-
θετα έπραξαν κατά το δοκούν, δηλαδή άφησαν την Αττική 
Οδό «μπάστε σκύλοι αλέστε», τις κύριες αρτηρίες Μεσογεί-
ων-Κηφισιά-Κατεχάκη-Μαραθώνα και άλλες, δίχως την εμφά-

νιση των υψηλής τεχνολογίας οχημάτων του Περιφερειάρχη 
και των πάσης φύσεως οχημάτων των Δήμων της Αθήνας 
και των όμορων δήμων της.

Όμως, διαπιστώθηκε η ανοργανωσιά των Δήμων, ο πλή-
ρης αποσυντονισμός όλων των υπηρεσιών -που τις πληρώ-
νει ο ελληνικός λαός, για να καλοπερνούν- και τέλος, η εγκλη-
ματική αδιαφορία της Κυβέρνησης, να αντιμετωπίσει ένα 
τέτοιο φαινόμενο. 

Πιστεύω ότι ήρθε η ώρα του πολίτη να διεκδικήσει ό,τι μπο-
ρεί, ώστε να μην ξαναπεράσει τα όσα πέρασε και να κινηθεί, 
σε αντίθεση με τη Μάνδρα και το Μάτι, όπου εκεί θρηνήσα-
με αρκετούς νεκρούς και δυστυχώς καμιά ποινική και αστι-
κή ευθύνη δεν επιρρίφθηκε σε κανέναν και ακόμα οι δίκες 
συνεχίζονται.

ΑΙΣΧΟΣ-ΝΤΡΟΠΗ και μην ξεχνάτε την ρήση «ΔΕΝ 
ΞΕΧΝΩ»Toυ Παναγιώτη
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ΠΟΙΟΙ ΕΙΜΑΣΤΕ ΚΑΙ ΤΙ ΘΕΛΟΥΜΕ

42 χρόνια αποκαλύψεις και συγκρούσεις
16 ΙΟΥΝΙΟΥ 1979 
Μια ομάδα επιστημόνων ανησυχεί για τα προβλήμα-
τα που δημιουργεί η ταχεία και απρογραμμάτιστη ανά-
πτυξη του τόπου και αποφασίζει να ιδρύσει τον πρώ-
το αδέσμευτο δυναμικό κοινωνικό φορέα, δίνοντάς 
του το όνομα ΠΑΚΟΕ (Πανελλήνιο Κέντρο Οικολογι-
κών Ερευνών).
 
ΕΙΜΑΣΤΕ ΟΙ ΠΡΩΤΟΙ ΠΟΥ ΞΕΣΗΚΩΣΑΝ ΤΗΝ 
ΕΛΛΑΔΑ ΓΙΑ ΤΟ ΝΕΦΟΣ.
Οι δικές μας μετρήσεις τροφοδότησαν τα πρωτοσέλι-

δα του αθηναϊκού Τύπου.
ΕΙΜΑΣΤΕ ΕΜΕΙΣ ΜΕ ΤΙΣ ΧΙΛΙΑΔΕΣ ΕΠΙΣΤΗ-
ΜΟΝΙΚΕΣ ΕΡΕΥΝΕΣ που ήρθαμε σε ρήξη επειδή 
επιλέξαμε να παράγουμε σε πιστοποιημένα εργαστή-
ρια τα δικά μας πρωτογενή στοιχεία και να τα αντιπα-
ραθέτουμε στα καμουφλαρισμένα στοιχεία της εκάστο-
τε κυβερνητικής κομματικής μηχανής.
 
ΕΙΜΑΣΤΕ ΕΝΑΣ ΜΗ ΚΕΡΔΟΣΚΟΠΙΚΟΣ ιδιωτικός 
οργανισμός που λάβαρό του έχει κάνει την ευαισθη-
τοποίηση της κοινής γνώμης απέναντι σε κάθε είδους 

έγκλημα. Και όχι μόνο οικολογικό.
42 ΧΡΟΝΙΑ ΤΩΡΑ ΚΑΤΑΓΓΕΛΛΟΥΜΕ τα εγκλή-
ματα κατά του περιβάλλοντος. Τώρα πια δεν θα περιο-
ριστούμε σε μετρήσεις ρύπανσης, διαχείρισης δασών, 
απόβλητα, τοξικές ουσίες και εφαρμογές εναλλακτικών 
πηγών ενέργειας. Θα υψώνουμε τη φωνή μας απένα-
ντι σε κάθε είδους ανομία. Και μέσα από την εφημερί-
δα μας και μέσα από εκστρατείες ενημέρωσης και μέσα 
από δελτία Τύπου και μέσα από ραδιοφωνικές ή τηλε-
οπτικές εκπομπές.
 ΓΙΑΤΙ ΑΞΙΖΟΥΜΕ ΜΙΑ ΚΑΛΥΤΕΡΗ ΕΛΛΑΔΑ. 

Ενώστε
τη φωνή
σας μαζί
μας

ΓΡΑΦΤΕΙΤΕ 
ΣΥΝΔΡΟΜΗΤΕΣ

Επικοινωνία: 

www.pakoe.gr
ή στα τηλέφωνα 

210 810 0804,

210 810 0805

ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ ΧΩΡΙΣ ΝΟΗΜΑedito 
rial

 Η διευθυνσή μας είναι: Nικολάου Φλώρου 8, Νέα Φιλοθέη

Ετήσια συνδρομή: Φυσικά πρόσωπα 70€
Φοιτητές - Μαθητές - Σπουδαστές: 35 €
Οργανισμοί, Επιχειρήσεις: 200€ - 10.000€
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Ο προγραμματισμός  
του ΠΑΚΟΕ το 2022

Παγκόσμια έχει αποδειχθεί ότι ο αέρας 
που αναπνέουμε, το νερό που πίνουμε, 
και χρησιμοποιούμε σαν νερό ανθρώ-

πινης κατανάλωσης, η διατροφή που κάνου-
με η οποία προκύπτει μέσα από μια αλυσίδα 
διαφόρων παραμέτρων -όπως είναι το νερό, 
το χώμα, τα φυτοφάρμακα και τα συνθετικά 
λιπάσματα που χρησιμοποιούμε, οι σπόροι 
και φυτά που πολλές φορές είναι μεταλλαγ-
μένα- έχει αποδειχθεί λοιπόν, ότι ο κορονοϊ-
ός, πηγαίνει «χέρι με χέρι» με όλες αυτές τις 
παραμέτρους.

Εδώ στην Ελλάδα, μετά από έρευνα που 
έκανε το ΠΑΚΟΕ, στις πλατφόρμες και στα 
εκδοτήρια πολλών σταθμών μετρό στην Αθή-
να, έχει αποδειχθεί ότι σε αυτά τα σημεία τα 
κρούσματα του κορονοϊού είναι τέσσερις φορές 
περισσότερα από ότι είναι στους δρόμους 
της Αθήνας. Στην Αμερική και στην Ευρώ-
πη, η ατμοσφαιρική ρύπανση αποτελεί μια 
πολύ σημαντική παράμετρο για την εξάπλω-
ση του κορονοϊού, γι’ αυτό το ΠΑΚΟΕ, μετά 
από καταγγελίες που έλαβε, προγραμμάτισε 
για το πρώτο τρίμηνο του 2022, να πραγμα-
τοποιήσει αρκετές έρευνες (έρευνες πεδίου 
και με ερωτηματολόγια) και μελέτες.

Συγκεκριμένα, για την ατμοσφαιρική ρύπαν-
ση σε συνδυασμό με τα κρούσματα του κορο-
νοϊού σε διάφορες περιοχές, το ΠΑΚΟΕ, θα 
πραγματοποιήσει μετρήσεις και στο μετρό 
και στον αέρα, μετρήσεις όπως τα pm10, τα 
pm2,5, φορμαλδεΰδη, υδρογονάνθρακες, και 
ηλεκτρομαγνητική ακτινοβολία. Οι μετρή-
σεις αυτές θα λάβουν χώρα στην Θεσσαλονί-
κη, στην Πάτρα, στο Βόλο, και την Καλαμάτα. 

Μια δεύτερη έρευνα, είναι και η ρύπανση 
στα νερά ανθρώπινης κατανάλωσης. Καθη-
μερινά σχεδόν, μετριούνται το ειδικό φορτίο 

σε απόβλητα διαφόρων περιοχών βιολογικών 
καθαρισμών, εμείς θα πάρουμε δείγματα από 
διάφορους βιολογικούς καθαρισμούς, στην 
Αττική, την Βοιωτία, και την Εύβοια, και θα 
δούμε τι φορτία μικροβιολογικών και χημικών 
παραμέτρων είναι αυξημένα, ή όχι. 

Επίσης, μια άλλη έρευνα η οποία θα γίνει, 
θα είναι για τα νερά ανθρώπινης κατανάλω-
σης. Ήδη από καταγγελίες που έχουμε, σε 
πάρα πολλές περιοχές της Ελλάδας, ειδικό-
τερα, στην Βόρεια Πελοπόννησο, στην Αττι-
κή, στην Βοιωτία, στην Θεσσαλία και στην 
Εύβοια, τα πράγματα δεν είναι και τόσο καλά.

 Γι’ αυτό τον λόγο οι εθελοντές του ΠΑΚΟΕ, 
από την Δευτέρα 3 Ιανουαρίου, μέχρι και το 
τέλος του Μαρτίου, θα αλωνίσουμε τις παρα-
πάνω περιοχές, με σκοπό να συλλέξουμε δείγ-
ματα, και να μετρήσουμε στα πιστοποιημένα 
εργαστήριά μας, τις 5 χημικές παραμέτρους 
και 3 μικροβιολογικές, και ταυτόχρονα, θα 
γίνονται επιτόπιες μετρήσεις. Επίσης, σε διά-
φορα τρόφιμα τα οποία κυκλοφορούν χωρίς 
κάποιο έλεγχο, καθώς ο ΕΦΕΤ είναι λίγος και 
ανεπαρκής, θα πάρουμε δείγματα και από λαϊ-
κές αγορές και από κεντρικές αγορές (όπως 
είναι η Βαρβάκειος και άλλες αγορές στον Πει-
ραιά) και από ιχθυόσκαλες και θα αναλύσου-
με για μικροβιακά φορτία και βαριά μέταλλα. 

Ένα τέτοιο πρόγραμμα είναι μακρόπνοο, 
και θα έλεγε κανείς ότι ίσως να είναι ανέφι-
κτο, όμως φίλοι, εθελοντές και συνεργάτες του 
ΠΑΚΟΕ, θα είναι καθημερινά, 10-15 άνθρω-
ποι στο δρόμο, για να γίνονται οι σωστές 
μετρήσεις και αναλύσεις, και τα αποτελέσμα-
τα αυτών υπογράφονται από τους υπεύθυνους 
των μετρήσεων και των αναλύσεων, και δημο-
σιεύονται αμέσως σε δελτία τύπου στην ιστο-
σελίδα και το facebook του ΠΑΚΟΕ.

Όποιος θέλει να βοηθήσει, με όποιο ποσό 
θέλει μπορεί να το κάνει μέσα από έναν συγκε-
κριμένο τραπεζικό λογαριασμό, που βρίσκεται 
αναρτημένος στην σελίδα του ΠΑΚΟΕ. Εμείς 
αυτό που είναι να κάνουμε θα το κάνουμε ό,τι 
και να γίνει, όποιος και να είναι ο εχθρός μας, 
που δυστυχώς είναι αρκετοί που επιβουλεύο-
νται με αισχροκέρδεια τις σημερινές συνθήκες. 

Επί παραδείγματι, self test 6 ευρώ σε ένα 
φαρμακείο, και σε άλλο 2,80. Προσοχή λοι-
πόν, στις μάσκες, στα self test, και στα rapid 
test. Υπάρχουν rapid test που γίνονται με 5 
ευρώ, και άλλα με 12 ευρώ. Ποια είναι η δια-
φορά; Δεν μας είπε κανείς! Ούτε και κανείς 
μπορεί να ελέγξει τι γίνεται, τα φαρμακεία, 
οι εταιρείες, και τα διαγνωστικά κέντρα είναι 
ανεξέλεγκτα. Είναι ελεύθερη η διακίνηση της 
ιδέας για την υγεία του ανθρώπου, από μια 
πανδημία που μας μαστίζει εδώ και δύο χρό-
νια; Ας μας απαντήσει ο κύριος Πλεύρης ή ο 
κύριος Μητσοτάκης. Κάτι πρέπει να κάνου-
με! Δεν είναι μόνο ο συνωστισμός, αλλά και 
το χρήμα το οποίο κυκλοφορεί από τις αγο-
ρές τέτοιων σκευασμάτων. 

Όλα αυτά ωστόσο πετιούνται στα σκουπί-
δια μας! Στην χωματερή των Άνω Λιοσίων! 
Όλα αυτά έχουν μικρόβια και ιούς. Τι γίνεται 
λοιπόν; Πριν από έξι μήνες το ΠΑΚΟΕ, είχε 
προτείνει αυτά να καίγονται σε κλειστούς κλι-
βάνους. Όμως τίποτα δεν έγινε από όλα αυτά! 
Το πρόβλημα είναι πραγματικό και είναι μπρο-
στά μας! Έχουμε χάσει που έχουμε χάσει την 
ελευθερία μας, μακάρι αυτά τα μέτρα που θα 
παρθούν να είναι τα σωστά και να πηγαίνουν 
σε ένα δρόμο που αντί να αυξάνονται τα κρού-
σματα, να μειώνονται. Και μην ξεχνάτε ότι οι 
άνθρωποι δεν έχουν λεφτά να πάρουν test. 
Πρέπει όλοι να εμβολιαστούμε!
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Σας παραθέτουμε την αλληλογραφία που είχαμε με τον Διευθυ-
ντή της ΕΑΒ, η οποία προέκυψε μετά από τηλεφωνική επικοινω-
νία. Εμείς απλά αναρωτιόμαστε κύριε Δ/ντή, αφού όλα βαίνουν 

καλώς στην ΕΑΒ, τότε γιατί αρνείσθε να επισκεφτούμε την ΕΑΒ και να 
συζητήσουμε τυχόν προβλήματα στο περιβάλλον και στους κατοίκους 
της περιοχής. Εμείς θα προχωρήσουμε σε έρευνα στο περιβάλλον, γύρω 
από την βιομηχανία.

Στη συνέχεια η ΕΑΒ, μας απάντησε με την παρακάτω επιστολή, ότι 
όλα βαίνουν καλώς

ΕΑΒ: Η βιομηχανία που παράγει οπλικά 
συστήματα και…ανθόνερο στο περιβάλλον

ΕΛΑ ΚΑΙ ΕΣΥ ΣΤΟ ΠΑΚΟΕ,  
ΤΟΝ ΦΟΡΕΑ ΠΟΥ ΚΑΤΑΓΓΕΛΛΕΙ ΤΗΝ ΔΙΑΠΛΟΚΗ
ΕΝΤΑΞΟΥ ΣΤΟΥΣ ΕΘΕΛΟΝΤΕΣ ΤΟΥ
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Το ΠΑΚΟΕ επανειλημμένα 
από το 1985 μέχρι σήμε-
ρα έχει καταγγείλει στους 

όμορους Δήμους του Πειραιά το 
παράνομο και επικίνδυνο για 
την δημόσια υγεία «ΠΑΖΑΡΙ» 
στο Σχιστό.

Εκτός του ότι έχει εγκατα-
σταθεί σε περιοχή όπου «δήθεν» 
έχει αποκατασταθεί χωματερή 
η συγκρότηση του και ιδιαίτε-
ρα τα ζώα που πωλούνται  είναι 
ανεξέλεγκτα.

Με αφορμή την πανδημία τον 
περασμένο Αύγουστο , επιστη-
μονικό συνεργείο του ΠΑΚΟΕ 
είχε πραγματοποιήσει ελέγχους 
και είχε διαπιστώσει αφενός 
μολυσμένα πτηνά ανεξέλεγκτα 
χωρίς έγγραφα εισαγωγής και 
άλλα ζωντανά με διάφορες ασθέ-
νειες και αφετέρου παράνομη 
διακίνηση προϊόντων διατρο-
φής, είχε καταγγείλει το γεγο-
νός, αλλά ακόμα περιμένουμε 
να μας γνωρίσει η αστυνομία 
και περιφέρεια τις ενέργειες που 
πραγματοποιήθηκαν για την 
απαράδεκτη αυτή κατάσταση.

Παρά το γεγονός ότι τέσσε-
ρις φορές, πρόσφατα συνεργεία 
της πολιτείας έχουν πραγματο-
ποιήσει ελέγχους, στο συγκε-
κριμένο «παζάρι» εντούτοις ο 
«βασιλιάς» των παζαριών ζει 
και βασιλεύει.

Το ΠΑΚΟΕ πιστεύει ότι το 
παζάρι αυτό ΠΡΕΠΕΙ ΝΑ ΚΛΕΙ-
ΣΕΙ.

Παρακάτω παρατίθεται δημο-
σίευμα που μας περιγράφει , 
μια από τις πολλές αστυνομι-
κές παρεμβάσεις. 

Παζάρι Σχιστού: Κατάσχεση 
εκατοντάδων άγριων πτηνών σε επι-
χείρηση δασαρχείων-αστυνομίας.

Κοινή επιχείρηση των δασικών 
κι αστυνομικών αρχών για την 
πάταξη της παράνομης διακίνη-
σης άγριων πτηνών οργανώθηκε 
το πρωί της Κυριακής στην υπαί-
θρια αγορά του Σχιστού, υπό τον 
συντονισμό των υπουργείων Περι-
βάλλοντος & Ενέργειας και Προστα-
σίας του Πολίτη, με τη συνδρομή 
της Θηροφυλακής και των Κυνη-
γετικών Οργανώσεων.

Στην επιχείρηση κατασχέθηκαν 

256 καρδερίνες, 100 λούγαρα, 32 
σκαρθάκια, 17 φανέτα, έξι φλώροι, 
πέντε σιρλοτσίχλονα, τρεις ντουνι-
άδες, δύο γαλαζοπαπαδίτσες, δύο 
τουρλιά και μία βουνοπαπαδίτσα, 
που μεταφέρθηκαν στις εγκατα-
στάσεις του Συλλόγου Προστασίας 
Άγριας Ζωής «ΑΝΙΜΑ» στην Καλ-
λιθέα, για να εξεταστούν κτηνια-
τρικά, να τραφούν σωστά και να 
επανακάμψουν, ώστε να πάρουν 
σύντοματον δρόμο της απελευ-
θέρωσης στο φυσικό περιβάλλον 
τους. Όσα πτηνά χρειάζονται περί-
θαλψη, θα παραμείνουν περαιτέρω 
στις εγκαταστάσεις του συλλόγου. 
Οι παραβάτες θα οδηγηθούν στη 
δικαιοσύνη για να τους αποδοθούν 
οι προβλεπόμενες από τον δασικό 
κώδικα ευθύνες. 

Σύμφωνα με το ΥΠΕΝ, εδώ και 
χρόνια είναι γνωστή στις δημό-
σιες Αρχές η παράνομη παγίδευ-
ση με κόλλες και ξόβεργες και στη 
συνέχεια παράνομη αγοραπωλη-
σία των ειδών της άγριας πανίδας, 
κυρίως μικρών «ωδικών» πουλιών 
σε υπαίθριες αγορές ή μέσω του 
Διαδικτύου. 

«Οι πολιτικές ηγεσίες των δύο 
υπουργείων είναι αποφασισμένες 
να εξαλείψουν κάθε παράνομη δρά-
ση» επισημαίνει. Σε δήλωσή του, ο 
υφυπουργός Περιβάλλον και Ενέρ-
γειας, Γιώργος Αμυράς, σημείωσε 
πως «τα είδη άγριας ζωής δεν προο-
ρίζονται να ζουν εγκλωβισμένα στα 
κλουβιά αλλά ελεύθερα στη φύση. 

Η παγίδευση και διακίνησή τους 
στις υπαίθριες αγορές ή μέσω ηλε-
κτρονικού εμπορίου είναι παρά-
νομη δραστηριότητα, την οποία 
τα δύο υπουργεία, Περιβάλλοντος 
και Προστασίας του Πολίτη, έχου-
με αποφασίσει να τσακίσουμε, σε 
συνεργασία με τα δασαρχεία, τις 
κυνηγετικές οργανώσεις, τις φιλοζω-
ικές οργανώσεις και τους πολίτες». 

Στη δράση συμμετείχαν ανώ-
τατοι αξιωματικοί της Ελληνικής 
Αστυνομίας και δύο ομάδες ΔΙΑΣ, 
οκτώ δασικοί υπάλληλοι από το 
ΥΠΕΝ και το τοπικό Δασαρχείο, 
καθώς και εννέα θηροφύλακες της 
Κυνηγετικής Ομοσπονδίας Στερε-
ός Ελλάδας.

Μετά από αυτό, το ΠΑΚΟΕ 
πήρε την παρακάτω απάντηση:

Η παρέμβαση μας… 
ενεργοποίησε τον μηχανισμό;

ΤΟ «ΠΑΖΑΡΙ» ΣΤΟ ΣΧΙΣΤΟ ΠΑΡΑΝΟΜΟ ΚΑΙ ΕΠΙΚΙΝΔΥΝΟ ΓΙΑ ΤΗΝ ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ
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Η ΕΛΠΙΔΑ 
ΣΒΗΝΕΙ 
ΤΕΛΕΥΤΑΙΑ
ΣΥΓΚΛΟΝΙΣΤΙΚΗ  
Η ΕΡΕΥΝΑ ΤΟΥ ΠΑΚΟΕ 
ΓΙΑ ΤΗΝ «ΕΒΔΟΜΑΔΑ 
ΤΩΝ ΠΑΘΩΝ» 
24-30/01/2022
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Τραγικά τα γεγονότα της εβδο-
μάδας του χιονιού (24-30 
Ιανουαρίου). Η κυβέρνηση 

κερδισμένη, γιατί μόνο από την 
υπερκατανάλωση ορυκτών καυ-
σίμων, έβαλε στα «τρύπια» ταμεία 
της, 1,5 δις ευρώ – τριπλάσια της 
προηγούμενης εβδομάδας- από τον 
«ειδικό» φόρο κατανάλωσης. Όμως, 
παραμένει σταθερή στα ποσοστά 
της -δημοσκόπηση SKAI-με 10 
μονάδες πάνω από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Η έρευνα που ακολουθεί, δείχνει το 
επιτελικό «χάος της σημερινής κυβέρ-
νησης. Επειδή όμως το ΠΑΚΟΕ πιστεύ-
ει, ότι οι σάπιες δομές του επιτελικού 
κράτους, δεν λειτούργησαν ΚΑΘΟΛΟΥ 
την εβδομάδα αυτή, θα προχωρήσει 
σε έρευνα σε βάθος, βάζοντας όπως 
λέει και ο λαός «το μαχαίρι στο κόκ-
καλο» και μετά, θα απευθυνθεί στην 
δικαιοσύνη.

Παρατίθεται η έρευνα.
 Στις 28 Ιανουαρίου, τέσσερις μέρες 

μετά το πέρασμα της «Ελπίδας», στην 
είσοδο των γραφείων του ΠΑΚΟΕ, ένας 
λόφος από χιόνι μετατρέπεται σταδι-
ακά από το ισχνό χάδι του ήλιου, σε 
στιβαρό πάγο. Πρόκειται για χιόνι που 
δεν βρίσκεται «in situ», δηλαδή εκεί 
που το έστρωσε το φυσικό φαινόμε-
νο. Αλλά πριν από μία μέρα, το χιόνι 
αυτό, κάλυπτε το πεζοδρόμιο και την 
οδό Νικολάου Φλώρου, της οποίας η 
άσφαλτος έχει ακόμα ίχνη πάγου. Τα 
πεζοδρόμια παραμένουν ακόμα απρο-
σπέλαστα στο μεγαλύτερο μέρος τους 
από τους όγκους χιονιού, για τους 
κατοίκους, αναγκάζοντας τους πεζο-
πόρους να περπατάνε πάνω στο οδό-
στρωμα, επωμισμένοι και με τον κίν-
δυνο του ατυχήματος.

 Για να σχηματιστεί αυτό το βουνα-
λάκι του πάγου, δεν μερίμνησε ο Δήμος 
Αθηναίων, όπως όφειλε, αλλά το ίδιο 
το ΠΑΚΟΕ. Άλλωστε το ίδιο έκαναν οι 
κάτοικοι των κτηρίων δίπλα, παραδί-
πλα, αντίκρυ και παραπέρα στη Νικο-
λάου Φλώρου και σε όλες τις οδούς που 
διατρέχουν κάθετα την απόσταση από 
τον περιφερειακό της Γαλατσίου μέχρι 
και την Πανόρμου (οι οποίες παρου-
σιάζουν την ίδια εικόνα). 

 «Η ελπίδα είναι ένα καλό πρόγευ-
μα, αλλά πολλές φορές ένα κακό βραδι-
νό» έγραφε ο Άγγλος φιλόσοφος Φράν-
σις Μπέικον και με ποιητική αδεία η 
επονομαζόμενη κακοκαιρία ως «Ελπί-
δα», υπήρξε για τον ελληνικό κρατι-
κό μηχανισμό σε όλες του τις βαθμί-
δες, ένα «κακό βραδινό», του οποίου 
όχι μόνο τον λογαριασμό πλήρωσαν 
οι πολίτες, αλλά έχουν λουστεί και τις 
«παγωμένες» συνέπειες του. 

 Πριν ακόμα λιώσουν τα χιόνια, οι 
ερευνητές του ΠΑΚΟΕ διατύπωσαν την 
άποψη της κοινής γνώμης μέσω ενός 
ερωτηματολογίου, στο οποίο απάντη-

σαν 48 πολίτες (23 άνδρες 25 γυναί-
κες/ ηλικίες από 19 έως 75/ Περιοχές 
της Αθήνας: Αμπελόκηποι, Πατήσια, 
Κολωνάκι, Σύνταγμα, Εξάρχεια ) 

Οι ερωτήσεις που τους έθεσαν οι 
συνεργάτες του ΠΑΚΟΕ ήταν οι έξης: 
▶ Ποιος πιστεύετε ότι ευθύνεται βασι-
κά για το χάος που προκάλεσε η χιο-
νόπτωση στην Αθήνα;
▶ Κατά τη γνώμη σας οι υπεύθυνοι 
πρέπει να λογοδοτήσουν;
*Πιστεύετε ότι ο Δήμαρχος της Αθή-
νας έλαβε τα κατάλληλα μέτρα;
▶ Τι νομίζετε πως πρέπει να γίνει με 
τον Περιφερειάρχη Αττικής, ύστερα 
από τις εξαγγελίες που έκανε πριν 
την χιονόπτωση;
▶ Τι θα πρέπει να γίνει με τον Υπουρ-
γό Κλιματικής Κρίσης και Πολιτι-
κής Προστασίας Χρήστος Στυλια-
νίδης, μετά τα συμβάντα λόγω της 
χιονόπτωσης στην Αττική Οδό και 
σε άλλους οδικούς άξονες; 

Σχεδόν στο σύνολο τους οι συνε-
ντευξιαζόμενοι εξέφρασαν μια βαθιά 
αγανάκτηση για τον τρόπο αντιμετώ-
πισης του ακραίου καιρικού φαινο-
μένου, από τον κρατικό μηχανισμό. 
Όπως και για τα πολιτικά πρόσωπα 
που είχαν την ευθύνη των ενεργειών. 

Αναμενόμενα ποσοστά αν υπολο-
γίσει κανείς και τα αποτελέσματα της 
πρόσφατης έρευνας που πραγματο-

ποίησε η εταιρεία δημοσκοπήσεων 
Abacus. Σύμφωνα με αυτήν, οκτώ 
στους δέκα πολίτες πιστεύουν ότι η 
διαχείριση της συγκεκριμένης χιονο-
καταιγίδας ήταν αποτυχημένη από 
την κυβέρνηση. 

Οι απαντήσεις που μας έδωσαν, 
θα κατατεθούν επιμέρους στη συνέ-
χεια του κειμένου. 

Περίπτωση πρώτη: 
«Αττική Οδός»

«Ήμουν αποκλεισμένη από στην 
Αττική Οδό την Τρίτη από τις 9 το 
πρωί έως τις 4 το απόγευμα. Παγι-
δεύτηκα στην έξοδο προς Καισαρια-
νή. Περνούσαν οι ώρες και δεν είχαμε 
καμία ενημέρωση. Σε αρκετά οχήμα-
τα τελείωναν τα καύσιμα και οι επι-
βάτες με μπιτόνια στα χέρια έβγαιναν 
αλλόφρονες στη κακοκαιρία για να 
προμηθευτούν βενζίνη από το κοντι-
νό πρατήριο. Παράλληλα άρχισαν να 
κυκλοφορούν φήμες πως αν το χιόνι 
γίνει πάγος δεν πρόκειται να φύγου-
με ποτέ από το σημείο. Αναγκαστή-
καμε να περάσουμε στο αντίθετο ρεύ-
μα μόλις πέρασε εκχιονιστικό και να 
καταλύσουμε εντέλει στη παραλιακή 
σε φιλικό σπίτι.»

 Αυτή είναι μία από τις αμέτρητες 
ιστορίες των ανθρώπων που εγκλω-
βίστηκαν στην Αττική Οδό τη βραδιά 

της Τρίτης και μας την αφηγήθηκε η 
παθούσα, στην επιτόπια έρευνα που 
πραγματοποίησε το ΠΑΚΟΕ σε πολί-
τες, σχετικά με το που επιρρίπτουν τις 
ευθύνες για τα επέκεινα του ακραίου 
καιρικού φαινομένου που έπληξε την 
χώρα και κυρίως την Αττική.

 Και όπως όλοι γνωρίζουμε πλέον, 
δεν πρόκειται δυστυχώς για την πιο 
δραματική μαρτυρία. Εκατοντάδες 
αντίστοιχες ιστορίες συμπολιτών μας 
που εγκλωβίστηκαν και είχαν σοβαρά 
προβλήματα υγείας, νεογνά στο αυτο-
κίνητο, άνθρωποι που ήταν ασθενείς 
και είχαν ανάγκη για ιατρικές παρο-
χές. ζωτικής σημασίας κ. α…Περιπτώ-
σεις που η καθεμιά τους, στοιχειοθετεί 
τη «μαύρη βίβλο» των ημερών. 

«Πρέπει να λογοδοτήσουν όσοι 
φέρουν την ευθύνη για ό,τι έγινε. Αλλά 
όπως ξέρουμε στην Ελλάδα, τα θαύ-
ματα κρατούν ένα τριήμερο. Σε λίγο 
ένα καινούργιο σκάνδαλο, ένα νέο 
γεγονός και θα ξεχάσουμε το ό,τι έγι-
νε», μας είπε μία αυτοαπασχολούμε-
νη γυναίκα 42 χρονών, όταν ερωτή-
θηκε αν θα πρέπει να λογοδοτήσουν 
όσοι έχουν ευθύνη για τα τεκταινόμε-
να της κακοκαιρίας. 

 Αυτοί που πρέπει να λογοδοτή-
σουν, που στην ερώτηση δεν υπήρξε 
πολίτης να απαντήσει το αντίθετο είναι 
όσοι μια μέρα πριν την έλευση του 
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χιονιά, συνυπέγραφαν ένα πομπώδες 
Δελτίο Τύπου 3. 000 λέξεων του οποί-
ου παραθέτουμε καίρια αποσπάσμα-
τα. Λίγες ώρες αργότερα, τα σίγουρα 
λόγια των κρατικών λειτουργών. Επι-
σημαίνουμε ότι είχε πραγματοποιη-
θεί ξανά συντονιστική σύσκεψη δύο 
μέρες πριν, δηλαδή την Παρασκευή 
21 Ιανουαρίου.

 Και επειδή έχει τη σημασία του, 
σας παρουσιάζουμε όλα τα ονόμα-
τα των συμμετεχόντων στην ευρεία 
συντονιστική σύσκεψη που πραγμα-
τοποιήθηκε την Κυριακή 23 Ιανουα-
ρίου στο Υπουργείο Κλιματικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας υπό 
τον Υπουργό Κλιματικής Κρίσης και 
Πολιτικής Προστασίας, Χρήστο Στυ-
λιανίδη, όπως διαφαίνονται από το 
Δελτίο Τύπου που αναρτήθηκε μετά τη 
σύσκεψη, στην ιστοσελίδα του Υπουρ-
γείου Κλιματικής Κρίσης και Πολιτι-
κής Προστασίας στις 21 Ιανουαρίου: 

 «Ευρεία Συντονιστική σύσκεψη 
πραγματοποιήθηκε σήμερα το απόγευ-
μα υπό τον Υπουργό Κλιματικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας, Χρήστο 
Στυλιανίδη, παρουσία του Υπουργού 
Επικρατείας, Άκη Σκέρτσου, για τον 
βέλτιστο συντονισμό όλων των συναρ-

μόδιων φορέων, ενόψει της κακοκαιρί-
ας «Ελπίδα» που αναμένεται να πλήξει 
τη χώρα από αύριο και για τις επόμε-
νες ημέρες.

 Στη σύσκεψη, η οποία πραγματο-
ποιήθηκε μέσω τηλεδιάσκεψης, συμ-
μετείχαν ο Αναπληρωτής Υπουργός 
Εσωτερικών, Στέλιος Πέτσας, ο Υφυ-
πουργός Κλιματικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας, Ευάγγελος Τουρνάς, 
ο Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουρ-
γώ, Χρήστος Τριαντόπουλος, αρμόδιος 
για θέματα κρατικής αρωγής και απο-
κατάστασης από φυσικές καταστρο-
φές, ο Γενικός Γραμματέας Πολιτικής 
Προστασίας, Βασίλειος Παπαγεωργί-
ου, ο Γενικός Γραμματέας Πρωτοβάθ-
μιας Φροντίδας Υγείας, Μάριος Θεμι-
στοκλέους, o Περιφερειάρχης Αττικής, 
Γιώργος Πατούλης, ο Περιφερειάρχης 
Στερεάς Ελλάδας, Φάνης Σπανός, ο 
Περιφερειάρχης Θεσσαλίας, Κωνστα-
ντίνος Αγοραστός, ο Περιφερειάρχης 
Νοτίου Αιγαίου, Γιώργιος Χατζημάρ-
κος, ο Αντιπεριφερειάρχης ΠΕ Λέσβου, 
Πανάγος Κουφέλος, καθώς και ο Πρό-
εδρος της ΚΕΔΕ, Δημήτρης Παπα-
στεργίου.

Επιπλέον, έλαβαν μέρος o Αρχη-
γός ΓΕΕΘΑ, Στρατηγός Κωνσταντίνος 

Φλώρος, ο Αρχηγός του Πυροσβεστι-
κού Σώματος, Αντιστράτηγος Στέφανος 
Κολοκούρης, ο Διοικητής του Εθνικού 
Συντονιστικού Κέντρου Επιχειρήσεων 
και Διαχείρισης Κρίσεων (ΕΣΚΕΔΙΚ), 
Υποστράτηγος Σπύρος Βαρσάμης, ο 
Υποστράτηγος της Ελληνικής Αστυ-
νομίας, Ελευθέριος Γκαρίλας, o Διοι-
κητής της Διεύθυνσης Τροχαίας Αττι-
κής, Σπυρίδων Λάσκος και ο Γενικός 
Διευθυντής Συντονισμού της Γενικής 
Γραμματείας Πολιτικής Προστασίας, 
Φοίβος Θεοδώρου.

Στο πλαίσιο της σύσκεψης, ο Διευ-
θυντής της Εθνικής Μετεωρολογικής 
Υπηρεσίας (ΕΜΥ), Θεόδωρος Κολυδάς, 
ενημέρωσε αναλυτικά την πολιτική 
ηγεσία του Υπουργείου και όλους τους 
συμμετέχοντες για την πορεία που θα 
ακολουθήσει η επερχόμενη κακοκαι-
ρία, ενώ το «παρών» έδωσαν ο Διευ-
θύνων Σύμβουλος του ΔΕΔΔΗΕ, Ανα-
στάσιος Μάνος και εκπρόσωποι των 
παραχωρησιούχων διαχείρισης Εθνι-
κού Οδικού Δικτύου (Αυτοκινητό-
δρομος Αιγαίου ΑΕ, Μορέας ΑΕ, Νέα 
Οδός ΑΕ / Κεντρική Οδός ΑΕ, Ολυ-
μπία Οδός ΑΕ, Αττική Οδός ΑΕ). Από 
πλευράς ΔΕΔΔΗΕ τονίστηκε, μεταξύ 
άλλων, ότι συνεργεία του ήδη μετα-

κινούνται προς νησιωτικές και άλλες 
περιοχές με δύσκολη πρόσβαση, όπου 
ενδέχεται να παρουσιαστούν προβλή-
ματα στην ηλεκτροδότηση, προκειμέ-
νου να είναι σε θέση να παρέμβουν 
άμεσα, εφόσον χρειαστεί. Ο ΔΕΔΔΗΕ 
έχει, επίσης, θέσει στη διάθεσή των 
πολιτών δωρεάν τηλεφωνική γραμμή 
για αναγγελίες βλαβών (800 400 4000).

Επιβεβαιώθηκε η ετοιμότητα όλων 
των συναρμόδιων φορέων για την άμε-
ση επέμβασή τους σε περίπτωση ανά-
γκης εξαιτίας των δυσμενών καιρικών 
συνθηκών, σύμφωνα και με το Γενικό 
Σχέδιο για την Αντιμετώπιση Εκτάκτων 
Αναγκών και Άμεση/Βραχεία Διαχεί-
ριση των Συνεπειών από την Εκδή-
λωση Χιονοπτώσεων και Παγετού με 
την κωδική ονομασία «Βορέας», ενώ 
σε κατάσταση αυξημένης ετοιμότητας 
έχουν τεθεί οι Πυροσβεστικές Υπηρε-
σίες των περιοχών που αναμένεται να 
εκδηλωθούν τα φαινόμενα, με δυνατό-
τητα περαιτέρω κλιμάκωσης, εφόσον 
απαιτηθεί, προκειμένου να αντιμετω-
πιστούν τυχόν προβλήματα. Ομοίως, 
όπως σημείωσε ο Α/ΓΕΕΘΑ Στρατη-
γός Κωνσταντίνος Φλώρος, οι Ένοπλες 
Δυνάμεις σε όλη την Επικράτεια βρί-
σκονται επίσης σε ετοιμότητα, ώστε να 
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συνδράμουν όπου χρειαστεί με προ-
σωπικό και μέσα. 

Αποφασίστηκε, επίσης, να ενεργο-
ποιηθεί το 112 εφόσον κριθεί απαραί-
τητο για την αποστολή προειδοποιητι-
κών μηνυμάτων προς τους κατοίκους, 
ανάλογα με την πορεία των φαινομένων.

Επιπλέον, για τον αποτελεσματικό-
τερο συντονισμό των δυνάμεων της 
Πολιτικής Προστασίας, αποφασίστη-
κε να λειτουργήσουν στις Περιφερεια-
κές Ενότητες που αναμένεται να πλή-
ξει η κακοκαιρία, Ενιαία Συντονιστικά 
Κέντρα, με συμμετοχή του Πυροσβε-
στικού Σώματος, της Ελληνικής Αστυ-
νομίας, των Ενόπλων Δυνάμεων, της 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης και όλων των 
εμπλεκόμενων φορέων, όπως και στις 
περιπτώσεις των κακοκαιριών «Μπάλ-
λος» και «Διομήδης», με πολύ θετι-
κά αποτελέσματα για τον συντονισμό 
των υπηρεσιών και την άμεση επίλυ-
ση προβλημάτων.

Ο Υπουργός κ. Στυλιανίδης τόνισε 
ότι όλοι οι φορείς θα βρίσκονται σε 
πλήρη ετοιμότητα νυχθημερόν καθ’ 
όλη τη διάρκεια εκδήλωσης των φαι-
νομένων και υπογράμμισε ότι το σύνο-
λο του μηχανισμού, σε πλήρη επα-
γρύπνηση, θα κάνει τα πάντα για να 
διατηρηθεί η χώρα λειτουργική και 
τυχόν προβλήματα εξαιτίας της κακο-
καιρίας να επιλύονται όσο το δυνατόν 
πιο γρήγορα.

Αξίζει, τέλος, να σημειωθεί ότι, όπως 
ανέφερε ο Αναπληρωτής Υπουργός 
Εσωτερικών, Στέλιος Πέτσας, έχουν 
δοθεί οδηγίες προς τους Δήμους, ώστε 
να ληφθούν όλα τα κατάλληλα μέτρα 
για τη διευκόλυνση της διαδικασίας 
των εμβολιασμών και την απρόσκοπτη 
προσέλευση των πολιτών στα εμβολι-
αστικά κέντρα.

 Τέλος, αποφασίστηκε να πραγμα-
τοποιηθεί νέα συντονιστική σύσκε-
ψη την Κυριακή, 23 Ιανουαρίου, για 
εκ νέου αξιολόγηση της κατάστασης.

 Σε συνέχεια των σχετικών προβλέ-
ψεων, καλούμε τους πολίτες να είναι 
ιδιαίτερα προσεκτικοί, να αποφεύγουν 
τις μη απαραίτητες μετακινήσεις κατά 
τη διάρκεια αιχμής των φαινομένων 
(έντονη χιονόπτωση, συνθήκες παγε-
τού) και να ακολουθούν πιστά τις εξής 
βασικές οδηγίες:

Ειδικότερα, σε περιοχές όπου 
προβλέπεται η εκδήλωση χιονο-
πτώσεων και παγετού:

▶ Αν πρόκειται να μετακινηθούν 
με το αυτοκίνητο:

▶ Να ενημερωθούν για τον και-
ρό και για την κατάσταση του οδι-
κού δικτύου

▶ Να έχουν στο όχημά τους αντιο-
λισθητικές αλυσίδες και το ρεζερβου-
άρ γεμάτο καύσιμα

▶ Να ταξιδεύουν, εφόσον είναι ανα-
γκαίο, κατά προτίμηση στη διάρκεια 
της ημέρας προτιμώντας τους κεντρι-

κούς δρόμους
▶ Να ενημερώνουν τους οικείους 

τους για τη διαδρομή που πρόκειται 
να ακολουθήσουν

▶ Να μεταβάλλουν το πρόγραμμα 
των μετακινήσεών τους ώστε να απο-
φεύγουν την αιχμή των καιρικών φαι-
νομένων

▶ Να ακολουθούν πιστά τις οδηγί-
ες των κατά τόπους αρμοδίων φορέ-
ων, όπως Τροχαία κλπ.

Αν μετακινούνται πεζοί:
▶ Να ντύνονται με πολλά στρώ-

ματα από ελαφριά ρούχα αντί για ένα 
βαρύ ρούχο και να φορούν κατάλληλα 
παπούτσια ώστε να αποφύγουν τραυ-
ματισμούς λόγω της ολισθηρότητας

Υπενθυμίζεται ότι σύμφωνα με το 
Έκτακτο Δελτίο Επικίνδυνων Καιρι-
κών Φαινομένων που εκδόθηκε χθες, 
Πέμπτη 20 Ιανουαρίου 2022, από 
την Εθνική Μετεωρολογική Υπηρε-
σία (ΕΜΥ), το πρώτο καιρικό σύστη-
μα θα μας επηρεάσει από το Σάββα-
το (22/1/2022) και το δεύτερο, που 
θα είναι πιο ισχυρό, από τη Δευτέρα 
(24/1/2022). Τα κύρια χαρακτηριστικά 
θα είναι οι πολύ χαμηλές θερμοκρασί-
ες, οι πυκνές χιονοπτώσεις ακόμα και 
σε πεδινές περιοχές της βόρειας και 

της ανατολικής Ελλάδας καθώς και 
στα νησιά του Αιγαίου και οι βόρειοι 
άνεμοι εντάσεως 8 με 9 μποφόρ στα 
ανατολικά.

Πιο αναλυτικά:
1) Χαμηλές θερμοκρασίες:

Από το Σάββατο αναμένεται βαθμι-
αία πτώση της θερμοκρασίας σε όλη τη 
χώρα. Επισημαίνεται ότι από τη Δευ-
τέρα έως την Τετάρτη οι θερμοκρασί-
ες θα είναι πολύ χαμηλές και οι μέγι-
στες τιμές τους δε θα ξεπεράσουν τους 
2 με 3 βαθμούς Κελσίου. Παράλληλα 
ο παγετός θα είναι ισχυρός και ειδι-
κά στην κεντρική και τη βόρεια χώρα 
τοπικά ολικός.
2) Χιονοπτώσεις:

Α) το Σάββατο 22/1/2022 θα επη-
ρεαστούν με χιονοπτώσεις ακόμα και 
πεδινές περιοχές αρχικά της Μακεδο-
νίας και της Θράκης και βαθμιαία της 
Θεσσαλίας, της Ανατολικής Στερεάς και 
της Εύβοιας. Προς το βράδυ χιονοπτώ-
σεις θα ξεκινήσουν σε όλο το Αιγαίο 
και κατά τόπους στο κεντρικό και το 
βόρειο τμήμα του θα είναι πυκνές.

Β) την Κυριακή 23/1/2022 ανα-
μένεται ύφεση των φαινομένων στα 
ηπειρωτικά, ενώ στην Εύβοια και σε 
όλο το Αιγαίο θα συνεχιστούν κατά 

διαστήματα οι πυκνές χιονοπτώσεις.
Γ) τη Δευτέρα 24/1/2022 οι χιο-

νοπτώσεις θα ενταθούν και θα είναι 
τοπικά πυκνές αρχικά στο Κεντρικό 
και το Βόρειο Αιγαίο, την Εύβοια, την 
Ανατολική Θεσσαλία και την Ανατολι-
κή Στερεά και βαθμιαία στην Ανατολι-
κή Πελοπόννησο και σε όλο το νότιο 
Αιγαίο μέχρι την Κρήτη και τα Δωδε-
κάνησα. Κατά διαστήματα χιονοπτώ-
σεις θα σημειώνονται στη Μακεδονία 
και τη Θράκη.

Δ) την Τρίτη 25/1/2022 τα φαι-
νόμενα θα παρουσιάσουν ύφεση στη 
βόρεια χώρα, αλλά στις υπόλοιπες 
περιοχές θα συνεχιστούν οι πυκνές 
χιονοπτώσεις.
3) Θυελλώδεις Άνεμοι:

Τη Δευτέρα και την Τρίτη θα επι-
κρατούν στην Ανατολική Ελλάδα και 
κυρίως στην περιοχή του Αιγαίου θυελ-
λώδεις έως πολύ θυελλώδεις βόρει-
οι βορειοανατολικοί άνεμοι (8 με 9 
μποφόρ).

Οι πολίτες μπορούν να ενημερώ-
νονται καθημερινά για την εξέλιξη 
των έκτακτων καιρικών φαινομένων 
στα τακτικά δελτία καιρού της ΕΜΥ 
και στην ιστοσελίδα της ΕΜΥ στην 
ηλεκτρονική διεύθυνση www.emy.gr.



#136 • ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΣ 202210 / EΡΕΥΝΑ ΚΑΚΟΚΑΙΡΙΑ «ΕΛΠΙΣ

Για πληροφορίες και ανακοινώσεις 
σχετικά με την επικρατούσα κατάστα-
ση και την βατότητα του οδικού δικτύ-
ου λόγω εισροής πλημμυρικών υδά-
των σε αυτό ή λόγω χιονοπτώσεων και 
παγετού, οι πολίτες μπορούν να επι-
σκεφθούν την ιστοσελίδα της ΕΛ.ΑΣ. 
www.astynomia.gr.

Για περισσότερες πληροφορίες και 
οδηγίες αυτοπροστασίας από τα έντο-
να καιρικά φαινόμενα, οι πολίτες μπο-
ρούν να επισκεφθούν την ιστοσελίδα 
του Υπουργείου Κλιματικής Κρίσης και 
Πολιτικής Προστασίας στην ηλεκτρονι-
κή διεύθυνση www.civilprotection.gr»

Συντονιστική σύσκεψη πραγματο-
ποιήθηκε την Κυριακή 23 Ιανουαρίου 
στο Υπουργείο Κλιματικής Κρίσης και 
Πολιτικής Προστασίας ενόψει του δεύ-
τερου κύματος της κακοκαιρίας «Ελπί-
δα», όπως αναφέρεται στο έγγραφο που 
είναι επίσης αναρτημένο στην ιστοσε-
λίδα του Υπουργείου: 

«Από αύριο, Δευτέρα 24 Ιανουαρί-
ου, αναμένεται να εκδηλωθούν έντονα 
καιρικά φαινόμενα, με πυκνές χιονο-
πτώσεις και παγετό σε μεγάλο μέρος 
της χώρας.

Συσκέψεις
Στο πλαίσιο της σύσκεψης, έγινε 

αναλυτική ενημέρωση των συμμετε-
χόντων από τον Διευθυντή της Εθνι-
κής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας (ΕΜΥ), 
Θεόδωρο Κολυδά, για την πορεία της 
κακοκαιρίας, καθώς και ενημέρωση 
από τον Διευθύνοντα Σύμβουλο του 
ΔΕΔΔΗΕ, Αναστάσιο Μάνο και από 
τους εκπροσώπους των παραχωρη-
σιούχων διαχείρισης Εθνικού Οδικού 
Δικτύου (Αυτοκινητόδρομος Αιγαίου 
ΑΕ, Μορέας ΑΕ, Νέα Οδός ΑΕ / Κεντρι-
κή Οδός ΑΕ, Ολυμπία Οδός ΑΕ, Αττι-
κή Οδός ΑΕ) για τα μέχρι τώρα μικρής 
έκτασης προβλήματα που αντιμετώπι-
σαν επιτυχώς, καθώς και τις προπα-
ρασκευαστικές ενέργειες στις οποί-
ες έχουν προβεί ενόψει του δεύτερου 
κύματος της κακοκαιρία

Σύμφωνα με την ενημέρωση της 
ΕΜΥ, αύριο Δευτέρα, αλλά και την Τρί-
τη αναμένουμε πολύ έντονα καιρικά 
φαινόμενα με πρωτόγνωρες πυκνές 
χιονοπτώσεις σε περιοχές της χώρας 
όπου, συνήθως, δεν έχουμε ανάλογα 
καιρικά φαινόμενα. 

Προβλέπεται ότι σε κεντρικό και 
βόρειο Αιγαίο, Σποράδες, Εύβοια, ανα-
τολική Θεσσαλία, κυρίως στη Μαγνη-
σία, σε ανατολική Στερεά Ελλάδα και 
στην Αττική, ανατολική Πελοπόννη-
σο, Κυκλάδες και Κρήτη, θα έχουμε 
τα πιο έντονα καιρικά φαινόμενα και 
πυκνές χιονοπτώσεις. Τα φαινόμενα 
στα βόρεια της χώρας θα αρχίσουν από 
αργά απόψε το βράδυ. Γι’ αυτό ανεξαρ-
τήτως του καιρού αυτή τη στιγμή, όλοι 
πρέπει να ξέρουν ότι ενδέχεται απρό-
οπτη αλλαγή του καιρού στην περιο-

χή τους. Ιδιαίτερα για την Αττική και 
σύμφωνα με την τελευταία ενημέρω-
ση της ΕΜΥ, τα φαινόμενα αναμένε-
ται να ξεκινήσουν λίγο νωρίτερα από 
την αρχική εκτίμηση των μετεωρολό-
γων, δηλαδή από νωρίς το μεσημέρι, 
αύριο Δευτέρα.

Τα θέματα που μας απασχόλησαν 
σε αυτή την σύσκεψη, εκτός από την 
ενημέρωση για την εξέλιξη του καιρού 
και το που βρισκόμαστε σε επίπεδο 
προετοιμασίας-ετοιμότητας, ήταν τρία. 

Η λειτουργία των σχολείων, η δυνα-
τότητα των δυνάμεων που διαχειρίζο-
νται τους αυτοκινητόδρομους να τους 
κρατήσουν ανοιχτούς, έτσι ώστε να 
συνεχιστεί απρόσκοπτα η οικονομι-
κή και κοινωνική δραστηριότητα της 
χώρας, η λειτουργικότητά της, καθώς 
και η διασφάλιση ότι παντού, ακόμη 
και στο πιο μικρό χωριό, δεν θα έχου-
με προβλήματα με την ηλεκτροδότηση. 

Σε σχέση με την λειτουργία των 
σχολείων: Γίνεται συνεχής αξιολόγη-
ση της κατάστασης και όπως αντι-
λαμβάνεστε οι αποφάσεις θα ληφθούν 
κατά περίπτωση. Όπως είναι γνωστό, 
τις αποφάσεις για την λειτουργία των 
σχολείων θα τις λάβει η τοπική αυτοδι-
οίκηση 1ου και 2ου βαθμού. Για αυτό 
και στην Αττική αυτή τη στιγμή διεξά-
γεται σύσκεψη με τον Περιφερειάρχη 
και τους Δημάρχους για να ληφθούν 
οι αποφάσεις με βάση τα νέα μετεω-
ρολογικά δεδομένα. 

Σε ό,τι αφορά περιοχές της Εύβοιας, 
Σποράδες αλλά και νησιά των Κυκλά-
δων, έχουν ήδη παρθεί αποφάσεις από 
την τοπική αυτοδιοίκηση και ορισμέ-
να σχολεία ή ακόμη και όλα τα σχολεία 
σε κάποιες περιοχές, θα μείνουν κλει-
στά για το επόμενο διήμερο. Οι γονείς 
θα ενημερωθούν από τα μέσα ενημέ-
ρωσης για τις συγκεκριμένες περιοχές. 
Είναι σαφές ότι όπου δεν λειτουργή-
σουν τα σχολεία θα υπάρξει τηλεκπαί-
δευση. Το έχει προετοιμάσει ήδη το 
Υπουργείο Παιδείας και η τηλεκπαί-
δευση θα συνεχίσει, όπως έχει ήδη 
γίνει πάρα πολλές φορές και κατά την 
περίοδο της πανδημίας.

Είπα και πριν ότι για την Αττική, 
θα ληφθούν συγκεκριμένες αποφάσεις 
στο πλαίσιο της σύσκεψης μεταξύ του 
Περιφερειάρχη και των Δημάρχων. Από 
πλευράς Πολιτικής Προστασίας, αιτι-
ολογούμε αυτές τις αποφάσεις για τα 
σχολεία στη βάση δύο κύριων λόγων: 
Πρώτον, είναι δεδομένο από την ενη-
μέρωση των μετεωρολόγων ότι τα φαι-
νόμενα αναμένεται να ξεκινήσουν ενώ 
τα παιδιά θα βρίσκονται ήδη στα σχο-
λεία και σε αυτή την περίπτωση, θα 
καθίσταται δύσκολη και ενδεχομένως 
επικίνδυνη η επιστροφή τους στο σπίτι. 
Τα φαινόμενα θα εμφανιστούν δηλαδή 
αύριο μέσα στην ημέρα κατά την ώρα 
κατά την ώρα λειτουργίας των σχολεί-
ων. Ο δεύτερος παράγοντας βέβαια, 

είναι η πανδημία, καθώς τα παράθυ-
ρα των σχολείων πρέπει να παραμεί-
νουν ανοιχτά και τις επόμενες μέρες 
θα έχουμε όντως πολύ δυνατό ψύχος 
και σε κάποιες περιπτώσεις, παγετό. 
Επαναλαμβάνω όμως ότι η τελική από-
φαση θα ανακοινωθεί από την Περι-
φέρεια Αττικής σε συνέχεια σύσκεψης 
με τους Δήμους, η οποία πραγματο-
ποιείται αυτή την ώρα.

Δεύτερο σημείο: οι μετακινήσεις. 
Απευθύνουμε ισχυρή έκκληση προς 
τους πολίτες να είναι πάρα πολύ προ-
σεκτικοί και να αποφεύγουν κάθε μη 
απαραίτητη μετακίνηση για τις επό-
μενες 48 ώρες. Η απότομη αλλαγή 
του καιρού πρέπει να μας προβλη-
ματίσει πολύ στις μετακινήσεις μας, 
γιατί μπορεί να φύγουμε από το σπί-
τι μας με αίθριο καιρό, αλλά όταν θα 
επιστρέφουμε να είναι εντελώς διαφο-
ρετικές οι συνθήκες. Επίσης, απευθύ-
νουμε ισχυρή σύσταση προς τους πολί-
τες των περιοχών όπου αναμένονται 
έντονα φαινόμενα να έχουν μαζί τους 
αντιολισθητικές αλυσίδες.

Για τους αυτοκινητόδρομους: 
Θα γίνει μεγάλη προσπάθεια ώστε να 
παραμείνουν ανοιχτοί, ώστε να συνε-
χίσει η χώρα να λειτουργεί, ώστε να 
συνεχίσει απρόσκοπτα η οικονομική 
και κοινωνική δραστηριότητα. Από τη 
σύσκεψη, φάνηκε ότι η στενή συνερ-
γασία των εταιρειών διαχείρισης των 

αυτοκινητόδρομων και της Τροχαίας, 
θα μας βοηθήσει ώστε να μην κλείσει 
ούτε λεπτό ένας εθνικός δρόμος, ένας 
αυτοκινητόδρομος.

 Εάν παρ’ ελπίδα αυτό συμβεί, οι 
πολίτες θα έχουν άμεση ενημέρωση για 
περιορισμό της κίνησης κι εδώ ανα-
φέρομαι κυρίως στα βαρέα οχήματα. 
Στην περίπτωση των βαρέων οχημά-
των, επαναλαμβάνω, Τροχαία και εται-
ρείες διαχείρισης εγγυώνται ότι μπο-
ρούν να διαχειριστούν το φαινόμενο 
και να μείνουν ανοιχτοί οι δρόμοι. 
Εντούτοις, ειδικά για τα βαρέα οχήμα-
τα, συστήνουμε, σε όσους σκοπεύουν 
να χρησιμοποιήσουν τον οδικό άξονα 
Αθηνών-Θεσσαλονίκης, να χρησιμο-
ποιήσουν άλλους ανάλογους αυτοκινη-
τόδρομους, παραδείγματος χάριν την 
Ολυμπία και Ιονία Οδό, έτσι ώστε να 
αποφύγουν κάθε ενδεχόμενο πρόβλη-
μα. Η σύσταση για τα βαρέα οχήματα 
είναι ισχυρή καθώς πρέπει να αποφύ-
γουμε πάση θυσία οποιαδήποτε εκτρο-
πή ενός βαρέος οχήματος μέσα στον 
αυτοκινητόδρομο. Ένα τέτοιο συμβάν 
δημιουργεί πολλές φορές ανυπέρβλη-
τα προβλήματα.

Επίσης, οι οδηγοί Ι.Χ. οχημάτων 
που σχεδιάζουν να μετακινηθούν στον 
άξονα Αθήνας-Θεσσαλονίκης, θα πρέ-
πει να έχουν οπωσδήποτε μαζί τους 
αντιολισθητικές αλυσίδες. Η Αστυνο-
μία, αναλόγως της εξέλιξης των και-
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ρικών φαινομένων, δεν θα επιτρέπει 
σε οχήματα δίχως αντιολισθητικές 
αλυσίδες να εισέρχονται στον αυτο-
κινητόδρομο.

Το τρίτο θέμα που συζητήσαμε στη 
σύσκεψη ήταν η ηλεκτροδότηση σε 
όλη τη χώρα: Με τις προσπάθειες του 
ΔΕΔΔΗΕ αυτές τις δύο μέρες - αν και 
τα φαινόμενα δεν ήταν τόσο έντονα - 
δεν υπήρξαν ούτε μικρά χωριά που να 
έμειναν έστω και για λίγο χωρίς ρεύ-
μα. Μόνο στην Εύβοια και στην Άνδρο 
και είχαμε μια πολύ μικρής διάρκειας 
διακοπή ρεύματος που αποκαταστά-
θηκε άμεσα. Με τη συνεχή συνεργα-
σία και τον συντονισμό μεταξύ του 
Υπουργείου μας, της Πολιτικής Προ-
στασίας, των Ενόπλων Δυνάμεων, των 
Περιφερειών, των Δήμων και του ΔΕΔ-
ΔΗΕ, πιστεύουμε ότι θα έχουμε άμε-
ση αποκατάσταση την ηλεκτροδότη-
σης παντού, όπου και αν σημειωθούν 
προβλήματα. Ενημερώνουμε ότι έχουν 
ήδη πραγματοποιηθεί σε πολλές περιο-
χές της χώρας κοπές δέντρων και κλα-
διών γύρω από τους πυλώνες μεταφο-
ράς ρεύματος από τον ΔΕΔΔΗΕ και 
άλλες υπηρεσίες, ενώ, κι εδώ είναι μία 
ειδική περίπτωση, έχει υπάρξει ειδική 
πρόνοια ώστε οι σεισμόπληκτες περι-
οχές όπως το Αρκαλοχώρι στην Κρή-
τη, να μην αντιμετωπίσουν προβλή-
ματα στην ηλεκτροδότηση.

Επίσης, ενημερώνουμε ότι μέσω 

του 112, θα σταλεί όπου κριθεί απα-
ραίτητο μήνυμα προς τους πολίτες με 
τις απαραίτητες οδηγίες και συστάσεις 
για τα έντονα καιρικά φαινόμενα (σημ: 
εστάλη ήδη σε Μαγνησία, Σποράδες, 
Φθιώτιδα, Εύβοια, βόρειες Κυκλάδες 
και Λήμνο).

Έχουμε μπροστά μας ένα δύσκολο 
διήμερο. Χρειάζεται από όλους προ-
σοχή και εγρήγορση. Θερμή παρά-
κληση: ακολουθείτε πιστά τις οδηγίες 
των Αρχών. Είμαι πεπεισμένος ότι με 
σωστή συνεργασία όλων των φορέ-
ων, τη βοήθεια των πολιτών, θα μπο-
ρέσουμε να μειώσουμε, αν είναι δυνα-
τόν στο ελάχιστο, τις επιπτώσεις από 
αυτήν την κακοκαιρία. Έχω δηλώσει 
κατ’ επανάληψη αυτές τις μέρες ότι η 
χώρα διαθέτει ένα εξαίρετο ανθρώπι-
νο δυναμικό που μπορεί να διαχειρίζε-
ται κρίσεις και πιστεύω για μία ακόμη 
φορά, αυτό θα επιβεβαιωθεί απολύτως.

Υπενθυμίζεται ότι όλοι οι συναρ-
μόδιοι φορείς βρίσκονται σε πλήρη 
ετοιμότητα για άμεση επέμβασή τους 
σε περίπτωση ανάγκης εξαιτίας των 
δυσμενών καιρικών συνθηκών, σύμ-
φωνα και με το Γενικό Σχέδιο για την 
Αντιμετώπιση Εκτάκτων Αναγκών και 
Άμεση/Βραχεία Διαχείριση των Συνε-
πειών από την Εκδήλωση Χιονοπτώ-
σεων και Παγετού με την κωδική ονο-
μασία «Βορέας».

Επιπλέον, λειτουργούν σε όλες τις 
Περιφερειακές Ενότητες που αναμέ-
νεται να πλήξει η κακοκαιρία, Ενιαία 
Συντονιστικά Κέντρα, με συμμετο-
χή του Πυροσβεστικού Σώματος, της 
Ελληνικής Αστυνομίας, των Ενόπλων 
Δυνάμεων, της Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
και όλων των εμπλεκόμενων φορέων, 
ενώ όλες οι δυνάμεις Πολιτικής Προ-
στασίας των περιοχών όπου αναμέ-
νεται να εκδηλωθούν τα φαινόμενα 
(Αττική, Μαγνησία, Εύβοια και Σκύ-
ρο, Βοιωτία, Κυκλάδες) βρίσκονται σε 
επιφυλακή με δυνατότητα περαιτέρω 
κλιμάκωσης, εφόσον απαιτηθεί, προ-
κειμένου να αντιμετωπιστούν τυχόν 
προβλήματα.

Επίσης, σημειώνεται ότι ο ΔΕΔ-
ΔΗΕ έχει, επίσης, θέσει στη διάθε-
σή των πολιτών δωρεάν τηλεφωνική 
γραμμή για αναγγελίες βλαβών (800 
400 4000).

Σε συνέχεια των σχετικών προβλέ-
ψεων, επαναλαμβάνουμε προς τους 
πολίτες έκκληση να είναι ιδιαίτερα 
προσεκτικοί, να αποφεύγουν τις μη 
απαραίτητες μετακινήσεις κατά τις 
επόμενες 48 ώρες.» 

Σε δήλωσή του, μετά το πέρας της 
σύσκεψης, ο Χρήστος Στυλιανίδης ανέ-
φερε με βεβαιότητα: «Όλοι είμαστε σε 
πλήρη ετοιμότητα. Είμαστε σε επαγρύ-
πνηση για να αντιμετωπίσουμε κάθε 
ενδεχόμενο πρόβλημα». 

Και για όσους ισχυρίστηκαν εκ των 
υστέρων ότι δεν γνώριζαν την ώρα του 

φαινομένου, ο Στυλιανίδης είπε: «Ιδι-
αίτερα για την Αττική και σύμφωνα με 
την τελευταία ενημέρωση της ΕΜΥ, τα 
φαινόμενα αναμένεται να ξεκινήσουν 
λίγο νωρίτερα από την αρχική εκτίμη-
ση των μετεωρολόγων, δηλαδή από 
νωρίς το μεσημέρι, αύριο Δευτέρα.»

 Στα θέματα που απασχόλησαν την 
σύσκεψη, υπήρξε η δυνατότητα των 
δυνάμεων που διαχειρίζονται τους 
αυτοκινητόδρομους να τους κρατήσουν 
ανοιχτούς. «Από τη σύσκεψη, φάνηκε 
ότι η στενή συνεργασία των εταιρειών 
διαχείρισης των αυτοκινητόδρομων 
και της Τροχαίας, θα μας βοηθήσει 
ώστε να μην κλείσει ούτε λεπτό ένας 
εθνικός δρόμος, ένας αυτοκινητόδρο-
μος. » είπε ο Υπουργός και πρόσθεσε: 
«Έχω δηλώσει κατ’ επανάληψη αυτές 
τις μέρες, ότι η χώρα διαθέτει ένα εξαί-
ρετο ανθρώπινο δυναμικό που μπορεί 
να διαχειρίζεται κρίσεις και πιστεύω 
για μία ακόμη φορά, ότι αυτό θα επι-
βεβαιωθεί απολύτως. »

Αυτή η σιγουριά, του επιτελικού κρά-
τους μεταδόθηκε από όλα τα Μ.Μ.Ε., 
ποτίζοντας τους πολίτες με τη ψευ-
δαίσθηση ότι η πολιτεία βρίσκεται σε 
ετοιμότητα και είναι ικανή να αντεπε-
ξέλθει κάθε δυσκολία που θα προκύ-
ψει λόγω της κακοκαιρίας. 

Τη συνέχεια, δεν χρειάζεται να την 
παρουσιάσουμε. Δεν υπάρχει Έλλη-
νας, που να μην το βίωσε με τον έναν 

ή τον άλλο τρόπο: Είτε εγκλωβισμένος 
στη καμπίνα του αυτοκινήτου του, 
είτε στο χώρο εργασίας του, είτε στο 
δωμάτιο του σπιτιού του. Χωρίς ρεύ-
μα για μέρες. 

 Όπως υπογραμμίζει ο Διευθυντής 
Ερευνών, στο Εθνικό Αστεροσκοπείο 
Αθηνών Κώστας Λαγουβάρδος σε δήλω-
ση του που αναπαρήγαγε μία από τις 
πιο έγκυρες εφημερίδες παγκοσμίως, 
η βρετανική Gurdian «Η κακοκαιρία 
είχε προβλεφθεί λεπτομερώς και έγκαι-
ρα, αλλά οι αξιωματούχοι αγνόησαν τις 
προγνώσεις. Δεν υπάρχει καμία δικαι-
ολογία . . . Σε αντίθεση με 20 χρόνια 
πριν, τώρα έχουμε τα εργαλεία και τις 
μεθόδους να προβλέψουμε επακριβώς 
τέτοια φαινόμενα και το συγκεκριμέ-
νο, προβλέφθηκε πάρα πολύ καλά. Για 
μία ακόμη φορά, είδαμε το κράτος να 
διστάζει να ακούσει τους επιστήμονες 
και αυτό είναι επικίνδυνο, όταν μιλά-
με για την ασφάλεια των πολιτών και 
των περιουσιών τους». 

Ειδικότερα, η βρετανική εφημερίδα 
γράφει: «Σε μία χώρα όπου η κεντροδε-
ξιά κυβέρνηση Μητσοτάκη, σπανίως 
επικρίνεται από τα Μ.Μ.Ε., η κριτική 
που δέχθηκε για την καθυστερημένη 
αντίδρασή της στον χιονιά ήταν τόσο 
μεγάλη, ώστε δεν μπορούσε να αγνο-
ηθεί, όταν οι σκηνές χάους που κατα-
γράφονταν ήταν ασυγχώρητες για κρά-
τος μέλος της Ε.Ε.» 



#136 • ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΣ 202212 / EΡΕΥΝΑ ΚΑΚΟΚΑΙΡΙΑ «ΕΛΠΙΣ

 Ίσως ο λόγος που η βρετανική εφη-
μερίδα έφτασε στο σημείο να ασχολη-
θεί με την πολιτική διάσταση της αντι-
μετώπισης της κακοκαιρίας από τον 
ελληνικό κρατικό μηχανισμό, ήταν ο 
εμφανής «χαρτοπόλεμος» ανάμεσα 
στους εμπλεκόμενους φορείς. Σωρη-
δόν μετά τα γεγονότα, κυκλοφόρησαν 
Δελτία Τύπου ανάμεσα στους εμπλεκό-
μενους φορείς: την εταιρεία «Αττικές 
Διαδρομές» και το υπουργείο Κλιμα-
τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας, τα οποία είχαν ως στόχο την 
επίρριψη των ευθυνών από τον «Άννα 
στον Καϊάφα». Ένα πινγκ- πονγκ των 
ευθυνών, που συνεχίζεται ανερυθρία-
στα παρά το ότι, την ώρα που γράφο-
νται αυτές οι γραμμές υπάρχουν οικί-
ες χωρίς ηλεκτρισμό και θέρμανση και 
πολίτες -κυρίως στα βόρεια προάστια 
της Αττικής- δεν έχουν την δυνατότη-
τα να βγουν από τα σπίτια τους. 

Yπήρξαν ελλείψεις
 «Η διαχείριση κρίσεων δεν είναι 

τόσο έτοιμη όσο νομίζουμε. Δεν λέω 
ότι δεν υπάρχουν παθογένειες γι’ 
αυτό πρέπει να τα δούμε όλα: και τις 
συμβάσεις και τον ρόλο του κράτους», 
υποστήριξε μετά το φαινόμενο ο ίδιος 
άνθρωπος, που υπερθεμάτιζε λίγες 
μέρες πριν ότι όλα είναι υπό έλεγχο 
και έχει την απόλυτη βεβαιότητα της 
επάρκειας του κρατικού μηχανισμού, 
ο Χρήστος Στυλιανίδης, τονίζοντας 
ακόμα ότι «Ήταν ένα πολύ δύσκολο 
φαινόμενο με μια χιονοκαταιγίδα που 
δεν εμφανίζεται συχνά και δημιουρ-
γεί τέτοια πίεση και τέτοιον όγκο χιο-
νιού που είναι δύσκολα διαχειρίσιμος. 

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι υπήρ-
ξαν ελλείψεις και ανεπάρκειες. Όμως 
αν εξετάσουμε την όλη ανάλυση πώς 
εξελίχθηκε ο σχεδιασμός και η υλο-
ποίησή του υπάρχουν συγκεκριμένες 
ευθύνες οι οποίες μεγέθυναν το πρό-
βλημα». Επίσης προανήγγειλε ότι θα 
συσταθεί μια επιτροπή ειδικών επι-
στημόνων, για να αξιολογήσει όλα τα 
προβλήματα που εμφανίστηκαν στη 
διαδικασία της υλοποίησης του σχε-
διασμού. «Θα ήταν λάθος και ανώρι-
μο να κατανείμω ευθύνες δίχως αυτά 
τα επιστημονικά δεδομένα» κατέληξε.

Από την πλευρά της, η εταιρεία 
«Αττικές Διαδρομές» επιρρίπτει ευθύ-
νες στο υπουργείο Κλιματικής Κρίσης 
για την ταλαιπωρία των οδηγών και 
αποποιείται κάθε ευθύνη. Σύμφωνα με 
τη μακροσκελή ανακοίνωση της, που 
αντλήσαμε από την επίσημη ιστοσε-
λίδα της εταιρείας, «Στη σύσκεψη της 
21ης Ιανουαρίου, η ΑΤΤΙΚΕΣ ΔΙΑ-
ΔΡΟΜΕΣ Α. Ε. και λοιποί Παραχω-
ρησιούχοι ζήτησαν την απαγόρευση 
κυκλοφορίας των βαρέων οχημάτων 
και την επίσημη σύσταση από πλευ-
ράς της Πολιτείας για την όσο το δυνα-
τόν ελαχιστοποίηση των μετακινήσε-

ων εντός του αστικού ιστού, αλλά και 
την αποκλειστική χρήση αντιολισθη-
τικών αλυσίδων στις μετακινήσεις. Η 
λήψη αποφάσεων για τα μέτρα και τις 
απαγορεύσεις κυκλοφορίας, παραπέμ-
φθηκε για τη συντονιστική σύσκεψη 
της 23ης Ιανουαρίου» και συνεχίζει 
«τονίζεται ότι η «Αττικές Διαδρομές 
Α. Ε», όπως και κάθε λειτουργός ή 
παραχωρησιούχος [δεν νομιμοποιεί-
ται] δεν έχει την εξουσία, σύμφωνα 
με την εφαρμοστέα νομοθεσία, από-
φασης ή εντολής για τον περιορισμό 
ή την απαγόρευση της κυκλοφορίας 
στον αυτοκινητόδρομο που λειτουρ-
γεί. Έχει το δικαίωμα να προτείνει ή να 
ζητήσει μέτρα περιορισμού ή απαγό-
ρευσης της κυκλοφορίας εφόσον αυτό 
κρίνεται απαραίτητο για λόγους ασφά-
λειας -όπως και έκανε στην προκειμέ-
νη περίπτωση, επισταμένα, κατά τη 
διάρκεια και των δύο συντονιστικών 
συσκέψεων- αλλά καμία αρμοδιότητα 
να προβεί αυτοβούλως και να επιβά-
λει περιορισμό ή διακοπή της κυκλο-
φορίας χωρίς προηγούμενη σχετική 
απόφαση από την αρμόδια Διεύθυν-
ση της Ελληνικής Αστυνομίας» 

Σημειώνουμε ότι υπέβαλε τη παραί-
τησή του ο Βασίλης Χαλκιάς, διευθύ-
νων σύμβουλος και μέλος του Δ.Σ. της 
εταιρίας «Αττικές Διαδρομές Α. Ε», από 
την ίδρυσή της το 1999. Ο Αριστο-
φάνης Παπαδημητρίου, διευθυντής 
Κυκλοφορίας της εταιρίας αναλαμ-
βάνει τη θέση του μέχρι την επιλογή 
νέου διευθύνοντος συμβούλου. 

Όμως διαψεύδεται από τον Υπουρ-
γό Κλιματικής Κρίσης και Πολιτικής 
Προστασίας, Χρήστο Στυλιανίδη ότι 
είχε ζητηθεί από τις «Αττικές Διαδρο-
μές Α. Ε» να κλείσει ο δρόμος για τα 
φορτηγά και βαρέα οχήματα, αλλά το 
υπουργείο αρνήθηκε. 

Ο Υπουργός δήλωσε ότι ουδέποτε 
υπήρξε τέτοιο αίτημα από τις «Αττι-
κές Διαδρομές Α. Ε» από το βράδυ της 
Κυριακής. Αντιθέτως «Στη σύσκεψη 
της 23ης Ιανουαρίου αποφασίστηκε 
ότι σε ό, τι αφορά στα βαρέα οχήμα-
τα θα γινόταν αξιολόγηση της κατά-
στασης νωρίς το πρωί της Δευτέρας… 
οι Αττικές Διαδρομές, εγγυήθηκαν ότι 
μπορούν να διαχειριστούν το φαινόμε-
νο και να μείνουν ανοιχτοί οι δρόμοι», 
αναφέρει ο κος Στυλιανίδης. Επίσης 
η εταιρεία «διαβεβαίωσε ότι διαθέτει 
περισσότερα οχήματα εκχιονισμού 
από τη συμβατική της υποχρέωση. 
Συγκεκριμένα, 35 εκχιονιστικά οχή-
ματα σε 70 χλμ (δηλαδή, ένα όχημα 
ανά δύο χλμ)». 

Σε δηλώσεις του σε Μ.Μ.Ε. ο Χρή-
στος Στυλιανίδης υπογράμμισε επί-
σης «Η Αττική Οδός μας είπε ότι έχει 
ικανοποιητικά οχήματα. Φαίνεται ότι 
δεν μπόρεσε να υλοποιήσει τον δικό 
της σχεδιασμό. Δεν υπήρχε η συνεν-
νόηση με την Τροχαία όπως υπήρξε 

στην Νέα Οδό, στην Αθηνών- Λαμί-
ας και γι’ αυτό εκεί είχαμε μια σαφή 
επιτυχία και δεν είχαμε καθόλου προ-
βλήματα. Εδώ είχαμε προβλήματα. Με 
βάση την σύμβαση η Αττική Οδός δεν 
μπόρεσε να υλοποιήσει τον σχεδιασμό 
που μας είχε υποσχεθεί». 

 Στις 25 Ιανουαρίου, μια μέρα μετά, 
ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτά-
κης προέδρευσε σε σύσκεψη που έγινε 
για την αποτίμηση της κατάστασης και 
στην οποία, ελήφθησαν αποφάσεις για 
την αντιμετώπιση των προβλημάτων 
που προήλθαν από την κακοκαιρία. 
Στην σύσκεψη μετείχαν ο Υπουργός 
Περιβάλλοντος και Ενέργειας Κώστας 
Σκρέκας, ο Υπουργός Κλιματικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας Χρήστος 
Στυλιανίδης, οι Υπουργοί Επικρατείας 
Γιώργος Γεραπετρίτης και Άκης Σκέρ-
τσος, ο Υφυπουργός Προστασίας του 
Πολίτη Λευτέρης Οικονόμου, ο Υφυ-
πουργός παρά τω Πρωθυπουργώ και 
Κυβερνητικός Εκπρόσωπος Γιάννης 
Οικονόμου, ο Γενικός Γραμματέας του 

Πρωθυπουργού Γρηγόρης Δημητριά-
δης και ο Διευθύνων Σύμβουλος του 
ΔΕΔΔΗΕ Αναστάσιος Μάνος. 

Την ίδια μέρα, το Γραφείο Τύπου 
του Πρωθυπουργού, ανακοίνωσε πως 
ύστερα από επικοινωνία με τη διοίκη-
ση της παραχωρησιούχου εταιρείας 
της Αττικής Οδού, ζητήθηκε η κατα-
βολή του ποσού των 2.000 ευρώ ανά 
εγκλωβισμένο αυτοκίνητο, κάτι που 
αποδέχθηκε η εταιρεία. 

Δύο μέρες αργότερα (Πέμπτη 
27/1/2022) πραγματοποιήθηκε συνά-
ντηση της πολιτικής ηγεσίας του Υπουρ-
γείου Υποδομών και Μεταφορών, με 
εκπροσώπους της Αττικής Οδού. Αντι-
κείμενο της συνάντησης ήταν η κατα-
βολή του ποσού των 2000 ευρώ ανά 
εγκλωβισμένο αυτοκίνητο στην Αττι-
κή οδό, όπως ζητήθηκε από τον Πρω-
θυπουργό. 

Από την πλευρά του, το Υπουργείο 
Υποδομών και Μεταφορών αιτήθη-
κε την άμεση καταβολή του ποσού σε 
όσους το δικαιούνται, καθώς και την 
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επιτάχυνση της διαδικασίας καταβολής. 
 Η εταιρεία επανέλαβε τη δέσμευ-

σή της για την καταβολή του ποσού, 
ενώ συμφώνησε τις επόμενες ημέρες 
να παρουσιάσει στο Υπουργείο τον 
ακριβή τρόπο με τον οποίο θα πραγ-
ματοποιηθεί αυτή η καταβολή. 

 Παράλληλα, από την πλευρά του 
Υπουργείου Υποδομών και Μεταφο-
ρών, επισημάνθηκε στην εταιρεία 
ότι μετά την απόφαση του Υπουργού 
Κώστα Καραμανλή για συγκρότηση 
της Επιτροπής του νόμου 4663/2020 
(για τη διερεύνηση των ευθυνών από 
το «κλείσιμο» της κυκλοφορίας στην 
Αττική οδό), θα πρέπει να κατατεθούν 
όλα τα έγγραφα που θα ζητηθούν, έτσι 
ώστε να υποβληθεί το πόρισμα εντός 
20 ημερών. 

 Ο Κώστας Καραμανλής είπε σχετι-
κά «Δεν κρύβουμε τα πράγματα κάτω 
από το χαλί. Όπως καλά γνωρίζετε, η 
Αττική Οδός και οι μεγάλοι αυτοκινη-
τόδρομοι ανήκουν σε ιδιώτες, οι οποί-
οι έχουν μία σύμβαση παραχώρησης 

και πολύ συγκεκριμένες ευθύνες. Με 
το νόμο 4663 του 2020 η Κυβέρνηση 
έχει δημιουργήσει για πρώτη φορά 
ένα πλαίσιο κυρώσεων». 

Υπογράμμισε ακόμα ότι: «Πέρα από 
τη χρηματική καταβολή που θα δοθεί, 
δεν παραιτείται - και αυτό πρέπει να 
το κάνουμε σαφές - κανένας από τίπο-
τα. Τα χρήματα αυτά θα δοθούν άμεσα 
και από εκεί και πέρα, όποιος πολίτης 
θέλει να διεκδικήσει κάτι παραπάνω, 
είναι ελεύθερος να το κάνει». 

Να σημειωθεί πως αρκετοί από 
τους εγκλωβισμένους οδηγούς προ-
χωρούν σε αγωγές, που φτάνουν σε 
δικηγορικά γραφεία της Αθήνας για 
προσφυγές στη Δικαιοσύνη κατά της 
Αττικής Οδού, αρνούμενοι να πάρουν 
τα 2. 000 ευρώ. 

Σύμφωνα με τον Πρόεδρο του Επαγ-
γελματικού Επιμελητηρίου Αθηνών, 
Γιάννη Χατζηθεοδοσίου εάν κάποιος 
οδηγός στραφεί κατά της Αττικής Οδού, 
μπορεί να διεκδικήσει αποζημίωση 
που αγγίζει έως και τις 100. 000 ευρώ 

λόγω της ψυχικής οδύνης. 
«Πέραν της ηθικής βλάβης, υπάρ-

χει επίσης και το ζήτημα των υλικών 
ζημιών που υπέστησαν τα οχήματα, 
όπως από πτώση δέντρου ή κολώ-
νας, τα οποία είναι πάρα πολλά» ανα-
φέρει ο Γιάννης Χατζηθεοδοσίου και 
συνεχίζει «Σε αυτή την περίπτωση 
οι ασφαλιστικές εταιρίες -είπε- μπο-
ρούν να χρησιμοποιήσουν το δικαί-
ωμα να αποζημιώσουν υποχρεωτικά 
τους πελάτες τους και έπειτα να στρα-
φούν κατά εταιρειών, όπως αυτή της 
Αττικής Οδού, για να εισπράξουν τα 
χρήματα που απέδωσαν». 

 Ο παραπάνω «πόλεμος» έχει αγα-
νακτήσει τους πολίτες, οποίοι, μέσω 
των απαντήσεων που έδωσαν στην 
έρευνα του ΠΑΚΟΕ, περνούν ένα ηχη-
ρό μήνυμα. 

Στην ερώτηση: «Τι νομίζετε πως 
πρέπει να γίνει με τον Υπουργό Κλι-
ματικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας Χρήστο Στυλιανίδης, μετά τα 
συμβάντα λόγω της χιονόπτωσης στην 
Αττική Οδό και σε άλλους οδικούς άξο-
νες;» το 60% απάντησε ότι η παραίτη-
ση του Στυλιανίδη, είναι μονόδρομος.

Περίπτωση  
Περιφέρειας Αττικής

«Η δουλειά μου βρίσκεται επί της 
Μεσογείων, στο ύψος του Δήμου Αμα-
ρουσίου. Παρότι ο εργοδότης μας άφη-
σε να φύγουμε νωρίτερα εγκλωβίστηκα 
μέσα στο αυτοκίνητό μου. Αναγκά-
στηκα να το παρατήσω στο ύψος του 
«Athens Heart» και να γυρίσω στο 
σπίτι μου, στους Αμπελόκηπους, με 
τα πόδια. Είναι ευθύνη της Περιφέ-
ρειας η κατάσταση που βίωσα εγώ 
και εκατοντάδες άλλοι. Πρέπει ο κύρι-
ος Πατούλης να αναλάβει τις ευθύνες 
του. Εγώ προσωπικά θέλω να παραι-
τηθεί επειδή νιώθω εξαπατημένη. Ο 
Περιφερειάρχης αλλά μας έλεγε πριν 
την κακοκαιρία και άλλα νιώσαμε στο 
πετσί μας».

 Αυτά μας περιέγραψε μία γυναί-
κα 32 χρόνων, ιδιωτική υπάλληλος, η 
οποία δεν μπορούσε να κρύψει την 
ένταση και την οργή της. Και οι υπό-
λοιπες απαντήσεις που λάβαμε, ήταν 
αντίστοιχες: «Ο Γιώργος Πατούλης ως 
Περιφερειάρχης δεν επιτέλεσε το έργο 
του. Πιστεύω ότι έπρεπε να παραιτη-
θεί» (Άνδρας 40 ετών, ιδιωτικός υπάλ-
ληλος). 

«Η Περιφέρεια δεν στάθηκε στο ύψος 
της απέναντι στη κακοκαιρία. Πρέπει 
να αναλάβει τις ευθύνες της για την 
πρωτοφανή κατάσταση» (Γυναίκα 37 
ετών, ελεύθερη επαγγελματίας). 

 Όπως λέει ο θυμόσοφος λαός «Ο 
Μανώλης με τα λόγια χτίζει ανώγεια 
και κατώγεια». Και αυτή η παροιμία 
ταιριάζει γάντι με το Δελτίο Τύπου 
που κοινοποίησε η Περιφέρεια Αττι-
κής στις 22 Ιανουαρίου που εντάσσεται 

στο επικοινωνιακό σχέδιο που εφαρ-
μόζουν οι πολιτικοί άρχοντες και σας 
το παραθέτουμε: «Με στόχο την ενημέ-
ρωση για όλα τα μέτρα πρόληψης που 
λαμβάνει η Περιφέρεια Αττικής ενό-
ψει της επικείμενης κακοκαιρίας αλλά 
και το συντονισμό των απαιτούμενων 
ενεργειών, ο Περιφερειάρχης Αττικής 
Γ. Πατούλης, επισκέφθηκε σήμερα τη 
Διεύθυνση Ελέγχου και Συντήρησης 
Έργων (ΔΕΣΕ) της Περιφέρειας στο 
Καπανδρίτι. Παρόντες στην επίσκεψη 
ήταν ο Αντιπεριφερειάρχης Πολιτικής 
Προστασίας Β. Κόκκαλης, ο Δήμαρχος 
Διονύσου Ι. Καλαφατέλης, ο Δήμαρ-
χος Ωρωπού Γ. Γιασημάκης, ο αρμόδι-
ος Εντεταλμένος Περιφερειακός Σύμ-
βουλος Μητροπολιτικών Υποδομών, 
Χωρικού σχεδιασμού και Αντιπλημ-
μυρικών Έργων Αθ. Κατσιγιάννης, ο 
Προϊστάμενος της Διεύθυνσης Μητρο-
πολιτικών Υποδομών Π. Καρυώτης και 
ο Περιφερειακός Συντονιστής Πολιτι-
κής Προστασίας της Περιφέρειας Ν. 
Σταθόπουλος. 

Όπως επισημάνθηκε κατά τη συντο-
νιστική σύσκεψη που πραγματοποι-
ήθηκε στο πλαίσιο της επίσκεψης με 
στόχο την αποτελεσματική αντιμετώ-
πιση της επικείμενης κακοκαιρίας, η 
Περιφέρεια Αττικής διαθέτει 80 μηχα-
νήματα, συμπεριλαμβανομένων εκχι-
ονιστικών, χωματουργικών, αλλά και 2 
μηχανήματα απεγκλωβισμού σε περί-
πτωση που απαιτηθεί, ενώ υπάρχει 
πλήρης επάρκεια σε ποσότητα αλα-
τιού η οποία αγγίζει τους 2. 5 χιλιά-
δες τόνους. Οι ποσότητες αλατιού 
έχουν ήδη διανεμηθεί σε 10 επιλεγ-
μένα σημεία σε όλη την Αττική, προ-
κειμένου να αξιοποιηθούν άμεσα και 
στοχευμένα, όπου απαιτηθεί. 

Παράλληλα έχει θέσει στη διάθε-
ση των πολιτών πάνω από 250 άτο-
μα προσωπικό, το οποίο θα βρίσκε-
ται σε πλήρη επιφυλακή 24 ώρες το 
24ωρο, με στόχο την εξυπηρέτηση και 
την προστασία τους. 

Ο κ. Πατούλης κατά τη σύσκεψη 
έδωσε γενικές κατευθύνσεις προς όλες 
τις αρμόδιες υπηρεσίες της Περιφέρει-
ας, επισημαίνοντας πως προτεραιότη-
τα είναι η επίδειξη άμεσων αντανα-
κλαστικών προκειμένου να επέμβουν 
χωρίς χρονοτριβές, όπου και αν απαι-
τηθεί. Στο πλαίσιο αυτό τους κάλεσε 
να βρίσκονται σε συνεχή επικοινω-
νία, με στόχο τον καλύτερο συντονι-
σμό των ενεργειών. 

Ιδιαίτερα εστίασε στη συνεργα-
σία των δημοτικών αρχών, υπογραμ-
μίζοντας τη σημασία να έχουν προ-
χωρήσει στα προληπτικά μέτρα που 
απαιτούνται στο πλαίσιο των αρμο-
διοτήτων τους, με στόχο όλοι μαζί σε 
συνεργασία και με την κεντρική διοί-
κηση να αντιμετωπίσουν τις συνέπει-
ες της κακοκαιρίας αποτελεσματικά. 

Προς αυτή την κατεύθυνση τόνισε, 
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πως εντός της ημέρας θα έχει σύσκε-
ψη, μέσω τηλεδιάσκεψης τόσο με τους 
Δημάρχους της Αττικής όσο και την 
πολιτική ηγεσία του αρμόδιου Υπουρ-
γείου Πολιτικής Προστασίας. »

 Σε δηλώσεις του ο Περιφερειάρ-
χης Αττικής επισήμανε: «Είμαστε έτοι-
μοι να προβούμε σε κάθε ενέργεια που 
απαιτείται, όπως η διάνοιξη των δρό-
μων ευθύνης μας που είναι οι κεντρι-
κοί οδικοί άξονες. Θέλω να πιστεύω 
πως και οι Δήμοι έχουν μεριμνήσει 
για όλες τις προληπτικές ενέργειες που 
απαιτούνται προκειμένου να μείνουν 
ανοικτοί οι δημοτικοί δρόμοι που είναι 
στην αρμοδιότητά τους, αλλά και για 
κάθε τοπική ανάγκη που θα προκύ-
ψει. Εμείς ως Περιφέρεια Αττικής θα 
είμαστε σε συνεχή επικοινωνία μαζί 
τους προκειμένου να συνδράμουμε 
και πέραν των δικών μας αρμοδιοτή-
των, εάν παραστεί ανάγκη. Παράλλη-
λα θα ήθελα να επισημάνω πως για 
πρώτη φορά ως Περιφέρεια Αττικής, 
διαθέτουμε δύο ειδικά οχήματα απε-
γκλωβισμού πολιτών σε περίπτωση 
που τεθεί η ανάγκη για λόγους υγεί-
ας. Θα είμαστε σε διαρκή επιφυλα-
κή και πιστεύω ότι το ίδιο θα έχουν 
κάνει τόσο οι δήμοι όσο και ο κεντρι-
κός μηχανισμός πολιτικής προστασί-
ας, ώστε όλοι μαζί να αντιμετωπίσου-
με και αυτή την περίπτωση του χιονιά 
στην Αττική μας με τον καλύτερο και 

πιο ανώδυνο τρόπο». 
 Δυστυχώς και στην περίπτωση της 

Περιφέρειας, συνεχίστηκε το γνωστό 
παιχνίδι με το «μπαλάκι» ευθυνών: 

 Ένα 24ωρο μετά το επιτελικό φιά-
σκο στους δρόμους της Αττικής ο 
κυβερνητικός εκπρόσωπος, Γιάννης 
Οικονόμου, καυτηρίασε τον τρόπο 
που έδρασε η Περιφέρεια λέγοντας 
σε τηλεοπτικό κανάλι εθνικής εμβέλει-
ας ότι ο καθαρισμός των δρόμων που 
είναι στην αρμοδιότητα της Περιφέ-
ρειας δεν έγινε σωστά. «Κάθε δρόμος 
έχει τον δικό του υπεύθυνο. Οφείλουν 
οι υπεύθυνοι να εξηγήσουν τι δε δού-
λεψε σωστά και δεν ανταποκρίθηκαν 
με την επάρκεια που έπρεπε απέναντι 
σε αυτά τα πράγματα» τόνισε ο Γιάν-
νης Οικονόμου. 

 Ο Χρήστος Στυλιανίδης σχετικά 
με τα ακινητοποιημένα οχήματα στις 
κεντρικές αρτηρίες της Αθήνας όπως 
η Λ. Μεσογείων, η Κατεχάκη και η 
Μαραθώνος ξεκαθάρισε τη θέση του 
λέγοντας «Γι’ αυτούς τους κεντρικούς 
άξονες έχει ευθύνη η Περιφέρεια και 
σε μικρότερες οδούς οι δήμοι». 

 Το ότι ο Περιφερειάρχης Αττικής 
Γιώργος Πατούλης, μπήκε στο στόχα-
στρο ακόμα και από τη φιλικά προσκεί-
μενη σε αυτόν Κυβέρνηση, φαίνεται 
και από το βίντεο με τίτλο «Ευτυχώς 
ήταν έτοιμη» που δημοσίευσε η «ομά-
δα Αλήθειας», ομάδα η οποία απηχεί 

τις απόψεις της Νέας Δημοκρατίας. 
Το βίντεο παρουσιάζει δηλώσεις του 
Γιώργου Πατούλη πριν από την έναρξη 
της χιονόπτωσης, όπου εμφανιζόταν 
μπροστά από εκχιονιστικά δηλώνο-
ντας ότι η Περιφέρεια είναι απολύ-
τως έτοιμη να αντιμετωπίσει τα προ-
βλήματα που θα προκύψουν από την 
κακοκαιρία «Ελπίδα». 

 Την απάντηση του στις επικρί-
σεις που δέχεται για τη διαχείριση της 
κακοκαιρίας «Ελπίς», έδωσε ο Περι-
φερειάρχης με ανάρτηση που έκανε 
στον προσωπικό λογαριασμό του στο 
Facebook. Στο κείμενό του- το οποίο 
παραθέτουμε- με τίτλο «Το ψέμα έχει 
κοντά ποδάρια! Η αλήθεια πάντα κερ-
δίζει!» παραθέτει τι έκανε η Περιφέρεια 
και τι δεν έκανε η κεντρική διοίκηση: 

«Πρώτον, η Περιφέρεια Αττικής 
είχε έγκαιρα προμηθευτεί επαρκή 
ποσότητα αντιπαγετικού άλατος. Για 
την πρόσφατη κακοκαιρία υπήρχαν 
διαθέσιμοι 6. 379 τόνοι άλατος, στην 
Αποθήκη Καπανδριτίου, την Αποθή-
κη Οινόης και σε 8 θέσεις προσωρινής 
αποθήκευσης σε επιλεγμένα σημεία 
της Αττικής, προκειμένου να διευκο-
λυνθεί η φόρτωση με αλάτι των απο-
χιονιστικών μηχανημάτων. 

Το αλάτι αυτό χρησιμοποιήθηκε 
από νωρίς τη Δευτέρα από τα συνερ-
γεία της Περιφέρειας. Ενώ υπάρχει 
σημαντικός αριθμός Δήμων που προ-
μηθεύτηκε αλάτι από μας. 

Δεύτερον,  δώσαμε τη μάχη  
με 204 μηχανήματα έργου. 

Συγκεκριμένα αφορά:
1. 83 αποχιονιστικά μηχανήματα 

(αποχιονιστικά με αλατιέρα και λεπί-
δα και JCB) 2. 8 bob cat με λεπίδα 3. 
3 Grader 4. 1 αποχιονιστικό μηχάνη-
μα ικανό για αποχιονισμό δύο λωρί-
δων κυκλοφορίας ταυτόχρονα, τύπου 
Jet Broom 5. 27 φορτωτές 6. 3 γερα-
νούς ΟΒΒΩ για βαρέα οχήματα 7. 30 
φορτηγά 8. 2 τσάπες 9. 1 προωθητή-
ρα D8 10. 1 φρέζα 11. 9 πλατφόρμες 
12. 2 πολυμηχανήματα ερπυστριοφό-
ρα διασωστικά 13. 15 οχήματα 4Χ4 
με λείδα 14. 10 οχήματα 4Χ4 για τις 
ανάγκες απεγκλωβισμού ατόμων και 
μεταφοράς ασθενών διαμέσου της 
γραμμής 1110. 

Τρίτον, τη Δευτέρα το πρωί όλοι οι 
δρόμοι της Αττικής, αρμοδιότητας της 
Περιφέρειας, ήταν ανοικτοί, χάρη στη 
δράση των συνεργείων και των μηχα-
νημάτων μας. Τα έντονα προβλήματα 
προκλήθηκαν εξαιτίας του γεγονότος ότι 
στην κορύφωση του ακραίου καιρικού 
φαινομένου, γύρω στις 12 το μεσημέ-
ρι, στους δρόμους επικρατούσαν συν-
θήκες κυκλοφοριακής ασφυξίας εξαι-
τίας του ότι έκλεισαν απροειδοποίητα 
οι υπηρεσίες του Δημοσίου και ο ιδιω-
τικός τομέας, οι δρόμοι στους δήμους 
είχαν κλείσει από το χιόνι και διοχε-
τεύτηκε τεράστιος αριθμός αυτοκινή-

των που δεν διέθετε αλυσίδες, στους 
μεγάλους οδικούς άξονες της Αττικής. 
Γεγονός που δεν επέτρεπε στα μηχα-
νήματα εκχιονισμού να εκτελέσουν 
το έργο τους, ενώ η προσπάθειά τους 
έγινε ακόμη πιο δύσκολη τις επόμε-
νες ώρες, όταν στους δρόμους άρχι-
σαν οι ιδιοκτήτες να εγκαταλείπουν 
τα οχήματά τους. 

Τέταρτον, για μια ακόμη φορά 
αποδείχθηκε η αξία της πρόληψης, σε 
σχέση με την υστέρων αντιμετώπιση 
των ακραίων φαινομένων. Εκεί που η 
Περιφέρεια Αττικής είχε αρμοδιότητα, 
στη λειτουργία των σχολείων, δράσαμε 
έγκαιρα κι αποτελεσματικά, αναστέλ-
λοντας τη λειτουργία τους για τη Δευ-
τέρα της 24ης Ιανουαρίου. Απόφαση 
για την οποία πολλοί ήταν αυτοί που 
διαφώνησαν, όταν την πήραμε. 

Δεν είχαμε εμείς την αρμοδιότητα 
να απαγορεύσουμε την κυκλοφορία 
των βαρέων οχημάτων από το πρωί, 
κι όχι αφού ξέσπασε ο χιονιάς. 
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Δεν ήταν δική μας αρμοδιότητα να 
κηρύξουμε αργία στο Κράτος τη Δευ-
τέρα προληπτικά, κι όχι αυτό να γίνει 
εκ των υστέρων, και για τις επόμενες 
δύο ημέρες. 

Ούτε εμείς αποφασίσαμε να κλεί-
σει το Κράτος την ώρα που το φαινό-
μενο ήταν σε έξαρση. 

Δεν εκτρέψαμε εμείς τις νταλίκες 
στο ύψος της Μεταμόρφωσης από τη 
Νέα Οδό, στους κύριους οδικούς άξο-
νες της Αττικής, επιτείνοντας ακόμη 
περισσότερο το κυκλοφοριακό χάος 
και το κλείσιμο των δρόμων τελικά. 

 Η Περιφέρεια Αττικής ήταν αυτή 
που έπρεπε να μην επιτρέπει την κίνη-
ση στους χιονισμένους δρόμους χωρίς 
αντιολισθητικές αλυσίδες;

Ή μήπως φταίνε οι Δήμοι που δε 
διαθέτουν τα αναγκαία μέτρα και το 
προσωπικό για να μπορέσουν γρήγο-
ρα να καθαρίσουν τους δρόμους τους 
από το χιόνι;

Ή να αποκαταστήσουν την ηλε-

κτροδότηση χιλιάδων νοικοκυριών;
Ως πότε η Αυτοδιοίκηση Πρώτου 

και Δεύτερου Βαθμού θα αποτελεί 
το εξιλαστήριο θύμα της ανεπάρκει-
ας άλλων μηχανισμών του Κράτους;

Ως πότε θα είμαστε ο βολικός φταί-
χτης και ο μουτζούρης της κάθε ακραί-
ας κατάστασης;

Δεν θέλουμε να ισχυρισθούμε ότι 
από την πλευρά της Περιφέρειας Αττι-
κής όλα λειτούργησαν στην εντέλεια. 

Σίγουρα θα μπορούσαμε να λειτουρ-
γήσουμε καλύτερα και να απαιτήσουμε 
τον καλύτερο συντονισμό της «αλυσί-
δας πολιτικής προστασίας», της οποί-
ας εμείς αποτελούμε έναν από τους 
πολλούς κρίκους. 

Γι αυτό και στο μερίδιο που μας 
αναλογεί, ζητούμε κι εμείς μια ειλι-
κρινή συγγνώμη από τους συμπολί-
τες μας που ταλαιπωρήθηκαν. 

Ταυτόχρονα θέλουμε να πούμε κι 
ένα μεγάλο ΕΥΧΑΡΙΣΤΩ στο προσω-
πικό της Περιφέρειας Αττικής, τους 

συνεργάτες μας αλλά και τους Δημάρ-
χους και το προσωπικό των Δήμων, 
που έδωσαν και δίνουν ακόμη και 
σήμερα τη μάχη, για να ξεπεραστούν 
οι συνέπειες της κακοκαιρίας. 

Θεωρούμε απολύτως αναγκαίο να 
γίνει σύντομα πράξη η δέσμευση του 
Πρωθυπουργού ώστε να υπάρξει ένας 
αποτελεσματικότερος μηχανισμός, με 
καλύτερο επιτελικό συντονισμό και 
συνεργασία όλων των εμπλεκόμενων 
φορέων, περισσότερα μέσα και προσω-
πικό, προκειμένου η επόμενη κακοκαι-
ρία να μας βρει πιο έτοιμους και πιο 
αποτελεσματικούς». 

 Ιδιαίτερη ήταν και η κριτική απέ-
ναντι στον Γιώργο Πατούλη κυρίως 
στα κοινωνικά δίκτυα, για το ότι λίγες 
μέρες πριν την κακοκαιρία, παρουσία-
σε το νέο απόκτημα της Περιφέρειας, 
τα ερπυστριοφόρα «πολυμηχανήματα» 
που αγοράστηκαν 500. 000 ευρώ με 
απευθείας ανάθεση. Τα «θηρία» όπως 
ονομάστηκαν για λόγους που εκείνος 

ξέρει καλύτερα, δεν πήραν μέρος στη 
μάχη εναντίον στον χιονιά. 

Περίπτωση Αθήνας 
«Θα μπορούσε να είχε κάνει περισ-

σότερα ο Δήμος Αθηναίων. Δεν ήταν 
κατάσταση αυτή που βιώσαμε, να μην 
μπορούμε να βγούμε από τα σπίτια 
μας. Φυσικά και οφείλουν να μας πουν 
μία συγγνώμη» μας είπε κάτοικος της 
Αθήνας που διαμένει στη περιοχή της 
Νεάπολης (Γυναίκα ετών 35, ελεύθε-
ρη επαγγελματίας). 

«Στο δρόμο που ζω στη Κυψέλη, 
έπεσε δέντρο που εμπόδιζε την ήδη 
δυσχερή κυκλοφορία λόγω του χιο-
νιού για ώρες. Ευτυχώς κάποιοι πολί-
τες αποφάσισαν να το απομακρύνουν 
κάνοντας τη δουλειά που είναι ευθύνη 
του Δήμου» (Άνδρας 68 ετών, συντα-
ξιούχος). 

«Πληρώνουμε τόσα χρήματα σε 
δημοτικά τέλη. Σε τέτοιες στιγμές σαν 
και αυτήν την κακοκαιρίας, έπρεπε ο 
Δήμος να ήταν παρόν στον καθένα που 
είχε ανάγκη. Κάτι που δεν έγινε σύμ-
φωνα με μαρτυρίες φίλων μου» (Γυναί-
κα, ετών 46, ελεύθερη επαγγελματίας) 

Οι παραπάνω, είναι μόνο κάποιες, 
από τις απαντήσεις που μας έδωσαν 
οι πολίτες σχετικά με το αν ο Δήμος 
Αθηναίων στάθηκε όπως έπρεπε και 
όφειλε, στο πλευρό των δημοτών κατά 
τη διάρκεια της κακοκαιρίας. 

 Τις στιγμές που γράφονται αυτές 
οι λέξεις, ο Δήμος Αθηναίων με Δελ-
τίο Τύπου ανακοινώνει: «Ολοκληρώ-
θηκε ο εκχιονισμός των δρόμων σε 
όλες τις γειτονιές της Αθήνας και ήδη 
συνεργεία του δήμου έχουν ξεκινήσει 
τον καθαρισμό σε πλατείες, σύμφω-
να ανακοίνωση του Δήμου Αθηναί-
ων. Παράλληλα, συνεχίζεται η επιχεί-
ρηση απομάκρυνσης των σπασμένων 
δένδρων και κλαδιών και στα επτά 
δημοτικά διαμερίσματα. Μέχρι χθες, 
Πέμπτη 27 Ιανουαρίου, τα συνεργεία 
του δήμου είχαν αντιμετωπίσει 969 
από τις 1. 541 περιπτώσεις όπου είχαν 
αναφερθεί προβλήματα από την επέ-
λαση του χιονιά. Επίσης, ξεκίνησε από 
τους ιδιοκτήτες οχημάτων που υπέ-
στησαν ζημιές από πτώσεις δέντρων 
εξαιτίας της κακοκαιρίας» 

 Βέβαια όπως περιγράψαμε στην 
αρχή του κειμένου κάτι τέτοιο δεν 
ισχύει για την περιοχή που βρίσκο-
νται τα γραφεία μας, όπου ακόμα το 
χιόνι καλά κρατεί. Επίσης σύμφωνα με 
πληροφορίες υπάρχουν ακόμα σπίτια 
που είναι αποκλεισμένα στη περιοχή 
του Πολυγώνου και της Άνω Κυψέλης. 

 Ας θυμηθούμε το Δελτίο Τύπου 
που είχε στείλει ο Δήμος Αθηναίων 
λίγο πριν ξεσπάσει η πρωτόγνωρη 
χιονοθύελλα: 

«Σε επιφυλακή βρίσκονται για τα 
επόμενα 24ωρα όλες οι υπηρεσίες και 
το ανθρώπινο δυναμικό του Δήμου 
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Αθηναίων, προκειμένου να είναι σε 
θέση να αντιμετωπίσουν άμεσα και 
με ασφάλεια οποιαδήποτε προβλήμα-
τα προκύψουν στο κέντρο και τις γει-
τονιές της Αθήνας, εν όψει της κακο-
καιρίας «Ελπίς». 

Με εκχιονιστικά μηχανήματα 
και αλάτι

Ο Δήμος Αθηναίων έχει στη διά-
θεσή του τις απαραίτητες προμήθειες 
αλατιού προκειμένου, σε περίπτωση 
έντονης κακοκαιρίας, τόσο κεντρικοί 
δρόμοι όσο και περιφερειακοί να παρα-
μένουν ανοιχτοί για την πρόσβαση σε 
νοσοκομεία, κέντρα υγείας, αλλά και 
για κάθε αναγκαία μετακίνηση. 

Η Διεύθυνση Οδοποιίας Αποχέ-
τευσης και Κοινοχρήστων Χώρων 
έχει ήδη στη διάθεσή της - προκει-
μένου να αντιμετωπιστούν φαινόμε-
να ακραίου παγετού και χιονόπτω-
σης - πέντε βαρέα οχήματα και επτά 
οχήματα τύπου 4x4 εφοδιασμένα με 
αλατιέρες, δέκα φορτωτές τύπου JcB 
και έξι τύπου bobcat. Επίσης, από το 
πρωί του Σαββάτου βρίσκονται σε 
πλήρη ετοιμότητα όλοι οι εργαζόμε-
νοι του Δήμου που χειρίζονται ανυ-
ψωτικά μηχανήματα και φορτηγά για 
να επέμβουν σε οποιοδήποτε σημείο, 
εφόσον χρειαστεί. Σε κάθε περίπτω-
ση συνιστάται οι πολίτες να αποφεύ-
γουν τις άσκοπες μετακινήσεις κατά 
τη διάρκεια της κακοκαιρίας.

 
Φροντίδα μέρα και νύχτα  
για τους άστεγους 

Ένας ακόμη χώρος φιλοξενίας αστέ-
γων στην περιοχή του Νέου Κόσμου, 
προστίθεται από σήμερα στις θερμαινό-
μενες αίθουσες του Δήμου Αθηναίων, 

Μέριμνα για τους ευπαθείς 
πολίτες με το πρόγραμμα 
«Βοήθεια στο Σπίτι»

Περιπολίες σε βάρδιες όλο το 24ωρο
Με το σύνολο της δύναμής της λει-

τουργεί και η Δημοτική Αστυνομία 
Αθηνών για όλα τα επόμενα 24ωρα. Οι 
δημοτικοί αστυνομικοί θα περιπολούν 
στα διοικητικά όρια του Δήμου Αθη-
ναίων, προκειμένου να ενημερώνουν 
για τυχόν προβλήματα στους δρόμους 
και τις γειτονιές της πρωτεύουσας. 

Μέριμνα για βρεφονηπιακούς 
σταθμούς - σχολεία

Σε ό, τι αφορά στη λειτουργία των 
σχολικών μονάδων και των βρεφονηπι-
ακών σταθμών θα καταβληθεί από την 
ερχόμενη Δευτέρα -εφόσον υπάρξει η 
ανάγκη- κάθε δυνατή προσπάθεια για 
την απρόσκοπτη πρόσβαση παιδιών, 
γονέων και εκπαιδευτικών στα σχο-
λεία. Ιδιαίτερη μέριμνα θα δοθεί στην 
ενίσχυση της λειτουργίας των συστη-
μάτων θέρμανσης. 

Βάρδιες στα Δημοτικά Ιατρεία
Σε ετοιμότητα θα βρίσκεται το προ-

σωπικό και των έξι Δημοτικών Ιατρεί-
ων της Αθήνας, ενώ θα λειτουργήσει 
ιατρική βάρδια για την αντιμετώπι-
ση τυχόν έκτακτων περιστατικών στις 
Λέσχες Φιλίας ή σε άλλους θερμαινό-
μενους χώρους. 

Συνεργασία με όλους τους 
φορείς και τις υπηρεσίες του 
Κράτους

Ο Δήμος Αθηναίων βρίσκεται σε 
επαφή με όλες τις εμπλεκόμενες υπη-
ρεσίες πολιτικής προστασίας για ενδε-
χόμενα προβλήματα που θα δημιουρ-
γήσει το επερχόμενο κύμα κακοκαιρίας: 
Περιφέρεια Αττικής, Ελληνική Αστυνο-
μία, Τροχαία και Πυροσβεστική, ενώ 
φυσικά είναι σε «ανοιχτή γραμμή» και 
με τη Γενική Γραμματεία Πολιτικής 
Προστασίας». 

Την επόμενη της επέλασης της Ελπί-
δας ο Αντιδήμαρχος Καθαριότητας και 
Ανακύκλωσης του Δήμου Αθηναίων 
Νίκος Αβραμίδης πληροφόρησε ότι 
«τα εκχιονιστικά δεν έχουν σταματή-
σει καθόλου. Βρισκόμαστε με συνολι-
κά 47 οχήματα σε διάφορα σημεία της 
Αθήνας. Γίνεται εκχιονισμός, ρίχνου-
με αλάτι σε όλες τις γειτονιές και θα 
συνεχίσουμε και τις βραδινές ώρες έτσι 
ώστε να αντιμετωπίσουμε τα φαινόμε-
να παγετού καθώς και αύριο αναμέ-
νονται πολύ χαμηλές θερμοκρασίες»

Επίσης, τόνισε ότι πραγματοποιείται 
συνεχώς καταγραφή των ζημιών, κόβο-
νται και μεταφέρονται δέντρα . Παράλ-
ληλα, έκανε λόγο για ένα «πρωτόγνω-
ρο φυσικό φαινόμενο για την Αθήνα 
και απηύθυνε έκκληση στους πολίτες 

να περιορίσουν τις μετακινήσεις για 
την αποφυγή ατυχημάτων λόγω της 
ολισθηρότητας στα πεζοδρόμια και 
στους δρόμους της πρωτεύουσας. » 

 Προσπαθήσαμε με αντικειμενι-
κό τρόπο να μεταφέρουμε την επόμε-
νη μέρα της χιονοθύελλας. Και ευχό-
μαστε να είναι η τελευταία φορά που 
καλείται ο πολίτης να αντιμετωπίσει 
τέτοιες καταστάσεις. 

 Κλείνουμε με την ανακοίνωση 
του Δικηγορικού Συλλόγου της Αθή-
νας μετά τη συνεδρίασή του, στις 25 
Ιανουαρίου που αναφέρει τους τρό-
πους με τους οποίους ο πολίτης μπο-
ρεί, σύμφωνα με τον νόμο, να απο-
δώσει ποινικές και αστικές ευθύνες. 

Παραθέτουμε το κείμενο: 
«Τις τελευταίες δύο ημέρες, οι κάτοι-

κοι του λεκανοπεδίου Αττικής και των 
υπολοίπων περιοχών, που επλήγησαν 
από την κακοκαιρία, βίωσαν πρωτό-
γνωρες καταστάσεις, απαράδεκτες 
για ένα σύγχρονο κράτος που οφείλει 
να σέβεται και να προστατεύει τους 
πολίτες του. 

Πέραν των πολιτικών ευθυνών των 
αρμοδίων φορέων , πρέπει να αναζη-
τηθούν και να αποδοθούν οι ποινικές 
και αστικές ευθύνες, που αναλογούν. 

Οι πληγέντες πολίτες δικαιούνται 
πραγματικής και πλήρους αποζημί-
ωσης και ικανοποίησης της ηθικής 
τους βλάβης.

 Η οριζόντια και συμβολική παρο-
χή ποσών, στα πλαίσια, προφανώς, της 
πολιτικής διαχείρισης του προβλήμα-
τος δεν μπορεί να υποκαταστήσει την 
αποζημιωτική ευθύνη, που υπέχουν 
τόσο το Δημόσιο και οι ΟΤΑ, όσο και 

οι ιδιωτικές εταιρίες (π. χ. παραχωρη-
σιούχοι, ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ). 

Ο ΔΣΑ και τα μέλη του θα σταθούν 
αρωγοί στους πληγέντες. 

Είναι, τέλος, αυτονόητο ότι η Πολι-
τεία οφείλει να αποκαταστήσει χωρίς 
χρονοτριβή τα προβλήματα και τις 
ζημίες που προκλήθηκαν στις δημό-
σιες υποδομές, ώστε να αποκαταστα-
θεί άμεσα και με ασφάλεια η οικονο-
μική και κοινωνική ζωή. 

Η αδυναμία διενέργειας διαδικα-
στικών πράξεων, κατά τη διάρκεια 
της κακοκαιρίας δεν μπορεί να έχει 
ως αποτέλεσμα την απώλεια δικονο-
μικών και ουσιαστικών δικαιωμάτων 
των πολιτών. 

Για το λόγο αυτό, το Υπουργείο 
Δικαιοσύνης πρέπει να προβεί άμε-
σα στις αναγκαίες νομοθετικές πρωτο-
βουλίες προκειμένου όσες διαδικαστι-
κές πράξεις δεν διενεργήθηκαν λόγω 
της κακοκαιρίας και της μη λειτουρ-
γίας, εκ του λόγου αυτού, των Δικα-
στηρίων, να θεωρηθούν εμπρόθεσμες, 
ακόμη και εάν διενεργηθούν μετά την 
λήξη των εκτάκτων περιστάσεων και 
όσες προθεσμίες δεν κατέστη εφικτό 
να τηρηθούν για τους ίδιους λόγους, 
να μην χαθούν. 

Τούτο αφορά τις πολιτικές, ποινικές 
και διοικητικές υποθέσεις, καθώς και 
όσες αφορούν σε διοικητικές προσφυ-
γές ή άλλες ενέργειες ενώπιον διοικη-
τικών αρχών. Υπενθυμίζεται ότι αντί-
στοιχες ρυθμίσεις είχαν εισαχθεί και 
κατά την επαναλειτουργία των δικα-
στηρίων μετά την αναστολή των εργα-
σιών τους λόγω COVID-19 (βλ. άρθρα 
83, 84 ν. 4790/2021).» 
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Το ΠΑΚΟΕ επανειλημμένα 
έχει πραγματοποιήσει σε 
πολλές ψαραγορές και κρε-

αταγορές στην Ελλάδα, οδοιπορι-
κά με μετρήσεις, με συνεντεύξεις 
και παρεμβάσεις.

Στο σημερινό οδοιπορικό παρα-
θέτουμε τα πραγματικά γεγονό-
τα που συνέβησαν στις 4/1/2022.

Χρόνια τώρα ακούμε ή διαβάζου-
με για την αναβάθμιση και την αξιο-
ποίηση της Βαρβακείου αγοράς στο 
κέντρο της Αθήνας. Όμως, έχουν μεί-
νει οι ψηφοθήρες Δήμαρχοι της Αθή-
νας στα λόγια.

Την αγανάκτηση των καταναλω-
τών, όπως και το κλίμα που επικρατεί 
στην Βαρβάκειο αγορά κατέγραψε με 
επιτόπια έρευνα το ΠΑΚΟΕ, την Τρίτη 
4 Ιανουαρίου 2022. Στην έρευνά μας 
ρωτήσαμε τους αγοραστές, και τους 
πωλητές, για ζητήματα που αφορούν 
τόσο την ποιότητα, αλλά και την τιμή 
των προϊόντων, όσο και τις προτιμή-
σεις των πολιτών. 

Συγκεκριμένα, επισκεφτήκαμε την 
ψαραγορά και την κρεαταγορά της 
Βαρβακείου για να σκιαγραφήσουμε 

μια δια ζώσης εικόνα της κατάστα-
σης που επικρατεί στην πώληση των 
πρώτων υλών. 

Σκοπός της έρευνάς μας είναι η 
αποτύπωση της κοινής γνώμης τη 
δεδομένη στιγμή, όπου η αύξηση των 
κρουσμάτων του κορονοϊού είναι ομο-
λογουμένως ανεξέλεγκτη, γεγονός που 
επιδρά αρνητικά στη διαμόρφωση της 
αγοράς.

 Η Βαρβάκειος αγορά δεν θυμίζει σε 
τίποτα την πολυσύχναστη αγορά της 
Αθήνας. Αρκετά μαγαζιά είναι κλειστά 
και ο κόσμος λιγοστός. Άραγε εξαιτίας 
της ακρίβειας ή της πανδημίας;

Η Βαρβάκειος Αγορά αποτελεί μονα-
δικό κτίσμα οργανωμένης συνοικια-
κής αγοράς στο οποίο συστεγάζονται 
πολλοί έμποροι κρεάτων και ιχθυηρών 
και συνιστά νεότερο μνημείο ιδιαίτε-
ρης αρχιτεκτονικής, εξυπηρετώντας 
τις βασικές ανάγκες των κατοίκων, 
και επισκεπτών. 

Πλέον η ευρύτερη περιοχή θεωρεί-
ται σημείο τουριστικού ενδιαφέροντος.

Έρευνα στην ψαραγορά
Στην έρευνά μας ρωτήσαμε 27 άτο-

μαεκ των οποίων, οι 15 ήταν αγορα-
στές και οι 12, πωλητές.

Πιστεύετε ότι τα ψάρια είναι ελλη-
νικά και φρέσκα; 
Οι δέκα απάντησαν ότι θεωρούν 

ότι δεν είναι ούτε ελληνικά ούτε φρέ-
σκα. Αμέσως μετά, δύο απάντησαν ότι 
κάποια ψάρια είναι ελληνικά και φρέ-
σκα, κάποια άλλα όχι. Ενώ υπήρχαν 
και δύο που απάντησαν ότι δεν μπο-
ρούν να τα ξεχωρίσουν. Μονάχα ένας 
αγοραστής μας απάντησε ότι είναι και 
ελληνικά και φρέσκα.

Ποια ψάρια προτιμάτε και γιατί; 
Επειδή είναι φθηνά;
Επειδή είναι φρέσκα;
Επειδή είναι πιο υγιεινά από τα 
άλλα;
Οι 12 μας απάντησαν ότι προτιμούν 

τα ψητά. Οι δύο το χταπόδι. Ένας απά-
ντησε «Τα αφρόψαρα, όχι επειδή μου 
αρέσουν, αλλά επειδή είμαι σίγουρος 
ότι είναι ελληνικά».

Μπορείτε να ξεχωρίσετε αν ένα 
ψάρι είναι φρέσκο και πώς;
Επειδή είναι σκληρή η επιφά-
νειά του;
Επειδή γυαλίζει το μάτι του;

Επειδή είναι γυριστή η ουρά του;
Ή κάτι άλλο; 
Από τους 12 που απάντησαν θετικά, 

οι 10 το διακρίνουν από τα μάτια και 
οι 2 από τα βράγχια. Τρεις απάντησαν 
πως δεν μπορούν να τα ξεχωρίσουν

Κατά τη γνώμη σας ποια ψάρια 
είναι πιο υγιεινά; Τα μεγάλα ή 
τα μικρά;
Οι δέκα απάντησαν τα μεγάλα και 

οι πέντε τα μικρά. Οι μισοί προτι-
μούσαν τα μεγάλα λόγω γεύσης, και 
οι υπόλοιποι τα μικρά λόγω ευκολίας 
στο μαγείρεμα.

Έχουν ακριβύνει οι τιμές σε σχέ-
ση με πέρσι;
Μόνο ένας καταναλωτής από τους 

15 μας είπε ότι οι τιμές είναι πιο χαμη-
λές αυτή τη στιγμή! Ενώ ένας άλλος 
ανέφερε ότι δεν έχει παρατηρήσει καμιά 
διαφορά στις τιμές. Οι υπόλοιποι 13 
είπαν ότι υπάρχει αύξηση των τιμών.

Καμόρα…στους πωλητές
Υπάρχουν φορές που βαφτίζετε 

ψάρια εισαγόμενα, ως ελληνικά και 

ΒΑΡΒΑΚΕΙΟΣ ΑΓΟΡΑ:  
H καρδιά της Αθήνας χτυπά υποτονικά
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αν ναι, γιατί το κάνετε αυτό;
Οι 11 μας είπαν ότι δεν κάνουν 

ποτέ κάτι τέτοιο, ωστόσο υπάρχουν 
πολλοί που το κάνουν.

Ένας απάντησε:
«Δεν μπορώ να απαντήσω, γιατί θα 

με ψάξουν! Εσείς τι νομίζετε;»

Από ποιες χώρες εισάγετε ψάρια 
και πώς διαπιστώνεται αυτό;
Πέντε μας είπαν από την Ισπανία 

Έξι μας ανέφεραν ότι φέρνουν ψάρια 
από όλο τον κόσμο, από όπου υπάρχει 
θάλασσα! Ένας πωλητής είπε επί λέξη. 
«Τα κατεψυγμένα ψάρια είναι ωκεανών, τα 
νωπά έρχονται από Σενεγάλη, Μαρόκο, 
Νιγηρία, υπάρχουν και τα ντόπια, αυτά 
είναι που λέμε «ψάρια ημέρας»». 

Οι ιχθυόσκαλες που ψωνίζετε 
γνωρίζετε εάν είναι πιστοποιη-
μένες με ISO;
Οι 11 απάντησαν «Εννοείται και 

είναι».
 Όμως ένας απάντησε: «Δεν μπορώ 

να μιλήσω, με βλέπει το κοράκι ο πρόε-
δρος. Μας έχει δώσει εντολή να μην μιλά-
με για αυτά τα πράγματα!» 

Οι τιμές που πουλάτε, πόσο τοις 
εκατό (%) είναι πάνω από τις τιμές 
της αγοράς;
Οι εννιά μας είπαν ότι είναι ανά-

λογα με την τιμή που θα τους το αυξή-
σει ο έμπορος.

Ένας πωλητής είπε πως «χτυπά-
νε» τις τιμές στις γαρίδες, όμως προ-
σπαθούν να κρατήσουν όσο το δυνα-
τόν πιο χαμηλά τις τιμές για να είναι 
ανταγωνιστικοί.

Ένας άλλος μας είπε ότι αγοράζουν 
ένα ευρώ τη σαρδέλα και την πουλά-
νε πέντε, και η γνώμη του ήταν ότι οι 
τιμές είναι πολύ καλές, και αν έχουν 
αυξηθεί είναι επειδή τις αύξησαν οι 
έμποροι, και ότι μέσα στη Βαρβάκειο 
πολλοί ανεβάζουν παρανοϊκά τις τιμές, 
όμως όχι εκείνοι! Ένας άλλος πωλη-
τής δήλωσε ότι προφανώς και έχουν 
αυξηθεί, όπως άλλωστε και στα κρέα-
τα και παντού! 

«Η ποιότητα των ψαριών…μόνο με 
την τιμή ή και με την περισσεία 
που μπορεί να υπάρχει;»
Και οι 12 μας απάντησαν ότι όλα 

παίζουν ρόλο και προφανώς και το 
περίσσευμα

Σκέψεις και Συμπεράσματα
Αυτό που μας έκανε μεγάλη εντύ-

πωση είναι ότι ο κόσμος ψώνιζε ψάρια, 
ενώ ουσιαστικά δήλωνε ότι πιστεύει 
ότι είναι εισαγόμενα και μπαγιάτικα! 
Γιατί συμβαίνει αυτό άραγε; 

Ίσως να θεωρούν ότι οι τιμές είναι 
ανάλογες με την ποιότητα των τροφίμων. 

Το μόνο σίγουρο είναι ότι λίγοι 
ήταν αυτοί που ψώνιζαν ψάρια, αλλά 

συντριπτικά λιγότεροι ήταν εκείνοι 
που αγόραζαν κρέας.

 
Γιατί συμβαίνει αυτό; Είναι οι τιμές 
στα ψάρια πιο προσιτές; 
Οι απαντήσεις των πωλητών ωστό-

σο σχετικά με την ποιότητα των προϊ-
όντων τους δεν ήταν καθόλου ξεκάθα-
ρες. Όλοι ισχυρίστηκαν με έντονο ύφος 
ότι είναι τόσο ελληνικά όσο και φρέ-
σκα. Δεν έλειψαν ωστόσο και οι «φοβι-
σμένοι» πωλητές που δεν απάντησαν 
καν. Η αίσθηση που μας άφησαν οι 
πωλητές αναφορικά με την ISO είναι 
ότι φάνηκε να μην γνωρίζουν καν τι 
είναι, και απαντούσαν κατευθυνόμε-
νοι λογικά από τους ανωτέρους τους. 

Έρευνα στην Κρεαταγορά 
Ρωτήσαμε 15 αγοραστές

Προτιμάτε ολόκληρο κοτόπουλο 
ή άλλα μέρη του και γιατί; 
Οι 12 μας είπαν ότι του αρέσει ολό-

κληρο το κοτόπουλο γιατί είναι πιο 
πρακτικό, και οι υπόλοιποι ανέφεραν 
ότι τους αρέσουν τα μεμονωμένα μέρη 
κυρίως στήθος γιατί είναι μαλακό. Οι 
γυναίκες προτίμησαν όλες το στήθος. 
Αυτό όμως που ήταν κοινό σε όλους 
τους συνεντευξιαζόμενους καταναλω-
τές είναι ότι κανείς δεν είπε ότι προτι-
μάει ολόκληρο το κοτόπουλο ή μέρος 
αυτού λόγω της τιμής, όλοι δήλωσαν 
ότι διαλέγουν με γνώμονα τις προτι-
μήσεις τους και μόνο.

Το χοιρινό το προτιμάτε επειδή 
είναι φθηνότερο, νοστιμότερο ή 
και τα δύο;
Όλοι μας απάντησαν ότι είναι και 

πιο φθηνό, αλλά ταυτόχρονα και πιο 
νόστιμο. 

Πώς διακρίνετε ότι τα κρέατα είναι 
εισαγόμενα ή ντόπια και ποια προ-
τιμάτε περισσότερο;
13 είπαν ότι δεν μπορούν να τα δια-

κρίνουν. Ένας μόνο μας είπε ότι μπο-
ρεί να τα ξεχωρίσει από την εμφάνιση, 
και ένας άλλος από τις ταμπέλες που 
αναγράφονται. Χαρακτηριστική ήταν 
η απάντηση μια γυναίκας που ανέφε-
ρε: «Εδώ δεν τα ξεχωρίζουν εκείνοι που 
τα πουλάνε, εγώ θα τα ξεχωρίσω;»

Οι τιμές είναι πιο υψηλές το τελευ-
ταίο τρίμηνο;
12 αγοραστές απάντησαν θετικά. 

Ένας κύριος ανέφερε για αύξηση της 
τάξεως 20%, ένας άλλος για αύξηση 
1-2 ευρώ. Υπήρχε μονάχα ένας κατανα-
λωτής που δήλωσε ότι δεν έχει παρα-
τηρήσει κάποια διαφορά στις τιμές. 

Επιβολή σιωπής  
στην κρεαταγορά

Στην κρεαταγορά, ένας πωλητής 
μας είπε ότι τους απαγορεύεται να 
απαντήσουν και μας παρέπεμψε στον 
πρόεδρο. 

Ο πρόεδρος της Βαρβακείου αγο-
ράς, Ανδρέας Νιώτης, ήταν πολύ 
πρόθυμος. Ο κύριος Νιώτης δήλωσε:

Από ποιες χώρες είναι τα χοιρι-
νά και τα μοσχάρια;
Τα κρέατά μας είναι 80% ελληνι-

κά, 20% από Γαλλία και από Ολλανδία

Έχουν ακριβύνει οι τιμές τους 
τελευταίους μήνες, και συνεχί-

ζουν να αυξάνονται; 
Στα χοιρινά δεν υπάρχει καμία αύξη-

ση, το κοτόπουλο έχει μια μικρή αύξη-
ση αλλά δεν είναι σταθερή, είναι ανά-
λογη με την κατανάλωση. Όλα εξάλλου 
είναι προσφορά και ζήτηση παντού! 

Πόσο έχει αυξηθεί η τιμή του 
κοτόπουλου, σε σχέση με το προ-
ηγούμενο τρίμηνο; 
Το κοτόπουλο μεγαλώνει γρήγορα 

και οι έμποροι πρέπει να το δώσουν, 
αλλά δεν υπάρχει μεγάλη αύξηση.

Οι καταναλωτές προτιμούν ολό-
κληρα κοτόπουλα, ή μέρη αυτών;
Ανάλογα ό,τι τους αρέσει, αλλά 

συνήθως κομμάτια.

Ποια κρέατα έχουν μεγαλύτερη 
κατανάλωση, εκτός από τα κοτό-
πουλα που είναι πρώτα; 
Προτιμούν γενικά το μοσχάρι και 

το κοτόπουλο, αλλά το μοσχάρι κυρί-
ως γιατί μπορείς να το μαγειρέψεις με 
πάρα πολλούς τρόπους.

Σκέψεις και Συμπεράσματα
Στην κρεαταγορά αυτό που μας 

έκανε εντύπωση είναι ότι ο κόσμος σε 
σχέση με την ψαραγορά ήταν πραγμα-
τικά ελάχιστος. Οι πελάτες κοιτούσαν 
διστακτικά τα κρέατα, αλλά λίγοι ήταν 
αυτοί που τελικά αγόραζαν. Γιατί συνέ-
βη αυτό; Εφόσον ο πρόεδρος μας είπε 
ότι υπήρξε μονάχα μια μικρή αύξηση 
και ήταν ανάλογη με την κατανάλω-
ση; Ημέρες γιορτών και ο κόσμος προ-
τίμησε να μην έχει φέτος στο τραπέ-
ζι του κρεατικά. 
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Α/Α ΘΕΣΗ ΔΕΙΓΜΑΤΟΛΗΨΙΑΣ Ώρα 
Συγκέντρωση

Χρώμιο (VI)
(μg/L)

Νιτρικών
NO3- (mg/L)

Θειικών
SO4 2+ 
(mg/L)

Φωσφορικών   
(Ρ2O5 ) (mg/L)

1 Δήλεσι. Κατάστημα SROUFOS CUISINE 12:00 < 2 2,1 18,9 0,09
2 Δήλεσι. ΦΟΎΡΝΟΣ.  Θανάσης.  12:15 < 2 1,9 33,2 0,41
3  Δήλεσι. Καφετέρια Alter Ego café 12:25 < 2 1,9 17,5 0,09
4 Δήλεσι. Κρεοπωλείο ο Παναγιώτης  12:30 < 2 1,9 21,2 0,60
5 Δήλεσι. Δήμος Τανάγρας Δημοτική Ενότητα  12:40 < 2 1,4 19,5 0,09
6 Σχηματάρι.  Εκκλησία Αρχάγγελου Μιχαήλ 13:05 < 2 1,2 18,7 0,09
7 Σχηματάρι. Δημαρχείο Σχηματαρίου 13:10 < 2 1,4 33,9 0,55
8 Σχηματάρι. Τανάγρας. T- baraki café 13:20 < 2 1,8 30,7 1,47
9 Σχηματάρι. Κύκλος  espresso bar 13:30 < 2 1,7 33,5 0,60

10 Σχηματάρι. Σουβλατζίδικο 13:40 < 2 1,0 33,5 0,82
11 Αυλίδα. Εργαστήριο Ζαχαροπλαστικής Κωνσταντίνος και Ελένη 14:15 < 2 0,7 55,9 0,64
12 Αυλίδα.  ΜΑΝΟΣ. 14:25 < 2 0,7 55,6 1,01
13 Αυλίδα.  Fresh café 14:35 < 2 0,3 58,2 0,69
14 Αυλίδα.  Ψαράδικο η  Αυλίδα 14:45 < 2 0,5 46,0 0,50
15 Αυλίδα.  Περίπτερο Αυλίδας 14:55 < 2 1,2 49,0 0,82
16 Τανάγρα.  Princess Cafe 15:15 < 2 1,8 21,4 0,87
17 Τανάγρα.  Tanagraia café 15:25 < 2 1,8 26,0 1,28
18 Τανάγρα.  Σουβλατζίδικο 15:35 < 2 1,0 22,6 0,92
19 Τανάγρα.  Οικία 15:50 < 2 2,1 20,1 4,03
20 Τανάγρα.  Οικία Τανάγρας 16:10 < 2 1,3 21,6 0,46
21 Οινόφυτα. Bristol café 16:25 < 2 2,1 21,4 0,69
22 Οινόφυτα. Γρηγόρης cafe 16:30 < 2 1,2 33,5 0,64
23 Οινόφυτα. Εξωτερική βρύση δίπλα  στο Soul cafe 16:40 < 2 0,4 19,3 1,10
24 Οινόφυτα. Portiol cafe 16:45 < 2 1,6 20,3 0,46
25 Οινόφυτα. Οικία. Οδός Προέδρου. 16:50 < 2 0,9 32,0 0,46

Επιτρεπόμενα όρια : σύμφωνα με την Οδηγία (ΕΕ) 2015/1787 (L260, 7.10.2015).  Για την Ποιότητα νερού 
ανθρώπινης κατανάλωσης (ΚΥΑ 39381 Αρ. Φύλλου 3282. 19/09/ 2017). Υ2/2600/2001 50 mg/L 250 mg/L 5 mg / L

ΔΗΜΟΣ ΤΑΝΑΓΡΑΣ
To οδοιπορικό του νερού ανθρώπινης 

κατανάλωσης στις δημοτικές ενότητες του

«Ακόμα και στο μαγείρεμα βάζω εμφι-
αλωμένο νερό, γιατί φοβάμαι !»

Αποκαλυπτική έρευνα - Δείτε 
τι μας απάντησαν οι καταστηματάρχες, οι 
πολίτες και οι δημοτικοί άρχοντες του Δήμου 
Τανάγρας. Λένε το νερό-νεράκι. Οι απόψεις 
πολιτών και εκπροσώπων διίστανται. Τι ισχύ-
ει πραγματικά; 

10 Ιανουαρίου 2022: Εθελοντές συνεργάτες 
του ΠΑΚΟΕ πραγματοποίησαν δειγματοληψίες 
νερού και συνεντεύξεις με πολίτες, καταστηματάρ-
χες και εκπροσώπους της Δημοτικής Αρχής, στις 
δημοτικές ενότητες του Δήμου Τανάγρας (Δήλεσι, 
Αυλίδα, Σχηματάρι, Τανάγρα και Οινόφυτα). 

Οι θέσεις, δειγματοληψίες και τα αποτελέσματα 
των αναλύσεων, παρατίθενται παρακάτω, καθώς 
και τα συμπεράσματα από αυτές. 

Στην συνέχεια παραθέτουμε τις ερωτήσεις και 
απαντήσεις που πήραμε από την συζήτηση που 
είχαμε με τους πολίτες.

Πίνακας θέσεων δειγματοληψίας και Αποτελεσμάτων Χημικών Αναλύσεων σε νερό ανθρώπινης κατανάλωσης  
από Δήλεσι, Σχηματάρι, Αυλίδα, Τανάγρα και Οινόφυτα, στις 10/01/2022
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Α/Α ΘΕΣΗ ΔΕΙΓΜΑΤΟΛΗΨΙΑΣ Ώρα 
Συγκέντρωση

COD
mg/L

Χρώμιο (VI)
(μg/L)

Νιτρικών
NO3- 

(mg/L)
Θειικών

SO4 2+ (mg/L)
Φωσφορικών   
(Ρ2O5 ) (mg/L)

1 Συκάμινο. Γέφυρα –δεξιά Συκάμινο προς Χαλκούτσι. 11: 35 145 0,4 9,1 121 2,67
2 Συκάμινο. Γέφυρα – αριστερά Συκάμινο προς Χαλκούτσι. 11:50 177 1,0 9,2 146 2,64

Επιτρεπόμενα όρια: σύμφωνα με την  *  ** 125 3 3,5 – 6 150-250 0.4 – 0.7

Πίνακας θέσεων δειγματοληψίας και Αποτελεσμάτων Χημικών Αναλύσεων σε επιφανειακά νερά ποταμού Ασωπός, στις 10 / 01 / 2022

Τα όρια του εξασθενούς χρωμίου 

Το χρώμιο είναι ευρέως διαδεδομέ-
νο στη φύση με φυσική αφθονία στο 
φλοιό της Γης 100 ppm. Τα φυσιολογικά 
επίπεδά του στα μη ρυπασμένα επιφα-
νειακά ύδατα κυμαίνονται στην περι-
οχή 1 - 10 μg/L, ενώ στο νερό ανθρώ-
πινης κατανάλωσης οι συγκεντρώσεις 
του βρίσκονται στην περιοχή 0,4 - 8 
μg/L. Στον αέρα βρίσκεται σε συγκε-
ντρώσεις μικρότερες του 0,1 μg/m3. 
Η περιεκτικότητα των περισσότερων 
πετρωμάτων σε χρώμιο κυμαίνεται 
από 5 έως 1800 mg/kg. Στα περισσό-
τερα εδάφη υπάρχει σε χαμηλές περι-
εκτικότητες (2-60 mg/kg). 

Μόνο ένα πολύ μικρό ποσοστό είναι 
διαθέσιμο στα φυτά (μέχρι 0,19 mg/kg) 
και δεν έχει διευκρινιστεί επαρκώς το 
κατά πόσο το χρώμιο είναι γι’ αυτά ένα 
απαραίτητο ιχνοστοιχείο.

O Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας 
αναφέρει ως ανώτατο όριο συγκέντρω-
σης ολικού χρωμίου στο πόσιμο νερό 
τα 50 μικρογραμμάρια ανά λίτρο, χωρίς 
να κάνει όμως το διαχωρισμό μεταξύ 
τρισθενούς και εξασθενούς. Έτσι, ακό-
μα και όταν το εξασθενές, που είναι 
άκρως τοξικό, είναι 48 μικρογραμμά-

ρια, θεωρείται σύμφωνα με τη νομοθε-
σία ότι δεν υπάρχει πρόβλημα. 

Oι περισσότεροι ειδικοί όμως δια-
φωνούν, υποστηρίζοντας ότι δεν υπάρ-
χουν ασφαλή όρια για την προστασία 
μας από καρκινογόνους παράγοντες 
και ότι όσο πιο χαμηλή είναι η έκθεσή 
μας σε αυτές τόσο το καλύτερο. Πολ-
λοί μάλιστα τονίζουν ότι το εξασθενές 
χρώμιο πρέπει να είναι μηδενικό στο 
πόσιμο νερό. 

Το καταπινόμενο Cr(VI), όπως άλλω-
στε και το εισπνεόμενο, είναι εξαιρε-
τικά βλαπτικότερο έναντι του Cr (ΙΙI). 
Συνεπώς η εμμονή των πολιτικών 
αρχών να μη θεσπίζουν ακόμη ξεχω-
ριστό επιτρεπόμενο όριο για το Cr(VI), 
πολύ κατώτερο του ισχύοντος, βρίσκε-
ται σε κατάφωρη αντίθεση με τα δεδο-
μένα της επιστήμης. 

Αναφέρεται σχετικά ότι η Πολι-
τεία της Καλιφόρνια, υπό την πίεση 
προφανώς και της «υπόθεσης Μπρό-
κοβιτς», έχει ήδη υποβιβάσει το όριο 
του Cr(VI) στο πόσιμο νερό δύο φορές: 
Την πρώτη φορά σε 2μg/l και τη δεύ-
τερη σε 0,2μg/l. Η Ιταλία έχει θέσει ως 
όριο τα 5μg/l. 

*  Σύμφωνα με την Οδηγία 

2008/105/ΕΚ σχετικά με πρότυπα 
ποιότητας περιβάλλοντος στον τομέα 
της πολιτικής των υδάτων, η συγκέντρω-
ση νιτρικών πρέπει να είναι μικρότε-
ρη από 7mg/l. 

* Σύμφωνα με την Οδηγία 75/440/
ΕΟΚ, η συγκέντρωση Νιτρικών πρέ-
πει να είναι μικρότερη από 50mg/l σε 
περιπτώσεις ιδιαιτέρων κλιματολογι-
κών συνθηκών, με ενδεικτική τιμή τα 
25mg/l. 

**Αριθμ. 20488 Αρ. Φύλλου 749 31 
Μαΐου 2010 Καθορισμός Ποιοτικών 
Περιβαλλοντικών Προτύπων στον ποτα-
μό Ασωπό και Οριακών Τιμών Εκπο-
μπών υγρών βιομηχανικών αποβλήτων 
στη λεκάνη απορροής του Ασωπού. η 
συγκέντρωση των Νιτρικών ορίζετε 
σε 3,5 – 6 mgNO3−N /l

* Σύμφωνα με την Οδηγία 91/271/
ΕΟΚ για την επεξεργασία των αστικών 
λυμάτων, η συγκέντρωση του Ολικού 
Φωσφόρου πρέπει να είναι μικρότε-
ρη από 2,0mg/l. 

*Σύμφωνα με την Οδηγία 2008/105/
ΕΚ σχετικά με πρότυπα ποιότητας περι-
βάλλοντος στον τομέα της πολιτικής 
των υδάτων, η συγκέντρωση ολικού 
Φωσφόρου πρέπει να είναι μικρότε-

ρη από 1mg/l. 
*Σύμφωνα με την Οδηγία 75/440/

ΕΟΚ, η συγκέντρωση φωσφορικών 
πρέπει να είναι μικρότερη από 0,4 
(ύδατα Α1) και 0,7 mg/l (ύδατα 
Α2 και Α3). 

** ΚΥΑ Αρ. οικ. 46399/1352. Αρ. φ 
438. 3-07-1986: απαιτούμενη ποιότη-
τα των επιφανειακών νερών που προ-
ορίζονται για «πόσιμα» «κολύμβηση» 
«διαβίωση ψαριών» «καλλιέργεια και 
αλιεία», η συγκέντρωση των Φωσφό-
ρικών πρέπει να είναι από 0,4 έως 
0,7 Ρ2Ο5mg/l, και των Νιτρικών 
25 – 50 mgNO3−N/l.

** ΚΥΑ Αριθμ. οικ. 100079 Αρ. Φύλ-
λου 135. 22 – 01 - 2015. Τροποποίη-
ση της υπ’ αριθμ. 20488/2010 κοινής 
υπουργικής απόφασης «Καθορισμός 
Ποιοτικών Περιβαλλοντικών Προτύ-
πων στον ποταμό Ασωπό και Οριακών 
Τιμών Εκπομπών υγρών βιομηχανικών 
αποβλήτων στη λεκάνη απορροής του 
Ασωπού (Β΄ 749)» και συναφείς δια-
τάξεις. Στο Πίνακας 6: Οριακές Τιμές 
Εκπομπών λοιπών φυσικοχημικών 
παραμέτρων, αναφέρετε η συγκέντρω-
ση του Ολικού Φωσφόρου 5 mg/l, 
Νιτρικών 11 mgNO3−N/l.
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Πίνακας θέσεων δειγματοληψίας και Αποτελεσμάτων Μικροβιολογικών Αναλύσεων σε νερό ανθρώπινης κατανάλωσης από Δήλεσι, 
Σχηματάρι, Αυλίδα, Τανάγρα Οινόφυτα, στις 10 / 01 / 2022.

Πίνακας θέσεων δειγματοληψίας και Αποτελεσμάτων Μικροβιολογικών Αναλύσεων σε επιφανειακά νερά ποταμού Ασωπός, στις 10/01/2022

Συμπεράσματα
Από τους προαναφερόμενους πίνα-

κες διαπιστώνεται ότι το νερό ανθρώ-
πινης κατανάλωσης δεν παρουσιάζει 
πρόβλημα στις μικροβιολογικές παρα-
μέτρους, ενώ στις χημικές εντοπίζε-
ται πρόβλημα στα φωσφορικά ιόντα. 
Στα δείγματα από τον Ασωπό ποτα-
μό, διαπιστώνεται η παρουσία μικρο-
βίων πάνω από τα επιτρεπτά όρια, 
και η παρουσία εξασθενούς χρωμίου 
φωσφορικών, νιτρικών ιόντων καθώς 
και υψηλά χημικά καταναλισκόμε-
νο οξυγόνο, γεγονός που μας επιτρέ-
πει να διατυπώσουμε την άποψη ότι 
πρόκειται για ανεξέλεγκτα βιομηχα-
νικά απόβλητα.

Τι κατέδειξε η έρευνα από τις 
συζητήσεις που είχαμε με κατοί-
κους, καταστηματάρχες, και υπεύ-
θυνους της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Οι Συνεντεύξεις
Καταστηματάρχες

Ερώτηση 
Πιστεύετε ότι το νερό που πίνετε 
είναι καθαρό και ποιοτικά υγιεινό;

Απάντησεις
Δήλεσι

Στο Δήλεσι, ρωτήσαμε 4 κατανα-
λωτές και μας απάντησα και οι 4 
ότι δεν εμπιστεύονται το νερό της 
περιοχής τους, επειδή θεωρούν ότι 
δεν είναι καθαρό.

Συγκεκριμένα, μια κοπέλα που 
εργαζόταν σε φούρνο μας απάντησε:

«Έχω σταματήσει να πίνω νερό 
από την βρύση από το 2006. Είχα-
με πολλά προβλήματα, ανοίγαμε 
το νερό και έτρεχε λάσπη. Ακόμα 
και στο μαγείρεμα βάζω εμφιαλω-
μένο, γιατί φοβάμαι μήπως είναι 
καρκινογόνο».

Και μια άλλη κυρία μας είπε:
«Εγώ πίνω εμφιαλωμένο, και εμφι-

αλωμένο χρησιμοποιώ μέχρι και στο 
μαγείρεμα, γιατί της βρύσης δεν το 
εμπιστεύομαι».

Μια άλλη κυρία μας είπε:
«Δεν πίνω νερό από την βρύση. Δεν 

το χρησιμοποιώ ούτε στο μαγεί-
ρεμα, ούτε πουθενά».
Σχηματάρι

Στο Σχηματάρι, ρωτήσαμε 3 κατα-
στηματάρχες. Οι 2 μας απάντησαν ότι 
θεωρούν ότι είναι καθαρό και ποιοτι-
κά υγιεινό. Ο ένας μας είπε πως δεν 
πιστεύει ούτε ότι είναι καθαρό, 
ούτε ότι είναι ποιοτικά υγιεινό. 
Αυλίδα

Ρωτήσαμε 4 καταστηματάρχες, 
οι 3 μας είπαν ότι δεν το εμπιστεύο-
νται, ο ένας μας απάντησε ότι το βρί-
σκει μια χαρά.

Συγκεκριμένα μια ιδιοκτήτρια ζαχα-
ροπλαστείου δήλωσε:

«Όχι. Χρησιμοποιώ νερό μόνο με 
φίλτρο. Μόνο στην λάντζα δεν χρη-
σιμοποιώ φίλτρο. Πριν από δέκα χρό-
νια είχα το  HACCP, και όταν έπαιρναν 
δείγμα από το ζαχαροπλαστείο, είχαν 
βρει το νερό πολύ καθαρό. Όταν όμως 
σταμάτησα το HACCP, δεν γνώριζα 
από εκεί και πέρα τι γίνεται».

Ένας άλλος κύριος μας απάντησε:
«Εδώ και δέκα χρόνια δεν πίνω 

νερό από τη βρύση, γιατί μύριζε 
και είχε περίεργο χρώμα. Εγώ και 
η οικογένειά μου μόνο εμφιαλω-
μένο νερό πίνουμε».

Ο ιδιοκτήτης ενός ιχθυοπωλείου 
μας απάντησε επί λέξη:

«Όχι, αφού έχει μέσα αμίαντο. 
Δεν πίνω νερό από την βρύση, 
αλλά το χρησιμοποιώ στο μαγείρε-

Α
/ 

A ΘΈΣΗ ΔΕΙΓΜΑΤΟΛΗΨΙΑΣ Προέλευση
Ώρα

δειγματο
ληψίας

ΑΡΙΘΜΟΣ ΑΠΟΙΚΙΩΝ cfu / 100 ml
Κολοβα-
κτηριοει-

δή 
E. coli Εντερό-

κοκκοι

Pseu-
domonas 

aeruginosa
1 Δήλεσι. Κατάστημα SROUFOS CUISINE ΝΑΚ 12:00 0 0 0 0
2 Δήλεσι. ΦΟΎΡΝΟΣ. Θανάσης. ΝΑΚ 12:15 0 0 0 0
3  Δήλεσι. Καφετέρια Alter Ego café ΝΑΚ 12:25 0 0 0 0
4 Δήλεσι. Κρεοπωλείο ο Παναγιώτης ΝΑΚ 12:30 0 0 0 0
5 Δήλεσι. Δήμος Τανάγρας Δημοτική Ενότητα Δήλεσι ΝΑΚ 12:40 0 0 0 0
6 Σχηματάρι. Εκκλησία Αρχάγγελου Μιχαήλ ΝΑΚ 13:05 0 0 0 0
7 Σχηματάρι. Δημαρχείο Σχηματαρίου ΝΑΚ 13:10 0 0 0 0
8 Σχηματάρι. Τανάγρας. T- baraki café ΝΑΚ 13:20 0 0 0 0
9 Σχηματάρι. Κύκλος espresso bar ΝΑΚ 13:30 0 0 0 0

10 Σχηματάρι. Σουβλατζίδικο ΝΑΚ 12:00 0 0 0 0
11 Αυλίδα. Εργαστήριο Ζαχαροπλαστικής Κωνσταντίνος και Ελένη ΝΑΚ 12:15 0 0 0 0
12 Αυλίδα. ΜΑΝΟΣ. ΝΑΚ 14:25 0 0 0 0
13 Αυλίδα. Fresh café ΝΑΚ 14:35 0 0 0 0
14 Αυλίδα. Ψαράδικο η Αυλίδα ΝΑΚ 14:45 0 0 0 0
15 Αυλίδα. Περίπτερο Αυλίδας ΝΑΚ 14:55 0 0 0 0
16 Τανάγρα. Princess Cafe ΝΑΚ 15:15 0 0 0 0
17 Τανάγρα. Tanagraia café ΝΑΚ 15:25 0 0 0 0
18 Τανάγρα. Σουβλατζίδικο. ΝΑΚ 15:35 1 1 0 0
19 Τανάγρα. Οικία ΝΑΚ 15:50 0 0 0 0
20 Τανάγρα. Οικία Τανάγρας ΝΑΚ 16:10 0 0 0 0
21 Οινόφυτα . Bristol café ΝΑΚ 16:25 0 0 0 0
22 Οινόφυτα . Γρηγόρης cafe ΝΑΚ 16:30 0 0 0 0
23 Οινόφυτα . Εξωτερική βρύση δίπλα στο Soul cafe ΝΑΚ 16:40 0 0 0 0
24 Οινόφυτα . Portiol cafe ΝΑΚ 16:45 0 0 0 0
25 Οινόφυτα . Οικία . Οδός Προέδρου. ΝΑΚ 16:50 0 0 0 0

Επιτρεπόμενα όρια και Ενδεικτικές παράμετροι : αριθμός cfu /100ml νερού, 0 0 0 0 0

Α
/ A

ΚΩ
ΔΙ

ΚΟ
Ί 

ΘΕΣΗ ΔΕΙΓΜΑΤΟΛΗΨΙΑΣ
Ώρα

δειγματο
ληψίας

ΑΡΙΘΜΟΣ ΑΠΟΙΚΙΩΝ cfu/ 100 ml
Κολοβακτη-
ρίδια κοπρά-

νων
E. coli Εντερόκοκκοι

1 1 Συκάμινο. Γέφυρα –δεξιά Συκάμινο προς Χαλκούτσι. 11: 35 490 397 102
2 2 Συκάμινο. Γέφυρα – αριστερά Συκάμινο προς Χαλκούτσι. 11:50 512 482 137

Επιτρεπόμενα όρια : αριθμός cfu /100ml νερού, σύμφωνα με ΚΥΑ Αρ 293/13704. (ΦΕΚ 121)21/03/2018. 200 100 100
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μα. Όσο καλό κι αν είναι το δίκτυο 
χαλάει από τον αμίαντο. Ο αμία-
ντος έχει καταργηθεί σε όλο τον 
κόσμο, είναι καρκινογόνος».
Τανάγρα

Στην Τανάγρα ρωτήσαμε έναν ιδιο-
κτήτη καταστήματος, καθώς δεν βρή-
καμε κάποιο άλλο ανοιχτό, και μας 
απάντησε ότι είναι καθαρό.
Οινόφυτα

Στα Οινόφυτα ρωτήσαμε δύο κατα-
στηματάρχες. Ο ένας μας απάντησε 
αρνητικά, ο άλλος είπε ότι δεν γνω-
ρίζει και ότι πίνει μόνο εμφιαλωμέ-
νο και εκείνος και η οικογένειά του.

Ερώτηση 
Σας έχουν ενημερώσει οι «Αρχές» 
την τελευταία διετία για την ποι-
ότητα του νερού που πίνετε (γρα-
πτά ή προφορικά);
Απαντήσεις

Δήλεσι
Οι 2 από τους 4 είπαν ότι τους ενη-

μερώνουν οι αρχές, ενώ οι υπόλοιποι 
απάντησαν αρνητικά.

Συγκεκριμένα, ένας καταστημα-
τάρχης μας απάντησε:

«Μας ενημερώνουν οι αρχές 
ότι είναι καλό, αλλά δεν τους εμπι-
στεύομαι. Μας λένε ότι είναι σαν 
της Αθήνας, τύπου ΕΥΔΑΠ».
Σχηματάρι

Από τους 3 καταστηματάρχες που 
ρωτήσαμε όλοι απάντησαν διαφορετι-
κά. Ο ένας μας είπε ότι δεν γνωρίζει, 
ο άλλος ότι τους ενημερώνουν τακτι-
κά, και ο άλλος ότι δεν τους ενημερώ-
νουν καθόλου.
Αυλίδα

Ρωτήσαμε 4 καταστηματάρχες, ο 
ένας μας είπε δεν ξέρει, ο άλλος μας 
είπε ότι ενημερώνεται από τις αρχές 
και γραπτά και προφορικά, ενώ οι άλλοι 
2 ότι δεν έχουν ενημερωθεί.

Συγκεκριμένα μια ιδιοκτήτρια ζαχα-
ροπλαστείου της περιοχής ανέφερε:

«Ποτέ δεν μας έχουν ενημερώ-
σει. Γιατί να το κάνουν τώρα; Έρχο-
νται για να ελέγξουν πόσο νερό 
έχεις καταναλώσει για να πλη-
ρώσεις. Ποτέ δεν θα σου πουν τι 
είχε όμως μέσα το νερό που ήπιες. 
Κανείς δεν ξέρει τι έχει μέσα το 
νερό». 
Τανάγρα

Ο ένας καταστηματάρχης που ρωτή-
σαμε μας είπε ότι έρχονται και παίρ-
νουν δείγματα μια φορά τον μήνα.
Οινόφυτα

Και οι δύο μας είπαν ότι δεν ξέρουν.

Ερώτηση
Γνωρίζετε από που προέρχεται το 
νερό που πίνετε;
Απαντήσεις

Δήλεσι
Οι 2 από τους 4 μας είπαν ότι δεν 

γνωρίζουν από που προέρχεται το νερό. 

Ένας μας είπε ότι γνωρίζει ότι είναι 
από γεώτρηση από την ΟΥΛΕΝ. Και 
ένας ότι μάλλον είναι από την ΕΥΔΑΠ, 
αλλά δεν είναι σίγουρος. 
Σχηματάρι

Και σε αυτή την ερώτηση οι 3 κατα-
στηματάρχες που ρωτήσαμε, μας έδω-
σαν διαφορετικές απαντήσεις. Οι δύο 
μας είπαν ότι γνωρίζουν από που προ-
έρχεται, μόνο που ο ένας μας είπε από 
την ΕΥΔΑΠ, και ο άλλος από την λίμνη 
Υλίκη. Ο τρίτος είπε ότι δεν έχει ιδέα, 
από που προέρχεται το νερό που πίνει.
Αυλίδα

Και οι 4 μας είπαν ότι δεν γνω-
ρίζουν.
Τανάγρα

Από την ΕΥΔΑΠ.
Οινόφυτα

Ο ένας καταστηματάρχης μας απά-
ντησε πως δεν γνωρίζει, ενώ ο άλλος 
μας είπε ότι προέρχεται ή από την 
ΕΥΔΑΠ ή από τον Μόρνο.

Πολίτες
Ερώτηση
Πιστεύετε ότι το νερό που πίνετε 
είναι καθαρό και ποιοτικά υγιεινό;
Απαντήσεις

Δήλεσι
Ρωτήσαμε έναν πολίτη και μας απά-

ντησε ακριβώς τα παρακάτω:
«Λένε ότι δεν είναι καλό. Τώρα έχουν 

βάλει ένα δίκτυο το έχουν συνδέσει με 
την ΕΥΔΑΠ. Νομίζω ότι κάποια στιγ-
μή το είχε εξετάσει η κόρη μου, λόγω 
της δουλειάς της και μου είπε ότι 
ήταν καλό. Εγώ πιστεύω ότι σχετικά 
καλό είναι, εντάξει έχει κάποια άλα-
τα, αλλά έτσι είναι σε όλα τα δίκτυα, 
εκτός αν είναι από τον Ασωπό. Εγώ 
πίνω νερό από την βρύση κανονικά, 
και στο μαγείρεμα το χρησιμοποιώ 
και πλένομαι με αυτό».
Σχηματάρι

Στο Σχηματάρι ρωτήσαμε 2 πολί-
τες. Ο ένας μας είπε ότι δεν το πίνει 
γιατί δεν το θεωρεί καθαρό, αλλά όμως 
το χρησιμοποιεί στο μαγείρεμα. Και ο 
άλλος μας είπε ότι το θεωρεί και καθα-
ρό και ποιοτικά υγιεινό.
Αυλίδα

Στην Αυλίδα ρωτήσαμε έναν πολί-
τη και μας απάντησε επί λέξη:

«Ναι, το εμπιστεύομαι το νερό, δεν 
χρησιμοποιώ φίλτρο».
Τανάγρα

Στην Τανάγρα ρωτήσαμε έναν πολί-
τη και μας είπε ότι το εμπιστεύεται 
και είναι καθαρό.
Οινόφυτα

Ρωτήσαμε έναν πολίτη και μας 
απάντησε:

«Όχι. Εμφιαλωμένο μόνο χρη-
σιμοποιώ, ακόμα και για το μαγεί-
ρεμα». 

Ερώτηση
Σας έχουν ενημερώσει οι «Αρχές» 

την τελευταία διετία για την ποι-
ότητα του νερού που πίνετε (γρα-
πτά ή προφορικά);
Απαντήσεις

Δήλεσι
Ρωτήσαμε έναν πολίτη και μας απά-

ντησε ακριβώς τα παρακάτω:
«Πέρσι είχε βγάλει κάτι ανακοι-

νώσεις ο δήμος, ειδικά τότε που είχε 
γίνει ένα θέμα εδώ με τις πλημμύ-
ρες. Γίνονται έλεγχοι από ότι βλέπω 
σε μια τοπική εφημερίδα. Βέβαια, οι 
δημοτικές αρχές πίνουν εμφιαλωμένο, 
ενώ μεγάλωσαν με το νερό της βρύ-
σης. Οπότε όταν ξαφνικά στα 80 σου 
δεν εμπιστεύεσαι το νερό της βρύσης 
είναι περίεργο».
Σχηματάρι

Και οι 2 μας είπαν ότι ενημερώ-
νονται τακτικά από τις αρχές σχετικά 
με την ποιότητα του νερού. Ωστόσο, 
ο ένας μας απάντησε επί λέξη: «Ναι, 
αλλά εμείς δεν το πίνουμε».

Ενώ ο άλλος μας είπε ότι και το 
χρησιμοποιεί στο μαγείρεμα και το 
πίνει και πλένεται με αυτό.
Αυλίδα

Μας απάντησε ότι δεν έχει ακού-
σει κάποια ενημέρωση.
Τανάγρα

Μας απάντησε ότι ενημερώνουν 
τον κόσμο και γραπτά και προφορικά. 
Οινόφυτα

Κάνουν μετρήσεις, αλλά δεν μας 
ενημερώνουν.

Ερώτηση
Γνωρίζετε από που προέρχεται το 
νερό που πίνετε;
Απαντήσεις

Δήλεσι
Στο Δήλεσι ρωτήσαμε έναν πολίτη 

και μας απάντησε ακριβώς τα παρα-
κάτω:

«Από την ΕΥΔΑΠ, αλλά δεν ξέρω 
αν είναι αλήθεια».
Σχηματάρι

Ο ένας μας είπε από την ΕΥΔΑΠ. 
Και ο άλλος από δεξαμενές.
Αυλίδα

Μας απάντησε από τον Μόρνο.
Τανάγρα

Και στην Τανάγρα ο πολίτης που 
ρωτήσαμε μας απάντησε από τον 
Μόρνο.
Οινόφυτα

«Από τον Μόρνο νομίζω».
Δημοτική Κοινότητα (Δήλεσι)

Ενημερώνετε τους πολίτες για την 
ποιότητα του νερού ανθρώπινης 
κατανάλωσης; Κάθε πότε;
Απάντηση
«Βεβαίως, ναι. Κάθε μήνα νομίζω. 

Περνάει από διυλιστήρια, είναι μια 
χαρά. Εγώ το χρησιμοποιώ και στο 
μαγείρεμα».

Πώς γίνεται αυτό γραπτά ή προ-
φορικά;

«Γραπτά».
Ερώτηση
Στην περίπτωση που παρατηρη-

θεί πρόβλημα τι κάνετε;

Απάντηση
«Ο χημικός του δήμου γνωρίζει».
Δημαρχείο (Σχηματάρι) Γενικός 

Γραμματέας κ. Καμπούρης Γεώργιος

Απάντηση
«Γίνονται συνέχεια αναλύσεις, κάθε 

μήνα».
«Ανακοινώνεται στην ιστοσελίδα 

του δήμου».
«Γίνονται επιπλέον μετρήσεις για 

να δούμε αν είναι ευσταθές αυτό που 
μπορεί ο καθένας να ισχυριστεί ως 
πρόβλημα».

Δημαρχείο (Σχηματάρι) Υπεύθυ-
νος κ. Καρίενης Ευάγγελος χημι-
κός μηχανικός στον δήμο Τανάγρας

Απάντηση
«Το νερό προέρχεται από την Υλί-

κη. Το εμπιστεύομαι, και στο μαγεί-
ρεμα και παντού. Γίνονται αναλύσεις 
για την ποιότητα του νερού συνεχώς».

«Ο δήμος έχει τα διυλιστήρια και 
γίνονται συνέχεια αναλύσεις του νερού 
και ανακοινώνονται στην ιστοσελίδα 
του δήμου, και αποστέλλονται και στα 
τοπικά γραφεία του δήμου, με σκο-
πό να ενημερώσουν τους πολίτες με 
όποιο τρόπο κρίνουν καλύτερα».

«Εάν ένας πολίτης κάνει παράπονο, 
εάν έχει παρατηρήσει ότι το νερό δεν 
είναι καλό, μπορεί να πάμε σπίτι του 
να πάρουμε ένα δείγμα για ανάλυση. 
Αυτό γίνεται σπάνια βέβαια. Μπορεί 
να υπάρξει κάποιο τοπικό πρόβλημα 
στο δίκτυο, γιατί είχαν γίνει κάποιες 
βλάβες, ακαθαρσίες στο δίκτυο παλαιό-
τερα. Υπήρχε μια εποχή σε ένα συγκε-
κριμένο μέρος πρόβλημα στο νερό, 
όμως μετά από ένα διάστημα διευ-
θετήθηκε το θέμα».

Συμπεράσματα
Φαίνεται ότι οι νέοι σωλήνες ύδρευ-

σης στον δήμο Τανάγρας, δεν άλλα-
ξαν και πάρα πολύ την δραματική 
κατάσταση που μαστίζει τις περιο-
χές του δήμου. 

Δεν παρατηρείται σωστή ενημέ-
ρωση στους πολίτες, καθώς οι δημο-
τικοί άρχοντες ανέφεραν ότι γίνονται 
τόσο οι απαραίτητοι έλεγχοι (μετρή-
σεις-αναλύσεις), όσο και οι απαραί-
τητες ανακοινώσεις και γραπτά και 
προφορικά.

Το βασικό συμπέρασμα που προ-
κύπτει από τα παραπάνω, είναι το 
γεγονός ότι σε πλειονότητα πάνω 
από το 80%, οι πολίτες δηλώνουν 
άγνοια για την ποιότητα, προέλευ-
ση και επιπτώσεις στην υγεία τους 
από το νερό ανθρώπινης κατανά-
λωσης.
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Άλλη μία υπόθεση στην οποία 
το ΠΑΚΟΕ δικαιώθηκε για 
πολλοστή φορά. Στην προ-

σπάθειά μας να αναδείξουμε τα προ-
βλήματα της περιοχής της Εύβοι-
ας, συναντήσαμε και πάλι εμπόδια 
από τοπικούς πολιτικούς άρχοντες. 
Ωστόσο οι ανυπόστατες κατηγορίες 
και οι δυσφημιστικές σε βάρος μας 
εκφράσεις, διατυπώθηκαν μόνο και 
μόνο για να δημιουργήσουν εντυ-
πώσεις, γι΄ αυτό και κατέληξαν να 
πέσουν στο κενό με τη δικαιοσύνη 
να καταδικάζει τους επικριτές μας 
σε αποζημίωση.

Η οριστική δικαστική απόφα-
ση που εκδόθηκε, σύμφωνα με τα 
παρακάτω, δικαίωσε απόλυτα το 
ΠΑΚΟΕ, τόσο ουσιαστικά όσο και 
ηθικά, που αδιάκοπα εδώ και 42 
χρόνια, αναδεικνύει τα περιβαλ-
λοντικά προβλήματα και αποκαλύ-
πτει τα συμφέροντα των πολιτικών 
και των επιχειρηματιών σε βάρος 
του περιβάλλοντος, της υγείας, των 
πολιτών και τολμάει να εκφράζε-
ται και να ενεργεί με γνώμονα το 
κοινωνικό όφελος.

Συγκεκριμένα:
Το ΠΑΚΟΕ τον Ιούνιο 2016 ξεκίνη-

σε μία έρευνα για την καταλληλόλητα 
των υδάτων κολύμβησης και του πόσι-
μου νερού σε επιλεχθέντα σημεία και 
παραλίες της Εύβοιας. Στις 20-6-2016 
ζητήσαμε με επιστολή από το Δήμο Χαλ-
κίδας τη συνδρομή του για την οργά-
νωση ενημερωτικής και ψυχαγωγικής 
εκδήλωσης, συνισταμένης της συν-
δρομής στην παραχώρηση χώρου και 
στην οικονομική ενίσχυση με 2.400 
ευρώ. Στο δε πλαίσιο της εκδήλωσης 
θα ανακοινώνονταν τα αποτελέσματα 
της έρευνάς μας περί της καταλληλό-
λητας των υδάτων (κολύμβησης και 
πόσιμου νερού) που εντωμεταξύ θα 
πραγματοποιούσαμε, τονίζοντας πως 
η εκδήλωση δεν σχετίζεται ούτε εξαρ-
τάται από τα αποτελέσματα των μετρή-
σεων που θα κάναμε. 

Ο Δήμος μας δήλωσε πως αδυνα-
τεί να αναλάβει την μερική κάλυψη του 
κόστους της εκδήλωσης, η οποία προ-
γραμματίστηκε τελικά για την 15-7-
2016. Εντωμεταξύ το ΠΑΚΟΕ πραγμα-
τοποίησε τη δειγματοληψία τόσο για 
την καταλληλόλητα του νερού κολύμβη-
σης όσο και του πόσιμου νερού, όπως 
άλλωστε την είχε προγραμματίσει. Από 
τις 15 παραλίες στην Εύβοια που κάνα-
με δειγματοληψίες, οι 6 κρίθηκαν ακα-
τάλληλες για κολύμβηση, ενώ ακατάλ-

ληλο για πόση βρέθηκε το νερό στην 
Ερέτρια και στην περιοχή των Ψαχνών. 
Τα αποτελέσματα αυτά δημοσιεύθηκαν 
στο με αριθμό 155/30-06-2016 Δελτίο 
Τύπου που εκδώσαμε, όπως άλλωστε 
κάνουμε πάντα.

Ευθύς αμέσως η πρώην Αντιδήμαρ-
χος Χαλκίδας κα Λίλιαν Ζλακώνη δημο-
σίευσε στην προσωπική σελίδα της στο 
Facebook την παρακάτω ανακοίνωση: 
«Εκδικητικά λειτούργησε το ΠΑΚΟΕ στο 
Δήμο Χαλκιδέων επειδή αρνήθηκε να 
κάνει εκδήλωση στο στρογγυλό κόστος 
κάποιων χιλιάδων ευρώ!! Έτσι ελαφρά 
τη καρδία διακατεχόμενος από αισθή-
ματα απόρριψης και εκδικητικότητας 
ο Χ υπεύθυνος της εκδήλωσης, προέ-
βη στις συγκεκριμένες ανακοινώσεις 
περί ακαταλληλότητας των θαλασσών 
στον Καλλικρατικό μας Δήμο!! 

Η πρόταση του ΠΑΚΟΕ και οι απαι-
τήσεις τόσο σε υλικοτεχνική κάλυψη όσο 
και χρηματική για τις ανάγκες της εκδή-
λωσης, στη διάθεση οποιουδήποτε την 
ζητήσει!! Οι θάλασσές μας πληρούν όλες 
τις προϋποθέσεις για να έχουν γαλά-
ζιες σημαίες οι οποίες κυματίζουν εκ 
νέου για το καλοκαίρι, εφόσον πιστο-
ποιημένα εργαστήρια, αφού έχουν γίνει 
όλες οι διαδικασίες, δίνουν την άδεια 
για την ανάρτησή τους!! Καλά μπάνια 
άφοβα!! Τον φόβο ας τον έχουν οι εκβι-
αστές με τις δηλώσεις και τις συμπε-
ριφορές τους!»

Επιπλέον και ο πρώην Αντιπεριφε-
ρειάρχης Στερεάς Ελλάδας κος Φάνης 
Σπανός ανάρτησε στην προσωπική του 
σελίδα στο Facebook την εξής ανακοί-
νωση: «Άστοχη, παραπλανητική και 
αντιεπιστημονική η ανακοίνωση του 
ΠΑΚΟΕ για δήθεν ακαταλληλότητα των 
ακτών της Εύβοιας. Εντός της ημέρας 

θα ανακοινωθεί για αποκατάσταση της 
αλήθειας και επισήμανση των σφαλμά-
των  του δημοσιεύματος. Κοινώς κάντε 
το μπάνιο σας και το μεσημέρι διαβά-
στε την ανακοίνωσή μας».

Κατόπιν αυτών το ΠΑΚΟΕ δεν μπο-
ρούσε να κάτσει με σταυρωμένα τα χέρια 
και άσκησε εναντίον του Δήμου Χαλ-
κίδας, της Λίλιαν Ζλακώνη ως Αντιδη-
μάρχου Χαλκίδας και του Φάνη Σπα-
νού ως Αντιπεριφερειάρχη Στερεάς 
Ελλάδας αγωγή ενώπιον του Ειρηνοδι-
κείου Αθηνών, ζητώντας να του κατα-
βάλουν ο καθένας το ποσό των ευρώ 
πέντε χιλιάδων (5.000,00) ως αποζημί-
ωση λόγω ηθικής βλάβης για τις παρα-
πάνω δυσφημιστικές αναρτήσεις στην 
προσωπική σελίδα τους στο Facebook 
που ξεκάθαρα αφορούσαν το ΠΑΚΟΕ.

Στις 04.04.2019 εκδόθηκε επί της ως 
άνω αγωγής η υπ’ αριθμόν 1041/2019 
οριστική απόφαση του Ειρηνοδικείου 
Αθηνών, η οποία έκανε εν μέρει δεκτή 
την αγωγή του ΠΑΚΟΕ και έκρινε πως 
η Αντιδήμαρχος κα Λίλιαν Ζλακώνη, με 
την ιδιότητα της Προέδρου του εδρεύ-
οντος στη Χαλκίδα ΝΠΔΔ «Δημοτι-
κού Οργανισμού Άθλησης Πολιτισμού 
και Περιβάλλοντος Χαλκίδας (Δ.Ο.ΑΠ.
ΠΕ.Χ.) πράγματι προέβη σε δυσφημι-
στική ανάρτηση στην προσωπική σελί-
δα της στο Facebook που αφορούσε το 
ΠΑΚΟΕ και θα πρέπει για το λόγο αυτό 
να αποζημιώσει το ΠΑΚΟΕ με το χρη-
ματικό ποσό των 2.000 ευρώ καθώς και 
να προβεί σε επανορθωτική της προ-
σβολής αυτής διαδικτυακή ανάρτη-
ση στο λογαριασμό της στο Facebook, 
και της απαγορεύει η προσβολή αυτή 
στο μέλλον. Για το Δήμο Χαλκίδας και 
για τον Αντιπεριφερειάρχη έκρινε το 
ως άνω Δικαστήριο ότι ο μεν πρώτος 

δεν εμπλέκεται στην ως άνω δυσφη-
μιστική ανάρτηση της Αντιδημάρχου 
καθώς κρίθηκε ότι αυτή δεν λειτούργη-
σε ως όργανο του εν λόγω Δήμου αλλά 
ως πρόεδρος του εδρεύοντος στη Χαλ-
κίδα ΝΠΔΔ «Δημοτικού Οργανισμού 
Άθλησης Πολιτισμού και Περιβάλλο-
ντος Χαλκίδας (Δ.Ο.ΑΠ.ΠΕ.Χ.), ο δε δεύ-
τερος κρίθηκε ότι η ένδικη ανακοίνω-
σή του δεν είχε τα χαρακτηριστικά της 
συκοφαντικής δυσφήμισης, δυσφήμι-
σης ή εξύβρισης και ότι σε κάθε περί-
πτωση η όποια ανάρτησή του έγινε 
από δικαιολογημένο ενδιαφέρον και 
εκ της θεσμικής θέσεώς του, προκει-
μένου να καθησυχάσει τους πολίτες 
της περιφέρειάς του.

Έκτοτε η Αντιδήμαρχος αν και κατέ-
θεσε έφεση δεν την προσδιόρισε ποτέ.

Εν τέλει το Δεκέμβριο του 2021 το 
ΠΑΚΟΕ κατέληξε σε ένα κείμενο από 
κοινού συμφωνίας με την κα Ζλακώνη, 
δεχόμενο να περιορίσει την απαίτησή 
του στο ποσό των 2.000 ευρώ, παραι-
τούμενο από – χαρίζοντας ουσιαστικά- 
τους τόκους και τα δικαστικά έξοδα.

Με την υπογραφή του ιδιωτικού 
αυτού συμφωνητικού και την κατα-
βολή από μέρους της πρώην Αντιδη-
μάρχου του ως άνω ποσού, η αντιδι-
κία θεωρείται πως έχει λήξει και για 
τα δύο μέρη, το δε ΠΑΚΟΕ αισθάνεται 
και πάλι δικαιωμένο απέναντι σε όλους 
αυτούς που έχουν την πεποίθηση πως 
μπορούν να δρουν στο απυρόβλητο. Και 
αυτή η απόφαση, όπως και άλλες στο 
παρελθόν, ενισχύει την πίστη μας σε 
αυτό που κάνουμε επί 42 συναπτά έτη, 
που δεν είναι άλλο από την προστασία 
του περιβάλλοντος, την ανάδειξη των 
προβλημάτων του και την ενημέρωση 
των πολιτών επί των θεμάτων αυτών.

Το ΠΑΚΟΕ και ΠΑΛΙ ΔΙΚΑΙΩΘΗΚΕ
Αντιδικία του ΠΑΚΟΕ με πρώην ΑΝΤΙΔΗΜΑΡΧΟ ΔΗΜΟΥ ΧΑΛΚΙΔΑΣ • Το δικαστήριο 

αποζημίωσε το ΠΑΚΟΕ δύο χιλιάδες ευρώ τα οποία μας κατέβαλε η Κα Ζλακώνη
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Ρέματα, όπως αυτό του Σαρα-
νταπόταμου στο Θριάσιο, 
ακόμα και με μία απλή νερο-

ποντή μπορούν να προκαλέσουν 
όλεθρο και κάθε χρόνο γίνονται 
εφιάλτης. Νωπές είναι ακόμα οι 
μνήμες από τα γεγονότα που έλα-
βαν χώρα το Νοέμβριο του 2017, 
όταν πνίγηκε από έντονες πλημμύ-
ρες η Μάνδρα στη Δυτική Αττική. 
Όλοι οι υπεύθυνοι γνώριζαν ότι η 
Δυτική Αττική είναι παντελώς ανο-
χύρωτη στα ακραία φαινόμενα που 
ξεσπούν κατά καιρούς και το απε-
δέχοντο αυτό, αφού δεν προχώρη-
σαν ποτέ στα αναγκαία αντιπλημ-
μυρικά έργα ή σε εργασίες καθα-
ρισμού των ρεμάτων.

Το Θριάσιο πεδίο διαρρέουν δύο 
μεγάλοι χείμαρροι: ο Σαρανταπότα-

μος (στην αρχαιότητα Θριάσιος Κηφι-
σός), που συγκεντρώνει νερά από τα 
όρη Πατέρας και Πάστρα και εκβάλ-
λει στη θάλασσα κοντά στην Ελευσί-
να και ο Κελάδωνας που πηγάζει από 
τη δυτική Πάρνηθα και διέρχεται από 
την περιοχή του Ασπροπύργου.

Ο ποταμός Σαρανταπόταμος εγκα-
ταλείφθηκε στην τύχη του με εμφανή 
την μεγάλη ρύπανση και την «κακο-
μεταχείριση» του: Bρώμικα και σκού-
ρα πρασινωπά νερά, δυσώδεις οσμές, 
πλαστικά μπουκάλια, απορρυπαντικά, 
αναψυκτικά, σπασμένα ξύλα, ρούχα, 
λάστιχα αυτοκινήτων, φελιζόλ, τσόχες, 
μπάζα, συνθετικά σφουγγάρια.

«Σαν να μην πέρασε μια μέρα» 
από τις καταγγελίες του ΠΑΚΟΕ για 
την άθλια κατάσταση που επικρα-
τεί με τα σκουπίδια, τα βιομηχανι-

κά απόβλητα και τα αστικά λύμα-
τα στα ρέματα της Αττικής μετά 
από 7 χρόνια, η Περιφέρεια και οι 
υπόλοιποι αρμόδιοι φορείς ολιγω-
ρούν, παίζοντας με τις λέξεις και 
τις… υπηρεσίες τους, μπροστά στο 
τεράστιο αυτό πρόβλημα που έχει 
άμεση σχέση με τις εστίες μόλυν-
σης και τον κορονοϊό.

Άκρως προβληματική παραμένει 
μέχρι και σήμερα η διαχείριση του 
Σαρανταπόταμου, ενώ το κρυφτούλι 
παίζουν για ακόμα μια φορά οι υπεύ-
θυνοι, στο φλέγον και χρόνιο ζήτημα 
της οικολογικής καταστροφής που λαμ-
βάνει χώρα στα ρέματα της Αττικής.

Το ΠΑΚΟΕ εδώ και χρόνια έχει προ-
βεί σε τεκμηριωμένες καταγγελίες 
προς όλους τους αρμόδιους φορείς 
αλλά και τη δικαιοσύνη, καθόσον η 

πολιτική των ιθυνόντων δεν έχει αλλά-
ξει, με την αδιαφορία και την προχει-
ρότητα αντιμετώπισης του σοβαρό-
τατου αυτού ζητήματος να κυριαρχεί.

Παράλληλα το ΚΕΚ ΠΑΚΟΕ ήδη από 
το 2018 είχε υποβάλει στο ΠΡΑΣΙΝΟ 
ΤΑΜΕΙΟ πρόταση για τον καθαρισμό 
τμήματος παραλίας Καλυμπάκι Ελευσί-
νας και τμήματος του ποταμού  Σαρα-
νταπόταμου (από την γέφυρα έως την 
θάλασσα περίπου 412μ μήκος) στην 
ευρύτερη περιοχή  και με τη συνεργα-
σία του Δήμου Ελευσίνας. Δυστυχώς 
το ΠΡΑΣΙΝΟ ΤΑΜΕΙΟ απέρριψε την 
πρότασή μας. 

Εν συνεχεία υποβάλαμε και δεύ-
τερη πρόταση το 2020 για για το ίδιο 
θέμα και απορρίφθηκε και αυτή, μεταξύ 
άλλων με αιτιολογικό πως δεν έχουμε 
εμπειρία σε τέτοια έργα..... που εμείς  

Σαρανταπόταμος: χείμαρρος  
αυθαιρεσιών και παραλείψεων
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εδώ και 27ετη (ως ΚΕΚ ΠΑΚΟΕ) ή και 
42 (ως ΠΑΚΟΕ) έχουμε αφοσιωθεί στο 
περιβάλλον και στην υπηρέτηση του 
με όλες μας τις δυνάμεις. Απερρίφθη 
παράνομα η πρόταση μας αν και προ-
σκομίσαμε αναλυτική και εμπεριστατωμέ-
νη την εμπειρία μας, 27 ολόκληρων ετών, 
από την οποία προκύπτει με σαφήνεια η 
γνώση και η εμπειρία μας σε έργα παρό-
μοιας κλίμακας. Άλλωστε προσκομίσαμε 
15 σελίδες προϋπηρεσίας σε συναφή έργα 
παρόμοιάς κλίμακας, πράγμα που αποδει-
κνύει προηγούμενη εμπειρία σε σχεδια-
σμό και υλοποίηση σε αυτά. 

Αντίστοιχες προτάσεις είχαμε υπο-
βάλει και στην ΕΥΔΑΠ το 2018 αλλά και 
στην Περιφέρεια Αττικής το 2020, οι οποί-
ες απερρίφθησαν και μάλιστα σιωπηρά 
και αναιτιολόγητα.

Κατόπιν όλων αυτών η αντίδρα-
σή μας ήταν δεδομένη, γι΄ αυτό το 
Δεκέμβριο του 2021 καταθέσαμε αγω-
γή ενώπιον των Διοικητικών Δικα-
στηρίων κατά του Πράσινου Ταμεί-
ου, της Περιφέρειας Αττικής και της 
ΕΥΔΑΠ, ως των πλέον αρμοδίων για 
την ζοφερή εικόνα που παρουσιάζει 
έκτοτε και μέχρι σήμερα το ρέμα του 
Σαρανταπόταμου. 

Αναμένεται ο προσδιορισμός της 
υπόθεσης και η εκδίκασή της, ώστε 
να δημοσιοποιηθεί περαιτέρω το 
περιβαλλοντικό έγκλημα που συντε-
λείται εδώ και χρόνια στο ρέμα του 
Σαρανταπόταμου με τις παραλείψεις 
και την αδιαφορία των υπευθύνων 
και να αποδοθούν οι ευθύνες που 
τους αναλογούν.

Το ΚΕΚ ΠΑΚΟΕ έχει έννομο συμ-
φέρον για την άσκηση της παραπάνω 
αγωγής επειδή  εθίγη η προσωπικό-
τητα του ως νομικό πρόσωπο στην 
έκφανση της πίστης, της υπόληψης, 
της φήμης, του κύρους, του επαγγέλ-
ματος, του μέλλοντος από την παρά-
νομη απόρριψη της πρότασής μας 
από τους παραπάνω, δεδομένου ότι 
τρώθηκε η αξιοπιστία του φορέα 
μας και «φανήκαμε ερασιτέχνες» 
στα μάτια όλων αυτών, που αναγνω-
ρίζουν στο ΚΕΚ ΠΑΚΟΕ τη συνέπεια 
του, γνωρίζουν τη συμμετοχή του σε 
πάρα πολλά επιχορηγούμενα προ-
γράμματα και την επιτυχή υλοποί-
ησή τους και τέλος την κοινωνι-
κή συνεισφορά μας μέσω αυτών.

Επιπλέον προσέβαλαν το σκοπό 
του φορέα μας, την υπόστασή μας, δια-
στρεβλώνοντας τόσο τη νομική μορφή 
μας όσο και στερώντας μας τη δυνα-
τότητα της πραγματοποίησης των στό-
χων μας, όπως περιγράφεται στο κατα-
σταστικό και στην εν γένει δράση μας. 
Δεν επέδειξαν καμία σπουδή στη μελέ-
τη της αιτήσεώς μας που θα συνεπαγό-
ταν την έρευνα της δράσης του φορέα 
μας, την εξειδίκευσή μας σε θέματα 
περιβάλλοντος ως και τη συμμετο-
χή μας σε ανάλογα προγράμματα. 

Επέδειξαν καταχρηστική συμπεριφο-
ρά στην αξιολόγηση της αιτήσεώς μας, 
καθώς θα μπορούσαν να μας ζητήσουν 
να συμπληρώσουμε τις τυχόν ελλείψεις 
που ήθελε προκύψουν, σταθμίζοντας με 
τον τρόπο αυτό τις θετικές συνέπειες 
για την τοπική κοινωνία από τη δράση 
μας. Με τον τρόπο αυτό οι παραπάνω 
όχι μόνο αμφισβήτησαν τη νομική και 
ουσιαστική μας υπόσταση αλλά κυρίως 
μας εμπόδισαν χωρίς νόμιμη αιτία 
να εκπληρώσουμε τους καταστατι-
κούς σκοπούς μας που με ευλάβεια 
υπηρετούμε.

Μάλιστα ακόμα και σήμερα, ειδι-
κά η Περιφέρεια Αττικής, που είναι 
ο πρωτίστως αρμόδιος φορέας ελέγ-

χου ρύπανσης των ρεμάτων, επιχειρεί 
να αποποιηθεί των ευθυνών της, παί-
ζοντας με τον χρόνο και με τις λέξεις. 
Ωστόσο η συνεχής κωλυσιεργία επίλυ-
σης ενός τόσου σημαντικού ζητήματος 
για την υγεία των κατοίκων της Αττι-
κής, έχει ως αποτέλεσμα τη συνέχιση 
της οικολογικής καταστροφής, ενώ ταυ-
τόχρονα στέλνει ξεκάθαρο μήνυμα σε 
όσους ρυπαίνουν, πως μπορούν να… 
εξακολουθήσουν ανενόχλητοι το έργο 
τους, χωρίς να ισχύει το «ο ρυπαίνων 
πληρώνει». 

Για ποιά αντιπλημμυρικά έργα και 
έργα καθαρισμού γίνεται λόγος άραγε 
και επαίρονται οι υπεύθυνοι; Το ρέμα 
του Σαρανταπόταμου παρουσιάζει μια 

αδικαιολόγητη εικόνα χωματερής, με 
τα σκουπίδια και τα παντός τύπου από-
βλητα να εξακολουθούν να το κατακλύ-
ζουν απ’ άκρη σε άκρη.

Όλα αυτά, τη στιγμή που οποιοσδή-
ποτε κατοικεί ή βρεθεί κοντά στα ρέμα-
τα της Αττικής μπορεί να επιβεβαιώσει 
την εικόνα της βρωμιάς, της εγκατάλει-
ψης και του περιβαλλοντικού εγκλήμα-
τος που συντελείται, αποδεικνύοντας 
πως τίποτα δεν έχει αλλάξει στην 
πολιτική των αρμόδιων φορέων που 
ουσιαστικά επιτρέπουν τη συνέχι-
ση του οικολογικού εγκλήματος, εις 
βάρος και της υγείας των κατοίκων 
της Αττικής.

Βασιλική Μαυραγάνη
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Η ταυτόχρονη μέτρηση του κορονοϊού και 
των ατμοσφαιρικών ρύπων βρίσκεται 
σε πειραματικό στάδιο, στα  εργαστή-

ρια  του ΠΑΚΟΕ.
Εδώ και δύο χρόνια το ΠΑΚΟΕ πραγματοποιεί συνε-

χώς μετρήσεις για την ποιότητα του αέρα στο εξωτε-
ρικό χώρο, στα εκδοτήρια και στις πλατφόρμες των 
σταθμών του μετρό της Αθήνας. 

Για τα πορίσματα των μετρήσεων, που υπερβαίνουν 
κατά πολύ τα επιτρεπτά όρια, το ΠΑΚΟΕ  έχει ενημε-
ρώσει τους αρμόδιους φορείς αλλά και τους Υπουρ-
γούς με επιστολές. 

Όμως μέχρι στιγμής δεν έχει λάβει καμία απάντηση.
Ως ύστατη κίνηση το ΠΑΚΟΕ, προχώρησε σε καταγ-

γελία στον Πρόεδρο και Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, 
ελπίζοντας ότι η Ανώτατη αρχή της ελληνικής δικαι-
οσύνης, θα αντιδράσει ψάχνοντας το θέμα, έτσι ώστε 
να παρθούν τα κατάλληλα μέτρα για την προστασία 
της υγείας των εκατοντάδων χιλιάδων πολιτών, που 
χρησιμοποιούν το δίκτυο του αστικού σιδηρόδρομου.

Επικίνδυνη η ατμόσφαιρα  
μέσα στο μετρό της Αθήνας
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Αναλυτικά σύμφωνα με τις πρόσφατες μετρήσεις (11/1/22), διαπιστώθηκε ότι τα επίπεδα ρύπανσης των βασικών  παραμέτρων  που παρατί-
θενται παρακάτω ξεπερνούν δυο-τρεις φορές τα ανώτατα επιτρεπτά όρια, πράγμα που σημαίνει ότι η επικινδυνότητα για την υγεία των πολιτών 
έχει ξεπεράσει κάθε κόκκινη γραμμή.

Σταθμός Σύνταγμα, Ημ/νία: 11/01/2022

Ώρα

Είσοδος-
έξοδος 

προς πλα-
τεία Συντάγ-

ματος

Ώρα Αποβάθρες 
προς Νίκαια Ώρα Αποβά-

θρες 

PM 2,5 σε mg/m3

14:18 36 14:31 40 14:45 69
14:19 33 14:32 33 14:46 73
14:20 35 14:33 31 14:47 69
14:21 34 14:34 28 14:48 69
14:22 28 14:35 29 14:49 74
14:23 23 14:36 28 14:50 70
14:24 15 14:37 25 14:51 69
14:25 15 14:38 23 14:52 70
14:26 14 14:39 21 14:53 71
14:27 11 14:40 19 14:54 69

Ανώτατο επιτρεπτό όριο: 25

TVOC σε mg/m3

14:18 0,00 14:31 0,00 14:45 0,00
14:19 0,00 14:32 0,00 14:46 0,00
14:20 0,00 14:33 0,00 14:47 0,00
14:21 0,00 14:34 0,00 14:48 0,00
14:22 0,00 14:35 0,00 14:49 0,00
14:23 0,00 14:36 0,00 14:50 0,00
14:24 0,00 14:37 0,00 14:51 0,00
14:25 0,00 14:38 0,00 14:52 0,00
14:26 0,00 14:39 0,00 14:53 0,00
14:27 0,00 14:40 0,00 14:54 0,00

Ανώτατο επιτρεπτό όριο: 0,31

H/A σε n Tesla
14:18 20 14:31 59 14:45 32
14:19 19 14:32 44 14:46 33
14:20 18 14:33 14 14:47 36
14:21 15 14:34 13 14:48 33
14:22 23 14:35 32 14:49 37
14:23 14 14:36 12 14:50 29
14:24 13 14:37 7 14:51 26
14:25 10 14:38 34 14:52 30
14:26 12 14:39 145 14:53 37
14:27 10 14:40 147 14:54 29

Ανώτατο επιτρεπτό όριο: 20

PM10 σε μg/m3

14:18 73 14:31 147 14:45 147
14:19 69 14:32 153 14:46 153
14:20 72 14:33 64 14:47 148
14:21 66 14:34 57 14:48 150
14:22 56 14:35 61 14:49 157
14:23 45 14:36 58 14:50 150
14:24 30 14:37 52 14:51 147
14:25 28 14:38 46 14:52 151
14:26 27 14:39 42 14:53 153
14:27 21 14:40 37 14:54 147

Ανώτατο επιτρεπτό όριο: 50

HCHO σε mg/m3

14:18 0,06 14:31 0,07 14:45 0,12
14:19 0,07 14:32 0,08 14:46 0,13
14:20 0,07 14:33 0,07 14:47 0,13
14:21 0,07 14:34 0,07 14:48 0,13
14:22 0,06 14:35 0,08 14:49 0,14
14:23 0,07 14:36 0,07 14:50 0,13
14:24 0,08 14:37 0,08 14:51 0,14
14:25 0,08 14:38 0,08 14:52 0,14
14:26 0,08 14:39 0,07 14:53 0,14
14:27 0,09 14:40 0,07 14:54 0,14

Ανώτατο επιτρεπτό όριο: 0,02
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Σταθμός Πανόρμου, Ημ/νία: 11/01/2022

Ώρα Έξοδος προς 
Λ. Ριανκούρ Ώρα Αποβάθρες 

προς Νίκαια Ώρα Αποβά-
θρες 

PM 2,5 σε mg/m3

13:10 1 13:24 71 13:42 74
13:11 2 13:25 110 13:43 62
13:12 3 13:26 30 13:44 71
13:13 1 13:27 10 13:45 84
13:14 2 13:28 13 13:46 91
13:15 4 13:29 13 13:47 104
13:16 4 13:30 17 13:48 89
13:17 4 13:31 14 13:49 95
13:18 2 13:32 29 13:50 114
13:19 3 13:33 50 13:51 125

Ανώτατο επιτρεπτό όριο: 25

TVOC σε mg/m3

13:10 0,42 13:24 0,00 13:42 0,00
13:11 0,39 13:25 0,00 13:43 0,00
13:12 0,35 13:26 0,00 13:44 0,00
13:13 0,33 13:27 0,00 13:45 0,00
13:14 0,31 13:28 0,00 13:46 0,00
13:15 0,30 13:29 0,00 13:47 0,00
13:16 0,29 13:30 0,00 13:48 0,00
13:17 0,27 13:31 0,00 13:49 0,00
13:18 0,26 13:32 0,00 13:50 0,00
13:19 0,26 13:33 0,00 13:51 0,00

Ανώτατο επιτρεπτό όριο: 0,31

H/A σε n Tesla
13:10 171 13:24 15 13:42 119
13:11 187 13:25 8 14:42 140
13:12 131 13:26 14 15:42 108
13:13 78 13:27 15 16:42 117
13:14 155 13:28 13 17:42 96
13:15 134 13:29 12 18:42 116
13:16 94 13:30 11 19:42 142
13:17 121 13:31 12 20:42 122
13:18 103 13:32 10 21:42 166
13:19 106 13:33 16 22:42 147

Ανώτατο επιτρεπτό όριο: 20

PM10 σε μg/m3

13:10 2 13:24 153 13:42 156
13:11 4 13:25 245 13:43 133
13:12 4 13:26 61 13:44 156
13:13 2 13:27 20 13:45 186
13:14 4 13:28 27 13:46 198
13:15 8 13:29 26 13:47 216
13:16 7 13:30 33 13:48 195
13:17 8 13:31 28 13:49 209
13:18 4 13:32 56 13:50 245
13:19 7 13:33 123 13:51 278

Ανώτατο επιτρεπτό όριο: 50

HCHO σε mg/m3

13:10 0,02 13:24 0,08 13:42 0,08
13:11 0,03 13:25 0,09 13:43 0,08
13:12 0,03 13:26 0,10 13:44 0,09
13:13 0,03 13:27 0,09 13:45 0,09
13:14 0,03 13:28 0,07 13:46 0,09
13:15 0,04 13:29 0,05 13:47 0,09
13:16 0,04 13:30 0,03 13:48 0,10
13:17 0,04 13:31 0,02 13:49 0,10
13:18 0,04 13:32 0,02 13:50 0,10
13:19 0,05 13:33 0,05 13:51 0,10

Ανώτατο επιτρεπτό όριο: 0,02
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Επειδή έχει αποδειχθεί ότι ο κορονοϊός συνυ-
πάρχει και συμπορεύεται με τους ατμοσφαιρικούς  
ρύπους (μέσω διεθνών μελετών) για αυτό το λόγο, 
επιστημονική ομάδα του ΠΑΚΟΕ θα προχωρήσει 
άμεσα και σε  πειραματικό στάδιο στην ταυτόχρονη 
έρευνα των επιπέδων  των  ατμοσφαιρικών ρύπων 
και του κορονοϊού. 

Στο σημείο αυτό καλό είναι να παραθέσουμε τα 
συμπεράσματα  δύο μελετών που δημοσιεύτηκαν 
στο έγκυρο  περιοδικό του εξωτερικού  «The Lancet 
Planetary Health» στις 6 Ιανουαρίου, όπου αναφέρε-
ται ότι  περίπου 1,8 εκατομμύρια θάνατοι και σχεδόν 
δύο εκατομμύρια  περιπτώσεις άσθματος, αποδίδο-
νται στη ρύπανση του αέρα για το 2019 παγκοσμί-
ως. Όπως σημειώνεται από τους συντάκτες, η ανά-
γκη για στρατηγικές βελτίωσης της ατμοσφαιρικής 
ρύπανσης και μείωσης της έκθεσης σε επιβλαβείς 
εκπομπές, είναι συνεχής. Οι πιο ευάλωτοι είναι οι 
ηλικιωμένοι και τα παιδιά.

Μία από τις μελέτες διαπίστωσε μάλιστα ότι 2,5 
δισεκατομμύρια άνθρωποι – περίπου δηλαδή το 86% 
των ανθρώπων που ζουν σε αστικές περιοχές παγκο-
σμίως – εκτίθενται σε ανθυγιεινά επίπεδα αιωρού-
μενων σωματιδίων. Ως αποτέλεσμα αυτού, ήταν να 
καταγραφούν 1,8 εκατομμύρια θάνατοι παγκοσμί-
ως το 2019.

Σε άλλη μελέτη αποδεικνύεται  ότι σχεδόν 2 εκα-
τομμύρια κρούσματα άσθματος σε παιδιά σε όλο τον 
κόσμο, συνδέονται με την ατμοσφαιρική ρύπανση 
από διοξείδιο του αζώτου (NO2), με δύο στα τρία 
να βρίσκονται στις πόλεις.

Τα ευρήματα αυτά έρχονται, την ώρα που η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή ετοιμάζει νομοθετική πρότα-
ση για την αναθεώρηση των προτύπων ποιότητας 
του αέρα της Ε.Ε., ώστε να ευθυγραμμιστούν περισ-
σότερο με τις συστάσεις του Παγκόσμιου Οργανι-
σμού Υγείας (ΠΟΥ), πράγμα το οποίο δυστυχώς η 
Ελλάδα από την παρακάτω επιστολή, αποδεικνύε-
ται ότι δεν έχει αντιληφθεί.

ΑΠΑΝΤΗΤΙΚΗ ΕΠΙΣΤΟΛΗ ΤΗΣ 
ΕΥΡΩΠΑΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ

Επίσης οφείλουμε να παραθέσουμε την απα-
ντητική  επιστολή της ευρωπαϊκής επιτροπής σε 
ερωτήσεις που  έθεσε το ΠΑΚΟΕ, στις οποίες επι-
βεβαιώνει  ότι η Ελλάδα δεν έχει προβεί σε καμία 
ενέργεια ή μέτρο για την αντιμετώπιση του προβλή-
ματος αυτού παρά παραμένει στην ξύλινή διάλεκτο 
της κλιματικής κρίσης. 

ΕΡΕΥΝΑ ΣΕ ΠΟΛΙΤΕΣ 
Σε πρόσφατη έρευνα (11/11/22) με συγκεκριμέ-

νες ερωτήσεις στους πολίτες που χρησιμοποιούν τον 
μητροπολιτικό σιδηρόδρομο, διαπιστώθηκε ότι έχουν 
αντιληφθεί το πρόβλημα και ανησυχούν, αλλά είναι 
πλήρως ανενημέρωτοι.

Τα στοιχεία και τα συμπεράσματα της έρευνας 
που πραγματοποίησαν οι συνεργάτες  του ΠΑΚΟΕ 
παρατίθενται στο παρακάτω κείμενο:

«Η ατμόσφαιρα στις αποβάθρες  είναι αποπνι-
κτική»  ήταν οι λέξεις που ειπώθηκαν περισσότερες 
φορές από τους χρήστες του μετρό όταν ρωτήθηκαν  
από τους συνεργάτες του ΠΑΚΟΕ για  την  ποιότη-
τα του αέρα στο πιο δημοφιλές μέσο μαζικής μετα-
φοράς του λεκανοπέδιου. 

Οι ερωτήσεις στους επιβάτες του μετρό έγιναν στο 
πλαίσιο της έρευνας που επιτέλεσε το  επιστημονικό 
προσωπικό του ΠΑΚΟΕ στους σταθμούς του Μετρό 
Πανόρμου, Αμπελόκηποι, Ευαγγελισμός, Μέγαρο 
Μουσικής, Σύνταγμα, Μοναστηράκι και  Ομόνοια. 
Το ΠΑΚΟΕ στο πλαίσιο της έρευνας  πραγματοποί-
ησε  εξειδικευμένες και αδιάβλητες μετρήσεις με τα 
μηχανήματα του, έτσι ώστε να καταγράψει με ακρί-
βεια το επίπεδο της ατμοσφαιρικής ρύπανσης.   

Όμως, ιδιαίτερα βαρύνουσες είναι οι απαντήσεις, 
που έδωσαν οι σταθμάρχες στο ειδικό ερωτηματολό-
γιο που τους αφορούσε, που ζουν ένα μεγάλο μέρος 
της ημέρας τους στους σταθμούς. Οι απαντήσεις τους 
ήταν κάθε άλλο παρά φειδωλές..    

Αναλυτικά, το ερωτηματολόγιο  στο οποίο 
απάντησαν συνολικά 25 επιβάτες ήταν το εξής:
• Αισθάνεστε αποπνικτική την ατμόσφαιρα στο 
μετρό; 
• Όταν βγαίνετε από το μετρό αισθάνεστε καλύτερα; 
• Γνωρίζετε εάν η ατμοσφαιρικοί ρύποι που υπάρ-
χουν εδώ είναι επικίνδυνοι για την δημόσια υγεία; 
• Πόσες φορές την ημέρα χρησιμοποιείτε το μετρό; 
• Κατά πόσο πιστεύετε ότι οι υπεύθυνοι του μετρό 
φροντίζουν για τον καλύτερο φυσικό αερισμό του 
χώρου; 

Στην πρώτη ερώτηση η συντριπτική πλειοψηφία 
(22 απαντήσεις) απάντησε θετικά ότι η ατμόσφαιρα 
στους σταθμούς είναι αποπνικτική.

Στη δεύτερη ερώτηση, το αν αισθάνονται καλύ-
τερα όταν βγαίνουν από τους σταθμούς, οι απαντή-
σεις ήταν καταφατικές παρά μία. 

Ανενημέρωτοι είναι οι περισσότεροι πολίτες για 
το αν οι ρύποι είναι επικίνδυνοι για την υγεία τους. 
Οι 18 δήλωσαν ότι δεν γνωρίζουν, ενώ οι υπόλοιποι 
εικάζουν πως είναι επικίνδυνοι αλλά δεν είναι ενη-
μερωμένοι από σχετική μελέτη. 

Όσο για τη χρήση του μέσου, 13 ερωτηθέντες 
δήλωσαν ότι το χρησιμοποιούν καθημερινά, 6 ότι επι-
βιβάζονται μία φορά την εβδομάδα, 4 κάποιες φορές 

το μήνα και τέλος 2, απάντησαν πως επιβιβάζονται 
σπάνια κατά τη διάρκεια του εξαμήνου.

Το μεγαλύτερο ποσοστό όσων ερωτήθηκαν- οι 14 
από τους 25- πιστεύει πως οι αρμόδιοι  δεν φροντί-
ζουν  για την ποιότητα του εξαερισμού στους σταθ-
μούς. Οκτώ δήλωσαν άγνοια και τρείς πως η εται-
ρεία κάνει ό,τι είναι απαραιτήτως δυνατόν.  

Πέντε  σταθμάρχες (Αμπελόκηποι, Ευαγγελισμός, 
Μέγαρο Μουσικής, Σύνταγμα και  Μοναστηράκι) 
απάντησαν στις παρακάτω ερωτήσεις: 
• Ποιοι είναι οι δείκτες φυσικού αερισμού εδώ; 
Πώς μετριούνται; Και ποιοι είναι οι αρμόδιοι για 
την μέτρησή τους; 
• Εσείς αισθάνεστε αποπνικτική την ατμόσφαι-
ρα εδώ μέσα; 
• Έχετε δει κανέναν να λιποθυμάει εξαιτίας της 
ατμόσφαιρας; 

Στην πρώτη ερώτηση οι τρεις δεν γνώριζαν αν ποτέ 
έγιναν μετρήσεις. Ενώ οι υπόλοιποι δύο απάντησαν 
πως έχουν μία αμυδρή ανάμνηση πως κάποτε έγινε 
μέτρηση χωρίς όμως να είναι σίγουροι για τον αν ο 
φορέας που την πραγματοποίησε ήταν της εταιρείας.   

Στη δεύτερη ερώτηση οι απαντήσεις ήταν περισ-
σότερο  αποκαλυπτικές:  «Όχι μόνο το τελευταίο διά-
στημα αλλά την τελευταία δεκαετία η ατμόσφαιρα 
είναι αποπνικτική.» μας είπε ο σταθμάρχης στο σταθ-
μό Μοναστηράκι  και συνέχισε «Εργάζομαι αρκετά 
χρόνια εδώ, από το 2000 και δεν υπάρχει στοιχειώ-
δης εξαερισμός από τα μικροσωματίδια που προέρ-
χονται από τις κινήσεις των τραίνων όπως π.χ. ρινί-
σματα,  άλλα  και ότι άλλο απορρέει από τη λειτουργία 
του σταθμού.»

Επίσης τόνισε ότι  υπάρχει μεγάλο πρόβλημα στη 
χωροταξία των σταθμαρχείων, κάτι που επεσήμα-
ναν άλλοι τρεις συνάδελφοι του. «Στα γραφεία μας  
δεν υπάρχει σύστημα  εξαερισμού ούτε τα παράθυ-
ρα ανοίγουν. Καταλαβαίνετε ότι με αυτόν τον τρό-
πο επιβαρύνεται περισσότερο ο αέρας. Οι επιβάτες 
βρίσκονται πολύ λίγο στο σταθμό για 35 λεπτά κατά 
μέσο όρο. Εμείς είμαστε εδώ για ώρες.  Έχουμε σοβα-
ρό πρόβλημα και πρέπει να γίνει κάτι με τα γραφεία 
μας» μας είπε.  

Στο ίδιο μήκος κύματος, μας απάντησε και ο συνά-
δελφος του στο σταθμό «Μέγαρο Μουσικής» λέγοντας 
«η κατάσταση στους σταθμούς, όπως και στα σταθ-
μαρχεία που εργαζόμαστε δεν είναι η ιδανική αλλά 
και  χειρότερη από παλιότερα. Κάτι που δεν συμβαί-
νει στους σταθμούς που εγκαινιάστηκαν το τελευταίο 
διάστημα, επειδή σχεδιάστηκαν διαφορετικά.» Θεω-
ρεί ότι οι σταθμοί πλέον έχουν πια φθαρεί και χρει-
άζονται ανακαίνιση, τόσο λόγο παλαιότητας όσο και 
επειδή είναι  πιο κοντά στο κέντρο της Αθήνας άρα 
έχουν περισσότερο κόσμο. 

«Σκεφτείτε όλα τα ρινίσματα και τα ρυπογόνα 
σωματίδια που έρχονται εδώ.» μας είπε δείχνοντας 
το γραφείο του ο σταθμάρχης της στάσης Αμπελό-
κηποι  ο οποίος και θεωρεί το τελευταίο διάστημα 
επιβαρυμένο. 

Όσο για το αν έχουν βιώσει  λιποθυμικά επεισό-
δια επιβατών στο σύνολο τους απάντησαν ότι ήταν 
ελάχιστα κατά τη διάρκεια της πολύχρονης εμπειρί-
ας του. Όμως δεν μπόρεσε κανείς να πει με βεβαιό-
τητα   τα αίτια τους. Όπως χαρακτηριστικά μας είπε 
ο σταθμάρχης στους Αμπελόκηπους «Λόγω συνω-
στισμού κάποιες εποχές που οι επιβάτες είναι ο ένας 
πάνω υπάρχουν περιστατικά με  λιποθυμίες. Αλλά 
και σε μεμονωμένες περιπτώσεις. Όμως δεν μπο-
ρώ να  αποδώσω κάπου τους παράγοντες που οδή-
γησαν σε αυτό.
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Η Ελευσίνα, ο Ασπρόπυργος 
και η Φυλή οι τρείς (3) 
Δήμοι της Δυτικής Αττικής 

που μοιράζονται σύνορα και ενώ-
νονται με μία νοητή ευθεία γραμμή 
στον χάρτη, θα μπορούσαν να είναι 
από τις πιο ειδυλλιακές περιοχές 
της χώρας επειδή έχουν παραθα-
λάσσιο μέτωπο, βουνό, βλάστηση 
και σημαντικά μνημεία από όλες 
τις ιστορικές περιόδους. 

 Όμως τα συμφέροντα του κεφα-
λαίου με την συνεργεία της κομματι-
κής εξουσίας, διαμόρφωσαν – λόγω 
πολλών παραγόντων- μία διαφορετι-
κή εξέλιξη σε αυτές τις περιοχές από 
την προαναφερόμενη. 

 Σήμερα, βιομηχανικές μονάδες βρί-
σκονται δίπλα στη θάλασσα, εργοστά-
σια πλάι σε ρέματα και χειμάρρους και 
κατοικίες, σε απόσταση «αναπνοής»  

από πηγές μόλυνσης και ασθενειών. 
Τα πρωτεία σε αυτό το περιβαλλο-

ντολογικό έγκλημα που συντελείται σε 
αυτές τις περιοχές εδώ και δεκαετίες, 
έχει ο ΧΥΤΑ της Φυλής. 

Το αποθετήριο απορριμμάτων, όχι 
μόνο της Αττικής αλλά και πολλών 
άλλων Δήμων έχει καταφέρει να μετα-
μορφώσει ένα χαρισματικό από την 
φύση τοπίο, σε σκηνικό μολυσματι-
κής κόλασης. Η χωματερή που «κερ-
νάει» με αρρώστιες όσους έχουν την 
ατυχία να κατοικούν όχι μόνο πλησί-
ον της, αλλά και σε απόσταση πολλών 
χιλιομέτρων,  γίνεται αισθητή ακόμα 
και στην Ελευσίνα. Με το δεδομένο 
ότι η χωματερή αυτή κατατάσσεται 
στις τρεις (3) μεγαλύτερες της Ευρώ-
πης (Νάπολη, Βαρσοβία, Φυλή), το 
πρόβλημα είναι τεράστιο.

Το παραμικρό φύσημα του αέρα, 

μεταφέρει αόρατα την αποπνικτική 
μυρωδιά σήψης και καμένων αντικει-
μένων από παράνομες δραστηριότητες, 
που «σιγοτρώνε» το προσδόκιμο και 
την ποιότητα της ζωής των κατοίκων. 

 Επιστημονικοί συνεργάτες του 
ΠΑΚΟΕ προέβησαν στις αρχές του 
2021 σε μία μεγάλη και ενδελεχή έρευ-
να για τις περιβαλλοντολογικές συνθή-
κες που επικρατούν στην περιοχή και 
τις επιπτώσεις στην υγεία των κατοί-
κων. Η έρευνα αυτή, δημοσιεύτηκε 
στην μηνιαία εφημερίδα του ΠΑΚΟΕ 
«ΟΙΚΟνομία Για το Περιβάλλον» στο 
τεύχος Ιουνίου 2021, στο  πολυσέλι-
δο αφιέρωμα με τίτλο «Η Χωματερή 
της Φυλής σκορπάει καρκίνο», όπου 
καταγράφεται λεπτομερώς με επιτόπια 
έρευνα και μαρτυρίες των κατοίκων, 
η κατάσταση στην περιοχή. 

  Επειδή το ΠΑΚΟΕ δεν ξεχνάει 

και ξαναγυρνά τακτικά στον τόπο του 
εγκλήματος κατά της υγείας και της 
φύσης, πέντε μήνες αργότερα -στα μέσα 
Ιανουαρίου της τρέχουσας χρονιάς  και 
συγκεκριμένα στις 18/01/2022- ,  επα-
νήλθαμε στην περιοχή προκειμένου να 
διαπιστώσουμε αν στο διάστημα που 
μεσολάβησε, υπήρξε κάποια βελτίω-
ση των συνθηκών ζωής αυτών  που 
αφορά πιο άμεσα και πιο καθοριστι-
κά  η ρύπανση: τους μόνιμους κατοί-
κους και τις οικογένειές τους. 

Από τις μετρήσεις που συνερ-
γάτες του ΠΑΚΟΕ πραγματοποίη-
σαν στις 18/01/22 διαπιστώθηκαν 
τα παρακάτω:

1.Οι τιμές των αιωρούμενων 
σωματιδίων πλησίασαν σε μερι-
κά σημεία τα ανώτατα επιτρεπτά 
όρια (Ιερά Οδός, Λιμάνι- Ελευσί-
να, Είσοδος Χωματερής Φυλής)

H Δυτική Αττική πνίγεται  
στο νέφος και …στην σιωπή
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2. Οι τιμές των επικίνδυνων πτυ-
τικών υδρογονανθράκων (TVOC) 
στην Ελευσίνα- Ιερά Οδό 19, ξεπέ-
ρασαν 100% τα ανώτατα επιτρε-
πτά όρια.

3. Οι τιμές της ηλεκτρομαγνητι-
κής ακτινοβολίας στις περιοχές της 
Ελευσίνας- Ιερά Οδός 19,  ξεπέρα-
σαν πέντε- επτά φορές τα ανώτα-
τα επιτρεπτά όρια των 20 n/Tesla. 
Αυτό συνέβη και στον Ασπρόπυρ-
γο- Στάση Κεραίας ΟΤΕ και στο 
Δημαρχείο και στην είσοδο της 
Χωματερής στη Φυλή.

 Από τα παραπάνω, το ΠΑΚΟΕ 
ανησυχεί αρκετά με το γεγονός ότι 
οι Δήμαρχοι, ο Αντιπεριφερειάρχης 
Δυτικής Αττικής και το Υπουργείο 
Περιβάλλοντος δεν έχουν δώσει 
την πρέπουσα σημασία. Εμείς θα 
επιμείνουμε.

Τα ερωτήματα που θέσαμε στους 
πολίτες ήταν τα εξής: 

Αισθάνεστε το πρόβλημα από τη 
χωματερή και τις άλλες βιομηχανικές 
δραστηριότητες στο περιβάλλον;

Πιστεύετε ότι δημιουργεί προβλή-
ματα στην υγεία σας αυτή η κατάσταση;

Σε σχέση με τους πολίτες άλλων 
δήμων πιστεύετε ότι έχετε περισσότε-
ρα προνόμια;

 Μιλήσαμε συνολικά με 21 πολίτες, 
από τους Δήμους Ελευσίνας, Ασπρό-
πυργου και Φυλής. πραγματοποιώ-
ντας παράλληλα και μετρήσεις στους 
κεντρικούς οδικούς άξονες, την κεντρι-
κή πλατεία και τα δημαρχεία. Οι απα-
ντήσεις στο σύνολο τους ήταν ξεκάθα-
ρες, λόγω των συντριπτικών ποσοστών, 
για το τι πιστεύουν οι δημότες. 

Δεν υπήρξε ερωτώμενος που να 
μην απαντήσει «Ναι» στην πρώ-
τη ερώτηση που αφορούσε αν έχει 
γνώση και αίσθηση του προβλή-
ματος που προκαλούν στο περι-
βάλλον οι δραστηριότητες τόσο 
της Χωματερής, όσο και των βιο-
μηχανιών που βρίσκονται στην 
ευρύτερη περιοχή. Στην απάντη-
ση τους,  τις περισσότερες φορές 
ακολουθούσε και ένας μορφασμός 
βεβαιότητας. 

Κάποιοι δεν έμειναν στην μονολε-
κτική απάντηση 

Για παράδειγμα μία γυναίκα 52 
χρόνων από την Ελευσίνα ανέφερε: 
«Έχουμε μεγάλο πρόβλημα! Πολλοί 
αρρωσταίνουν και για αυτό φταίει η 
ρύπανση». 

Ένας άνδρας 48 ετών μας είπε 
«Όταν ο αέρας αλλάζει και έρχεται από 
τη χωματερή, δεν μπορούμε να ανα-
πνεύσουμε. Εγώ προτιμώ να μείνω στο 
σπίτι μου με κλειστά τα παράθυρα»

Πιο αναλυτικά, στην πρώτη ερώ-
τηση «Αισθάνεστε το πρόβλημα από 
τη χωματερή και τις άλλες βιομηχανι-
κές δραστηριότητες στο περιβάλλον;», 
καταφατικά απάντησαν οι 19, ενώ 2 

απάντησαν «Ίσως». 
• Να σημειωθεί πως κανείς δεν 

είπε ένα ξεκάθαρο «όχι»
Στη δεύτερη ερώτηση «Πιστεύε-

τε ότι δημιουργεί προβλήματα στην 
υγεία σας αυτή η κατάσταση;» το «ναι» 
υπερίσχυσε με 17 απαντήσεις, ενώ 4 
δήλωσαν «ίσως» και «μπορεί». 

Στην τρίτη ερώτηση «Σε σχέση με 
τους πολίτες άλλων δήμων πιστεύε-
τε ότι έχετε περισσότερα προνόμια;», 
οι περισσότεροι δεν ήξεραν καν αν οι 
δήμοι προσφέρουν κάποιες παροχές 
σε δημότες ώστε να αντιμετωπίσουν 
τα περιβαλλοντολογικά προβλήματα ή 
θέματα υγείας. 

Την απάντηση «Δεν ξέρω» πήρα-
με από 12 πολίτες. «Ίσως» από τέσσε-
ρις, «Όχι» από τέσσερις και από έναν 
συμπολίτη μας, λάβαμε ως απάντη-
ση την φράση: «Ο δήμος είναι ανύ-
παρκτος»…  

 Ακούσαμε και καταγράψαμε από 
έναν δημότη Ασπροπύργου, τα εξής 
ενδιαφέροντα και σας τα μεταφέρου-
με: «Τα διυλιστήρια Ασπροπύργου 

δίνουν κάποια αποζημίωση στον δήμο 
εδώ και κάποιο χρόνια. Παρόλα αυτά 
-όπως συνέχισε- ένα ευρώ από την 
τελευταία 20ετία δεν έχει δαπανηθεί, 
για να γίνει για παράδειγμα μία δεν-
δροφύτευση, να καλυτερεύσει κάπως 
η πόλη και η περιοχή μας». Ενώ πρό-
σθεσε με έμφαση πως «όταν εισπράτ-
τεις χρήματα για το περιβάλλον, πρέ-
πει να τα επενδύεις για το περιβάλλον. 
Αν αυτά τα χρήματα τα δαπανούσε ο 
Δήμος για το περιβάλλον ο Ασπρόπυρ-
γος θα ήταν τελείως διαφορετικός». 

Επίσης θέσαμε ερωτήματα στους 
τρείς δημάρχους και στις αρμόδι-
ες υπηρεσίες σχετικά με τη ρύπανση 
της ατμόσφαιρας αλλά και για το αν 
έχουν εγκριθεί δράσεις και έργα που 
θα βελτιώσουν την ποιότητα ζωής 
των δημοτών. 

  Στους Δημοτικούς «άρχοντες» 
θέσαμε τα παρακάτω ερωτήματα: 

Υπάρχει κάποιος φορέας που να 
μετρά την ατμοσφαιρική ρύπανση στο 
Δήμο σας; Αν ναι, να μας κοινοποιή-
σετε τα τελευταία στοιχεία που προέ-

κυψαν από την μέτρηση
Όπως γνωρίζετε οι τρεις δήμοι 

(Ασπρόπυργου, Ελευσίνας, Φυλής) 
πλήττονται άμεσα από τη μεγαλύτε-
ρη Χωματερή της Ευρώπης που είναι 
αυτή της Φυλής. Ποιες είναι οι πρό-
σφατες ενέργειες σας για να απαλλαγεί 
η Δυτική Αττική από αυτή την κατάρα;

Επιδοτείται και αν ναι με πιο ποσό 
ο Δήμος σας από τα Υπουργεία Εσω-
τερικών και Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας για να ανέχεται αυτή την κατά-
σταση; Οι πολίτες που την βιώνουν 
έχουν κάποια οφέλη (π. χ. επιδοτού-
νται από το δήμο;) ή δέχονται μόνο 
τη ζημιά στην υγεία τους;

Ειδικότερα στον Δήμο Ελευσίνα 
προσθέσαμε και την εξής ερώτηση: 
ποια είναι η θέση σας για τη ρύπαν-
ση της ατμόσφαιρας από τα εργοστά-
σια και τα διυλιστήρια;

Λόγω φόρτου εργασίας, απου-
σία δημάρχου από τον Δήμο, μη 
κατάλληλης στιγμής κ. α. το ΠΑΚΟΕ 
περιμένει ακόμα τις απαντήσεις. 
Ίδωμεν…
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Στις 28 Δεκεμβρίου 2021, εθελοντές επιστήμονες του ΠΑΚΟΕ πραγματοποίησαν δειγματοληψίες για χημικές και μικροβιολογικές αναλύ-
σεις από τον Ασπρόπυργο της Δυτικής Αττικής έως την Κόρινθο και μετέφεραν τα δείγματα στα πιστοποιημένα και διαπιστευμένα εργα-
στήρια του. 

Οι πίνακες αποτελεσμάτων παρατίθενται παρακάτω:

1. Πίνακας θέσεων δειγματοληψίας και Αποτελεσμάτων Μικροβιολογικών Αναλύσεων σε νερό ανθρώπινης κατανάλωσης των περιοχών 
Ασπρόπυργος, Κινέτα, Άγιοι Θεόδωροι, Λουτράκι, Κόρινθος, στις 28 / 12 / 2022

Α/A ΘEΣΗ ΔΕΙΓΜΑΤΟΛΗΨΙΑΣ Προέλευση
Ώρα

δειγματο
ληψίας

ΑΡΙΘΜΟΣ ΑΠΟΙΚΙΩΝ cfu / 100 ml
Κολοβα-

κτηριοειδή 
E. 

coli
Εντερό-
κοκκοι

Pseudomonas 
aeruginosa

1 Ασπρόπυργος. Βενζινάδικο ΝΑΚ 8:28 4 2 0 0
2 Ασπρόπυργος. Βενζινάδικο ΕΚΟ ΝΑΚ 8:30 3 3 0 0
3 Ασπρόπυργος. καφετέρια ΝΑΚ 8:32 0 0 0 0
4 Ασπρόπυργος. Καφετέρια ΝΑΚ 8:34 0 0 0 0
5 Ασπρόπυργος. Καφετέρια ΝΑΚ 8:36 4 0 1 0
6 Κινέτα. Καφετέρια ΝΑΚ 9 :00 0 0 0 0
7 Κινέτα. Βενζινάδικο ΕΚΟ. ΝΑΚ 9 :02 0 0 0 0
8 Κινέτα. Κατάστημα ελαιοχρωματισμού ΝΑΚ Γεώτρηση 9 :10 5 2 5 0
9 Κινέτα. Φυτώριο ΝΑΚ Γεώτρηση Αφαλάτοση 9 :12 1 0 2 0

10 Κινέτα. ΚΑΠΗ. ΝΑΚ 9 :14 0 0 0 0

11 Άγιοι Θεόδωροι. Βενζινάδικο AEGEAN ΝΑΚ
ΕΥΔΑΠ 10 :00 0 1 2 0

12 Άγιοι Θεόδωροι. Φυτώριο ΝΑΚ ΕΥΔΑΠ 10:02 0 0 0 0
13 Άγιοι Θεόδωροι. Καφεκοπτείο ΝΑΚ ΕΥΔΑΠ 10:05 0 1 1 0
14 Άγιοι Θεόδωροι. Καφετέρια ΝΑΚ 10:07 0 0 0 0
15 Άγιοι Θεόδωροι. fast-food. ΝΑΚ 10:10 0 0 0 0
16 Λουτράκι. Γήπεδο Λουτρακίου. Δημοτικό στάδιο. ΝΑΚ 12:26 0 0 0 0
17 Λουτράκι. οδός Ελ. Βενιζέλος. καφετέρια ΝΑΚ 12:30 0 1 1 0
18 Λουτράκι. Οδός Ελ. Βενιζέλος. . ΝΑΚ 12:33 0 0 0 0
19 Λουτράκι. Οινομαγειρείο.. ΝΑΚ ΕΥΔΑΠ 12:36 0 0 0 0
20 Λουτράκι. Ψησταριά ΝΑΚ 12:55 0 0 0 0
21 Κόρινθος. οδός Ελ. Βενιζέλος. Ψητοπωλείο ΝΑΚ 13:46 0 0 0 0
22 Κόρινθος. Πλατεία. ΝΑΚ 13:49 0 0 0 0
23 Κόρινθος. πλατεία. ΝΑΚ 13:55 0 0 0 0
24 Κόρινθος. καφετέρια ΝΑΚ 13:58 0 0 0 0
25 Κόρινθος. καφετέρια ΝΑΚ 14:03 0 0 0 0
26 Κόρινθος. Οδός Κολιατσου Δημαρχείο. ΝΑΚ 14:10 0 0 0 0

Επιτρεπόμενα όρια και Ενδεικτικές παράμετροι : αριθμός cfu /100ml νερού,
σύμφωνα με την Οδηγία (ΕΕ) 2015/1787 (L260, 7.10.2015). Για την Ποιότητα νερού ανθρώπινης κατανάλωσης (ΚΥΑ 39381 
Αρ. Φύλλου 3282. 19/09/ 2017)

0 0 0 0

ΑΣΠΡΟΠΥΡΓΟΣ – ΚΟΡΙΝΘΟΣ 

Η διαδρομή των 
βακτηριδίων 
στο νερό  
ανθρώπινης 
κατανάλωσης
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Το χρώμιο είναι ευρέ-
ως διαδεδομένο στη 

φύση με φυσική αφθονία 
στο φλοιό της Γης 100 ppm.

 Τα φυσιολογικά επίπεδά 
του στα μη ρυπασμένα επι-
φανειακά ύδατα κυμαίνονται 
στην περιοχή 1 - 10 μg/L, ενώ 
στο νερό ανθρώπινης κατανά-
λωσης οι συγκεντρώσεις του 
βρίσκονται στην περιοχή 0,4 
- 8 μg/L. Στον αέρα βρίσκεται 
σε συγκεντρώσεις μικρότερες 
του 0,1 μg/m3. Η περιεκτικό-
τητα των περισσότερων πετρω-
μάτων σε χρώμιο κυμαίνεται 
από 5 έως 1800 mg/kg. Στα 
περισσότερα εδάφη υπάρχει σε 
χαμηλές περιεκτικότητες (2-60 
mg/kg). Μόνο ένα πολύ μικρό 
ποσοστό είναι διαθέσιμο στα 
φυτά (μέχρι 0,19 mg/kg) και 
δεν έχει διευκρινιστεί επαρ-
κώς το κατά πόσο το χρώμιο 
είναι γι’ αυτά ένα απαραίτη-
το ιχνοστοιχείο. 

O Παγκόσμιος Oργανισμός 
Υγείας αναφέρει ως ανώτατο 
όριο συγκέντρωσης ολικού 
χρωμίου στο πόσιμο νερό τα 
50 μικρογραμμάρια ανά λίτρο, 
χωρίς να κάνει όμως το δια-
χωρισμό μεταξύ τρισθενούς 
και εξασθενούς. Έτσι, ακόμα 
και όταν το εξασθενές, που 
είναι άκρως τοξικό, είναι 48 
μικρογραμμάρια, θεωρείται 
σύμφωνα με τη νομοθεσία ότι 
δεν υπάρχει πρόβλημα. 

Oι περισσότεροι ειδικοί 
όμως διαφωνούν, υποστη-
ρίζοντας ότι δεν υπάρχουν 
ασφαλή όρια για την προστα-
σία μας από καρκινογόνους 
παράγοντες και ότι όσο πιο 
χαμηλή είναι η έκθεσή μας 
σε αυτές τόσο το καλύτερο. 
Πολλοί μάλιστα τονίζουν ότι 
το εξασθενές χρώμιο πρέπει 
να είναι μηδενικό στο πόσι-
μο νερό. 

Το καταπινόμενο Cr(VI), 
όπως άλλωστε και το εισπνε-
όμενο, είναι εξαιρετικά βλα-
πτικότερο έναντι του Cr (ΙΙI). 
Συνεπώς η εμμονή των πολι-
τικών αρχών να μη θεσπίζουν 
ακόμη ξεχωριστό επιτρεπό-
μενο όριο για το Cr(VI), πολύ 
κατώτερο του ισχύοντος, βρί-
σκεται σε κατάφωρη αντίθε-
ση με τα δεδομένα της επι-
στήμης. Αναφέρεται σχετικά 
ότι η Πολιτεία της Καλιφόρ-

νια, υπό την πίεση προφανώς 
και της «υπόθεσης Μπρόκο-
βιτς», έχει ήδη υποβιβάσει το 
όριο του Cr(VI) στο πόσιμο 
νερό δύο φορές: Την πρώτη 
φορά σε 2μg/l και τη δεύτε-
ρη σε 0,2μg/l. Η Ιταλία έχει 
θέσει ως όριο τα 5μg/l. 

Aναλύσεις
Οι αναλύσεις που πραγ-

ματοποιήθηκαν έδειξαν τα 
παρακάτω:

• Στον Ασπρόπυργο με 
βάση το συνημμένο πίνακα 
από τα πέντε (5) δείγματα, 
τα τρία(3) ήταν μολυσμένα 
και επικίνδυνα για τη δημό-
σια υγεία 

• Στην Κινέτα από τα 
πέντε(5) δείγματα, τα δύο (2) 
ήταν μολυσμένα και επικίν-
δυνα.

• Στους Αγίους Θεοδώ-
ρους από τα πέντε (5) δείγμα-
τα, στα δύο (2) υπάρχει πρό-
βλημα μόλυνσης

• Στο Λουτράκι μόνο σε 
ένα (1) δείγμα παρατηρήθη-
κε μόλυνση.

• Στην Κόρινθο στα πέντε 
(5) δείγματα, δεν παρατηρήθη-
κε σε κανένα δείγμα μόλυνση

Χημικές 
Δυστυχώς σε ολόκληρο 

το δίκτυο των Αγίων Θεοδώ-
ρων και του Λουτρακίου δια-
πιστώθηκαν αυξημένες τιμές 
εξασθενούς χρωμίου. Πιστεύ-
ουμε ότι οι τιμές αυτές οφεί-
λονται την υδρολεκάνη του 
Λουτρακίου όπου η αυξημέ-
νες τιμές σε ποσοστό 70% 
80% οφείλονται στην ύπαρξη 
των «μπετονιτών» πετρωμά-
των γύρω από την υδρολεκά-
νη. Το αντίθετο παρατηρείται 
στον Ασπρόπυργο την Κινέτ-
τα και την Κόρινθο.

Προβληματικές είναι οι 
τιμές των θειικών ιόντων, που 
παρατηρούνται στα απόβλη-
τα, από τις ηφαιστειογενείς 
δράσεις. Συγκεκριμένα παρα-
τηρούνται σε δύο (2) δείγμα-
τα της Κινέτας.

Όλα τα παραπάνω είναι 
σοβαρά αποτελέσματα και 
το ΠΑΚΟΕ θα πραγματοποι-
εί συνεχώς παρακολούθη-
ση των φαινομένων αυτό 
καθώς και ενημέρωση των 
αρμοδίων.

Πίνακας θέσεων δειγματοληψίας και Αποτελεσμάτων Χημικών Αναλύσεων σε νερό 
ανθρώπινης κατανάλωσης από Ασπρόπυργο,  Κινέτα, Άγιοι Θεόδωροι, Λουτράκι, 

Κόρινθος, στις 28/12/2021. 

Α/ Α ΘΕΣΗ ΔΕΙΓΜΑΤΟΛΗΨΙΑΣ Ώρα 

Συγκέντρωση

Χρώμιο 
(VI)

(μg/L)

Νιτρι-
κών
NO3- 

(mg/L)

Θειικών
SO4 2+ 
(mg/L)

Φωσφο-
ρικών 

(Ρ2O5 ) 
(mg/L)

1 Ασπρόπυργος. Βενζινάδικο 8:28 3 0,3 47 1,2
2 Ασπρόπυργος. Βενζινάδικο ΕΚΟ 8:30 8 1,2 41 1,5
3 Ασπρόπυργος. καφετέρια 8:32 3 0,3 52 1,1
4 Ασπρόπυργος. Καφετέρια 8:34 6 0,2 51 3,9
5 Ασπρόπυργος. Καφετέρια 8:36 8 0,1 49 4,4
6 Κινέτα. Καφετέρια 9 :00 14 0,8 55 2,4
7 Κινέτα. Βενζινάδικο ΕΚΟ. 9 :02 3 0,3 48 1,6
8 Κινέτα. Χρώματα. 9 :10 6 15,3 528 2,0
9 Κινέτα. Φυτώριο 9 :12 4 15,5 35 1,4

10 Κινέτα. ΚΑΠΗ. 9 :14 8 17,6 377 1,3
11 Αγ. Θεόδωροι. Βενζινάδικο AEGEAN 10:00 15 7,9 23 0,9
12 Άγιοι Θεόδωροι. Φυτώριο 10:02 13 1,1 19 2,2
13 Άγιοι Θεόδωροι Καφεκοπτείο 10:05 20 1,9 18 2,8
14 Άγιοι Θεόδωροι. Καφετέρια 10:07 10 2,0 20 3,8
15 Άγιοι Θεόδωροι. fast-food. 10:10 17 1,4 21 2,4

16 Λουτράκι. Γήπεδο Λουτρακίου.  
Δημοτικό στάδιο. 12:26 18 3,5 14 4,3

17 Λουτράκι. Ελ. Βενιζέλος. Καφετέρια 12:30 25 1,2 17 1,6
18 Λουτράκι. Ελ. Βενιζέλος 12:33 24 1,8 19 1,3
19 Λουτράκι. Οινομαγειρείο 12:36 21 1,2 18 3,6
20 Λουτράκι. Ψησταριά 12:55 36 0,4 17 1,8

21 Κόρινθος. Ελ. Βενιζέλος.  
Πλατεία ψητοπωλείο 13:46 13 0,4 20 1,9

22 Κόρινθος. Πλατεία. 13:49 7 0,5 20 4,2
23 Κόρινθος. Πλατεία. 13:55 14 0,5 19 1,9
24 Κόρινθος. καφετέρια 13:58 13 0,4 22 1,6
25 Κόρινθος. καφετέρια 14:03 8 0,6 20 1,2
26 Κόρινθος. Οδός Κολιατσου Δημαρχείο. 14:10 1 2,3 19 2,3

Επιτρεπόμενα όρια : σύμφωνα με την Οδηγία (ΕΕ) 
2015/1787 (L260, 7.10.2015). Για την Ποιότητα νερού 
ανθρώπινης κατανάλωσης (ΚΥΑ 39381 Αρ. Φύλλου 3282. 
19/09/ 2017). Υ2/2600/2001

50 
mg/L

250 
mg/L 5 mg / L

Τα όρια του 
εξασθενούς χρωμίου
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Σήμερα η Βόρεια Εύβοια 
και συγκεκριμένα ο δήμος 
Μαντουδίου αντιστέκεται 

στην σκόπιμη επιχειρηματική φρε-
νίτιδα που καταπατά κάθε ποιότη-
τα ζωής και πρασίνου, ενώ από το 
2011 πάλευε με νύχια και με δόντια 
για την εγκατάσταση επιχειρημα-
τικού πάρκου!

Μία σειρά από θέματα που απασχο-
λούν την τοπική κοινωνία της βόρει-
ας Εύβοιας κοινοποιεί με επιστολή του 
στους αρμόδιους Υπουργούς ο Σύλλο-
γος περιβάλλον-πολιτισμός «Μάκιστος». 
Συγκεκριμένα, οι παραλήπτες της επι-
στολής αυτής είναι: ο Υπουργός Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας κ. Σκρέκας, 
ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων κ. Γεωργιάδης, ο Υφυπουργός 
Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Κεδίκογλου, 
το Γραφείο Πρωθυπουργού κ. Σκέρ-
τσο και ο Συντονιστής Αποκεντρωμέ-
νης Διοίκησης κ. Παππάς. 

Το θέμα που πραγματεύεται η παρού-
σα επιστολή είναι η Έγκριση Γενικού 
Πολεοδομικού Σχεδίου (Γ.Π.Σ) Δημο-
τικής Ενότητας Κηρέως (του Δήμου 
Μαντουδίου – Λίμνης – Αγ. Άννας)- 
χώρος, οργάνωση, επιχειρηματικών 
Πάρκων και η τροποποίηση της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 44 του Νόμου 
3982/2011.

Όλα άρχισαν τον Δεκέμβριο του 
2012, όπου με τρόπο περιφρονητικό 
για την τοπική κοινωνία δημοσιεύ-

τηκε η πρώτη ΚΥΑ για ίδρυση Πάρ-
κου Υψηλής Όχλησης στο Μαντούδι. 
Η ΚΥΑ/2012 χωρίς καμία ενημέρω-
ση στους τοπικούς φορείς και κατοί-
κους προέβλεπε ΕΠ.ΠΑ ΤΥΠΥ Α (Υψη-
λής Όχλησης) με στόχο την κατασκευή 
εργοστασίου Ηλεκτροπαραγωγής 1160 

MW, που στόχο θα είχε δήθεν την εξά-
λειψη της ανεργίας της περιοχής. 

Έπειτα από λίγα χρόνια αντιπα-
ραθέσεων και σφοδρής άρνησης της 
τοπικής κοινωνίας, η ενδιαφερόμε-
νη εταιρεία ανακάλεσε το αίτημά της. 
Ωστόσο από τις 26 Ιουνίου 2021, πέρα-

σε μια νέα τροπολογία του άρθρου 44 
παράγραφος 1 του νόμου 3982/2011-
Α143. Η τροπολογία αυτή προβλέπει 
ότι στην εκπόνηση του Γ.Π.Σ. για ΕΠ-
ΠΑ τύπου Β΄, πρέπει να συναινεί και 
η ενδιαφερόμενη εταιρεία ή οι αρμό-
διες υπηρεσίες οι οποίες έχουν εγκρί-
νει την ανάπτυξη του ΟΥΜΕΔ (Οργα-
νωμένου Υποδοχέα Μεταποιητικής 
Επιχειρηματικής Δραστηριότητας).

Συνεπώς, η τοπική κοινωνία βρί-
σκεται σε μεγάλη αναστάτωση, αφού 
μετά την μεγάλη τραγωδία από τις πυρ-
καγιές του Αυγούστου, ακόμα γίνονται 
σκόπιμες, παρασκηνιακές τροποποι-
ήσεις εν αγνοία τους, και στοχεύουν 
στην επιβολή μιας πολύ χειρότερης επι-
λογής. Ο «Μάκιστος» ενημερώνει και 
προειδοποιεί τους Υπουργούς ότι θα 
συνεχίσει να αντιδρά έως ότου ακου-
στεί η φωνή των κατοίκων της Βόρει-
ας Εύβοιας! 

Η τοπική κοινωνία αναμένει μια 
βιώσιμη ανάπτυξη, η επιχειρηματικό-
τητα δεν πρέπει να μπαίνει μπροστά 
από την ισορροπία κοινωνίας-φύσης. 
Ο «Μακίστος» αντιστέκεται στις σκό-
πιμες εξυπηρετήσεις από την πολιτεία 
κάθε είδους επιχειρηματικών συμφε-
ρόντων, και ζητά να ακουστεί η τοπι-
κή αυτοδιοίκηση. Ταυτόχρονα, απαιτεί 
την τροποποίηση του άρθρου 44 και 
να γίνει δεκτό το αίτημα των κατοί-
κων της Βόρειας Εύβοιας με επιλογή 
πάρκου στην περιοχή Μαντουδίου.

Μαντούδι: Mια παλαιά αμαρτία

                                                                                                                                 ΕΠΕΙΓΟΝ 
Δήμος Μαντουδίου - Λίμνης - Αγ. Άννας                                                       Λίμνη 20/12/2021 
Κίνηση Πολιτών του Δήμου                                                                              Αρ. Πρωτ. 135 
      Έδρα: Λίμνη                                      
Τηλ. Επικοιν. 6973404035 
dimos@malian.gov.gr 
makistos.evia@gmail.com 
                                                                                 ---------                                                                                                      

 Προς 
 
                                                     1. Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Σκρέκα 
                                                     2. Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Γεωργιάδη 
                                                     3. Υφυπουργό Αγρ. Ανάπτυξης κ. Κεδίκογλου  
                                                     4. Γραφείο Πρωθυπουργού κ. Σκέρτσο 
                                                     5. Συντονιστή Αποκεντρωμένης Διοίκησης κ. Παππά 
                                                           
                                                                             Κοινοποίηση 

   Περιφέρεια Στεράς Ελλάδας/ Περιφερειακό Συμβούλιο 
   Περιφερειακή Ενότητα Εύβοιας 
   Υφυπουργό κ. Τριαντόπουλο    
   Βουλευτές του Νομού Ευβοίας   
   Επιτροπή Ανασυγκρότησης Βόρειας Εύβοιας (κ. Μπένος) 
   Δήμοι Βόρειας Εύβοιας 
   Φορείς των Δήμων 
   Μέσα Μαζικής Ενημέρωσης 

 
ΘΕΜΑ: Έγκριση Γενικού Πολεοδομικού Σχεδίου (Γ.Π.Σ) Δημοτικής Ενότητας Κηρέως (του   
              Δήμου Μαντουδίου - Λίμνης - Αγ. Άννας) - χώρος, οργάνωση, επιχειρηματικών 
             Πάρκων (τροποποίηση της παραγρ.1 του άρθρου 44 του Νόμου 3982/2011 
 
            Σχετικά :   α) Αριθ. 2009/1-3-2019 του Δήμου μας    
                               β)Αριθ. 635/39615/1-4-2019  (Αποκεντρωμένη Διοίκηση)  
                               γ) Αριθ. 8879/24-09-2019 του Δήμου μας    
                               δ) Αριθ. Α.Π.ΥΠΕΝ/ΔΙΠΑ/5582/292/17/01/2020 (ΥΠΕΝ – ΔΙΠΑ)  
  
     Έχουμε την τιμή να σας ενημερώσουμε πολύ περιληπτικά για το εν λόγω θέμα και να σας 
επισημάνουμε μόνο μερικά γεγονότα που έχουν μεσολαβήσει από τον Δεκέμβριο του 2012, 
όταν με τρόπο περιφρονητικό για την τοπική κοινωνία δημοσιεύτηκε η πρώτη ΚΥΑ για 
ίδρυση Πάρκου Υψηλής Όχλησης  στο Μαντούδι. 

1. Η ΚΥΑ/2012, χωρίς καμία συνεργασία με τους τοπικούς φορείς και κατοίκους 
προέβλεπε ΕΠ.ΠΑ ΤΥΠΟΥ Α (Υψηλής Όχλησης) με το επιχείρημα ότι η 
ενδιαφερόμενη εταιρεία θα κατασκεύαζε εργοστάσιο Ηλεκτροπαραγωγής 1160 
MW δήθεν από ενδιαφέρον για την ανεργία της περιοχής.  

2. Η πρώτη ΚΥΑ έχει αμαρτωλή ιστορία, αφού έγινε επί υπουργίας  κ. Σκορδά ο οποίος 
ήταν διευθύνων σύμβουλος της ενδιαφερόμενης εταιρίας πριν γίνει υφυπουργός 
ανάπτυξης.  

3. Αφού  πέρασαν 2-3 χρόνια έντασης  και ισχυρής άρνησης από την τοπική κοινωνία 
για το θέμα της υψηλής όχλησης που θα προκαλούσε μια τέτοια μεγάλη μονάδα, 
ακολούθησε το εξής αξιοπερίεργο. Η ενδιαφερόμενη εταιρεία με το υπ. αριθ. 
139/2014 έγγραφο της ΡΑΕ, ανακάλεσε το αίτημά της για κατασκευή εργοστασίου 
1160MW. 

4. Τότε η πολιτεία με τις αρμόδιες υπηρεσίες της θα μπορούσε να προχωρήσει το 
θέμα της ίδρυσης Επιχειρηματικού Πάρκου στο Μαντούδι σύμφωνα με όλες τις 
αποφάσεις του Δημοτικού μας Συμβουλίου (7+1) δύο Δημοτικών Αρχών και την 
επιθυμία των κατοίκων, ως ΕΠ. ΠΑ τύπου Β’ (Μέσης Όχλησης), αλλά δυστυχώς δεν 
το έκανε. 

5. Αργότερα με έγγραφό της (α’ σχετικό) η προηγούμενη δημοτική μας αρχή ζήτησε 
από την Αποκεντρωμένη Διοίκηση και τη ΔΙ.ΠΑ (Διεύθυνση Περιβαλλοντικής 
Αδειοδότησης) να προχωρήσει η ΣΜΠΕ (Στρατηγική Μελέτη Περιβαλλοντικών 
Επιπτώσεων) και η τελική έγκριση του Γ.Π.Σ. Δημοτικής Ενότητας Κηρέως σε ΕΠ.ΠΑ 
τύπου Β’, στηριζόμενοι στα νέα δεδομένα της αναθεώρησης του Περιφερειακού 
Χωροταξικού Πλαισίου της Περιφέρειας, 
(Απόφαση Υ.Α. ΥΠΕΝ/ΔΧΩΡΣ/76104/1176/ 30 -10 - 2018 - ΦΕΚ 299 ΑΑΠ/14 - 12 -
2018 - άρθρο 11, παράγραφος Β3) που έδινε κατεύθυνση ως μεμονωμένου 
βιομηχανικού πόλου σε διασύνδεση με την εξόρυξη, με επιπλέον κατεύθυνση για 
ΕΠ. ΠΑ (τύπου Α’)    ή   ΕΠ. ΠΑ (τύπου Β’).                 
Αυτή ήταν μια μερική δικαίωση του συνολικού, πολυετούς αγώνα μας, αλλά    
δυστυχώς ούτε αυτό έγινε. 

6. Η  Αποκεντρωμένη Διοίκηση με το β’ σχετικό, το 2019, απαντάει στο έγγραφο του 
Δήμου μας ως εξής: «Η υλοποίηση των κατευθύνσεων της αναθεώρησης του 
Περιφερειακού Χωροταξικού Πλαισίου της Περιφέρειας, γίνεται μέσω του 
υποκείμενου σχεδιασμού Γ.Π.Σ & ΣΧΟΟΑΠ και πολεοδομικές μελέτες». 

7. Αμέσως ο Δήμος μας (η σημερινή δημοτική αρχή) με έγγραφό της (γ’ σχετικό), 
ζητάει οδηγίες από τις αρμόδιες υπηρεσίες για τις παραπέρα διαδικασίες. Λίγο 
αργότερα λαμβάνει επιστολή από την ΔΙ-ΠΑ (δ’ σχετικό) με την οποία δίνονται νέες 
οδηγίες στο Δήμο μας τι πρέπει να κάνει. Συγκεκριμένα ζητούνται από το Δήμο μας 
επτά (7) διευκρινιστικές  απαντήσεις  για μερικά θέματα, κυρίως περιβαλλοντικά. 

8. Ο Δήμος μας αν και αδυνατούσε τεχνικά να προβεί στη σύνταξη συμπληρωματικής 
μελέτης αποφάσισε παρά την οικονομική του στενότητα να αναθέσει αυτή τη 
μελέτη στο ίδιο γραφείο μελετών. Η μελέτη αυτή έγινε και κατατέθηκε από τον 
Δήμο μας στην Αποκεντρωμένη Διοίκηση αρχές Μαΐου 2021. 

9. Ενώ, λοιπόν, περιμέναμε την τελική θετική έκβαση (για ΕΠ-ΠΑ τύπου Β’) τυχαίως 
πληροφορηθήκαμε πρόσφατα πως το αίτημα και η μελέτη μας σκοντάφτουν σε μια 
νέα ρύθμιση. Συγκεκριμένα ότι πέρασε στο μεταξύ τροπολογία του άρθρου 44 
παράγραφος 1 του νόμου 3982/2011 – Α143 από τις 26 Ιουνίου 2021. Η 
τροπολογία αυτή  προβλέπει ότι στην εκπόνηση του Γ.Π.Σ. για ΕΠ-ΠΑ τύπου Β’, 
πρέπει να συναινεί και η ενδιαφερόμενη εταιρεία ή οι αρμόδιες  υπηρεσίες οι 
οποίες έχουν εγκρίνει την ανάπτυξη του ΟΥΜΕΔ (Οργανωμένου Υποδοχέα 
Μεταποιητικής Επιχειρηματικής Δραστηριότητας). 
                          ------------------------------------------------------- 

Εμείς τώρα βρισκόμαστε σε αναστάτωση ως τοπική κοινωνία. Μετά τη μεγάλη καταστροφή  
του Αυγούστου (που όχι τυχαία βρήκε την περιοχή μας) πως συνδυάζονται οι υποσχέσεις 
και τα οράματα για νέο μοντέλο ανάπτυξης με το Βιομηχανικό Πάρκο υψηλής όχλησης; 
Επίσης, πως γίνεται ακόμη και τώρα μέσα στη μεγάλη αυτή καταστροφή, να επιμένουν 
μερικοί να κάνουν σκόπιμες, παρασκηνιακές τροποποιήσεις εν αγνοία μας και να θέλουν να 
επιβάλουν τη χειρότερη επιλογή σώνει και καλά!  
Εάν θέλετε να μας αγνοήσετε και αυτή τη φορά, να ξέρετε ότι θα αντιδράσουμε και θα 
αντιδρούμε συνέχεια με κάθε δυνατό τρόπο. Η Βόρεια Εύβοια είναι καθημαγμένη.  
Περιμένουμε μια ορθολογική, βιώσιμη και ισόρροπη ανάπτυξη μεταξύ πρωτογενούς, 
δευτερογενούς και τριτογενούς τομέα παραγωγής. Αυτό είναι και το στοίχημα του 
υποσχόμενου κυβερνητικού εγχειρήματος και της επιτροπής ανασυγκρότησης  περί νέου 
μοντέλου ανάπτυξης στην περιοχή μας. Δεν νοείται ανάπτυξη σύγχρονου αγροτο-

διατροφικού τομέα, μελισσοκομίας, τουρισμού και λιμένος Μαντουδίου (χώρος υποδοχής 
τουριστών) μαζί με ένα βιομηχανικό πάρκο υψηλής όχλησης. 
                                       --------------------------------------------------------------------- 
Ναι, είμαστε υπέρ της επιχειρηματικότητας, όμως μέσα στα επιστημονικά πλαίσια 
ισορροπίας κοινωνίας και φύσης. Λέμε όχι στις αντικανονικές επιχειρηματικές 
δραστηριότητες στον τόπο μας εν αγνοία μας. Επίσης λέμε όχι στις σκόπιμες εξυπηρετήσεις 
από την πολιτεία κάθε είδους επιχειρηματικών συμφερόντων, αγνοώντας την τοπική 
αυτοδιοίκηση και την τοπική κοινωνία. Η αδικία και παρανομία που σπέρνεται θα φέρει 
σίγουρα απογοητεύσεις, εντάσεις και φυγή από τον τόπο μας. 
 
 Ζητάμε: 
1. Την άρση της τροποποίησης  του άρθρου 44 παράγραφος 1 του νόμου 3982/2011 – 

Α143, που έγινε με το νόμο 4811 (ΦΕΚ Α108.26-6-2021). Η τροποποίηση αυτή  
πιθανώς να έγινε σκόπιμα για τη δική μας περίπτωση στις 26/6/2021, ενώ ο  Δήμος 
μας είχε αποστείλει στην Αποκεντρωμένη Διοίκηση , από αρχές Μαΐου 2021, ότι 
συμπληρωματικό μας είχε ζητηθεί. 

2. Να γίνει δεκτό το αίτημα των κατοίκων της Β. Εύβοιας με την επιλογή πάρκου στην 
περιοχή Μαντουδίου σύμφωνα με τις αποφάσεις των  Δημοτικών  μας Συμβουλίων  
και το όραμα που μας υπόσχεστε για την ανασυγκρότηση της Β. Εύβοιας.   

3. Είναι τόσο αντιφατικό αυτό που συμβαίνει. Η κυβέρνηση με την επιτροπή 
ανασυγκρότησης της καμένης Βόρειας Εύβοιας υπόσχονται ένα νέο μοντέλο 
περιβάλλοντος και βιώσιμης ανάπτυξης, όμως πριν να δούμε να υλοποιούνται αυτές 
οι υποσχέσεις σχεδιάζεται πάλι στη περιοχή Μαντουδίου ΕΠ.ΠΑ τύπου Α’ (υψηλής 
όχλησης). Αλήθεια πως ξέρετε από τώρα τι ΕΠ. ΠΑ θα χρειάζεται η περιοχή μας με το 
νέο μοντέλο περιβάλλοντος και βιώσιμης ανάπτυξης που μας υπόσχεστε;  
 
                                 Περιμένουμε με ενδιαφέρον  την απάντησή σας. 

 
(Συνημμένα 4 έγγραφα, 8 σελίδες) 
 
 
Ο Δήμος Λίμνης - Μαντουδίου - Αγίας Άννας  
και οι φορείς του δήμου (αλφαβητικά): 

1. Αναγκαστικός Δασικός Συνεταιρισμός Μαντουδίου 
2. Αγροτικός Συνεταιρισμός Ροβιών 
3. Αθλητικός Όμιλος ΕΡΜΗΣ Πηλίου 
4. Αθλητικός Όμιλος ΑΚΡΑΤΗΤΟΣ Κεχριών 
5. Αθλητικός Όμιλος Φιλάθλων Ολυμπιακός Λίμνης 
6. Δασικός Συνεταιρισμός Λίμνης 
7. Δασικός Συνεταιρισμός Κουρκουλοί 
8. Δασικός Συνεταιρισμός Προκοπίου 
9. Ένωση Ελυμνίων Ευβοίας 
10. Εμπορικός Σύλλογος Λίμνης 
11. Κυνηγετικός Σύλλογος Λίμνης 
12. Πολιτιστικός Σύλλογος Ροβιών 
13. Πολιτιστικός Χορευτικός Σύλλογος «Το Λήμνι» 
14. Πολιτιστικός Σύλλογος Παπάδων 
15. Πολιτιστικός Σύλλογος Αχλαδίου 
16. Περιβάλλον - Πολιτισμός Ελυμνίων «Μάκιστος» 
17. Σύλλογος Επαγγελματιών Αλιέων του δήμου μας 
18. Τοπική κοινότητα Αγίας Άννας 
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Ωστόσο, το 2019 ο δήμος Μαντουδίου μέσω επι-
στολής προς την Αποκεντρωμένη Διοίκηση Θεσσαλί-
ας- Στερεάς Ελλάδας και προς την ΔΙ.ΠΑ, συμφωνεί 
με την δημιουργία επιχειρηματικού πάρκου τύπου 
Β΄μεσαίας όχλησης. Γεγονός που είναι αντίθετο με 
αυτό που ζητά η τοπική κοινωνία σήμερα. Μάλιστα 
το 2018, σε ένα κείμενο προς τους κατοίκους Μαντου-

δίου αναφέρεται χαρακτηριστικά το εξής:
 «Συνδημότες και φίλοι, δικαιώνεται τελικά 

ο αγώνας της Κίνησης Πολιτών και των συλλό-
γων του δήμου από το 2011 με την πρώτη θετι-
κή απόφαση του ΥΠΕΝ, για το νέο χωροταξικό 
σχεδιασμό της Περιφέρειας, για επιχειρηματι-
κό πάρκο μέσης όχλησης».

 Τόνισαν δε ότι οι συνεχείς προσπάθειές τους 
με όπλο το δίκαιο και την νομιμότητα έφεραν 
τελικά θετική λύση. Τι είναι αυτό που άλλαξε τις 
επιθυμίες του δήμου Μαντουδίου από τότε μέχρι 
σήμερα; Τότε αγωνίζονταν για το επιχειρημα-
τικό πάρκο, ενώ τώρα για να μην υλοποιηθεί. 
Τι συμβαίνει πραγματικά, και άλλαξαν πλευρά;
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Το ΠΑΚΟΕ έλαβε από 
την Κίνηση Πολιτών 
του Δήμου Μαντου-

δίου - Λίμνης - Αγ. Άννας 
Λίμνη την παρακάτω επιστο-
λή που αφορά -όπως σημει-
ώνεται- την περιφρονητική 
αντιμετώπιση της τοπικής 
κοινωνίας, με την δημοσί-
ευση της πρώτης ΚΥΑ, για 
την ίδρυση Πάρκου Υψη-
λής Όχλησης στο Μαντούδι. 

«Έχουμε την τιμή να σας 
ενημερώσουμε πολύ περιλη-
πτικά για το εν λόγω θέμα και 
να σας επισημάνουμε μόνο 
μερικά γεγονότα που έχουν 
μεσολαβήσει από τον Δεκέμ-
βριο του 2012: . Η ΚΥΑ/2012, 
χωρίς καμία συνεργασία με τους 
τοπικούς φορείς και κατοίκους 
προέβλεπε ΕΠ.ΠΑ ΤΥΠΟΥ Α 
(Υψηλής Όχλησης) με το επι-
χείρημα ότι η ενδιαφερόμενη 
εταιρεία θα κατασκεύαζε εργο-
στάσιο Ηλεκτροπαραγωγής 
1160 MW δήθεν από ενδιαφέ-
ρον για την ανεργία της περιο-
χής. Η πρώτη ΚΥΑ έχει αμαρ-
τωλή ιστορία, αφού έγινε επί 
υπουργίας κ. Σκορδά ο οποί-
ος ήταν διευθύνων σύμβουλος 
της ενδιαφερόμενης εταιρίας 
πριν γίνει υφυπουργός ανάπτυ-
ξης. Αφού πέρασαν 2-3 χρόνια 
έντασης και ισχυρής άρνησης 
από την τοπική κοινωνία για 
το θέμα της υψηλής όχλησης 
που θα προκαλούσε μια τέτοια 
μεγάλη μονάδα, ακολούθησε το 
εξής αξιοπερίεργο. 

Η ενδιαφερόμενη εταιρεία 
με το υπ. αριθ. 139/2014 έγγρα-
φο της ΡΑΕ, ανακάλεσε το αίτη-
μά της για κατασκευή εργοστα-
σίου 1160MW. Τότε η πολιτεία 
με τις αρμόδιες υπηρεσίες της 
θα μπορούσε να προχωρήσει 
το θέμα της ίδρυσης Επιχειρη-
ματικού Πάρκου στο Μαντού-
δι σύμφωνα με όλες τις απο-
φάσεις του Δημοτικού μας 
Συμβουλίου (7+1) δύο Δημο-
τικών Αρχών και την επιθυ-
μία των κατοίκων, ως ΕΠ. ΠΑ 
τύπου Β’ (Μέσης Όχλησης), 
αλλά δυστυχώς δεν το έκανε. 
Αργότερα με έγγραφό της (α’ 
σχετικό) η προηγούμενη δημο-
τική μας αρχή ζήτησε από την 
Αποκεντρωμένη Διοίκηση και 
τη ΔΙ.ΠΑ (Διεύθυνση Περιβαλ-

λοντικής Αδειοδότησης) να 
προχωρήσει η ΣΜΠΕ (Στρα-
τηγική Μελέτη Περιβαλλοντι-
κών Επιπτώσεων) και η τελική 
έγκριση του Γ.Π.Σ. Δημοτικής 
Ενότητας Κηρέως σε ΕΠ.ΠΑ 
τύπου Β’, στηριζόμενοι στα 
νέα δεδομένα της αναθεώρη-
σης του Περιφερειακού Χωρο-
ταξικού Πλαισίου της Περιφέ-
ρειας, (Απόφαση Υ.Α. ΥΠΕΝ/
ΔΧΩΡΣ/76104/1176/ 30 -10 - 
2018 - ΦΕΚ 299 ΑΑΠ/14 - 12 - 
2018 - άρθρο 11, παράγραφος 
Β3) που έδινε κατεύθυνση ως 
μεμονωμένου βιομηχανικού 
πόλου σε διασύνδεση με την 
εξόρυξη, με επιπλέον κατεύ-
θυνση για ΕΠ. ΠΑ (τύπου Α’) 
ή ΕΠ. ΠΑ (τύπου Β’). 

Αυτή ήταν μια μερική δικαί-
ωση του συνολικού, πολυετούς 
αγώνα μας, αλλά δυστυχώς ούτε 
αυτό έγινε. Η Αποκεντρωμέ-
νη Διοίκηση με το β’ σχετικό, 
το 2019, απαντάει στο έγγρα-
φο του Δήμου μας ως εξής: «Η 
υλοποίηση των κατευθύνσεων 
της αναθεώρησης του Περιφε-
ρειακού Χωροταξικού Πλαι-
σίου της Περιφέρειας, γίνεται 
μέσω του υποκείμενου σχεδι-
ασμού Γ.Π.Σ & ΣΧΟΟΑΠ και 
πολεοδομικές μελέτες». Αμέ-
σως ο Δήμος μας (η σημερι-
νή δημοτική αρχή) με έγγραφό 
της (γ’ σχετικό), ζητάει οδηγί-
ες από τις αρμόδιες υπηρεσί-
ες για τις παραπέρα διαδικα-
σίες. Λίγο αργότερα λαμβάνει 
επιστολή από την ΔΙ-ΠΑ (δ’ 
σχετικό) με την οποία δίνονται 
νέες οδηγίες στο Δήμο μας τι 
πρέπει να κάνει. 

Συγκεκριμένα ζητούνται από 
το Δήμο μας επτά διευκρινι-
στικές απαντήσεις για μερικά 

θέματα, κυρίως περιβαλλοντι-
κά. Δήμος μας αν και αδυνα-
τούσε τεχνικά να προβεί στη 
σύνταξη συμπληρωματικής 
μελέτης αποφάσισε παρά την 
οικονομική του στενότητα να 
αναθέσει αυτή τη μελέτη στο 
ίδιο γραφείο μελετών. 

Η μελέτη αυτή έγινε και 
κατατέθηκε από τον Δήμο μας 
στην Αποκεντρωμένη Διοίκη-
ση αρχές Μαΐου 2021. Ενώ, 
λοιπόν, περιμέναμε την τελι-
κή θετική έκβαση (για ΕΠ-ΠΑ 
τύπου Β’) τυχαίως πληροφο-
ρηθήκαμε πρόσφατα πως το 
αίτημα και η μελέτη μας σκο-
ντάφτουν σε μια νέα ρύθμι-
ση. Συγκεκριμένα ότι πέρα-
σε στο μεταξύ τροπολογία του 
άρθρου 44 παράγραφος 1 του 
νόμου 3982/2011 – Α143 από 
τις 26 Ιουνίου 2021. Η τροπο-
λογία αυτή προβλέπει ότι στην 
εκπόνηση του Γ.Π.Σ. για ΕΠ-
ΠΑ τύπου Β’, πρέπει να συναι-
νεί και η ενδιαφερόμενη εται-
ρεία ή οι αρμόδιες υπηρεσίες οι 
οποίες έχουν εγκρίνει την ανά-
πτυξη του ΟΥΜΕΔ (Οργανωμέ-
νου Υποδοχέα Μεταποιητικής 
Επιχειρηματικής Δραστηριό-
τητας). Εμείς τώρα βρισκόμα-
στε σε αναστάτωση ως τοπι-
κή κοινωνία. 

Μετά τη μεγάλη καταστρο-
φή του Αυγούστου (που όχι 
τυχαία βρήκε την περιοχή μας) 
πως συνδυάζονται οι υποσχέ-
σεις και τα οράματα για νέο 
μοντέλο ανάπτυξης με το Βιο-
μηχανικό Πάρκο υψηλής όχλη-
σης; Επίσης, πως γίνεται ακό-
μη και τώρα μέσα στη μεγάλη 
αυτή καταστροφή, να επιμέ-
νουν μερικοί να κάνουν σκό-
πιμες, παρασκηνιακές τροπο-

ποιήσεις εν αγνοία μας και να 
θέλουν να επιβάλουν τη χειρό-
τερη επιλογή σώνει και καλά! 
Εάν θέλετε να μας αγνοήσε-
τε και αυτή τη φορά, να ξέρε-
τε ότι θα αντιδράσουμε και θα 
αντιδρούμε συνέχεια με κάθε 
δυνατό τρόπο. 

Η Βόρεια Εύβοια είναι καθη-
μαγμένη. Περιμένουμε μια 
ορθολογική, βιώσιμη και ισόρ-
ροπη ανάπτυξη μεταξύ πρωτο-
γενούς, δευτερογενούς και τρι-
τογενούς τομέα παραγωγής. 

Αυτό είναι και το στοίχημα 
του υποσχόμενου κυβερνητι-
κού εγχειρήματος και της επι-
τροπής ανασυγκρότησης περί 
νέου μοντέλου ανάπτυξης στην 
περιοχή μας. Δεν νοείται ανά-
πτυξη σύγχρονου αγροτο- δια-
τροφικού τομέα, μελισσοκομίας, 
τουρισμού και λιμένος Μαντου-
δίου (χώρος υποδοχής τουρι-
στών) μαζί με ένα βιομηχανικό 
πάρκο υψηλής όχλησης. Ναι, 
είμαστε υπέρ της επιχειρημα-
τικότητας, όμως μέσα στα επι-
στημονικά πλαίσια ισορροπί-
ας κοινωνίας και φύσης. Λέμε 
όχι στις αντικανονικές επιχει-
ρηματικές δραστηριότητες στον 
τόπο μας εν αγνοία μας. Επί-
σης λέμε όχι στις σκόπιμες εξυ-
πηρετήσεις από την πολιτεία 
κάθε είδους επιχειρηματικών 
συμφερόντων, αγνοώντας την 
τοπική αυτοδιοίκηση και την 
τοπική κοινωνία. 

Η αδικία και παρανομία 
που σπέρνεται θα φέρει σίγου-
ρα απογοητεύσεις, εντάσεις και 
φυγή από τον τόπο μας. Ζητά-
με: Την άρση της τροποποίη-
σης του άρθρου 44 παράγρα-
φος 1 του νόμου 3982/2011 
– Α143, που έγινε με το νόμο 

4811 (ΦΕΚ Α108.26-6-2021). 
Η τροποποίηση αυτή πιθανώς 
να έγινε σκόπιμα για τη δική 
μας περίπτωση στις 26/6/2021, 
ενώ ο Δήμος μας είχε απο-
στείλει στην Αποκεντρωμένη 
Διοίκηση , από αρχές Μαΐου 
2021, ότι συμπληρωματικό μας 
είχε ζητηθεί. Να γίνει δεκτό το 
αίτημα των κατοίκων της Β. 
Εύβοιας με την επιλογή πάρ-
κου στην περιοχή Μαντουδί-
ου σύμφωνα με τις αποφάσεις 
των Δημοτικών μας Συμβουλί-
ων και το όραμα που μας υπό-
σχεστε για την ανασυγκρότη-
ση της Β. Εύβοιας. Είναι τόσο 
αντιφατικό αυτό που συμβαίνει. 

Η κυβέρνηση με την επι-
τροπή ανασυγκρότησης της 
καμένης Βόρειας Εύβοιας υπό-
σχονται ένα νέο μοντέλο περι-
βάλλοντος και βιώσιμης ανά-
πτυξης, όμως πριν να δούμε 
να υλοποιούνται αυτές οι υπο-
σχέσεις σχεδιάζεται πάλι στη 
περιοχή Μαντουδίου ΕΠ.ΠΑ 
τύπου Α’ (υψηλής όχλησης). 
Αλήθεια πως ξέρετε από τώρα τι 
ΕΠ. ΠΑ θα χρειάζεται η περιο-
χή μας με το νέο μοντέλο περι-
βάλλοντος και βιώσιμης ανά-
πτυξης που μας υπόσχεστε; 
Περιμένουμε με ενδιαφέρον 
την απάντησή σας». 

Το κείμενο συνυπογράφουν 
ο Δήμος Λίμνης - Μαντουδί-
ου - Αγίας Άννας και οι φορείς 
του δήμου (αλφαβητικά): Ανα-
γκαστικός Δασικός Συνεταιρι-
σμός Μαντουδίου. Αγροτικός 
Συνεταιρισμός Ροβιών. Αθλη-
τικός Όμιλος ΕΡΜΗΣ Πηλίου. 
Αθλητικός Όμιλος ΑΚΡΑΤΗΤΟΣ 
Κεχριών. Αθλητικός Όμιλος 
Φιλάθλων Ολυμπιακός Λίμνης. 
Δασικός Συνεταιρισμός Λίμνης. 
Δασικός Συνεταιρισμός Κουρ-
κουλοί. Δασικός Συνεταιρισμός 
Προκοπίου. Ένωση Ελυμνίων 
Ευβοίας . Εμπορικός Σύλλογος 
Λίμνης. Κυνηγετικός Σύλλογος 
Λίμνης. Πολιτιστικός Σύλλογος 
Ροβιών. Πολιτιστικός Χορευτι-
κός Σύλλογος «Το Λήμνι». Πολι-
τιστικός Σύλλογος Παπάδων. 
Πολιτιστικός Σύλλογος Αχλα-
δίου. Περιβάλλον - Πολιτισμός 
Ελυμνίων «Μάκιστος». Σύλλο-
γος Επαγγελματιών Αλιέων του 
δήμου μας . Τοπική κοινότητα 
Αγίας Άννας.

Αντιδράσεις από το Δήμο Μαντούδιου και φορείς 
για τη ΚΥΑ που αφορά το Πάρκο Υψηλής Όχλησης
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Το ΠΑΚΟΕ πιστεύει ότι στον 
21ο αιώνα δεν υπάρχει καμία 
σύνδεση της ταξικής κρίσης 

και της κλιματικής κρίσης, επειδή 
οι φυσικοί πόροι έχουν καταλη-
φθεί από αλαζόνες κροίσους που 
ελέγχουν απόλυτα την κλιματική 
αλλαγή, αλλάζοντας τους τρόπους 
δημιουργίας υπερκερδών.

Η Συμφωνία της Γλασκώβης 
Η Γλασκώβη πρέπει να μείνει στην 

ιστορία ως η σύνοδος κορυφής που θα 
οδηγήσει στην παγκόσμια έξοδο από 
τον άνθρακα και στην πορεία του για 
την επίτευξη του στόχου του  1,5 βαθ-
μού .Μέχρι στιγμής, 151 χώρες έχουν 
υποβάλει νέες εθελοντικές δεσμεύσεις 
(NDC) για την προστασία του κλίματος. 
Αυτό μειώνει την αναμενόμενη αύξηση 
της παγκόσμιας θερμοκρασίας στους 
2,4 βαθμούς μέχρι το τέλος του αιώνα. 

Μακριά από τον στόχο του 1,5 βαθ-
μού που επιδιώκουν από κοινού τα 
κράτη. Αλλά είναι σημαντικά καλύτε-
ρος από τους πέντε με έξι βαθμούς ,που 
αναμενόταν. Επιπλέον, το ένα τέταρτο 
των χωρών πρέπει ακόμη να υποβά-
λουν τέτοιες εθελοντικές δεσμεύσεις και 
θα υπάρξει ένας ακόμη γύρος αυστη-
ροποίησης έως το 2025. 

Περισσότερο από ποτέ διατυπώνε-
ται στα τελικά έγγραφα ότι το όριο του 
1,5 βαθμού απαιτεί ταχύτερη και πιο 
αποφασιστική δράση και ότι η ετήσια 
ποσότητα διοξειδίου του άνθρακα που 
εκλύεται πρέπει πρακτικά να μειωθεί 
στο μισό έως το 2030. 

Η πίεση έχει αυξηθεί σε πολλά επί-
πεδα. Εάν δούμε τις μακροπρόθεσμες 
δηλώσεις προθέσεων από όλες τις χώρες 
και υποθέσουμε  ότι θα αρχίσουν να 
εργάζονται αμέσως προς αυτήν την 
κατεύθυνση, το καλύτερο σενάριο είναι 
αυτή τη στιγμή μείωση κατά 1,8 βαθ-
μούς της υπερθέρμανσης. Αν, από την 
άλλη πλευρά, δούμε  τους συγκεκριμέ-
νους στόχους έως το 2030, οι εκπο-
μπές θα συνεχίσουν να αυξάνονται 
μέχρι τότε (συν 13,7%).

Τι μπορεί να γίνει για να προ-
λάβουμε την καταστροφή;

Οι κυβερνήσεις είναι παραπάνω από 
απαραίτητο να υιοθετήσουν σοβαρά 
μέτρα εις βάρος των πλουσίων. Η κλι-
ματική κρίση και η κρίση ανισοτήτων  
είναι δυο έννοιες που βράζουν στο ίδιο 
καζάνι και η φωτιά πρέπει να σβηστεί 
μια και καλή! Για πόσο ακόμα θα αυξά-
νονται επιταχυνόμενα οι θερμοκρασίες 

του πλανήτη μας από μια μικρή ομά-
δα ανθρώπων  που δεν ενδιαφέρονται 
για τίποτα περισσότερο πέρα από την 
ματαιοδοξία τους; 

Η ενημέρωση και η ευαισθητοποί-
ηση όλων αποτελεί σπουδαίο αντίδο-
το, στη μάστιγα αυτή. Η αλλαγή μπορεί 
ακόμα να έρθει, αν γίνει κατανοητό ότι 
όλοι πιάνουν τον ίδιο χώρο στον πλα-
νήτη, και έχουν τα ίδια δικαιώματα 
και υποχρεώσεις απέναντί του. Που θα 
κατοικήσουν οι επόμενες γενιές, όταν 
στο βωμό του χρήματος θυσιάζεται το 
ίδιο μας το σπίτι; 

Η λύση είναι όλες οι βιομηχανι-
κές δράσεις να ελαχιστοποιήσουν 
τις εκπομπές ρύπων που μπορούν, 
αλλά δεν θέλουν στο βωμό του υπερ-
κέρδους.

Η ιδιωτική «κατάκτηση του Διαστή-
ματος» είναι το νέο χόμπι των υπερ-
πλουσίων. Κάθε πύραυλος που ετοι-
μάζουν για εκτόξευση τούς διώχνει 
αμέσως την πλήξη, ωστόσο εγκυμονεί 
κάποια προβλήματα περιβαλλοντικής 

σημασίας για όλους εμάς. 
Πιο συγκεκριμένα, ο πλουσιότε-

ρος άνθρωπος στον κόσμο, ο ιδρυτής 
της Amazon, Τζεφ Μπέζος, ανέβηκε 
στο βήμα της Συνόδου της Γλασκώ-
βης απευθύνοντας κλήση για δράση 
για την κλιματική αλλαγή , αφήνοντας 
το κοινό αποσβολωμένο. 

Ο Μπέζος μίλησε στη διάσκεψη 
κορυφής του ΟΗΕ για το κλίμα, COP26, 
για το πώς οι δικές του περιπέτειες στο 
διάστημα νωρίτερα φέτος – μέσω της 
ιδιωτικής του εταιρείας Blue Origin – 
τον έκαναν να συνειδητοποιήσει πόσο 
εύθραυστη είναι η Γη και η ατμόσφαι-
ρά της.

«Κοιτάζοντας τη Γη από εκεί ψηλά, 
[στο διάστημα] η ατμόσφαιρα φαινόταν 
τόσο λεπτή. Ο κόσμος τόσο πεπερασμέ-
νος και τόσο εύθραυστος», είπε ο δισε-
κατομμυριούχος.

«Τώρα, σε αυτήν την κρίσιμη χρονιά, 
σε αυτή που όλοι γνωρίζουμε ότι είναι η 
δεκαετία των αποφάσεων, πρέπει να στα-
θούμε όλοι μαζί για να προστατεύσουμε 

τον κόσμο μας».
Ανακοίνωσε επίσης μια δωρεά 2,35  

δισεκατομμύρια ευρώ για την αποκατά-
σταση της φύσης από το περιβαλλοντι-
κό ταμείο “Bezos Earth Fund”.

Ωστόσο η ειρωνεία της ομιλίας του 
δεν έμεινε απαρατήρητη από τους παρευ-
ρισκόμενους, οι οποίοι τον επέπληξαν 
μιας και δεν εφαρμόζει πράσινες πολι-
τικές ούτε καν στις δικές του εταιρείες.

Το γεγονός ότι τα διαστημικό ταξίδι 
του Μπέζος έγινε με την χρήση ορυ-
κτών καυσίμων που απελευθέρω-
σαν στην ατμόσφαιρα ένα σημαντικό 
μέρος των εκπομπών διοξειδίου του 
άνθρακα, αποτελεί τραγική ειρωνεία 
και έρχεται να αντικρούσει τις δηλώ-
σεις του. 

Ωστόσο το διαστημικό ταξίδι του 
επιχειρηματία δεν αποτελεί τίποτα άλλο 
από μια σταγόνα στον ωκεανό, καθώς 
το 80% των εσόδων του κυρίου Μπέ-
ζου προέρχεται από τις πιο ρυπαντικές  
βιομηχανίες  όπως  είναι οι ηλεκτρονι-
κοί υπολογιστές και το 5G.

Κλιματική κρίση και ταξική κρίση.  
Δύο μεγάλα προβλήματα
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Το ΠΑΚΟΕ επί 42 συναπτά 
έτη λειτουργεί με σταθερό 
προσανατολισμό στον κατα-

στατικό σκοπό του, που δεν είναι 
άλλος από την βελτίωση της ποι-
ότητας του περιβάλλοντος και την 
προστασία του καταναλωτή. Κατα-
ξιωμένος από τους αγώνες του για 
μια καλύτερη ποιότητα ζωής, έχει 
δημιουργήσει τις προϋποθέσεις 
εκείνες, ώστε να αλλάξει ο τρό-
πος αντιμετώπισης των οικολο-
γικών προβλημάτων, τόσο σε επί-
πεδο ηγεσίας όσο και στο επίπεδο 
των πολιτών της χώρας. 

Στα πλαίσια της ευρείας δραστη-
ριότητας του, το ΠΑΚΟΕ κατέθεσε 
την 01-12-2021 τρεις (3) καταγγελίες 
στην Εισαγγελία του Αρείου Πάγου, 
οι οποίες αφορούν τα πολύ κρίσιμα 
ζητήματα α) της ύπαρξης καρκινογό-
νου αμιάντου εν έτει 2021 σε σχολεία, 
δημόσια κτήρια, σκεπές σπιτιών/απο-
θηκών/καταστημάτων κ.α, δεδομένου 
ότι είναι υλικό καρκινογόνο με πολύ 
σοβαρές αρνητικές επιπτώσεις για την 
υγεία του ανθρώπου, β) της ύπαρξης 
ατμοσφαιρικής ρύπανσης άνω των 
επιτρεπόμενων ορίων σε σταθμούς 
του Μετρό στην Αθήνα καθώς και γ) 
της εκχώρησης σε δήθεν «στρατηγι-
κούς επενδυτές» του ελεύθερου δικαι-
ώματος χρήσης των παράκτιων ζωνών 
της χώρας για επενδύσεις και να προ-
στατευθεί το περιβάλλον (νομοσχέδιο 
για τον αιγιαλό).

Οι εν λόγω καταγγελίες έχουν ήδη 
διαβιβασθεί στην Εισαγγελία Πρωτο-
δικών Αθηνών για περαιτέρω διερεύ-
νηση. Ειδικότερα: 

ΖΗΤΗΜΑ ΥΠΑΡΞΗΣ ΚΑΡΚΙ-
ΝΟΓΟΝΟΥ ΑΜΙΑΝΤΟΥ ΣΕ ΔΗΜΟ-
ΣΙΑ ΚΤΙΡΙΑ

Παρά το γεγονός ότι η χρήση αμί-
αντου έχει καταργηθεί σχεδόν πενή-
ντα (50) χρόνια πριν, εντούτοις ακόμη 
υπάρχουν οροφές αιθουσών σχολεί-
ων, δικαστηρίων, υπουργείων, δημό-
σιων οργανισμών και άλλων φορέων, 
που ακόμη είναι με πλάκες αμίαντου, 
φθαρμένες και σπασμένες, που γίνο-
νται βόμβες με την διάχυση των έντο-
να καρκινογόνων ινών τους.

Αν και υπάρχουν διαθέσιμες λιγό-
τερο επικίνδυνες εναλλακτικές επιλο-
γές, ο αμίαντος εξακολουθεί να βρί-
σκεται σε ορισμένα παλαιά κτίρια ως 
μονωτικό υλικό, σε τακάκια φρένων σε 
σωληνώσεις των καυστήρων. Ωστόσο, 
η παρουσία του συνεχίζει να προκα-
λεί τεράστια ανησυχία διότι πρόκειται 
για εξαιρετικά επικίνδυνη ουσία (έχει 
ταξινομηθεί ως καρκινογόνο κατηγο-
ρίας 1Α στον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 

1272/2008 για την ταξινόμηση, τη 
συσκευασία και την επισήμανση των 
χημικών ουσιών).

Καιρός είναι το Υπουργείο Παι-
δείας, σε συνεργασία με το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος, να σκύψουν στο 
πρόβλημα και να αποψιλώσουν άμε-
σα τον αμίαντο από τους φορείς που 
έχουν εντοπιστεί.

Επίσης, καιρός είναι να ασχολη-
θεί το Υπουργείο Περιβάλλοντος με 
το τεράστιο πρόβλημα της δημιουργί-
ας χωματερής που να πληροί όλες τις 
προδιαγραφές, ούτως ώστε να κατα-
στρέφονται όλες οι αποτιθέμενες ποσό-
τητες αμίαντου που είναι διάσπαρτες 
στην Ελλάδα (Μοσχάτο, Πάτρα, Κοζά-
νη, Λάρισα κ.α.)

Το ΠΑΚΟΕ για το ζήτημα αυτό έχει 
ήδη κάνει πολλές κινήσεις στο παρελ-
θόν. Αρχικά έχει δημοσιεύσει τα κάτωθι:

Οκτώβριος 2018: 16σελιδο ένθετο 
«ΑΜΙΑΝΤΟΣ: ΚΙΝΔΥΝΟΣ – ΘΑΝΑΤΟΣ»

Δελτίο Τύπου 210, 19/06/2017: 
«ΚΑΡΚΙΝΟΓΟΝΟΣ ΑΜΙΑΝΤΟΣ ΓΙΑ 
ΤΟΥΣ ΛΟΥΟΜΕΝΟΥΣ ΣΤΗ ΠΑΡΑΛΙΑ 
ΔΡΕΠΑΝΟΥ ΑΧΑΪΑΣ»

31 Οκτωβρίου 2019: «ΕΓΚΛΗΜΑ 
ΣΕ ΒΑΡΟΣ ΤΩΝ ΠΑΙΔΙΩΝ ΜΑΣ ΑΠΟ 
ΤΗΝ JOHNSON & JOHNSON»

28 Μαρτίου 2019: «ΑΡΓΟΣ “ΘΑΝΑ-
ΤΟΣ” ΣΤΟ ΜΑΤΙ ΜΕ ΤΗΝ ΑΠΕΙΛΗ 
ΑΜΙΑΝΤΟΥ»

Επιπλέον το ΠΑΚΟΕ έχει πραγμα-
τοποιήσει μία πανελλήνια έρευνα το 
2019, όπου διαπίστωσε πως: 1. Σε 800 
σχολεία υπήρχαν αίθουσες με πλάκες 
αμίαντου. 2. Σε 180 αίθουσες δικαστη-
ρίων, η οροφή τους ήταν από αμίαντο. 
3. Σε 8 υπουργεία υπάρχουν αίθου-
σες αμίαντου. 4. Σε 103 δημόσιους 

χώρους (στέγαστρα, υπόστεγα, γήπε-
δα κλειστά) με πρόσφατο παράδειγμα 
το στέγαστρο στο λιμάνι της Πάτρας. 

Με πρόσφατο το παράδειγμα του 
σχολείου στην Πυλαία Θεσσαλονίκης, η 
ανησυχία όμως ολοένα και αυξάνεται.

Επιπλέον την 08-11-2021 δημοσι-
εύσαμε το με αριθμό 578 Δελτίο Τύπου 
με τίτλο «Βόμβες αμιάντου σε σχολεία 
και δημόσια κτίρια», στην ιστοσελίδα 
μας (www.pakoe.gr), στο προφίλ της 
σελίδας μας στο Facebook, περιλήφθη-
κε και στο τεύχος Νοεμβρίου 2021 της 
εφημερίδας μας «ΟΙΚΟνομία για το 
περιβάλλον», ενώ παράλληλα απεστά-
λη ηλεκτρονικά σε 2.000 παραλήπτες.

Τέλος την 1-12-2021 το ΠΑΚΟΕ 
υπέβαλε σχετική καταγγελία-ανα-
φορά στην Εισαγγελία του Αρείου 
Πάγου, που εκτός από τα παραπάνω 
αναφέρει και όλες τις αντιδράσεις των 
επίσημων φορέων που ακολούθησαν 
μετά το ως άνω Δελτίο Τύπου μας, 
ώστε να καταστεί σαφές στις δικαστι-
κές αρχές πως η έρευνά μας είναι επι-
στημονικά τεκμηριωμένη και η καταγ-
γελία μας βάσιμη.

Αυτό που ζητά το ΠΑΚΟΕ από τις 
δικαστικές αρχές με την καταγγελία 
του είναι να επιβάλλουν τις κατάλλη-
λες κυρώσεις, προκειμένου οι υπεύθυ-
νοι να λογοδοτήσουν για την υπόθεση 
της ύπαρξης καρκινογόνου αμιάντου 
εν έτει 2022 σε σχολεία, δημόσια κτί-
ρια, κλπ.

ΖΗΤΗΜΑ ΥΠΑΡΞΗΣ ΑΤΜΟΣ-
ΦΑΙΡΙΚΗΣ ΡΥΠΑΝΣΗΣ ΣΕ ΣΤΑΘ-
ΜΟΥΣ ΤΟΥ ΜΕΤΡΟ

Η επόμενη καταγγελία του ΠΑΚΟΕ 
αφορά το ζήτημα της ύπαρξης ατμο-
σφαιρικών ρύπων άνω των επιτρε-

πόμενων ορίων που διαπίστωσε ο 
φορέας μας, μετά από μετρήσεις που 
πραγματοποίησε την 22-11-2021 σε 
6 σταθμούς του Μετρό στην Αθήνα. 
Συγκεκριμένα διενήργησε μετρήσεις 
στους σταθμούς Πανόρμου, Μέγαρο 
Μουσικής, Ευαγγελισμός, Σύνταγμα, 
Ομόνοια και Μοναστηράκι, ειδικότε-
ρα δε σε σημεία όπως οι αποβάθρες, 
τα εκδοτήρια και σε εξόδους των σταθ-
μών αυτών.

Τις παραπάνω μετρήσεις τις γνω-
στοποιήσαμε με την καταγγελία 
μας στις δικαστικές αρχές καθώς με το 
δεδομένο ότι σε όλους τους σταθμούς 
εκτός απ’ το σταθμό στο Μοναστηρά-
κι οι τιμές των αιωρούμενων σωματι-
δίων και ιδιαίτερα των PM 2.5 (καρ-
κινογόνοι) ξεπέρασαν κατά πολύ τα 
ανώτατα επιτρεπτά όρια, το ΠΑΚΟΕ 
κρούει τον κώδωνα του κινδύνου κι 
επισημαίνει το τεράστιο αυτό πρόβλη-
μα, επειδή οι υψηλές αυτές τιμές επι-
βαρύνουν άμεσα την υγεία των πολι-
τών κι ιδιαίτερα των παιδιών. 

Οι δε συμβουλές προς τους πολίτες 
που κυκλοφορούν με το μετρό είναι να 
φορούν διπλές μάσκες και να περιορί-
σουν τις συζητήσεις μέσα στο μετρό. 
Είναι αδιαμφισβήτητο πλέον πως η 
ατμοσφαιρική ρύπανση συνδέεται άμε-
σα με την επίδραση στην ανθρώπινη 
υγεία, δεδομένου ότι έχει πλέον πλή-
ρως τεκμηριωθεί η σαφής συσχέτιση 
των αυξημένων συγκεντρώσεων των 
ατμοσφαιρικών ρύπων με προβλήμα-
τα υγείας του πληθυσμού. Ειδικότερα 
σύμφωνα με τον Παγκόσμιο Οργανι-
σμό Υγείας (WHO), εκτιμάται ότι κάθε 
χρόνο οι πρόωροι θάνατοι που συν-
δέονται με την ρύπανση του ατμο-

Καταγγελίες του ΠΑΚΟΕ στον Άρειο Πάγο
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σφαιρικού αέρα ανέρχονται στα 4,2 
εκατομμύρια άτομα παγκοσμίως, με 
προβλήματα υγείας όπως εγκεφαλι-
κό επεισόδιο, καρδιοπάθειες, χρόνια 
αποφρακτική πνευμονοπάθεια, καρ-
κίνο του πνεύμονα και οξείες ανα-
πνευστικές λοιμώξεις (WHO, 2016). 
Ο ΟΟΣΑ προβλέπει αντίστοιχα ότι η 
ατμοσφαιρική ρύπανση μπορεί να προ-
καλεί από 3 έως 9 εκατομμύρια πρόω-
ρους θανάτους ετησίως έως το 2060 
λόγω και της προβλεπόμενης αύξη-
σης του πληθυσμού σε αστικές περι-
οχές (ΟΟΣΑ, 2016). Επιπλέον, η WHO 
σημειώνει ότι η κακή ποιότητα του 
αέρα επιδρά στα έμβρυα (κάνει πιθα-
νότερο τον πρόωρο τοκετό και μειώ-
νει το βάρος γέννησης) και συνδέεται 
άμεσα με προβλήματα στη σωματική 
και γνωστική ανάπτυξη των παιδιών, 
ενώ αντίστοιχα, τα παιδιά, επηρεά-
ζονται περισσότερο από τη ρύπανση 
του ατμοσφαιρικού αέρα, αφού ανα-
πνέουν ταχύτερα από τους ενηλίκους 
και έτσι εκτίθενται σε μεγαλύτερο όγκο 
ρύπων από τους πιο μεγάλους σε ηλι-
κία (WHO, 2005).

Αυτό που ζητά το ΠΑΚΟΕ από τις 
δικαστικές αρχές με την καταγγελία 
του είναι να επιβάλλουν τις κατάλλη-
λες κυρώσεις και να λογοδοτήσουν οι 
υπεύθυνοι για την υπόθεση ύπαρξης 
ατμοσφαιρικής ρύπανσης άνω των 
επιτρεπόμενων ορίων σε σταθμούς 
του Μετρό στην Αθήνα.

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΑΡΑ-
ΧΩΡΗΣΗ ΧΡΗΣΗΣ ΤΟΥ ΑΙΓΙΑΛΟΥ

Το ζήτημα του σχεδίου νόμου για 
την παραχώρηση χρήσης του αιγιαλού 
απασχόλησε το ΠΑΚΟΕ το οποίο θέλη-
σε αρχικά να ενημερώσει το κοινό για 
το ζήτημα αυτό. Για το λόγο αυτό στο 
τεύχος Σεπτεμβρίου 2021 της εφημε-
ρίδας μας «ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ για το περι-
βάλλον» δημοσιεύσαμε άρθρο της κας 
Αθηνάς Καπασάκη, νομικής συμβού-
λου του ΠΑΚΟΕ με τίτλο «Στρατηγικοί 
Επενδυτές και στον Αιγιαλό – Να μην γίνει 
η παράκτια ζώνη στρατηγική επένδυση 
των «ολίγων», με τις προτεινόμενες ειδι-
κές διατάξεις του νομοσχεδίου». 

Το πλήρες κείμενο του άρθρου έγι-
νε σώμα στην ως άνω καταγγελία 
μας. Σας παραθέτουμε μερικά ενδει-
κτικά αποσπάσματα:

«......Συγκεκριμένα η σχετική ρύθ-
μιση του νέου νομοσχεδίου (άρθρο 
4) προβλέπει ότι: 

Για την πραγματοποίηση Στρατη-
γικών Επενδύσεων σε χώρους εντός 
εγκεκριμένων σχεδίων πόλεων επι-
τρέπονται συγκεκριμένες και ειδι-
κές παρεκκλίσεις από τους ισχύοντες 
όρους και περιορισμούς δόμησης της 
περιοχής, καθώς και από τις διατάξεις 
του Νέου Οικοδομικού Κανονισμού (ν. 
4067/2012, Α’ 79) για λόγους υπέρ-
τερου δημοσίου συμφέροντος, όπως 

αυτοί προσδιορίζονται και εξειδικεύ-
ονται στο Πλαίσιο Εθνικού Χωροτα-
ξικού Σχεδιασμού. 

Οι συγκεκριμένες και ειδικές παρεκ-
κλίσεις της παρ.1 καθορίζονται με προ-
εδρικό διάταγμα, που εκδίδεται με πρό-
ταση του Υπουργού Περιβάλλοντος και 
Ενέργειας, μετά από γνώμη του Κεντρι-
κού Συμβουλίου Πολεοδομικών Θεμά-
των και Αμφισβητήσεων (ΚΕ.ΣΥ.ΠΟ.
ΘΑ.) και δύναται να αφορούν:

α) στις αποστάσεις των κτιρίων από 
τα όρια του οικοπέδου, καθώς και τις 
αποστάσεις μεταξύ των κτιρίων και 
άλλων εγκαταστάσεων, 

β) στον συντελεστή δόμησης,
γ) στον συντελεστή κατ’ όγκο εκμε-

τάλλευσης, 
δ) στην κάλυψη και 
ε) στο ύψος, με εξαίρεση το ύψος 

των πυλώνων φωτισμού, το οποίο 
καθορίζεται από την αντίστοιχη μελέ-
τη φωτοτεχνικής κάλυψης».

Για την  παραχώρηση χρήσης αιγι-
αλού και παραλίας (άρθρο 5) στο νέο 
νομοσχέδιο προβλέπεται ότι: 

Για την πραγματοποίηση Στρατηγι-
κών Επενδύσεων επιτρέπεται η παρα-
χώρηση στον φορέα της επένδυσης 
του δικαιώματος χρήσης αιγιαλού, 
παραλίας, συνεχόμενου ή παρακείμε-
νου θαλάσσιου χώρου ή του πυθμέ-
να. Ο φορέας της επένδυσης κατά την 
υποβολή του επενδυτικού του φακέ-
λου στην «Ελληνική Εταιρεία Επενδύ-
σεων και Εξωτερικού Εμπορίου Α.Ε.», 
σύμφωνα με την παρ. 1 του άρθρου 15, 
αιτείται την παραχώρηση του δικαιώ-
ματος της παρούσας.

Για τις Στρατηγικές Επενδύσεις, 
για τις οποίες δεν καταρτίζεται επεν-
δυτικό σχέδιο της παρ. 1 του άρθρου 
10, εφαρμόζονται αναλόγως τα άρθρα 
14 και 14Α του ν. 3986/2011 (Α’ 152) 
περί παραχώρησης χρήσης αιγιαλού 
και παραλίας. Για την εφαρμογή της 
παρούσας παραγράφου σχετικά με την 
έκδοση της απόφασης παραχώρησης 
υποβάλλεται αίτηση του φορέα της 
επένδυσης στην κατά τόπον αρμόδια 

Κτηματική Υπηρεσία του Υπουργείου 
Οικονομικών, η οποία συνοδεύεται:

α) αν πρόκειται για παραχώρηση 
απλής χρήσης, από την απόφαση της 
Διυπουργικής Επιτροπής Στρατηγι-
κών Επενδύσεων (Δ.Ε.Σ.Ε.) σχετικά με 
την ένταξη της επένδυσης στη διαδι-
κασία Στρατηγικών Επενδύσεων του 
άρθρου 14 ή

β) αν πρόκειται για παραχώρηση 
χρήσης για την εκτέλεση έργων, από 
την απόφαση περιβαλλοντικής αδειοδό-
τησης των έργων του άρθρου 3 για τις 
αιτούμενες επεμβάσεις στον αιγιαλό, 
την κοινόχρηστη παραλία, τη θάλασ-
σα και τον πυθμένα αυτής, καθώς και 
από την οριστική μελέτη των έργων με 
τα ακριβή όρια του ζητούμενου προς 
παραχώρηση χώρου.

Για τις Στρατηγικές Επενδύσεις, 
για τις οποίες καταρτίζεται επενδυτι-
κό σχέδιο της παρ. 1 του άρθρου 10, η 
παραχώρηση στον φορέα της επένδυ-
σης του δικαιώματος χρήσης αιγιαλού, 
παραλίας, συνεχόμενου ή παρακείμε-
νου θαλάσσιου χώρου ή του πυθμένα 
επιτρέπεται μετά από την έκδοση των 
προεδρικών διαταγμάτων του άρθρου 
10 και σύμφωνα με τους ειδικότερους 
όρους, που καθορίζονται σε αυτά.

Για τη χρήση του αιγιαλού σύμφω-
να με τα προεδρικά διατάγματα της 
παρ. 3 εκδίδεται κοινή απόφαση των 
αρμοδίων οργάνων των Υπουργείων 
Οικονομικών, Πολιτισμού και Αθλητι-
σμού, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής και Τουρισμού μετά από γνώμη 
του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού και 
αφού προηγηθεί η κατά το δυνατόν 
ευρύτερη δημόσια διαβούλευση σχε-
τικά με τους όρους παραχώρησης με 
ελάχιστη χρονική διάρκεια αυτής τις 
επτά (7) ημέρες. 

Η παραπάνω απόφαση μπορεί να 
περιλαμβάνει και απλή χρήση αιγια-
λού και παραλίας για την εξυπηρέτη-
ση λειτουργικών αναγκών των Στρα-
τηγικών Επενδύσεων, καθορίζει τους 
λοιπούς όρους της παραχώρησης και 
τεκμηριώνει τους λόγους, για τους 

οποίους η παραχώρηση αυτή θεω-
ρείται δημόσιας ωφέλειας βάσει των 
αναφερομένων στο άρθρο 1.

Τα ακίνητα, που δημιουργούνται 
από τη μετατόπιση προς τη θάλασσα 
του ορίου του αιγιαλού, λόγω κατα-
σκευής ή επέκτασης των έργων ή προ-
σχώσεων, καταγράφονται ως δημόσια 
κτήματα και περιέρχονται στην ιδιο-
κτησία του ελληνικού Δημοσίου, μπο-
ρεί δε να παραχωρούνται κατά χρή-
ση ή να εκμισθώνονται στον κύριο 
του έργου των Στρατηγικών Επενδύ-
σεων. Το αντάλλαγμα χρήσης και το 
μίσθωμα καθορίζονται από την αρμό-
δια Κτηματική Υπηρεσία και ανταπο-
κρίνονται στις τρέχουσες μισθωτικές 
αξίες της περιοχής.

Η οποιαδήποτε χρήση των εκτάσε-
ων, που παραχωρούνται ή εκμισθώνο-
νται κατά την παρ. 4 από τρίτους, απα-
γορεύεται, εφόσον παρεμποδίζει την 
εκπλήρωση του σκοπού για τον οποίο 
έγινε η παραχώρηση.......»

«....ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΟΝ ΩΣ ΑΝΩ 
ΝΟΜΟ 2971/2001 ΦΕΚ Α’ 285/19.12.2001, 
ΑΠΟΔΕΙΧΘΗΚΕ ΠΑΡΑΠΑΝΩ Ο ΗΔΗ 
ΕΠΙΒΑΡΥΜΕΝΟΣ ΚΑΙ ΕΝ ΠΟΛΛΟΙΣ 
ΑΝΕΞΕΛΕΓΚΤΟΣ -ΟΠΩΣ ΟΛΟΙ ΓΝΩΡΙ-
ΖΟΥΜΕ- ΧΑΡΑΚΤΗΡΑΣ ΤΗΣ ΠΑΡΑΚΤΙ-
ΑΣ ΖΩΝΗΣ ΩΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟΣ ΠΟΡΟΣ. 

ΤΩΡΑ Η ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΤΗΣ ΝΕΑΣ 
ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΘΕΛΕΙ ΝΑ ΦΕΡΕΙ ΜΕ 
ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΑΥΤΟ ΣΤΗΝ ΚΟΙ-
ΝΩΝΙΑ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΑ ΤΗΝ ΑΝΕΞΕ-
ΛΕΓΚΤΗ ΥΦΙΣΤΑΜΕΝΗ ΠΡΑΓΜΑΤΙ-
ΚΟΤΗΤΑ ΜΕ ΤΟ ΠΡΟΣΩΠΕΙΟ ΤΟΥ 
ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΟΥ ΕΠΕΝΔΥΤΗ, ΠΟΥ ΘΑ 
ΤΗΝ ΥΛΟΠΟΙΕΙ, ΩΣ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΟΥΣ 
ΝΟΜΟΥΣ ΤΟΥ ΚΡΑΤΟΥΣ, ΟΠΟΥ ΜΕ 
ΤΙΣ ΕΥΛΟΓΙΕΣ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΘΑ 
ΕΝΕΡΓΕΙ ΑΝΕΞΕΛΕΓΚΤΑ ΚΑΤΑ ΠΑΡΑ-
ΒΑΣΗ ΤΩΝ ΦΥΣΙΚΩΝ ΚΑΙ ΝΟΜΙΚΩΝ 
ΚΑΝΟΝΩΝ.

ΔΕΝ ΘΑ ΑΝΤΕΞΕΙ Η ΠΑΡΑΚΤΙΑ 
ΖΩΝΗ ΤΗΝ «ΝΟΜΙΜΗ» ΚΑΤΑΣΤΡΑ-
ΤΗΓΗΣΗ ΤΩΝ ΦΥΣΙΚΩΝ ΚΑΙ ΝΟΜΙ-
ΚΩΝ ΚΑΝΟΝΩΝ ΑΠΟ ΤΟΥΣ ΣΤΡΑΤΗ-
ΓΙΚΟΥΣ ΕΠΕΝΔΥΤΕΣ......».

Αυτό που ζητά το ΠΑΚΟΕ από τις 
δικαστικές αρχές με την καταγγελία 
του είναι να επιβάλλουν τις κατάλλη-
λες κυρώσεις και να λογοδοτήσουν οι 
υπεύθυνοι για την υπόθεση εκχώρη-
σης σε δήθεν «στρατηγικούς επενδυ-
τές» του ελεύθερου δικαιώματος χρή-
σης των παράκτιων ζωνών της χώρας 
για επενδύσεις.

Το ΠΑΚΟΕ παρακολουθεί πάντοτε 
τις εξελίξεις, ενημερώνει έγκαιρα τους 
πολίτες και καταγγέλλει στις αρμόδι-
ες αρχές τα κακώς κείμενα, που διαπι-
στώνει μέσα από έρευνες και μετρήσεις 
που διενεργεί με βάσει επιστημονικά 
πρωτόκολλα και κανόνες, προκειμέ-
νου οι ιθύνοντες να έρχονται προ των 
ευθυνών τους και να μη δρουν ανε-
ξέλεγκτα αλλά με γνώμονα το κοινω-
νικό συμφέρον.



ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ / 41#136 • ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΣ 2022

«Σας ευχαριστούμε για την 
απάντησή σας στην απά-
ντησή μας της πρώτης 

Δεκεμβρίου 2021 σχετικά με τα 
προβλήματα ποιότητας του αέρα 
στην Ελλάδα. Mου ζητήθηκε επί-
σης να απαντήσω εξ ονόματός του 
επιτρόπου κυρίου Sintevicius και 
της επιτρόπου κυρίας Κυριακίδου.

Όπως αναφέρθηκε στην προηγού-
μενη απάντηση, τα εν λόγω σχέδια 
για την ποιότητα του αέρα καθορί-
ζουν κατάλληλα μέτρα, ώστε η περίο-
δος υπέρβασης να είναι όσο το δυνα-
τόν συντομότερη. Τα εν λόγω σχέδια 
για την ποιότητα του αέρα κοινοποι-
ούνται αμελλητί στην Επιτροπή το 
αργότερο δε δύο έτη μετά το τέλος του 
έτους κατά το οποίο παρατηρήθηκε η 
πρώτη υπέρβαση. Επιπλέον τα σχέδια 
για την ποιότητα του αέρα θα πρέπει 
να διαδίδονται στο κοινό.

Οι ελληνικές αρμόδιες αρχές δεν 
έχουν μέχρι στιγμής γνωστοποιή-
σει επισήμως στην επιτροπή κανένα 
σχέδιο για την ποιότητα του αέρα με 
κατάλληλα μέτρα, ούτε έχουν, εξ όσων 
γνωρίζουμε, διαδώσει στο κοινό σχέδιο 
για την ποιότητα του αέρα με μέτρα.

Σας ευχαριστούμε και πάλι για το 
ενδιαφέρον και την αφοσίωση σας 
όσον αφορά τη βελτίωση της ποιότη-
τας του αέρα»

Την παραπάνω επιστολή με ημερο-
μηνία αποστολής 10 Ιανουαρίου είναι 
η δεύτερη που έλαβε το ΠΑΚΟΕ από 
τον Francois Wakenhut προϊστάμενο 
της Γενικής Διεύθυνσης για το Περι-
βάλλον της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 
Η απάντηση της επιστολής πρόκειται 
για μία ακόμα επιβεβαίωση του συνε-
χούς αγώνα που κάνει το ΠΑΚΟΕ για 
ένα καλύτερο και καθαρότερο περι-
βάλλον στην Ελλάδα εδώ και 42 χρό-
νια. Όμως δεν είναι αυτό το ζητούμενο 

αλλά το τι γίνεται περαιτέρω; θα στεί-
λουν οι ελληνικές αρχές τα στοιχεία για 
τα μέτρα που πρέπει να εφαρμοστούν 
για την ποιότητα του αέρα; η θα συνε-
χιστεί ένας ατελέσφορος «χαρτοπόλε-
μος» χωρίς νόημα ανάμεσα στην Αθή-
να και τις Βρυξέλες. Η ΠΑΚΟΕ όμως 
δεν πρόκειται να μεμψιμοιρεί πάνω 
από το χωρίς αντίκρισμα χαρτομάνι. 
Αλλά θα συντάξει επιστολή προς τον 
Υπουργό και αν δεν λάβει στον προ-
βλεπόμενο χρόνο απάντηση θα κινη-
θεί δικαστικά.

Το χρονικό μέχρι την πρόσφατη 
επιστολή έχει ως εξής. Πριν από δύο 
μήνες το ΠΑΚΟΕ φώτισε στο πανελ-
λήνιο το πρόβλημα των θανάτων που 
οφείλονται στην ατμοσφαιρική ρύπαν-
ση με το Δελτίο Τύπου που αναρτή-
θηκε στην ιστοσελίδα του Κέντρου 
στις 12ης Νοεμβρίου 2021 με τίτλο 
«Νέφος και κορωνοϊός συναγωνιστές 
στον θάνατο»

Όπως αναφέρεται χαρακτηριστικά 
στο Δελτίο «η πανδημία, από το 2019 
μέχρι και σήμερα, δίνει θανάτους 25-30 
ημερησίως, σε αντίθεση με το νέφος 
στην Αθήνα, από το οποίο σύμφωνα 
με στοιχεία και μελέτες, από το 1982 
μέχρι σήμερα, έχουν πεθάνει 214. 000 
συμπολίτες μας».

Τα πορίσματα που δημοσιεύτηκαν 
στο δελτίο προέκυψαν από τις μετρή-
σεις που διεξήγαγε το επιστημονικό 
προσωπικό του ΠΑΚΟΕ αναφέρουν 
πως μέσος όρος θανάτων από την 
ατμοσφαιρική ρύπανση στην Ελλάδα 
από το 1982 μέχρι και σήμερα είναι 
10-15 νεκροί την ημέρα. Αντιστοίχως 
μέσος όρος θανάτων από την πανδημία 
από το 2019 μέχρι και τον προηγούμε-

νο Δεκέμβριο είναι 25-30 την ημέρα.
«Το ΠΑΚΟΕ ήταν ο πρώτος ανεξάρ-

τητος, μη κερδοσκοπικός, κοινωνικο-
πολιτικός φορέας που, το 1979, ανακά-
λυψε το νέφος της Αθήνας και έκτοτε 
συνεχώς μετρά τους ατμοσφαιρικούς 
ρύπους που επηρεάζουν την υγεία των 
Αθηναίων πολιτών. Το ΠΑΚΟΕ εδώ και 
χρόνια διαμαρτύρεται, καταγγέλλει και 
γράφει προς όλες τις κατευθύνσεις, για 
το τεράστιο πρόβλημα της ατμοσφαι-
ρικής ρύπανσης στην Αττική, με το 
φωτοχημικό και το νέφος αιθαλομί-
χλης», σημειώνεται στο Δελτίο Τύπου.

Το αυξημένο επίπεδο της ατμο-
σφαιρικής ρύπανσης προκύπτει από 
τις συνεχείς μετρήσεις, από τον Ιούλιο 
του 2021 έως και σήμερα. Συγκεκριμέ-
να με την εγκατάσταση του δακτυλίου 
διαπιστώθηκε ότι στα όρια του δακτυ-
λίου ( Αλεξάνδρας – Κηφισίας, στην 
πλατεία Αμερικής, πλατεία Κολιάτσου, 
πλατεία Βάθης) οι τιμές στο διάστημα 
από τις 20/10/2021 έως τις 08/11/2021, 
είναι τριπλάσιες από το όριο για τους 
εξής ρύπους: ΡΜ 2,5, Φορμαλδεΰδη 
και πτητικοί υδρογονάνθρακες και 
σχεδόν διπλάσιοι από τις τιμές μετα-
ξύ 05/07/2021 έως 20/11/2021. Το 
συμπέρασμα που προκύπτει είναι ότι 
ο δακτύλιος επηρέασε αρνητικά την 
ποιότητα του αέρα στις προαναφερό-
μενες περιοχές.

Οι τιμές στο κέντρο της Αθήνας 
(Ομόνοια – Σύνταγμα) παρέμειναν 
σταθερές, παρά το γεγονός ότι υπήρξε 
αποσυμφόρηση των οχημάτων.

Επίσης στο Δελτίο Τύπου αυτό 
παραθέσαμε και μετρήσεις δυο δια-
φορετικών ημερομηνιών σε διάφορα 
σημεία της Αθήνας.

Πίνακας Ενδεικτικών  
Σημείων Μετρήσεων

Από 07/05/2021 – 20/10/2021 και 
από 20/10/2021 – 08/11/2021
Σημείο 1: Πλατεία Αλεξάνδρας και 
Κηφισίας, (είσοδος από Αλεξάνδρας)
Σημείο 2: Πλατεία Αλεξάνδρας και 
Κηφισίας, (100 μέτρα από το σημείο 
1 προς Β. Σοφίας)
Σημείο 3: Πλατεία Αλεξάνδρας και 
Κηφισίας, (100 μέτρα μετά το σημείο 
2 επί της Β. Σοφίας)
Σημείο 4: Πλατεία Αλεξάνδρας και 
Κηφισίας, (100 μέτρα μετά το σημείο 
3, Λεωφ. Κηφισίας)
Σημείο 5: Πλατεία Αλεξάνδρας και 
Κηφισίας, (100 μέτρα μετά το σημείο 
4, επί της Λεωφ. Κηφισίας)
Σημείο 6: Πλατεία Αμερικής, διασταύ-
ρωση με την οδό Σπάρτης
Σημείο 7: Πλατεία Αμερικής, διασταύ-
ρωση με οδό Λευκωσίας
Σημείο 8: Πλατεία Αμερικής, διασταύ-
ρωση με οδό Μηθύμνης
Σημείο 9: Πλατεία Αμερικής, στά-
ση τρόλεϊ
Σημείο 10: Πλατεία Αμερικής, δια-
σταύρωση με Πατησίων
Σημείο 11: Πλατεία Κολιάτσου, δια-
σταύρωση με οδό Σίφνου
Σημείο 12: Πλατεία Κολιάτσου, δια-
σταύρωση με οδό Αγίου Λουκά
Σημείο 13: Πλατεία Κολιάτσου, δια-
σταύρωση με οδό Καλλινίκου
Σημείο 14: Πλατεία Κολιάτσου, δια-
σταύρωση με οδό Πατησίων
Σημείο 15: Πλατεία Κολιάτσου, στά-
ση Τρόλεϊ

Σε κάθε ένα από αυτά τα σημεία 
έγιναν οι εξής μετρήσεις: αιωρούμε-
νων σωματιδίων ΡΜ 2,5 και ΡΜ 10, 
πτητικών οργανικών ενώσεων (VCO’s), 
φορμαλδεϋδης και ηλεκτρομαγνητικής 
ακτινοβολίας.

Η ΠΑΚΟΕ έστειλε μήνυμα σχετικό 
με τα προβλήματα ποιότητας του αέρα 
και τους πρόωρους θανάτους στην 
Ελλάδα προς την επίτροπο κ. Κυριακί-
δου στις 17ης Νοεμβρίου 2021

Σ τ ι ς  α ρ χ έ ς  τ ο υ  ε π ό μ ε νο υ 
μήνα(6/12/2021) η Γενική Διεύθυν-
ση του Περιβάλλοντος της Ευρωπα-
ϊκής Επιτροπής απέστειλε την παρα-
κάτω επιστολή.

Βρυξέλλες
Aξιότιμε κύριε ή Αξιότιμη κυρία
Σας ευχαριστώ για το μήνυμά σας, 

της 17ης Νοεμβρίου 2021, προς την 
επίτροπο κ. Κυριακίδου σχετικά με τα 
προβλήματα ποιότητας του αέρα και 
τους πρόωρους θανάτους στην Ελλά-
δα. Η επιστολή σας διαβιβάστηκε στον 
επίτροπο Περιβάλλοντος, Ωκεανών και 
Αλιείας, κ. Sinkevičius, ο οποίος μου 
ζήτησε να απαντήσω εξ ονόματός του.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση ακόμα περιμένει…. το ΥΠΕΝ
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Οι οδηγίες για την ποιότητα του 
ατμοσφαιρικού αέρα (συγκεκριμένα, 
οι οδηγίες 2004/107/ΕΚ και 2008/50/
ΕΚ) προσδιορίζουν και καθορίζουν 
τους στόχους για την ποιότητα του 
ατμοσφαιρικού αέρα, ώστε να απο-
φεύγονται, να προλαμβάνονται ή να 
μειώνονται οι επιβλαβείς επιπτώσεις 
στην ανθρώπινη υγεία και στο σύνο-
λο του περιβάλλοντος. Στους στόχους 
αυτούς περιλαμβάνονται οριακές τιμές, 
τιμές-στόχοι και άλλα πρότυπα ποιότη-
τας του αέρα, συμπεριλαμβανομένων 
προθεσμιών εντός των οποίων πρέπει 
να επιτευχθούν οι εν λόγω στόχοι, για 
δεκατρείς συνολικά ατμοσφαιρικούς 
ρύπους. Οι οδηγίες προβλέπουν ότι, 
όταν τα επίπεδα υπερβαίνουν τις ορι-
ακές τιμές ή τις τιμές-στόχους, πρέπει 
να καταρτίζεται σχέδιο για την ποιότη-
τα του αέρα προκειμένου να αντιμετω-
πιστούν οι πηγές που ευθύνονται για 
τη ρύπανση και να εξασφαλιστεί έτσι 
η συμμόρφωση με την οριακή τιμή ή 
την τιμή-στόχο.

Τα εν λόγω σχέδια για την ποιότητα 
του αέρα καθορίζουν κατάλληλα μέτρα, 
ώστε η περίοδος υπέρβασης να είναι 
όσο το δυνατόν συντομότερη. Τα εν 
λόγω σχέδια κοινοποιούνται αμελλη-
τί στην Επιτροπή, το αργότερο δε δύο 
έτη μετά το τέλος του έτους κατά το 
οποίο παρατηρήθηκε η πρώτη υπέρ-
βαση. Επιπλέον, τα σχέδια για την ποι-
ότητα του αέρα θα πρέπει να διαδίδο-
νται στο κοινό. Επισημαίνεται ότι η 
επιλογή κατάλληλων μέτρων, όπως οι 
περιορισμοί της κυκλοφορίας ή ένα πιο 
πράσινο περιβάλλον, αποτελεί ευθύνη 
των αρμόδιων εθνικών αρχών.

Η Ελλάδα καταγράφει συνεχώς και 
σταθερά υπέρβαση των οριακών τιμών 
για τα αιωρούμενα σωματίδια (PM10) 
και για το διοξείδιο του αζώτου (NO2) 
βάσει της προαναφερόμενης νομοθεσί-
ας της ΕΕ. Επίσης, δεν έλαβε τα κατάλ-
ληλα μέτρα ώστε η περίοδος υπέρβασης 
να είναι όσο το δυνατόν συντομότερη. 
Ως εκ τούτου, η Επιτροπή θεωρεί ότι οι 
προσπάθειες που έχουν καταβάλει οι 
ελληνικές αρχές δεν ήταν ικανοποιη-
τικές ούτε επαρκείς και έχει παραπέμ-
ψει την Ελλάδα στο Δικαστήριο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για αμφότερες 
τις υποθέσεις υπέρβασης.

Στις 15 Νοεμβρίου 2021 ο Ευρωπα-
ϊκός Οργανισμός Περιβάλλοντος δημο-
σίευσε ενημερωτικό σημείωμα σχετικά 
με τις επιδράσεις της ατμοσφαιρικής 
ρύπανσης στην υγεία στην Ευρώπη. 
Το ενημερωτικό σημείωμα παρουσιά-
ζει τις τελευταίες εκτιμήσεις σχετικά με 
τους πρόωρους θανάτους στην Ευρώπη 
συνολικά και ανά κράτος μέλος λόγω 
της έκθεσης στους ακόλουθους βασι-
κούς ατμοσφαιρικούς ρύπους: λεπτά 
αιωρούμενα σωματίδια (PM2,5), διο-
ξείδιο του αζώτου (NO2) και όζον (O3). 
Το 2019 στην Ελλάδα, για παράδειγ-

μα, 10. 400 πρόωροι θάνατοι οφείλο-
νταν στην έκθεση σε PM2,5 1.

Η ΕΕ αναθεωρεί επί του παρόντος 
την οδηγία για την ποιότητα του ατμο-
σφαιρικού αέρα στο πλαίσιο της Ευρω-
παϊκής Πράσινης Συμφωνίας, ώστε τα 
πρότυπα ποιότητας του αέρα να ευθυ-
γραμμιστούν καλύτερα με τις πλέον 
πρόσφατες συστάσεις του Παγκόσμιου 
Οργανισμού Υγείας. Η ανοικτή δημόσια 
διαβούλευση βρίσκεται σε εξέλιξη από 
τις 23 Σεπτεμβρίου έως τις 16 Δεκεμ-
βρίου 2021 και καλούμε όλους τους 
πολίτες, όλες τις οργανώσεις και την 
ευρύτερη κοινότητα των ενδιαφερομέ-
νων να εκφράσουν τις απόψεις τους.

Τέλος, θα ήθελα να σας ευχαριστή-
σω για τη δέσμευσή σας και για τον 
προσωπικό χρόνο που αφιερώνετε για 
τη βελτίωση της ποιότητας του αέρα.

Με εκτίμηση,
François WAKENHUT

Μια εβδομάδα αργότερα, στις 
13/12/2021, η ΠΑΚΟΕ απέστειλε στην 
Γενική Διεύθυνση Περιβάλλοντος της 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή την εξής απά-
ντηση με αριθμό πρωτοκόλλου 1418

Μηδενική ρύπανση
Καθαρός αέρας και πολιτική αστι-

κής ανάπτυξης
Σας ευχαριστούμε για την επιστο-

λή που μας στείλατε στις 6/12/2021 
μέσω της GHINEA MARILENA με το 
σημείο email.

Επίσης με την παρούσα επιστολή 
θα θέλαμε να σας επισημάνουμε τα 
παρακάτω, τοποθετούμενοι στην επι-
στολή σας.

Θα θέλαμε να μας γνωρίσετε, όπως 
αναφέρετε στην πρώτη παράγραφο της 
επιστολής σας, εάν οι ελληνικές αρχές, 
σας έχουν γνωστοποιήσει και πότε σχέ-
διο αντιμετώπισης της ποιότητας του 
αέρα, επειδή το ΠΑΚΟΕ που ασχολείται 
42 χρόνια (www. pakoe. gr), έχει διαπι-
στώσει τα τελευταία δέκα χρόνια του-

λάχιστον για πέντε (5) βασικές παρα-
μέτρους (PM10, PM2,5, HCH0, TVOC, 
NOX), οι τιμές ξεπέρασαν τα ανώτατα 
επιτρεπτά όρια.

Εάν έχουν συμβεί τα προηγούμε-
να θέλουμε να μας γνωρίσετε εάν οι 
ελληνικές αρχές σας έχουν υποβάλ-
λει σειρά μέτρων για την αντιμετώπι-
ση του προβλήματος, και ποτέ έχουν 
διαδώσει στο ελληνικό κοινό τα σχέ-
δια μέτρων που έλαβαν, όπως αναφέ-
ρετε στην δεύτερη παράγραφο της επι-
στολής που μας στείλατε.

Στην τρίτη παράγραφό σας, μας ενη-
μερώνετε ότι οι ελληνικές αρχές δεν 
έχουν πάρει τα κατάλληλα μέτρα για 
την αντιμετώπιση της ρύπανσης που 
έχουν καταγράψει οι επίσημες αρχές 
και γι΄ αυτό η επιτροπή έχει παρα-
πέμψει την Ελλάδα στο Δικαστήριο 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις ανα-
φερόμενες στην τρίτη παράγραφό σας 
υποθέσεις υπέρβασης.

Κύριε WAKENUT
Επειδή το ΠΑΚΟΕ είναι ένας μη κερ-

δοσκοπικός οργανισμός που 42 ολό-
κληρα χρόνια, ασχολείται με τα προβλή-
ματα του περιβάλλοντος και ιδιαίτερα 
της ρύπανσης του αέρα και των νερών, 
έχει 45. 000 μέλη-συνδρομητές, εκδί-
δει ανελλιπώς 80σέλιδη μηνιαία εφη-
μερίδα, την οποία διανέμει δωρεάν σε 
χιλιάδες αναγνώστες του, την οποία 
και αναρτά στην ιστοσελίδα του με 50. 
000 αναγνώστες.

Δυστυχώς παρά τους αγώνες των 
42 χρόνων, η ανταπόκριση των ελλη-
νικών κυβερνήσεων είναι ανεπαρκής, 
γι΄ αυτό σας ζητάμε να μας βοηθήσε-
τε, ώστε να μπορέσουμε να ανταπο-
κριθούμε στις απαιτήσεις των μελών-
συνδρομητών μας και γενικότερα του 
ελληνικού λαού, που όπως γνωρίζετε 
πολύ καλύτερα από εμάς, οι επιπτώσεις 
της ατμοσφαιρικής ρύπανσης, επιβα-
ρύνουν την υγεία του, καθώς και γενι-
κότερα την επίλυση του προβλήματος 

της κλιματικής αλλαγής (που όλοι μας 
συζητάμε δίχως όμως προτάσεις για 
εφικτές λύσεις). Ελπίζουμε ότι θα αντα-
ποκριθείτε στην έκκλησή μας για βοή-
θεια και συνεργασία μαζί σας. Περιμέ-
νουμε άμεσα την απάντησή σας.

Με εκτίμηση
Για το ΔΣ του ΠΑΚΟΕ

Ο Πρόεδρος 
Παναγιώτης Χριστοδουλάκης

 (Πανεπιστημιακός)
Ο Γενικός Γραμματέας 

Κωνσταντίνος Παπαλεξάκης
(Μηχανολόγος Μηχανικός)

Με την επιστολή που απέστειλε η 
Γενική Διεύθυνση Περιβάλλοντος της 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις 10 Ιανου-
αρίου καθίσταται σαφές ότι η Ελλά-
δα χρονοτριβεί και δεν καταθέτει στις 
αρμόδιες υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης τα σχέδια για την βελτίωση 
της ποιότητας του αέρα έτσι ώστε να 
παρθούν τα κατάλληλα μέτρα. Ούτε κοι-
νοποιούνται τα αποτελέσματα καμί-
ας έρευνα στους πολίτες έτσι ώστε να 
γνωρίζουν τον βαθμό του κινδύνου 
που διατρέχουν. Το κύριο μέλημα της 
εκάστοτε κυβέρνησης είναι να φροντί-
ζει ώστε ο κάθε πολίτης της χώρας να 
έχει της καλύτερες δυνατές συνθήκες 
διαβίωσης και να γνωρίζει από τι και 
πόσο απειλείται η υγεία του. Είναι το 
προφανές σε ευνομούμενο κράτος και 
πόσο μάλλον σε ένα κράτος που συμ-
μετέχει στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Για-
τί δεν συμβαίνουν τα αυτονόητα στην 
Ελλάδα; η σιωπή της κυβέρνησης απέ-
ναντι στις εκκλήσεις της ΕΕ για δημοσι-
οποιήσει των μετρήσεων που αφορούν 
την ατμοσφαιρική ρύπανση αφήνει το 
περιθώριο στον καθένα να κάνει εικα-
σίες. Είναι αδιαφορία; είναι συμφέρο-
ντα; είναι εξυπηρετήσεις; είναι πολιτι-
κό παχνίδι; οποια και να είναι η αιτία 
το αποτέλεσμα έχει μία και μόνη επί-
δραση, στην υγεία των πολιτών.
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Στην έρευνα που πραγ-
ματοποίησε το ΠΑΚΟΕ 
στην αγορά καταστημά-

των κρέατος, οι πολίτες αγανα-
κτισμένοι δήλωσαν ότι υπάρ-
χει παντελής έλλειψη ελέγχου. 
Ο Υπουργός, θα είναι καλύτερα 
να κάνει μία βόλτα…στην αγο-
ρά. Τα καταστήματα που εντάσ-
σονται στην αλυσίδα κρέατος, 
μην ξεχνάμε ότι ξεπερνούν τα 
32.500 και φευ…

 Στις ανακλήσεις του ΕΦΕΤ, 
κανονικά η κουμαρίνη ( καρκινο-
γόνος ουσία) θα έπρεπε να εκλεί-
πει από τα προϊόντα και από τα 
πρόσθετα. Ο Υπουργός κ. Σπήλι-
ος Λιβανός συγχαίρει, με Δελτίο 
Τύπου που εκδόθηκε την Πέμπτη 
13 Ιανουαρίου 2022 στην ιστοσε-
λίδα του Υπουργείου Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Τροφίμων, τους διε-
νεργηθέντες ελέγχους που έλαβαν 
χώρα σε 2.042 καταστήματα, δηλα-
δή μόνο στο 15% των συνολικών 
καταστημάτων, κατά τους οποίους, 
διαπιστώθηκαν 152 παραβιάσεις. 

Παραθέτουμε αυτούσιο, το Δελ-
τίο Τύπου: 

 «Οι αρμόδιες υπηρεσίες του 
ΥπΑΑΤ διενήργησαν συντονισμέ-
να, για πρώτη φορά, στην περίο-
δο των εορτών των Χριστουγέν-
νων, 2042 ελέγχους στην αλυσίδα 
διακίνησης κρέατος.

 Από τις 15/12/2021 έως και 
5/01/2022 κλιμάκια του ΕΦΕΤ, του 
ΕΛΓΟ και των ΔΑΟΚ, έκαναν εντα-
τικούς ελέγχους στην αγορά προ-
κειμένου να αποτρέψουν νοθείες 
προϊόντων κα παράνομες ελληνο-
ποιήσεις. Συνολικά έγιναν 2042 
έλεγχοι και διαπιστώθηκαν 152 
παραβάσεις, γεγονός που δείχνει 
ότι οι έλεγχοι αποδίδουν καρπούς.

 Ο υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίμων κ. Σπήλιος 
Λιβανός συνεχάρη το προσωπικό 
που στελέχωσε τα κλιμάκια ελέγ-
χου, καθώς με την παρουσία τους 
και το έργο τους συνέβαλαν καθο-
ριστικά στην προστασία των παρα-
γωγών και καταναλωτών, και στη 
στήριξη των ελληνικών προϊόντων.

  Υπενθυμίζεται ότι με απόφα-
ση του ΥπΑΑΤ κ. Σπήλιου Λιβανού 
έχει συσταθεί ομάδα εργασίας υπό 
την ΓΓ του υπουργείου κυρία Χρι-
στιάνα Καλογήρου που ως έργο 
έχει τον συντονισμό διενέργειας 
των επίσημων ελέγχων στην αλυ-

σίδα διακίνησης κρέατος
Ανάκληση από τον ΕΦΕΤ για 

Κουλουράκια με… κουμαρίνη 
Κουμαρίνη σε τιμή που υπερ-

βαίνει το ανώτατο επιτρεπτό όριο 
εντόπισε ο Ε.Φ.Ε.Τ. και ειδικότερα 
η Περιφερειακή Διεύθυνση Θεσσα-
λίας σε δειγματοληψία δύο τροφί-
μων. Πρόκειται για τα «Κουλουρά-
κια με μούστο» με την επωνυμία 
ΜΙΤΖΕΛΑ των 400 gr, με ημερο-
μηνία λήξης 22.05.2022. Το τρόφι-
μο παράγεται από την επιχείρηση 
ΚΑΟΥΝΑΣ Α.Ε., με έδρα την Αμα-
λιάπολη Αλμυρού. Και τα «Κουλου-
ράκια της Φτέλιας»/ «κουλουράκια 
ΚΑΝΕΛΑΣ» με αριθμό παρτίδας 
142 των 400 gr, με ημερομηνία 
παραγωγής 18.11.2021 και λήξης 
18.05.2022. Το προϊόν παράγεται 
από τον Γυναικείο Αγροτουριστικό 
Συνεταιρισμό Πτελέου Μαγνησίας 

Η κουμαρίνη είναι ένας φυσικός 
αρωματικός παράγοντας και υπάρ-
χει σε μια μεγάλη ποικιλία φυτών, 
όπως φασόλια, τόνκα, λεβάντα, σε 
πολλά χόρτα, στην κασία, κ.α. Μπο-
ρεί να βρεθεί ως φυσικό συστατι-
κό σε προϊόντα όπως καρυκεύμα-
τα, τρόφιμα που περιέχουν κανέλα 
ή σε ποτά (π.χ. λικέρ). Η κουμαρί-
νη έχει χαρακτηριστεί ως επιβλα-
βής για το ήπαρ και καρκινογόνος 
ουσία και έχει απαγορευτεί στα τρό-
φιμα στις ΗΠΑ ήδη από το 1954. 
Στην ΕΕ, ο Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 
1334/2008 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου ρυθμίζει τη χρήση και 
τη μέγιστη περιεκτικότητα της κου-

μαρίνης στα τρόφιμα. Σύμφωνα με 
τον κανονισμό αυτό, απαγορεύεται 
η προσθήκη κουμαρίνης στα τρό-
φιμα, ενώ η φυσική περιεκτικότη-
τά της δε μπορεί να υπερβαίνει τα 
ακόλουθα όρια:

Ο Ε.Φ.Ε.Τ. και ειδικότερα η Περι-
φερειακή Διεύθυνση Θεσσαλίας 
προέβη σε δειγματοληψία των τρο-
φίμων κατά τη διενέργεια ελέγχων 
στο πλαίσιο του Προγράμματος 
«Επίσημος Έλεγχος για την παρα-
κολούθηση των επιπέδων των προ-
σθέτων τροφίμων και αρωματικών 
ουσιών σε τρόφιμα » έτους 2021, 

Τα προϊόντα, εξετάστηκαν από 
την Α’ Χημική Υπηρεσία Αθηνών, 
της Γενικής Διεύθυνσης Γενικού 
Χημείου του Κράτους, της Α.Α.Δ.Ε., 
όπου διαπιστώθηκε ότι περιέχουν 
κουμαρίνη σε τιμή που υπερβαίνει 
το ανώτατο επιτρεπτό όριο. 

Ο Ε.Φ.Ε.Τ. απαίτησε την άμεση 
ανάκληση του συνόλου της συγκε-
κριμένης παρτίδας του εν λόγω 
προϊόντος.

Καλούνται οι καταναλωτές που 
έχουν προμηθευτεί το ανωτέρω 
προϊόν (η απεικόνιση του οποίου 
αποτυπώνεται στην επόμενη σελί-
δα του δελτίου τύπου), να μην το 
καταναλώσουν.

Ο Ε.Φ.Ε.Τ. απαίτησε την άμεση 
ανάκληση του συνόλου της συγκε-
κριμένης παρτίδας του εν λόγω προ-
ϊόντος ενώ παράλληλα καλούνται 
οι καταναλωτές που έχουν προμη-
θευτεί το ανωτέρω προϊόν, να μην 
το καταναλώσουν.

ΕΦΕΤ: Παραβιάσεις  
και καταναλωτής

Καταγγέλλουμε… και μετά;
θα το δούμε στη πράξη 

«Πύλη» καταγγελιών για τους πολίτες 
άνοιξε το ΥπΑΑΤ

Στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Τροφίμων έδωσε από την πρώτη μέρα 
της νέας χρονιάς τη δυνατότητα υποβολής 
καταγγελιών για θέματα αρμοδιότητας 
του Υπουργείου και των εποπτευόμενων 
φορέων του.

Οι καταγγελίες υποβάλλονται στο gov.
gr και συγκεκριμένα στις παρακάτω θέσεις:

Αρχική / Πολίτης και καθημερινότητα 
/ Καταγγελίες / Καταγγελία για θέματα 
αρμοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Τροφίμων

Αρχική / Γεωργία και κτηνοτροφία / Γεωργία 
/ Καταγγελία για θέματα αρμοδιότητας του 
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίμων

Οι καταγγελίες αυτές υποβάλλονται με 
τους εξής τρόπους, όπως διατυπώνονται στο 
άρθρο 4 της Υ.Α.5030/2021: Ψηφιακά, στον 
ιστότοπο του ΥπΑΑΤ (www.minagric.gr), στη 
θέση «Καταγγελίες». Μέσω ηλεκτρονικού 
ταχυδρομείου, στην ηλεκτρονική διεύθυνση 
kataggelies@minagric.gr.  Μέσω της 
εφαρμογής του ΥΠΑΑΤ για κινητές συσκευές 
i-AGRIC, στην επιλογή Υποβολή Αιτήματος 
/ Κατηγορία «Καταγγελίες» Ταχυδρομικά, 
προς το ΥΠΑΑΤ (ταχυδρομική διεύθυνση 
Αχαρνών 2, 10432, Αθήνα). Στη Γραμματεία, 
με αυτοπρόσωπη παρουσία ή μέσω 
εξουσιοδοτημένου εκπροσώπου, στη διεύθυνση 
Αχαρνών 2, 10432, Αθήνα Τηλεφωνικά, στην 
τηλεφωνική γραμμή 1540.

Το Π.Σ.Δ.Κ. (Πληροφοριακό Σύστημα 
Διαχείρισης Καταγγελιών) αποτελείται από 2 
υποσυστήματα: την Ψηφιακή Υπηρεσία και 
την Εφαρμογή Διαχείρισης (back-office). Η 
Ψηφιακή Υπηρεσία αναρτάται στην Ενιαία 
Ψηφιακή Πύλη της Δημόσιας Διοίκησης 
(gov.gr) και στον ιστότοπο του ΥΠΑΑΤ (www.
minagric.gr). Με την είσοδο στην ψηφιακή 
υπηρεσία γίνεται η ταυτοποίηση των στοιχείων 
του καταγγέλλοντος μέσω του TAXISNET 
(myAADE) και στη συνέχεια ο καταγγέλλων 
συμπληρώνει τα απαιτούμενα στοιχεία οθόνης 
τυποποιημένου εντύπου καταγγελίας on line 
και κάνει upload όλα τα συνοδευτικά αρχεία 
που σχετίζονται με την καταγγελία. Τόσο στις 
οθόνες της Ψηφιακής Υπηρεσίας όσο και 
στην εκτός αυτής οθόνη, θα έχει πρόσβαση 
ο καταγγέλλων όπως ορίζεται στη παρ.4 του 
άρθ.2 της Υ.Α.5030 /2021. 

Επιπρόσθετα, υπάρχει η δυνατότητα ο 
καταγγέλλων να υποβάλλει μια καταγγελία χωρίς 
να χρησιμοποιήσει την ψηφιακή υπηρεσία, αν 
δεν επιθυμεί να ταυτοποιηθεί μέσω του taxisnet 
ή δεν είναι δυνατό αυτό, τόσο τηλεφωνικά στο 
1540 όσο και πραγματοποιώντας λήψη, είτε 
από τον ιστότοπο του ΥΠ.Α.Α.Τ. είτε από τον 
σύνδεσμο «Χρήσιμοι Σύνδεσμοι» του gov.gr, 
του τυποποιημένου εντύπου και στη συνέχεια 
εκτυπώνοντας και αποστέλλοντας το.
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Το «φυσικό 
κάλος»  
της Βουλιαγμένης 
στο Βούρκο

Το ΠΑΚΟΕ επανειλημμένα έχει 
έρθει αντιμέτωπο με τον Κύριο Κων-
σταντέλο για την Δημοτική ενότητα 
της Βουλιαγμένης, ιδιαίτερα για το 
παραλιακό μέτωπο που στη κυριο-
λεξία έχει γίνει «ιδιώτης» και όχι 
«δημότης».

Παραιτήθηκε ο Γιώργος  Κοκολέτσος 
από Πρόεδρος της Δημοτικής Κοινότη-
τας Βουλιαγμένης

Aπό την αιρετή θέση του Προέδρου 
της Δημοτικής Κοινότητας Βουλιαγμέ-
νης αλλά και από τον συνδυασμό του 
Γρηγόρη Κωνσταντέλλου «Πόλη για να 
ζεις», κατέθεσε o Γιώργος Κοκολέτσος με 
την υπαρ. 1459/13.01.22 πρωτοκολλημέ-
νη επιστολή του προς τον Δήμο Βάρης 
Βούλας Βουλιαγμένης και τον δήμαρχο. 

Σύμφωνα με πληροφορίες ο  λόγος 
της παραίτησης του 52χρονου οικονομο-
λόγου (στέλεχος επιχειρήσεων σε πολυ-
εθνικές εταιρείες) και παλιού αθλητή 
ιστιοπλοΐας του Ναυτικού Ομίλου Βου-
λιαγμένης, είναι η διαφωνία του με τον 
δήμαρχο σε μια σειρά ζητημάτων που 
αφορούν την Βουλιαγμένη. 

Ο o Γιώργος Κοκολέτσος  επιφυλάχτη-
κε να αναλύσει διεξοδικά τους λόγους της 
παραίτησης του με συνέντευξη τύπου που 
θα παραθέσει τις επόμενες μέρες. Όμως 
δεν παρέλειψε να καταδείξει το πνεύ-
μα της διαφωνίες στην επιστολή του με 
την εξής φράση: «Μου είναι αδιανόητο 
να βλέπω το φυσικό κάλος της περιοχή 
μας να απειλείται και να μένω άπραγος».

Στην  πρωτοκολλημένη επιστολή του 
προς τον Δήμο και τον δήμαρχο αναφέ-
ρονται τα εξής: 

«Παραιτούμαι από Πρόεδρος της Δημο-
τικής Κοινότητας Βουλιαγμένης. Το σύν-
θημα «Ανάπτυξη άνευ όρων» προσκρού-
ει και στη λογική και στα συμφέροντα 
της περιοχής μας και των συμπολιτών 
μου. Μου είναι αδιανόητο να βλέπω το 
φυσικό κάλος της περιοχή μας να απει-
λείται και να μένω άπραγος.

Την Βουλιαγμένη την έχουμε «κληρο-
νομήσει» από τους γονείς μας και οφεί-
λουμε να την παραδώσουμε στις επόμε-
νες γενιές καλύτερη απ’ ότι την βρήκαμε. 
Δεν έχουμε δικαίωμα να καταστρέψουμε 
ένα φυσικό κάλος προς χάριν της ανά-
πτυξης “άνευ όρων”. 

Προς αυτή την κατεύθυνση θα αγω-
νιστώ με όλες μου τις δυνάμεις».

Το ΠΑΚΟΕ έχει πολλές φορές 
καταγγείλει το ΥΠΕΝ, 
πρώην ΥΠΕΧΟΔΕ, πρώ-

ην ΥΧΟΠ, κλπ. Για την απαρά-
δεκτη στάση του, στην αντιμε-
τώπιση των περιοχών  Natura 
όπου μέσα σε αυτές κατοικοε-
δρεύουν μεγάλες βιομηχανίες 
και άλλες ρυπογόνες εγκαταστά-
σεις  (κραυγαλέα παραδείγματα 
η ελληνικός χρυσός τα λατομεία 
της Πεντέλης, ιχθυοκαλλιέργει-
ες, εργοστάσια τσιμέντου και 
άλλες πολλές).  Οι μελέτες για-
τί γίνονται; Η Ε.Ε. μας καταγ-
γέλλει. Εμείς όμως… προχωράμε

Όπως ανακοινώθηκε από το 
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας τίθενται σε δημόσια διαβού-
λευση οι Ειδικές Περιβαλλοντικές 
Μελέτες (ΕΠΜ), που αφορούν τις 
προστατευόμενες περιοχές «Natura 
2000» της ανατολικής Κρήτης, του 
Έβρου και της Ροδόπης, καθώς και 
της νότιας Πελοποννήσου. Οι ΕΠΜ 

καθορίζουν ένα θεσμικό πλαίσιο ορι-
οθέτησης και θεσμοθέτησης διαβαθ-
μισμένων ζωνών προστασίας, θέτο-
ντας σαφείς όρους και κανόνες για 
τις χρήσεις γης και την οικονομική 
δραστηριότητα στις προστατευόμε-
νες περιοχές. 

Η δημόσια διαβούλευση για 
τις ΕΠΜ θα διαρκέσει έως τις 31 
Ιανουαρίου και πραγματοποιείται 
μέσω της ιστοσελίδας του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργει-
ας https://ypen.gov.gr/diavouleusi

Στη συνέχεια θα ακολουθήσει η 
εκπόνηση Σχεδίων Διαχείρισης των 
προστατευόμενων περιοχών με τα 
αντίστοιχα Προεδρικά Διατάγματα. 

Το Υπουργείο Περιβάλλοντος 
και Ενέργειας έχει αναθέσει την 
εκπόνηση 23 Ειδικών Περιβαλλο-
ντικών Μελετών και Σχεδίων Δια-
χείρισης για τις 446 περιοχές του 
δικτύου «Natura 2000» της χώρας. 
Οι ΕΠΜ με γνώμονα την προστα-
σία των οικοσυστημάτων και των 

ειδών που φιλοξενούν, θα υποδεί-
ξουν εάν και ποιες ανθρωπογενείς 
δραστηριότητες επιτρέπονται στις 
επιμέρους ζώνες κάθε περιοχής.

Τα Σχέδια Διαχείρισης θα εξει-
δικεύσουν τα κριτήρια και τους 
όρους άσκησης των επιτρεπόμε-
νων ανθρωπογενών δραστηριοτή-
των στις επιμέρους περιοχές της 
κάθε μελέτης. 

Σε αυτά περιλαμβάνονται σχέδια 
δράσης στα οποία εξειδικεύονται: 
Στα αναγκαία μέτρα,  στα έργα και 
τα προγράμματα, στις φάσεις, το 
κόστος, οι πηγές, στους φορείς χρη-
ματοδότησης, το χρονοδιάγραμμα 
εκτέλεσης, τους φορείς εφαρμογής.

Όπως σημειώνεται «το  έργο που 
για πρώτη φορά υλοποιείται στη 
χώρα μας είναι εξαιρετικά σημα-
ντικό, τόσο για την προστασία του 
φυσικού περιβάλλοντος όσο και 
σε σχέση με τις υποχρεώσεις της 
Ελλάδας απέναντι στην Ευρωπαϊ-
κή Ένωση.»

Natura 2000. Η αμαρτία
Σε δημόσια διαβούλευση οι Ειδικές Περιβαλλοντικές Μελέτες  

για τις περιοχές «Νatura 2000», σε Κρήτη, Έβρο και Πελοπόννησο
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Το ΠΑΚΟΕ ήδη βρί-
σκεται σε πειραμα-
τικό στάδιο για να 

ελέγξει κατά πόσο κορονο-
ϊός είναι ταυτισμένος με τα 
αιωρούμενα καρκινογόνα 
σωματίδια RM25. Aργήσαμε 
λόγω οικονομικών δυσχε-
ρειών αλλά τώρα είμαστε 
πεπεισμένοι ότι πραγματι-
κά υπάρχει συνεργεία και 
θα το αποδείξουμε

Οι μάσκες υψηλής προ-
στασίας FFP2 ή Ν95 ή ΚΝ95 
είναι υποχρεωτικές σε όλους 
τους εξωτερικούς και εσωτε-
ρικούς χώρους στην Ελλά-
δα από τις αρχές τις χρονιάς. 
Σε τι διαφέρουν όμως αυτές 
από τις απλές χειρουργικές; 
και πόσο περισσότερο προ-
στατεύουν; 

Αρχικά να εξηγήσουμε τι 
είναι FFP (Filtering Face Piece). 
Είναι ένα ευρωπαϊκό πρό-
τυπο προδιαγραφών για τις 
μάσκες υψηλής προστασίας, 
με την αποτελεσματικότητά 
τους να διαβαθμίζεται σε τρεις 
βαθμούς προστασίας, από το 
ένα (χαμηλότερο) έως το τρία 
(υψηλότερο). 

Οι μάσκες FFP2, που είναι 
υποχρεωτικές, φιλτράρουν του-
λάχιστον το 94% όλων των 
σωματιδίων, περιλαμβανομέ-
νων των μεταφερόμενων με 
τον αέρα ιών όπως ο κορονο-
ϊός. Παρόμοια επίπεδα προ-
στασίας παρέχουν το αμερικα-
νικό πρότυπο προδιαγραφών 
Ν95 και το κινεζικό πρότυπο 
ΚΝ95. Οι μάσκες αυτές δια-

θέτουν αρκετά στρώματα δια-
φορετικών υφασμάτων, μετα-
ξύ των οποίων ένα φίλτρο από 
πολυπροπυλένιο που μπορεί 
να παγιδέψει τα μικρότερα 
σωματίδια στον αέρα.

Επίσης σύμφωνα με το 
πόρισμα μίας πρόσφατης γερ-
μανικής επιστημονικής έρευ-
νας οι μάσκες αυξημένης προ-
στασίας FFP2 ή Ν95 ή KN95, 
αν εφαρμόζουν καλά στο πρό-

σωπο χωρίς να αφήνουν αέρα 
να μπαίνει και να βγαίνει από 
τις άκρες τους, μπορούν να 
μειώσουν δραστικά κάτω από 
1% τον κίνδυνο μόλυνσης από 
κορονοϊό. Οι ερευνητές του 
Ινστιτούτου Δυναμικής Μαξ 
Πλανκ στο Γκέτινγκεν, οι οποί-
οι έκαναν τη σχετική δημοσί-
ευση στο περιοδικό της Εθνι-
κής Ακαδημίας Επιστημών 
των ΗΠΑ (PNAS), διαβεβαί-
ωσαν ότι οι μάσκες FFP2 ή 
KN95 είναι ιδιαίτερα αποτε-
λεσματικές στο να φιλτράρουν 
τα μολυσμένα σωματίδια του 
αέρα. Υπολόγισαν ότι μια καλά 
εφαρμοσμένη μάσκα FFP2 ή 
KN95 παρέχει έως 75 φορές 
μεγαλύτερη προστασία σε σχέ-
ση με μια καλά εφαρμοσμένη 
χειρουργική μάσκα.

Στην περίπτωση δύο ατό-
μων χωρίς μάσκες που μιλά-
νε σε απόσταση τριών μέτρων 
και ο ένας έχει κορονοϊό με 
τυπικό ιικό φορτίο, ο κίνδυ-
νος μόλυνσης του δεύτερου 
σε λίγα λεπτά είναι έως 90%. 
Αν βρίσκονται σε απόσταση 
ενάμισι μέτρου και μόνο ο 
άνθρωπος χωρίς ιό φορά χει-
ρουργική μάσκα, ο κίνδυνος 
μόλυνσης του θα είναι πάλι 
έως 90% αλλά σε περισσότε-
ρο χρόνο (μετά από 30 λεπτά). 

Αλλά αν αυτός φορά μάσκα 
FFP2, ο κίνδυνος μόλυνσης 
του δεν θα ξεπεράσει το 20% 
ακόμη και μετά από μία ώρα 
συζήτησης. Όταν και οι δύο 
μιλάνε φορώντας χειρουργικές 
μάσκες, ο κίνδυνος μόλυνσης 
του δεύτερου δεν ξεπερνά το 
30% μετά από μια ώρα, ενώ 
αν και οι δύο φοράνε μάσκες 
αυξημένης προστασίας, ο κίν-
δυνος μόλυνσης είναι 0,4% 
(τέσσερις πιθανότητες στις 
χίλιες).

Η μελέτη υπολόγισε ότι αν 
τόσο ένας άνθρωπος μολυσμέ-
νος με κορονοϊό όσο και ένας 
χωρίς τέτοια λοίμωξη φορούν 
καλά εφαρμοσμένες μάσκες 
αυξημένης προστασίας, ο μέγι-
στος κίνδυνος μόλυνσης μετά 
από 20 λεπτά ακόμη και σε 
μικρή απόσταση μεταξύ τους 
είναι περίπου ένα τοις χιλίοις 
(0,1%), δηλαδή μία πιθανότη-
τα στις χίλιες ο ένας να κολ-
λήσει τον άλλο. Αν οι μάσκες 
τους δεν εφαρμόζουν καλά, 
τότε η πιθανότητα μόλυνσης 
είναι γύρω στο 4%. Αν και οι 
δύο φοράνε καλά εφαρμοσμέ-
νες απλές ιατρικές (χειρουρ-
γικές) μάσκες, μέσα σε ένα 
20λεπτο η πιθανότητα μετά-
δοσης του κορονοϊού είναι 
έως 10%.

Για τέταρτη συνεχόμενη χρονιά 
ολοκληρώθηκε η πανελλήνια δρά-
ση «Food Drive» της ΠΕΦ, που έχει 
ως στόχο την εξασφάλιση βασικών 
αγαθών για τα παιδιά που στηρίζει 
η Ένωση «Μαζί για το Παιδί». Οι 
εργαζόμενοι της εγχώριας βιομηχα-
νίας φαρμάκου απέδειξαν πως στέ-
κονται αρωγοί στο έργο της Ένωσης 
και ανταποκρίθηκαν στην πρόσκλη-
ση της ΠΕΦ. υπερβαίνοντας  τον στό-
χο που είχε τεθεί από προηγούμενες 
αντίστοιχες δράσεις την περασμένη 
τριετία. Το «Food Drive» της Πανελ-
λήνιας Ένωσης Φαρμακοβιομηχα-
νίας (ΠΕΦ) είναι πλέον θεσμός για 
την ελληνική φαρμακοβιομηχανία 
και τους εργαζομένους της.

Συνολικά συγκεντρώθηκαν περισ-
σότεροι από 5 τόνοι τροφίμων και 
ειδών πρώτης ανάγκης.  Τα προϊό-
ντα αυτά θα καλύψουν πάγιες και 
διαρκείς ανάγκες των παιδιών και 
των οικογενειών που αγκαλιάζει το 
«Μαζί για το Παιδί». 

«Ευχαριστούμε πολύ την ΠΕΦ 
που για 4η συνεχή χρονιά βρίσκεται 
κοντά μας μέσω της ενέργειας Food 
Drive «PEF4Mazi». Χάρη σε αυτήν 
την ενέργεια που έχει γίνει πλέον 
θεσμός, μας προσφέρεται η δυνα-
τότητα να εξυπηρετήσουμε ακόμη 
περισσότερα παιδιά και οικογένειες 
που βρίσκονται σε ανάγκη. Ειδικά 
κατά την περίοδο της πανδημίας, η 
βοήθεια αυτή είναι ακόμη πιο ουσι-

αστική καθώς οι ανάγκες για τρόφι-
μα και είδη πρώτης ανάγκης έχουν 
αυξηθεί» είπε η  πρόεδρος της Ένω-
σης «Μαζί για το Παιδί», Αλεξάνδρα 
Μαρτίνου, δήλωσε: 

O Πρόεδρος της ΠΕΦ, Θεόδωρος 
Τρύφων σχολιάζοντας τη δράση της 
ΠΕΦ υπογράμμισε: «Η ανταπόκριση 
των εργαζομένων της ελληνικής φαρ-
μακοβιομηχανίας στο Food Drive 2021 
για μία ακόμα χρονιά ήταν εντυπω-
σιακή. Η προσφορά προς τον συνάν-
θρωπο που βρίσκεται σε ανάγκη, η 
πρόσβαση σε βασικά αγαθά χωρίς 
αποκλεισμούς και η εξάλειψη των 
ανισοτήτων βρίσκονται στον πυρή-
να των αξιών της εγχώριας βιομη-
χανίας φαρμάκου. Για αυτό το λόγο 

η ΠΕΦ και οι εταιρείες-Μέλη της θα 
συνεχίσουν να μεριμνούν με δρά-
σεις που στηρίζουν έμπρακτα τους 
συνανθρώπους μας που αντιμετω-
πίζουν την φτώχεια και τον κοινω-
νικό αποκλεισμό». Από την πλευρά 
της η κ. Κατερίνα Παταβού, Υπεύθυ-
νη Ευρωπαϊκών Υποθέσεων & ΕΚΕ 
της ΠΕΦ, επεσήμανε: «Το “Food Drive 
2021” στέλνει ένα αισιόδοξο μήνυ-
μα για τη συνέχεια των κοινωνικών 
μας δράσεων, καθώς η ανταπόκρι-
ση των εργαζομένων της ελληνικής 
φαρμακοβιομηχανίας ξεπέρασε κάθε 
προσδοκία και μας δίνει ώθηση να 
συνεχίζουμε να στηρίζουμε τους 
συνανθρώπους μας που βρίσκονται 
σε ανάγκη»

Η Πανελλήνια Ένωση Φαρμακοβιομηχανιών στηρίζει  
το «Μαζί για το Παιδί». Συγχαρητήρια από το ΠΑΚΟΕ 

Οι μάσκες σώζουν ζωές 
Πόσο μειώνουν την μετάδοση του κορονοϊού οι μάσκες FFP2 ή Ν95 
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Εμπορική έκθεση 
με… στόχους; 

Η μοναδική εξειδικευμένη έκθεση της χώρας 
για τις τεχνολογίες περιβάλλοντος, την κυκλική 
οικονομία και τις έξυπνες πόλεις, η verde.tec 
ανακοινώθηκε ότι θα πραγματοποιηθεί από 
τις 18 έως τις 20 Μαρτίου 2022, στο MEC 
Παιανίας. 

 Με την κλιματική αλλαγή να είναι 
εδώ και να επηρεάζει κάθε περιοχή του 
πλανήτη, η verde.tec για τρεις ημέρες θα 
δώσει έμφαση στην καινοτομία, στην έρευνα 
και στις τεχνολογίες αιχμής που βρίσκονται 
στην πρώτη γραμμή για την αντιμετώπιση 
του μεγαλύτερου ίσως παγκόσμιου κινδύνου 
αυτή τη στιγμή. Παράλληλα προτάσεις για την 
προστασία του περιβάλλοντος θα προσφέρουν 
ειδικοί επιστήμονες, εξειδικευμένες εταιρείες 
και φορείς από τον ιδιωτικό και δημόσιο τομέα .

Στο τετραήμερο θα δώσει το παρόν ο 
κόσμος των επιχειρήσεων, η βιομηχανία, ο 
τομέας του εμπορίου, ο τομέας της έρευνας, η 
τοπική αυτοδιοίκηση, οι δημόσιοι οργανισμοί 
και φυσικά η πανεπιστημιακή κοινότητα με 
σκοπό να αναδείξουν ό,τι νεότερο υπάρχει, να 
ενημερώσουν αλλά και να ευαισθητοποιήσουν 
το κοινό για τις δραματικές συνέπειες της 
κλιματικής αλλαγής.

Όπως σημειώνεται από τους διοργανωτές 
«στο δρόμο για το μακρόπνοο όραμα της 
κλιματικά ουδέτερης Ευρώπης έως το 2050, η 
συζήτηση για την προστασία του περιβάλλοντος 
καταλαμβάνει ολοένα και περισσότερο χώρο 
στο δημόσιο διάλογο.» Στο πλαίσιο αυτό, 
το παράλληλο τριήμερο verde.tec forum θα 
προσφέρει το βήμα στους πρωταγωνιστές 
του κλάδου για ανταλλαγή επιστημονικής 
πληροφόρησης και τεχνογνωσίας μέσα από 
ημερίδες, σεμινάρια και workshop.

Επίσης προετοιμάζονται και τα Greek Green 
Awards με στόχο να βραβεύσουν οργανισμούς, 
φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης και 
επιχειρήσεις που έθεσαν την επιστημονική 
γνώση και την τεχνολογική καινοτομία 
στην υπηρεσία του περιβάλλοντος, με την 
επιλογή τους να γίνεται από εξειδικευμένη 
επιστημονική επιτροπή.

Στην έκθεση μπορούν να συμμετέχουν ως 
εκθέτες: Περιφέρειες, Περιφερειακές Ενώσεις 
Δήμων, Δήμοι, Αναπτυξιακοί Σύνδεσμοι, 
ΔΕΥA, ΦΟ.Δ.Σ.Α. 

Επίσης εταιρείες που δραστηριοποιούνται 
στους εξής τομείς :   Αποκατάσταση 
Περιβάλλοντος – Τεχνολογίες Αιχμής & 
Εξοικονόμηση Ενέργειας. Ανανεώσιμες Πηγές 
Ενέργειας.

Κατασκευές και Επισκευές Κτιρίων. 
Ανακύκλωση και Διαχείριση Αποβλήτων.

«Πράσινη» Βιομηχανία, Μηχανήματα, 
Εργαλεία & Εξοπλισμός. Υπηρεσίες & 
Τεχνολογίες Διαχείρισης Εφοδιασμού. 
Αυτοκινούμενα Οχήματα.

Η έκθεση θα πραγματοποιηθεί σε covid-
free συνθήκες.

Δια μέσου τηλεδιάσκεψης ενημε-
ρώθηκε ο Περιφερειάρχης Αττικής  
Γιώργος Πατούλης την πορεία της 
μελέτης πολεοδόμησης των περιο-
χών Ζώνη Δουκ. Πλακεντίας-Πεύ-
κο Πολίτη του Δήμου Χαλανδρίου. 
Ο Περιφερειάρχης, ο οποίος έχει 
δεσμευτεί  για την αμέριστη προώ-
θηση της μελέτης αφού ενημερώθη-
κε από τα στελέχη της Περιφέρειας 
ζήτησε να προχωρήσουν το ταχύ-
τερο δυνατό οι διαδικασίες προκει-
μένου να κατατεθεί η εισήγηση της 
Διεύθυνσης Χωρικού Σχεδιασμού 
στο ΣΥΠΟΘΑ (Συμβούλιο Πολεοδο-
μικών Θεμάτων και Αμφισβητήσε-
ων)  της Αποκεντρωμένης Διοίκησης.

Ειδικότερα, κατά τη διάρκεια της 

τηλεδιάσκεψης ο Περιφερειάρχης 
ενημερώθηκε από τον Εντεταλμέ-
νο Περιφερειακό Σύμβουλο Χωρι-
κού Σχεδιασμού  Αθ. Κατσιγιάννη 
και τη Διευθύντρια  Χωρικού Σχε-
διασμού Ε. Μικράκη για την πορεία 
της διαδικασίας. 

 Όπως επισημάνθηκε από τα 
υπηρεσιακά στελέχη, η υπηρεσία 
που χειρίζεται τη μελέτη πολεοδό-
μησης ως αρμόδια σύμφωνα με το 
άρθρο 31 του Ν. 4067/2012, βρίσκεται 
εντός χρονοδιαγράμματος επεξεργα-
σίας αντίστοιχων μελετών. Η διαδι-
κασία  βαίνει προς ολοκλήρωση και 
τις επόμενες ημέρες αναμένεται  να 
καταθέσει τη θετική της εισήγησης 
προς το αρμόδιο ΣΥΠΟΘΑ της Περι-

φερειακής Ενότητας Βορείου Τομέα 
Αθήνας της Αποκεντρωμένης Διοί-
κησης. Επισημαίνεται ότι το ΣΥΠΟ-
ΘΑ είναι εκείνο που θα κρίνει την 
περαιτέρω προώθηση της μελέτης. 

«Παρά τις χρονοβόρες διαδικα-
σίες και τις σημαντικές ελλείψεις 
προσωπικού οι υπηρεσίες μας κατα-
βάλλουν υπεράνθρωπες προσπάθει-
ες και συμβάλλουν στην υλοποίηση 
διαδικασιών και στην επίλυση προ-
βλημάτων που παραμένουν  άλυ-
τα επί σχεδόν μισό αιώνα, κρατώ-
ντας δέσμιους χιλιάδες ιδιοκτήτες 
γης που δεν μπορούν να αξιοποιή-
σουν τις περιουσίες τους» τόνισε με 
αφορμή την  τηλεδιάσκεψη ο Περι-
φερειάρχης.

Με τηλεδιάσκεψη ενημερώθηκε ο Γ.Πατούλης την πορεία 
πολεοδόμησης περιοχών στο Δήμο Χαλανδρίου

Εντάσσονται προς χρημα-
τοδότηση στο Αναπτυξι-
ακό Πρόγραμμα για την 

Τοπική Αυτοδιοίκηση, εκατόν 
πέντε (105) έργα συνολικού 
ύψους 340.323.034,50 ευρώ 
ύστερα από απόφαση του Ανα-
πληρωτή Υπουργού Εσωτερι-
κών, Στέλιου Πέτσα, κατόπιν 
εισήγησης της Επιτροπής Αξι-
ολόγησης, 

Οι πράξεις αφορούν, μεταξύ 
άλλων:

Δεκαοχτώ (18) έργα στον άξονα 
προτεραιότητας «Ποιότητα ζωής και 
εύρυθμη λειτουργία των πόλεων, 
της υπαίθρου και των οικισμών» 
συνολικού προϋπολογισμού 104,1 
εκατ. ευρώ, όπως το έργο που αφο-
ρά την αναζωογόνηση προσφυγι-
κών κατοικιών του Δήμου Πατρέ-
ων, ύψους 10,8 εκατ. ευρώ.

Επτά (7) έργα στον άξονα προ-
τεραιότητας «Περιβάλλον», συνο-
λικού προϋπολογισμού 58,4 εκατ. 
ευρώ, που αφορούν ολοκληρωμέ-
να προγράμματα για την επεξερ-
γασία των απορριμμάτων σε μεγά-
λα αστικά κέντρα και Δήμους ανά 
την χώρα.

Δεκαεπτά (17) έργα που αφο-
ρούν την αγροτική οδοποιία, συνο-
λικού προϋπολογισμού 47,6 εκατ. 
ευρώ, που αφορούν στη βελτίωση 
και αναβάθμιση του δικτύου αγρο-
τικής οδοποιίας σε περιοχές όπως 

του Δήμου Φλώρινας, του Δήμου 
Μετσόβου και του Δήμου Ιεράς 
Πόλης Μεσολογγίου.

Επιπλέον, στο πλαίσιο της πρό-
σκλησης «Ελλάδα 1821-Ελλάδα 
2021» εντάχθηκαν προς χρημα-
τοδότηση επτά (7) έργα συνολικού 
προϋπολογισμού 1,05 εκατ. ευρώ.

Περιλαμβάνονται, επίσης, στον 
άξονα προτεραιότητας «Παιδεία, 
Πολιτισμός, Τουρισμός και Αθλη-
τισμός», έντεκα (11) έργα που αφο-
ρούν στην «Αξιοποίηση του κτι-
ριακού αποθέματος των Δήμων», 
συνολικού προϋπολογισμού 38,7 
εκατ. ευρώ, που περιλαμβάνουν 
δράσεις ανέγερσης και συντήρη-
σης σχολείων, καθώς και τέσσερα 
(4) έργα που αφορούν στη «Συντή-
ρηση δημοτικών ανοιχτών αθλη-
τικών χώρων, σχολικών μονάδων, 
προσβασιμότητα ΑμΕΑ», συνο-

λικού προϋπολογισμού 4,7 εκατ. 
ευρώ, περιλαμβανομένων δράσε-
ων που συμβάλλουν στην ισότητα 
των προσβάσεων όλων των ομά-
δων πολιτών και γενικότερα στην 
εύρυθμη λειτουργία και χρήση των 
υποδομών.

Επισημαίνεται ότι εντάχθηκαν 
για πρώτη φορά έργα, συνολικού 
ύψους χρηματοδότησης 46,7 εκατ. 
ευρώ, για δεκατρείς (13) Δικαιού-
χους οι οποίοι δεν είχαν έως τώρα 
εντάξεις στο Πρόγραμμα, όπως το 
έργο αστικής αναζωογόνησης που 
αφορά σε δράσεις και παρεμβάσεις 
βιώσιμης ανάπτυξης αστικών περι-
οχών της Περιφέρειας Ανατολικής 
Μακεδονίας και Θράκης στον Δήμο 
Νέστου και στον Δήμο Παγγαίου. 
Κατόπιν αυτού, πλέον απομένουν 
μόνον τρεις δικαιούχοι δήμοι οι 
οποίοι δεν έχουν ακόμα εντάξεις 
στο Πρόγραμμα.

«Συνεχίζουμε με σταθερό ρυθ-
μό τις εντάξεις έργων στο Πρόγραμ-
μα “Αντώνης Τρίτσης”. Έχοντας ως 
προτεραιότητα την ευρύτερη δυνα-
τή γεωγραφική κάλυψη, θέλουμε 
κάθε Δήμος της χώρας να επωφε-
ληθεί από την αναπτυξιακή δυνα-
μική του Προγράμματος. Με έναν 
στόχο: τη βελτίωση της ποιότητας 
ζωής των πολιτών, σε κάθε γωνιά 
της Πατρίδας μας» δήλωσε σχετι-
κά ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσω-
τερικών, Στέλιος Πέτσας. 

Προς χρηματοδότηση στο 
Αναπτυξιακό Πρόγραμμα για την 
Τοπική Αυτοδιοίκηση 105 έργα
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Όταν εκπρόσωποι 
του ΠΑΚΟΕ το 1992 
είχαν πάει εκπρο-

σωπώντας την Ελλάδα ως 
μη κερδοσκοπικός περι-
βαντολογικος οργανισμός 
στο Ρίο της Βραζιλίας, στο 
συνέδριο για το περιβάλ-
λον, είχαν διαπιστώσει από 
τότε την καταστροφή στα 
δάση του Αμαζονίου, από 
τις αδηφάγες πολυεθνικές 
σε συνεργασία με την πλου-
τοκρατική  κυβέρνηση τους. 
Όταν το 90% των προϊόντων 
της τα εκμεταλλεύονται οι 
πολυεθνικές, όταν είναι η 
μοναδική χώρα που χρη-
σιμοποιεί ως βενζίνη την 
αιθυλική αλκοόλη, όταν οι 
καφέ-φυτείες και μπανάνο-
φυτείες σκεπάζουν το 1/3 
της γης της. Όταν ο πλού-
τος της είναι ο μισός της 
Λατινικής Αμερικής, πως 
τώρα ένας αριβίστας πρόε-
δρος θέλει να καταστρέψει 
τον πλανήτη; Οι άλλοι λαοί 
του κόσμου Τι κάνουμε με 
τις σοφές κυβερνήσεις τους;

Ολετήρας των τροπικών 
δασών της Βραζιλίας ο Ζαΐρ 
Μπολσονάρου

Ως την «προσωποποίηση 
της περιβαλλοντικής καταστρο-
φής» χαρακτηρίζει η ομάδα 
του περιβαλλοντολογικού κινή-
ματος Avaaz τον Πρόεδρο της 
Βραζιλίας Ζαΐρ Μπολσονάρου. 

Ο χαρακτηρισμός του δεν 
είναι ακραίος ούτε υπερβολι-
κός. Για του λόγου το αληθές 
κατά την διάρκεια της προε-
δρία του Ζαΐρ Μπολσονάρου 
η αποψίλωση του Αμαζονίου 
αυξήθηκε κατά περίπου 20% 
μέσα σε έναν χρόνο, ενώ οι 
αυτόχθονες αντιμετωπίζονται 
με αποτρόπαια βία.

«Υπάρχει τρόπος να τον 
κάνουμε να λογοδοτήσει: Το 
Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο 
μπορεί να του ασκήσει δίω-
ξη -- μόνο όμως αν ο εισαγγε-
λέας ανοίξει πρώτα την υπό-
θεση» σημειώνουν τα μέλη 
της ομάδας και προσκαλούν 
όποιον είναι περιβαντολογικά 
ευαισθητοποιημένος να λάβει 
μέρος στην επείγουσα έκκληση 
για την προστασία του Αμαζο-
νίου και των λαών του

Όταν ο Μπολσονάρου ανέ-
λαβε την εξουσία η αποψίλω-
ση μειωνόταν. Όμως κάτω απ’ 
την προεδρία του έφτασε στα 
χειρότερα επίπεδα των τελευ-
ταίων 15 ετών. Έχει χρησιμο-
ποιήσει τη δύναμή του ως πρό-
εδρος, για να ενθαρρύνει τους 
υλοτόμους, τους αγρότες και τις 
εγκληματικές συμμορίες που 
κόβουν το δάσος – με αποτέ-
λεσμα οι αυτόχθονες λαοί να 
έρχονται αντιμέτωποι με κατα-
στάσεις τόσο βίαιες, που τις 
παρομοιάζουν με γενοκτονία. 
. Ανεξέλεγκτες πυρκαγιές, απο-
ψίλωση και κλιματική αλλαγή 
έχουν φτάσει τον Αμαζόνιο στα 
όριά του. Κάποιες περιοχές ήδη 
απελευθερώνουν στην ατμό-
σφαιρα περισσότερο διοξείδιο 
του άνθρακα απ’ όσο απορρο-
φούν. Οι επιστήμονες προειδο-
ποιούν πως αν δεν αλλάξουν 
τα πράγματα, το οικοσύστη-
μα του τροπικού δάσους μπο-
ρεί να καταρρεύσει, με κατα-
στροφικές επιπτώσεις για τον 
πλανήτη μας.

Όπως παραθέτει η ομά-
δα ο Ζαΐρ Μπολσονάρου έχει 
επιτρέψει «η αποψίλωση του 
Αμαζονίου να αυξηθεί πάνω 

από 20% μέσα σε έναν χρό-
νο -- απώλεια ίση με 3.000 
γήπεδα ποδοσφαίρου την ημέ-
ρα!». Είναι απίστευτο, αλλά δεν 
υπάρχει διεθνής νόμος που να 
απαγορεύει την «οικοκτονία». 
Παρόλα αυτά, το ΔΠΔ προστα-
τεύει από εγκλήματα κατά της 
ανθρωπότητας κι αυτό είναι 
εξαιρετικά σημαντικό. Όμως 
φαίνεται πως υπάρχει τρόπος 
να λογοδοτήσει. Μια ομάδα 
τολμηρών δικηγόρων πιέζει 
το Διεθνές Ποινικό Δικαστή-
ριο (ΔΠΔ) να ασκήσει δίωξη 
στον Μπολσονάρου, για πιθανά 
εγκλήματα κατά του Αμαζονίου 
και των αυτοχθόνων κοινοτή-
των. Όμως τον τελευταίο λόγο 
έχει ο εισαγγελέας του ΔΠΔ, 
Καρίμ Καν. Αν ο εισαγγελέας 
ανοίξει την έρευνα, θα δημιουρ-
γήσει ένα ιστορικό δικαστικό 
προηγούμενο, ανοίγοντας τον 
δρόμο για έναν κόσμο όπου τα 
περιβαλλοντικά εγκλήματα δεν 
θα μένουν ατιμώρητα. Μπορεί 
ακόμα και να οριστεί ένας νέος 
νόμος ενάντια στην καταστρο-
φή του περιβάλλοντος.

«Για να σύρει τον Μπολ-
σονάρου στα δικαστήρια θέλει 
πολλά κότσια. Γι’ αυτό βοήθη-

σε να στείλουμε στον εισαγγε-
λέα μια εκκωφαντική έκκληση 
από κάθε γωνιά του πλανήτη 
-- κι όταν αποκτήσει δυναμι-
κή θα παραδώσουμε τις φωνές 
μας απευθείας στο γραφείο του. 
Υπόγραψε για την προστασία 
του Αμαζονίου. Είναι θέμα επι-
βίωσης για όλες κι όλους μας. 
Υπόγραψε τώρα για να ζητή-
σουμε απ’ τον εισαγγελέα να 
κάνει ό,τι είναι απαραίτητο 
για να ξεκινήσει έρευνα για 
τον Μπολσονάρου -- και βοή-
θησε να δώσουμε φωνή στο 
δάσος, τους λαούς του και το 
μέλλον κάθε ανθρώπου» υπο-
γραμμίζει η ομάδα. 

Το όνομα της ομάδας Avaaz 
σημαίνει «φωνή» σε πολλές 
γλώσσες της Ευρώπης, της 
Μέσης Ανατολής και της Ασίας. 
Ιδρύθηκε το 2007 με μια βασι-
κή, δημοκρατική αποστολή: να 
κινητοποιήσει πολίτες απ’όλη 
την υφήλιο για να γεφυρώσου-
με το χάσμα που υπάρχει ανά-
μεσα στον κόσμο που ζούμε 
και στον κόσμο που οι περισ-
σότεροι άνθρωποι θα θέλαμε. 
Το Avaaz κινητοποιεί εκατομ-
μύρια πολίτες από κάθε κοινω-
νικό στρώμα μέσα από δρά-

σεις πάνω σε φλέγοντα τοπικά, 
εθνικά και παγκόσμια θέματα 
(διαφθορά και φτώχεια μέχρι 
ανθρώπινα δικαιώματα και 
κλιματική αλλαγή). Το μοντέ-
λο διαδικτυακής οργάνωσης 
του Avaaz επιτρέπει σε χιλιά-
δες πολιτικές δράσεις, μικρές 
ή μεγάλες, να συνδυαστούν για 
να δημιουργήσουν μια ισχυρή, 
συλλογική δύναμη. Το κίνημα 
του Avaaz οργανώνει πολιτικές 
εκστρατείες σε 17 γλώσσες και 
λειτουργεί με μια κεντρική ομά-
δα προσωπικού που είναι δια-
σκορπισμένη στις 6 ηπείρους 
αλλά και με χιλιάδες εθελοντές. 
Στις δράσεις του συγκεντρώ-
νει υπογραφές, χρηματοδοτεί 
ενημερωτικές καμπάνιες στα 
ΜΜΕ, οργανώνει διαδηλώσεις 
και αποστολές, συγκεντρώνει 
χρήματα για ποικίλους σκο-
πούς και ασκεί πολιτική πίεση 
σε κυβερνήσεις. Όπως σημει-
ώνεται από την οργανωτική 
ομάδα του κινήματος «έτσι 
διασφαλίζουμε ότι οι απόψεις 
και οι αξίες των πολιτών του 
κόσμου όχι μόνο ακούγονται 
αλλά και διαμορφώνουν πολι-
τικές αποφάσεις που μας αφο-
ρούν όλους και όλες»

Εγκληματίας για τα 8 δισεκατομμύρια ανθρώπων  
του πλανήτη ο Πρόεδρος της Βραζιλίας Μπολσονάρου
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Κύριοι των οικολόγων πράσι-
νων όλο αραιά αυτά που γρά-
φετε στα δελτία σας και τα 

φιλοξενεί η εφημερίδα του ΠΑΚΟΕ,  
αλλά πρέπει πολύ καλά να ξέρετε 
ότι το μεταναστευτικό έχει ξεφύγει 
από τις αποφάσεις της κυβέρνησης 
και έχει μετακυλίσει στα κέντρα 
της Ευρωπαϊκής Ενωσης και ειδι-
κά στους Γερμανούς.  Πρέπει να 
καταλάβετε σεις και οι ταλαίπωροι 
κάτοικοι των νησιών μας, όπου οι 
κυβερνώντες  τους δουλεύουν.

«Την αδυναμία της κυβέρνησης να 
αφουγκραστεί τις τοπικές κοινωνίες και 
τις αποφάσεις περιφερειακού και δημο-
τικών συμβουλίων» επισημαίνουν οι 
Οικολόγοι ΠΡΑΣΙΝΟΙ Βορείου Αιγαίου 
ύστερα από την  απόφαση της κυβέρ-
νησης να ξεκινήσει τις διαδικασίες για 
την κατασκευή των κλειστών κέντρων 
κράτησης προσφύγων και μεταναστών 
σε Χίο και Λέσβο με τη μεταφορά των 
βαρέων οχημάτων και μηχανημάτων 
της αναδόχου τεχνικής εταιρείας με 
το πλοίο Πελαγίτης ανήμερα τη γιορ-
τής των Θεοφανίων «Μην έχοντας 
άλλο μέσο, οι πολίτες της Χίου και της 
Λέσβου αντιδρούν, εμποδίζοντας με τα 
σώματα τους τον κατάπλου του πλοίου 
στα λιμάνια των νησιών μας» σημειώ-
νεται στην ανακοίνωση όπου και υπο-
γραμμίζεται πως «με την εφαρμογή του 

σχεδίου της για τα κλειστά κέντρα κρά-
τησης η κυβέρνηση θα επιβαρύνει κι 
άλλο τους κατοίκους των νησιών μας, 
που ήδη έχουν επιδείξει μέχρι σήμε-
ρα τεράστια υπομονή, αλληλεγγύη και 
ανθρωπιά, αλλά θα δώσει και τροφή σε 
ακραίους κύκλους που εκμεταλλεύονται 
αυτές τις συνθήκες, επιβαρύνοντας και 
την ίδια την Δημοκρατία.» 

Ειδικότερα  ο Μιχάλης Μπάκας, 
Συντονιστής του Τομέα Μετανάστευ-
σης και Ασύλου των Οικολόγων ΠΡΑ-
ΣΙΝΩΝ δήλωσε σχετικά: «Τα επεισόδια 
του Φεβρουαρίου του 2020 σε Λέσβο 
και Χίο, που έφεραν την κυβέρνηση 
της ΝΔ σε σύγκρουση με το σύνολο 
των τοπικών κοινωνιών σε Λέσβο και 
Χίο δεν τους δίδαξαν τίποτα. Καλού-
με την κυβέρνηση να μην πυροδοτή-
σει περαιτέρω την ένταση και προχω-
ρήσει έστω και τώρα στο πάγωμα των 
ενεργειών της για την κατασκευή των 
νέων κέντρων κράτησης σε Λέσβο και 
Χίο, προχωρώντας στη χάραξη μιας 
αποτελεσματικής ανθρωπιστικής πολι-
τικής για το προσφυγικό, απαιτώντας 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση την Αναθε-
ώρηση των κανονισμών του Δουβλίνου 
και του πλαισίου του νέου συμφώνου 
για τη μετανάστευση, που «προστατεύ-
ουν» τις χώρες του Ευρωπαϊκού βορ-
ρά, αφήνοντας μόνες τους, στις τύχες 
τους, τις χώρες του Ευρωπαϊκού νότου».

Επειδή το ΠΑΚΟΕ με τα 42 χρό-
νια εμπειρεία κι γνώση του, γνω-
ρίζει ότι τα λεγόμενα κυβερνήσε-
ων κι ειδικά των συμμετεχόντων 
στην προαναφερόμενη διαδικτυα-
κή συζήτηση. Ειδικά επειδή η κα 
Σδούκου σε μια συνέντευξη της 
διατύπωσε σωρό ανακρίβιων και 
αντιφάσεων σχετικές με το φυσι-
κό αέριο και την ηλεκτροκίνηση, 
τις οποίες  αντικρούσαμε. 

Στο ίδιο τεύχος της εφημερίδας 
του ΠΑΚΟΕ παρατίθεται η συνέ-
ντευξη αυτή.  

Οι πολιτικές μακροχρόνιου 
εγκλωβισμού της χώρας στο αέριο, 

ο στόχος για οικοδόμηση μιας οικο-
νομίας χαμηλών απαιτήσεων σε 
ενέργεια, η χωροθέτηση των ΑΠΕ 
χωρίς εκπτώσεις στην προστασία 
της φύσης, καθώς και η προώθη-
ση ενεργειακής δημοκρατίας και 
δικαιοσύνης, βρέθηκαν στο επίκε-
ντρο της  διαδικτυακής συνάντη-
σης του κόμματος των Πράσινων, 
στις 12 Ιανουαρίου,  με την ηγεσία 
του υπουργείου Περιβάλλοντος και 
Ενέργειας.

Κεντρική θέση στα θέματα, που 
έθεσαν οι Πράσινοι στην ηγεσία 
του Υ.Π.ΕΝ., είχε η ανάγκη να προ-
χωρήσουμε την ενεργειακή μετά-

βαση με φιλόδοξους ρυθμούς, που 
να ανταποκρίνονται στις απαιτή-
σεις της κλιματικής κρίσης, χωρίς 
εκπτώσεις σε θέματα φυσικού περι-
βάλλοντος και κοινωνικής συνοχής. 

Κατέθεσαν  επίσης την άποψη 
τους ότι   οι αυξήσεις στις τιμές 
του ηλεκτρικού ρεύματος οφείλο-
νται στη συνεχιζόμενη εξάρτηση 
από το αέριο, όχι στην ενεργεια-
κή μετάβαση.

Επίσης  οι Πράσινοι ενημερώθη-
καν για την κυβερνητική πολιτική 
στα θέματα ενέργειας και περιβάλ-
λοντος, καταθέτοντας τις εναλλακτι-
κές προτάσεις και την κριτική τους. 

Από την πλευρά του ΥΠΕΝ, στη 
συνάντηση συμμετείχαν ο υφυ-
πουργός κ. Γιώργος Αμυράς, η Γεν. 
Γραμματέας Ενέργειας και Ορυκτών 
Πρώτων Υλών κ. Αλεξάνδρα Σδού-
κου, ο κ. Γεν. Γραμματέας Φυσικού 
Περιβάλλοντος & Υδάτινων Πόρων 
κ. Κωνσταντίνος Αραβώσης και ο κ. 
Πέτρος Βαρελίδης, που έχει ανακοι-
νωθεί ως διάδοχος του. Από τους 
Πράσινους συμμετείχαν ο συν-
εκπρόσωπος Θανάσης Γούναρης, ο 
πρώην ευρωβουλευτής Νίκος Χρυ-
σόγελος και ο Γιάννης Παρασκευ-
όπουλος, αναπλ. μέλος της Γραμ-
ματείας.

Σωστές οι εναλλακτικές αλλά θα μείνουν στα χαρτιά και την κουβέντα
Οι Πράσινοι κατέθεσαν το ΥΠΕΝ εναλλακτικές προτάσεις ενεργειακής πολιτικής

Στο μεταναστευτικό δυστυχώς η κυβέρνηση 
– Κυβερνάται από ξένα κέντρα αποφάσεων

Οικολόγοι Πράσινοι: Χωρίς τη συναίνεση της τοπικής κοινωνίας το ζήτημα  
της διαχείρισης του προσφυγικού στα νησιά του  Βορείου Αιγαίου
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Το ΠΑΚΟΕ συνεχώς 
διαπιστώνει μέσα 
από διάφορα κείμε-

να……, όπως αυτό παρακά-
τω, που από δημοσιογρα-
φική δεοντολογία δημοσι-
εύουμε, ότι τα περισσότε-
ρα γραφόμενα είναι αντί-
θετα από όλα τα στοιχεία 
που παραθέτουν επίσημοι 
διεθνείς οργανισμοί (UNEP, 
OAΣΑ, ΠΟΥ κ.α.)

Μια χρονιά γεμάτη εξελίξεις 
και προόδους στον τομέα της 
Βιώσιμης Ανάπτυξης αναμέ-
νεται να είναι το 2022 σύμφω-
να με το «Κέντρο Αειφορίας» 

Όπως υποστηρίζει το 
κέντρο η πανδημία λειτούρ-
γησε ως επιταχυντής σε πολ-
λά επίπεδα και επηρέασε ανα-
πόφευκτα και τον τομέα της 
Βιώσιμης Ανάπτυξης. Από 
την άλλη, η οικονομική και 
κοινωνική κρίση που προκά-
λεσε η πανδημία έφερε μια 
νέα εποχή και δημιούργησε 
μια νέα πραγματικότητα για 
κράτη, κυβερνήσεις, επιχει-
ρήσεις, καταναλωτές, πολίτες. 
Με αυτά τα δεδομένα παρα-
τηρούμε λοιπόν το τοπίο της 
επιχειρηματικότητας αλλά και 
της χρηματοδότησης των επι-
χειρήσεων να αλλάζει ταχέως. 

Ας ρίξουμε μια ματιά στις 
πιο σημαντικές τάσεις που θα 
έχουν μικρότερη ή μεγαλύτερη 
επιρροή σε μικρές και μεγάλες  
επιχειρήσεις  στους περισσό-
τερους κλάδους.

Τα ηλεκτρικά οχήματα σε 
άνοδο: η  αυτοκινητοβιομη-
χανία επιχειρεί μια τεράστια 
αλλαγή. Το 2040 αποτελεί έτος-
ορόσημο, καθώς θα σταμα-
τήσει η πώληση κινητήρων 
εσωτερικής καύσης. Η μεγα-
λύτερη πρόκληση που πρέ-
πει να ξεπεράσει ο κλάδος, 
πέρα από τις υποδομές, είναι 
η προμήθεια ηλεκτρικής ενέρ-
γειας από ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας ώστε να έχει θετι-
κό περιβαλλοντικό αντίκτυπο, 
κάτι που δεν έχει επιτευχθεί 
έως σήμερα.

 Ο δρόμος για μηδενικές 
Εκπομπές Άνθρακα: Το COP26 
άφησε ένα σαφές μήνυμα: το 
net-zero (Μηδενικές Εκπο-
μπές Άνθρακα) είναι ο από-
λυτος στόχος. Τόσο οι χώρες 
όσο και οι επιχειρήσεις θα 
εντείνουν τα σχέδιά τους για 
την επίτευξη των καθαρών 
μηδενικών εκπομπών έως 
το 2050. Είναι εντυπωσιακό 
το γεγονός ότι χρηματοπι-

στωτικά ιδρύματα, που αντι-
προσωπεύουν κεφάλαια 130 
τρισεκατομμυρίων δολαρίων, 
έχουν υπογράψει τη Χρημα-
τοοικονομική Συμμαχία της 
Γλασκώβης για το Net Zero, 
μια παγκόσμια συμμαχία τρα-
πεζών, ασφαλιστών και επεν-
δυτών. Ταυτόχρονα η αντι-
στάθμιση άνθρακα και χρήση 
ανανεώσιμων πηγών ενέργει-
ας με πιστοποιητικά προέλευ-
σης έχει γίνει μια δημοφιλής 
στρατηγική για τις εταιρείες, 
στην προσπάθειά τους να μει-
ώσουν τις επιπτώσεις τους στο 
περιβάλλον.

 Το Greenwashing κυρι-
αρχεί – μαζί και οι κίνδυνοι 
που προέρχονται από αυτό:  Η 
παραπλάνηση καταναλωτών 
και η έλλειψη σαφών κανόνων 
στα περιβαλλοντικά θέματα επι-
κοινωνίας αλλά και επενδύσε-
ων, με ταυτόχρονη στρέβλω-
ση της αγοράς, κυριάρχησε το 
2021, ενώ σε πολλές Ευρωπα-
ϊκές χώρες δίνονται πρόστιμα 
για την παραπλάνηση κατα-
ναλωτών. Παρόλα αυτά, μέσω 
της νέας Ευρωπαϊκής Οδη-
γίας EU Taxonomy γίνονται 
προσπάθειες για μια «κοινή 
γλώσσα» σχετικά με τις ανα-
φορές, οι οποίες θα προωθή-
σουν τη διαφάνεια, χωρίς να 

αφήνουν πολύ χώρο για «πρά-
σινη παραπλάνηση», ειδικά 
στα θέματα χρηματοδότησης 
επιχειρήσεων και επενδύσεων. 
Δυστυχώς το Ελληνικό κοινό 
πιθανά θα εξακολουθήσει να 
παραμένει απροστάτευτο στα 
θέματα επικοινωνίας και προ-
ώθησης ‘πράσινων  ́προϊόντων 
και υπηρεσιών, εκτός και αν οι 
σχετικοί θεσμοί λάβουν μέτρα.

Οι πράσινες απαιτήσεις 
της Generation Z και οι πλα-
στικές συσκευασίες:  Οι κατα-
ναλωτές θα συνεχίσουν να 
ασκούν πιέσεις για πιο φιλι-
κά προς το περιβάλλον προϊ-
όντα και, ειδικότερα, οι προ-
τιμήσεις της Generation Ζ, η 
οποία αποκτά όλο και μεγα-
λύτερη αγοραστική δύναμη, 
θα ενισχύσει ακόμα περισσό-
τερο τις πιέσεις αυτές, ειδικά 
σε προϊόντα lifestyle, τρόφι-
μα και είδη ένδυσης καθώς 
και στις ψηφιακές υπηρεσίες. 
Εξάλλου έρευνες έχουν δείξει 
ότι οι νέοι τείνουν να αντιλαμ-
βάνονται καλύτερα την επί-
δραση των αποφάσεών τους 
στα περιβαλλοντικά θέματα. 
Επίσης, σημειώνεται ότι ήδη 
έχει επιβληθεί εισφορά προ-
στασίας του περιβάλλοντος 
για συγκεκριμένα πλαστικά 
προϊόντα στην Ελλάδα.

Οι επενδύσεις με κριτήρια 
ESG ( (Περιβαλλοντικά, Κοι-
νωνικά και κριτήρια Εταιρι-
κής Διακυβέρνησης) είναι η 
νέα κανονικότητα για τις επι-
χειρήσεις. Δεν θα ήταν υπερ-
βολή να πούμε ότι οι εταιρεί-
ες που είναι κοινωνικά και 
περιβαλλοντικά υπεύθυνες, 
εφαρμόζουν τους κανόνες της 
Εταιρικής Διακυβέρνησης και 
εκδίδουν Εκθέσεις για την 
Βιώσιμη Ανάπτυξη θα συνε-
χίσουν να προτιμώνται από 
τους επενδυτές και θα λαμβά-
νουν πιο εύκολα χρηματοδό-
τηση από τις τράπεζες. Αυτό 
ισχύει και για τις μη εισηγ-
μένες οικογενειακές Ελληνι-
κές επιχειρήσεις. Τώρα είναι 
η ώρα να σκεφθούν σοβαρά 
οι εταιρείες το μετασχηματι-
σμό του επιχειρηματικού τους 
μοντέλου και να απασχολή-
σουν έμπειρα και ενημερω-
μένα στελέχη ESG.

 Το «Social» και η ανισό-
τητα των φύλων κερδίζει την 
προσοχή στις επενδύσεις: Η 
κρίση του Covid-19 έφερε και 
πάλι στο προσκήνιο σημαντι-
κά κοινωνικά ζητήματα, όπως 
η ανισότητα. Το 2022, η κοι-
νωνική πτυχή του ESG αναμέ-
νεται να προσελκύσει το μεγα-
λύτερο ενδιαφέρον στη λήψη 

αποφάσεων από τους επεν-
δυτές. Σύμφωνα με Παγκό-
σμια Μελέτη Επενδυτών του 
2021, πάνω από το 57% των 
επενδυτών παγκοσμίως ανέ-
φεραν ότι τα κοινωνικά ζητή-
ματα, όπως για παράδειγμα η 
εφαρμογή αυστηρών κοινω-
νικών και περιβαλλοντικών 
κριτήριων στην εφοδιαστική 
αλυσίδα, καθώς και η συμμε-
τοχή γυναικών στα Διοικητι-
κά Συμβούλια κατά 25% του-
λάχιστον, θεωρούνται σήμερα 
προαπαιτούμενα από τράπε-
ζες και επενδυτές και μπο-
ρούν να επηρεάσουν αρνη-
τικά την ανταγωνιστικότητα 
των επιχειρήσεων.

  Τα ορυκτά καύσιμα βγαί-
νουν εκτός επενδύσεων: Καθώς 
οι χώρες καταργούν σταδιακά 
τον άνθρακα, οι εταιρείες πρέ-
πει να ακολουθήσουν. Για πρώ-
τη φορά, λαμβάνουν το μήνυ-
μα ότι η εποχή των ορυκτών 
καυσίμων τελειώνει. Περισσό-
τερες από 30 χώρες και χρη-
ματοπιστωτικά ιδρύματα υπέ-
γραψαν δήλωση, με την οποία 
δεσμεύονται να σταματήσουν 
κάθε χρηματοδότηση για την 
ανάπτυξη ορυκτών καυσίμων 
στο εξωτερικό και να στρέ-
ψουν τις δαπάνες στην πρά-
σινη ενέργεια.

 Προστασία των δασών και 
βιοποικιλότητα:  Περισσότεροι 
από 100 παγκόσμιοι ηγέτες 
έχουν υποσχεθεί να τερματί-
σουν και να αντιστρέψουν την 
αποψίλωση των δασών μέχρι 
το 2030. Μετά από αυτή τη 
δήλωση, πάνω από 30 από 
τις μεγαλύτερες χρηματοοικο-
νομικές εταιρείες του κόσμου 
υποσχέθηκαν επίσης να τερ-
ματίσουν τις επενδύσεις σε 
δραστηριότητες που συνδέ-
ονται με την αποψίλωση των 
δασών. Ο κόσμος ανυπομονεί 
να δει αυτές τις δεσμεύσεις να 
υλοποιούνται και σίγουρα το 
θέμα αυτό σχετίζεται άμεσα με 
το θέμα της σωστής διαχείρι-
σης των υπαρχόντων δασών 
αλλά και την προστασία της 
βιοποικιλότητας.

Από λόγια πάμε… καλά.  
Στην καθημερινότητα συμβαίνουν τα αντίθετα  

Οι τάσεις για τη Βιώσιμη Ανάπτυξη και Κλιματική Αλλαγή  
το 2022 σύμφωνα με το «Κέντρο Αειφορίας»
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Ξεκίνησε 
το σύστημα 
επιστροφής  
πλαστικών 
μπουκαλιώνστην 
Σλοβακία 
Μπράβο τους! 

 Το ΠΑΚΟΕ ελπίζει ότι μετά 
από πιέσεις των καταναλωτικών 
και περιβαντολογικών φορέων 
θα ξεκινήσει και στην Ελλάδα 
γιατί οι μπλε κάδοι είναι μεγά-
λη «αμαρτία» 

Από τα μέσα του Ιανουαρίου 
οι Σλοβάκοι μπορούν να επιστρέ-
φουν τα άθικτα πλαστικά μπουκά-
λια και τα κουτιά στα σούπερ μάρ-
κετ. Η Σλοβακία έγινε η πρώτη χώρα 
στην Κεντρική Ευρώπη και μόλις η 
όγδοη χώρα στην ΕΕ που εισήγα-
γε ένα τέτοιο σύστημα επιστροφών. 
Αυτό το διάστημα υπάρχουν περισ-
σότερα από 2.000 σημεία παρά-
δοσης έχουν ενταχθεί στο σύστη-
μα επιστροφής  αλλά αναμένεται 
να συμμετάσχουν και άλλα μέσα 
στους επόμενους μήνες.  

Το σύστημα λειτουργεί ως εξής: 
κατά την αγορά ενός πλαστικού 
μπουκαλιού ή κουτιού, κάθε πελά-
της θα πληρώνει ένα πρόσθετο 
τέλος 15 λεπτών. Μόλις αδειάσουν 
τα πλαστικά μπουκάλια ή τα κου-
τιά, οι καταναλωτές μπορούν να 
τα επιστρέψουν στα σούπερ μάρ-
κετ που έχουν ενταχθεί στο σύστη-
μα επιστροφής συσκευασιών. Τότε, 
αν η συσκευασία είναι άθικτη, θα 
πάρουν πίσω το ποσό της εγγύη-
σης στο ακέραιο.

 Όλα τα καταστήματα με έκταση 
άνω των 300 τετραγωνικών μέτρων 
θα πρέπει υποχρεωτικά να διαθέ-
τουν σημεία συλλογής συσκευασι-
ών ποτών, ενώ τα μικρότερα κατα-
στήματα θα ενταχθούν στο σύστημα 
εθελοντικά. 

 Εξαιρέσεις από το σύστημα 
αποτελούν το γάλα και τα ποτά με 
περιεκτικότητα σε γάλα  ή τα ποτά 
με περιεκτικότητα σε αλκοόλ 15% 
και άνω. Κύριος στόχος της νομο-
θεσίας είναι να αυξηθεί το ποσοστό 
συλλογής των συσκευασιών ποτών 
μίας χρήσης και ταυτόχρονα να μει-
ωθεί η ποσότητα των πλαστικών 
αποβλήτων στη φύση. Σύμφωνα 
με τις αναλύσεις του υπουργείου 
Περιβάλλοντος , ένα δισεκατομμύ-
ριο πλαστικά μπουκάλια και περί-
που 350 εκατομμύρια 

Στις 12 Ιανουαρίου η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή ενέκρινε το 
φετινό πλάνο εργασίας  για 

το πρόγραμμα «Δημιουργική Ευρώ-
πη» με προϋπολογισμό περίπου 385 
εκατ  ευρώ. Φέτος με περισσότερα 
από  100 εκατ. ευρώ περισσότερα σε 
σύγκριση με το 2021 το  πρόγραμ-
μα ενισχύει τη στήριξή του προς 
τους δημιουργικούς και πολιτιστι-
κούς εταίρους, λαμβάνοντας υπό-
ψη τις προκλήσεις που απορρέουν 
από την κρίση της COVID-19 και 
τον αυξανόμενο παγκόσμιο αντα-
γωνισμό.

«Ο πολιτιστικός και ο δημιουργικός 
τομέας είναι η ψυχή της ευρωπαϊκής 
κοινωνίας. Γνωρίζουμε πόσο ανθεκτι-
κοί στάθηκαν οι τομείς της δημιουργί-
ας και του πολιτισμού τα τελευταία δύο 
χρόνια. Το 2022 το πρόγραμμα «Δημι-
ουργική Ευρώπη» θα διαθέτει τον μεγα-
λύτερο προϋπολογισμό που είχε ποτέ. Η 
ΕΕ στέκεται στο πλευρό τους, υποστη-
ρίζοντας την ανάκαμψή τους, τη δημι-
ουργική διαδικασία τους και το καινο-
τομικό δυναμικό τους. Καλούμε τους 
καλλιτέχνες, τους δημιουργούς και τους 
επαγγελματίες του πολιτιστικού τομέα 
να διερευνήσουν και να επωφεληθούν 
από τις πολλές δυνατότητες χρηματο-
δότησης που παρέχει το πρόγραμμα» 
δήλωσε σχετικά η  Μαρίγια Γκαμπριέλ, 
επίτροπος Καινοτομίας, Έρευνας, Πολι-
τισμού, Εκπαίδευσης και Νεολαίας της 
ΕΕ. Προς πληροφόρηση του αναγνώ-
στη ο πολιτιστικός και ο δημιουργι-
κός τομέας αποτελούσαν ανέκαθεν μια 
πλούσια πτυχή της ευρωπαϊκής ζωής, 
συμβάλλοντας στην κοινωνική συνο-
χή και στην πολυμορφία της Ευρώπης, 
καθώς και στην οικονομία της — δεδο-
μένου ότι αντιπροσωπεύουν το 4,2 % 
του συνολικού ΑΕΠ της ΕΕ και το 3,7 
% του εργατικού δυναμικού της. 

Ο επίτροπος Εσωτερικής Αγοράς  
Τιερί Μπρετόν υπογραμμίζει  «η Δημι-
ουργική Ευρώπη» θα επενδύσει στην 
καινοτομία στις ψηφιακές τεχνολογίες 
και στους νέους τύπους περιεχομένου, 
από τις τηλεοπτικές σειρές υψηλής ποι-
ότητας έως την εικονική πραγματικότη-
τα. Στο πλαίσιο των προσπαθειών μας 
για την προστασία της ελευθερίας των 
μέσων επικοινωνίας στην ΕΕ, θα χρη-
ματοδοτήσουμε συμπράξεις δημοσιο-
γραφίας, θα ενισχύσουμε τα επαγγελ-
ματικά πρότυπα και θα προωθήσουμε 
τον γραμματισμό στα μέσα επικοινω-
νίας. θα κινητοποιήσουμε το  ποσό 
των 226 εκατ. ευρώ για τον οπτικοα-
κουστικό τομέα και των 35 εκατ. ευρώ 
για τη διατομεακή συνεργασία, συμπε-

ριλαμβανομένων των ειδησεογραφι-
κών μέσων». 

Το σκέλος Πολιτισμός θα περιλαμ-
βάνει νέες προσκλήσεις και πρωτοβου-
λίες για τους τομείς της μουσικής, της 
πολιτιστικής κληρονομιάς, των τεχνών 
του θεάματος και της λογοτεχνίας. Επι-
πλέον, θα δρομολογήσει ένα πρόγραμ-
μα κινητικότητας, που θα προσφέρει 
ευκαιρίες σε καλλιτέχνες, δημιουρ-
γούς ή επαγγελματίες του πολιτιστι-
κού τομέα να ταξιδέψουν στο εξωτε-
ρικό για επαγγελματική εξέλιξη ή για 
διεθνείς συνεργασίες και για να ανα-
ζητήσουν νέο κοινό, συμπαραγωγές 
ή συνδημιουργίες ή για να παρουσιά-
σουν το έργο τους.

Το σκέλος MEDIA επικεντρώνεται 
στον οπτικοακουστικό τομέα και εισά-
γει πολλές νεωτερικότητες το 2022. Θα 
χρηματοδοτηθεί η στήριξη της ανάπτυ-
ξης καινοτομικών βιντεοπαιχνιδιών και 
εμπειριών εικονικής πραγματικότητας. 

Μια νέα δράση, με την ονομασία 
«MEDIA 360 μοιρών», θα απευθύνε-
ται σε φόρουμ του κλάδου που συνερ-
γάζονται με επιχειρήσεις σε ολόκλη-
ρη την οπτικοακουστική αλυσίδα. Για 
την περαιτέρω τόνωση της καινοτομί-
ας, θα δρομολογηθεί η πύλη για πρό-
σβαση στην αγορά με τη στήριξη του 
MEDIA («MEDIA market gateway») 
για τις πιο ελπιδοφόρες νεοφυείς επι-
χειρήσεις. Η συνεργασία μεταξύ κινη-
ματογραφικών φεστιβάλ θα ενισχυθεί 
μέσω δικτύων.

Τέλος, το Διατομεακό σκέλος θα 
αυξήσει τη χρηματοδότηση για το Εργα-
στήριο Δημιουργικής Καινοτομίας για 
κοινά έργα καινοτομίας τα οποία αφο-
ρούν πολλούς δημιουργικούς τομείς και 
θα συμβάλει επίσης στο Νέο Ευρωπα-
ϊκό Μπάουχαους. Θα διευρύνει, ακό-

μη, τη στήριξη προς τα ειδησεογρα-
φικά μέσα με πρόσθετα μέτρα για την 
προαγωγή της ελευθερίας των μέσων 
επικοινωνίας.

Το πρόγραμμα «Δημιουργική Ευρώ-
πη» θα αντιμετωπίσει επίσης βασικά 
ζητήματα που επηρεάζουν τον πολιτι-
στικό και τον δημιουργικό τομέα. Θα 
απαιτηθεί η χρηματοδότηση έργων από 
το πρόγραμμα MEDIA για την εφαρμο-
γή στρατηγικών οικολογικού προσανα-
τολισμού και πολυμορφίας, καθώς και 
ισόρροπης εκπροσώπησης των φύλων 
Το πρόγραμμα θα περιλαμβάνει πρωτο-
βουλίες που καλύπτουν πρόσθετες προ-
τεραιότητες της ΕΕ, όπως η συμβολή 
στη στρατηγική της ΕΕ για την κατα-
πολέμηση του αντισημιτισμού και τη 
διαφύλαξη της εβραϊκής ζωής — καθώς 
και το Ευρωπαϊκό Έτος Νεολαίας.

Ο πολιτιστικός και ο δημιουργικός 
τομέας ενθαρρύνονται επίσης να χρησι-
μοποιούν το CulturEU, τον διαδικτυακό 
οδηγό για όλες τις δυνατότητες ενωσια-
κής χρηματοδότησης που τους προσφέ-
ρονται, ο οποίος τέθηκε σε λειτουργία 
πρόσφατα. Ο διαδραστικός ιστότοπος 
συγκεντρώνει συνολικά 75 δυνατότη-
τες χρηματοδότησης από 21 διαφορε-
τικά προγράμματα της ΕΕ, από τα προ-
γράμματα «Δημιουργική Ευρώπη» και 
«Ορίζων Ευρώπη» έως τα διαρθρωτι-
κά ταμεία και το InvestEU.

Ο συνολικός διαθέσιμος προϋπολο-
γισμός για το πρόγραμμα «Δημιουργι-
κή Ευρώπη» από το 2021 έως το 2027 
ανέρχεται σε 2,4 δισ. Ευρώ περίπου, ποσό 
που αντιπροσωπεύει αύξηση κατά 63 
% σε σύγκριση με την περίοδο 2014-
2020. Το πρόγραμμα έχει τρία σκέλη:

Πολιτισμός, που καλύπτει όλους τους 
τομείς του πολιτιστικού και του δημι-
ουργικού τομέα εκτός από τον οπτι-
κοακουστικό τομέα και τον τομέα των 
ειδησεογραφικών μέσων·

MEDIA, που παρέχει στήριξη στον 
οπτικοακουστικό και τον κινηματογρα-
φικό τομέα· και το Διατομεακό σκέλος, 
που παρέχει ευκαιρίες διατομεακής 
συνεργασίας.

Δημόσιοι και ιδιωτικοί φορείς που 
δραστηριοποιούνται στους δημιουρ-
γικούς τομείς μπορούν να υποβάλουν 
αίτηση χρηματοδότησης με τη βοή-
θεια των γραφείων του προγράμμα-
τος «Δημιουργική Ευρώπη», που βρί-
σκονται σε όλα τα κράτη μέλη της ΕΕ 
και σε τρίτες χώρες συνδεδεμένες με 
το πρόγραμμα.

Λεπτομέρειες σχετικά με τις συγκε-
κριμένες δράσεις και τις συναφείς προ-
θεσμίες υποβολής αιτήσεων διατίθε-
νται στον ειδικό ιστότοπο.

«Δημιουργική Ευρώπη»: στήριξη του 
πολιτισμού και της δημιουργίας από την ΕΕ 
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Η ανακύκλωση των 
αστικών απορριμ-
μάτων στην Ευρω-

παϊκή Ένωση έχει τεράστι-
ες διακυμάνσεις από χώρα 
σε χώρα. Για παράδειγμα 
στη Γερμανία ανακυκλώ-
νεται το   67% των απορ-
ριμμάτων ενώ στη Μάλτα 
μόλις το  9%.  Επίσης ακό-
μη και αν οι χώρες  έχουν 
παρόμοια ποσοστά ανακύ-
κλωσης,  ακολουθούν  δια-
φορετικές μεθόδους. 

Δηλαδή κάποιες  χώρες 
έχουν υιοθετήσει την εκτετα-
μένη διαλογή στο σπίτι, ενώ 
άλλες όχι. Ορισμένες  χώρες 
ακολουθούν τα λεγόμενα συστή-
ματα «διευρυμένης ευθύνης 
του παραγωγού» – είτε επιβάλ-
λουν φόρους στη βιομηχανία 
για τα απόβλητα που δημιουρ-
γεί – ενώ άλλες έχουν συστή-
ματα καταθέσεων που ρίχνουν 
το βάρος στους καταναλωτές.

Η  ΕΕ έχει θέσει ως στόχο 
την αύξηση της ανακύκλωσης 
των αποβλήτων συσκευασίας 
μέσω της  αναθεώρησης της 
οδηγίας της ΕΕ για τις συσκευ-
ασίες και τα απόβλητα συσκευ-
ασίας. Για να  πετύχει ο στό-
χος , εξετάζει τη μεγαλύτερη 
εναρμόνιση των συστημάτων 
συλλογής που χρησιμοποιού-
νται τοπικά στα κράτη μέλη 
– και ίσως την εφαρμογή της 
ιδέας της διευρυμένης ευθύ-
νης του παραγωγού σε όλους 
τους τομείς.

Σύμφωνα με την αρχή αυτή, 
η οικονομική ευθύνη της βιο-
μηχανίας για ένα προϊόν επε-
κτείνεται ώστε να περιλαμβά-
νει τη διαχείριση του σταδίου 
μετά τη χρήση από τον κατα-
ναλωτή. Το κόστος της ανα-
κύκλωσης μετατοπίζεται έτσι 
από τον καταναλωτή και την 
κυβέρνηση στους παραγωγούς.

Αυτό όμως οδηγεί σε δύο 
προφανή ερωτήματα σχετικά 
με την εναρμόνιση: Για ποια 
από τα διαφορετικά συστή-
ματα συλλογής που χρησιμο-
ποιούνται στην Ευρώπη θα 
πρέπει να δοθούν κίνητρα σε 
ολόκληρη την ΕΕ και τι συμ-
βαίνει μετά τη συλλογή;

«Τα συστήματα καταβολής 
εγγύησης-επιστροφής απο-
τελούν εξαιρετικό παράδειγ-
μα της συμπεριφορικής επι-
στήμης. Με αυτόν τον τρόπο 
τα απόβλητα αποκτούν πραγ-
ματικά αξία για αυτόν που τα 
κατέχει. Αλλά τότε το ερώτημα 
είναι αν υπάρχουν αντισταθ-

μίσεις με άλλα υλικά, σε περί-
πτωση που αντιλαμβανόμαστε 
ως πολύτιμα μόνο τα πράγματα 
με επιστροφή χρημάτων, ενώ 
τα άλλα δεν διαχειριζόμαστε 
τόσο σωστά».

Διαφορετικά υλικά
Η μέθοδος συλλογής που 

χρησιμοποιείται έχει επιπτώ-
σεις στις μορφές συσκευασίας 
που αποτελούνται από διαφο-
ρετικά υλικά. Τα χαρτοκιβώ-
τια ποτών, για παράδειγμα, 
αποτελούνται από πολλαπλά 
στρώματα αλουμινίου, πλα-
στικού και χαρτονιού. Αυτό 
μπορεί να δημιουργήσει προ-
κλήσεις για την ανακύκλωση 
και απαιτεί κατάλληλη συλλο-
γή και διαλογή.

«Φυσικά υπάρχουν διάφο-
ροι μοχλοί που πρέπει να ενερ-
γοποιήσετε για να διασφαλίσε-
τε ότι η συλλογή θα φτάσει σε 
υψηλό επίπεδο και υψηλή ποι-
ότητα – ένας από αυτούς είναι 
η ομοιόμορφη συλλογή σε όλη 
τη χώρα, αν όχι σε όλη την ΕΕ», 
λέει η Annick Carpentier, γενι-
κή διευθύντρια της Συμμαχί-
ας για τα χαρτοκιβώτια ποτών 
και το περιβάλλον (ACE), μιας 
ομάδας του κλάδου. «Το άλλο 
είναι η ποιότητα της διαλογής. 

Μπορούν να γίνουν επι-
πλέον βήματα διαλογής για 
να διασφαλιστεί ότι μπορού-
με να διαχωρίσουμε τα χαρτο-
κιβώτια ποτών από τις άλλες 
συσκευασίες».

«Τα πολυμερή και το αλου-

μίνιο ίσως δεν ανακυκλώνο-
νταν τόσο πολύ στο παρελ-
θόν, αλλά τώρα συνεχίζονται 
επενδύσεις, μεταξύ άλλων και 
από τη βιομηχανία μας – για 
παράδειγμα, τα μέλη μας έχουν 
επενδύσει 8 εκατομμύρια ευρώ 
σε ένα εργοστάσιο στη Γερμα-
νία για την ανακύκλωση των 
πολυμερών και του αλουμινί-
ου, καθώς και 29 εκατομμύ-
ρια ευρώ στην Πολωνία για τη 
διαλογή των ινών», προσθέτει.

Επί του παρόντος, το 30% 
των πολυμερών και του αλου-
μινίου ανακυκλώνεται. «Ο στό-
χος εκεί είναι να προχωρή-
σουμε πολύ περισσότερο και 
να φτάσουμε το 70% της ανα-
κύκλωσης σε όλα τα στοιχεία».

Για πολύπλοκα προϊόντα 
όπως τα χαρτοκιβώτια ποτών, 
η σωστή διαλογή καθίσταται 
απαραίτητη. Γι’ αυτό ο κλάδος 
προσβλέπει στην αναθεώρηση 
της οδηγίας για τις συσκευα-
σίες και τα απόβλητα συσκευ-
ασίας, ώστε να καθοριστούν 
σαφή πρότυπα σε επίπεδο ΕΕ 
για το τι πρέπει να γίνει.

Το κλειδί σε αυτό θα είναι 
η βελτίωση της ποιότητας της 
διαλογής, η καθιέρωση ομοιό-
μορφης συλλογής και η αύξη-
ση της ευαισθητοποίησης των 
καταναλωτών, ώστε οι άνθρω-
ποι να κατανοήσουν τι μπο-
ρούν να κάνουν για να δια-
σφαλίσουν ότι τα απόβλητα 
συσκευασίας τους ανακυκλώ-
νονται.

«Η χωριστή συλλογή είναι 

σίγουρα η σωστή επιλογή. 
Υπάρχουν ορισμένα κράτη 
μέλη όπου η συλλογή λειτουρ-
γεί εξαιρετικά καλά και έχουμε 
φτάσει σε ποσοστά ανακύκλω-
σης 70% έως 90%», όπως λέει 
η Carpentier. «Είναι απαραί-
τητο να υπάρχει ένας τέτοιος 
στόχος, θα παρέχει προβλε-
ψιμότητα και υψηλότερους 
όγκους και, επομένως, κίνη-
τρα για επενδύσεις».

Νέες τεχνολογίες 
συσκευασίας

Εκτός από τις συζητήσεις 
σχετικά με την καλύτερη μέθο-
δο συλλογής, υπάρχουν επίσης 
πιο θεμελιώδη ερωτήματα σχε-
τικά με το σκοπό της συλλογής.

Εκτός από την ανακύκλω-
ση, η συλλογή μπορεί να γίνε-
ται και για επαναχρησιμοποί-
ηση, η οποία θεωρείται πιο 
επιθυμητή από περιβαλλοντι-
κή άποψη. 

Έτσι, αν η αναθεώρηση της 
οδηγίας είναι σε θέση να ωθή-
σει περισσότερες επενδύσεις 
σε τεχνολογίες ανακύκλωσης, 
μπορεί επίσης να ωθήσει περισ-
σότερες επενδύσεις σε τεχνο-
λογίες που επιτρέπουν την επα-
ναχρησιμοποίηση.

Η Tracworx, μια εταιρεία με 
έδρα την Ιρλανδία που κατα-
σκευάζει ψηφιακές υποδομές 
για να επιτρέπει την ανακύ-
κλωση περισσότερων συλλε-
γόμενων αποβλήτων, βλέπει 
μια επιχειρηματική ευκαιρία 
στην αναθεώρηση της οδηγί-

ας. Η τεχνολογία δίνει τη δυνα-
τότητα στους πελάτες να χρη-
σιμοποιήσουν μια εφαρμογή 
για smartphone για να δουν 
πώς μπορούν να συλλέξουν 
το προϊόν για επαναχρησιμο-
ποίηση και τι ανταμοιβές θα 
μπορούσαν να λάβουν για να 
το κάνουν.

Ο Chris Kelly, συνιδρυτής 
και διευθύνων σύμβουλος της 
εταιρείας, λέει ότι η εναρμονι-
σμένη συλλογή σε ολόκληρη 
την ΕΕ είναι απαραίτητη για 
τη λειτουργία του συστήματος. 
«Ως εταιρεία έχουμε συνεργα-
στεί με πολλές επιχειρήσεις 
που ήδη λειτουργούν μοντέ-
λα επιστρεφόμενων συσκευα-
σιών – σκεφτείτε για παράδειγ-
μα βαρέλια, παλέτες, κύλινδροι 
ή γυάλινες φιάλες – και σε όλο 
αυτό το σύστημα, βλέπετε ανε-
πάρκειες, ιδίως γύρω από τη 
συλλογή», όπως λέει.

Ο Kelly λέει ότι ορισμένες 
εταιρείες μπορούν να χάσουν 
έως και το 70-80% των επιστρε-
φόμενων συσκευασιών τους 
μέσα σε ένα χρόνο. «Όλες οι 
εταιρείες με τις οποίες συνερ-
γαζόμαστε έχουν αναγκαστεί 
να δημιουργήσουν τα δικά 
τους συστήματα παράδοσης, 
είτε εσωτερικά είτε από τρί-
τους. Η ανάκτηση αποτελεί το 
μεγαλύτερο και σημαντικότερο 
εμπόδιο που πρέπει να επιλυ-
θεί προκειμένου να καταστεί 
δυνατή η επαναχρησιμοποί-
ηση μιας συσκευασίας».

Η πρόταση της Επιτροπής, 
για την οποία είχαμε μια πρώ-
τη εικόνα από το σχέδιο δρά-
σης που παρουσιάστηκε τον 
περασμένο Μάρτιο, αναμένε-
ται να κατατεθεί τον Ιούλιο. 
Ένα έγγραφο δημόσιας δια-
βούλευσης που δημοσιεύθη-
κε πέρυσι όριζε την αύξηση 
και τη βελτίωση της συλλο-
γής ως κύριο στόχο. Αλλά το 
πώς ακριβώς θα γίνει αυτό θα 
εξαρτηθεί από το πώς θα είναι 
η πρόταση και πώς θα αλλάξει 
η νομοθεσία κατά τη διάρκεια 
της διαπραγματευτικής δια-
δικασίας στο Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο και στο Συμβούλιο 
Υπουργών της ΕΕ.

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ετοιμάζει αναθεώρηση 
ΕΕ για τα απόβλητα συσκευασίας

Ευχόμαστε να περάσει και να γίνει «οδηγία»
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«Η προτεινόμενη 
επιδότηση του 
ορυκτού αερί-

ου και της πυρηνικής ενέρ-
γειας θέτει σε κίνδυνο το 
περιβάλλον, την πράσινη 
ενεργειακή μετάβαση της 
Ευρώπης και την αναχαί-
τιση της κλιματικής αλλα-
γής μέχρι το 2050» σημει-
ώνουν σε πρόσφατη  ανα-
κοίνωση τους οι «Οικολό-
γοι Πράσινοι» υπογραμμί-
ζοντας πως με  ανησυχία 
παρακολουθούν οι Ευρω-
παίοι «Πράσινοι»  τη δια-
δικασία διαβούλευσης σχε-
τικά με επενδύσεις φυσι-
κού αερίου ή πυρηνικών. 

Όπως συνεχίζουν η διαβού-
λευση αφορά το κατά πόσον 
το ορυκτό αέριο και η πυρη-
νική ενέργεια είναι «πράσινα 
καύσιμα», με στόχο την χρη-
ματοδότηση επενδύσεων από 
τους ευρωπαϊκούς πόρους για 
την ενεργειακή μετάβαση τα 
επόμενα χρόνια. Η Ευρωπαϊκή 
Πράσινη Συμφωνία όμως δεν 
προβλέπει παραγωγή ενέργειας 
από ορυκτό αέριο ή πυρηνικά 
καύσιμα στην κλιματικά ουδέ-
τερη Ευρώπη που αναμένεται 
να επιτευχθεί μέχρι το 2050.

Οι Οικολόγοι Πράσινοι  
δηλώνουν αντίθετοι στην προ-
τεινόμενη αλλαγή των κανό-
νων ταξινόμησης –χρηματοδό-
τησης. Τόσο το ορυκτό αέριο 
όσο και η πυρηνική ενέργεια 
δεν είναι ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας.  Τυχόν ένταξη μονά-
δων και δικτύων στις επιδοτή-
σεις αποτελεί αληθινό κίνδυνο 
για την επίτευξη των στόχων 
της Ευρωπαϊκής Πράσινης 
Συμφωνίας και για την κλι-
ματική ουδετερότητα το 2050. 
Αποσπά σημαντικούς πόρους 
από τη βασική προτεραιότη-
τα που είναι η ενίσχυση των 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέρ-
γειας, με ολοκληρωμένο σχε-
διασμό, προσεκτικές χωροθε-
τήσεις, ανάδειξη καινοτομιών, 
αλλά και συμμετοχή των πολι-
τών στο σχεδιασμό και την 
παραγωγή.

Η πυρηνική ενέργεια, μπο-

ρεί να μην παράγει αέρια 
του θερμοκηπίου αλλά ούτε 
ασφαλής είναι, ούτε ακίνδυ-
νη. Παράγει επικίνδυνα – μη 
διαχειρίσιμα απόβλητα, απαι-
τεί καταστροφικές εξορύξεις 
εξαντλήσιμων πρώτων υλών 
και υπόκειται σε επικίνδυνα 
γεωπολιτικά παιχνίδια όπως 
όλα τα ορυκτά καύσιμα (πετρέ-
λαιο, φυσικό αέριο, κάρβουνο, 
λιγνίτης).

Οι Οικολόγοι ΠΡΑΣΙΝΟΙ 
έστειλαν  ήδη προς την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή και τις αρμό-
διες Επιτροπές του Ευρωκοι-
νοβουλίου αναλυτικό κείμενο 
θέσεων – αντιπροτάσεων. Με 
βάση τις θέσεις αυτές, καλούν 
την Ελληνική Κυβέρνηση να 
συμβάλλει με την ψήφο της στο 
Συμβούλιο Υπουργών για την 
απόρριψη των προτεινόμενων 
αλλαγών στο σύστημα ταξι-
νόμησης ενεργειακών επεν-
δύσεων. Καλούμε επίσης τα 
Ελληνικά Κόμματα που εκπρο-
σωπούνται στο Ευρωκοινο-

βούλιο να ψηφίσουν αρνητικά.
Οι Οικολόγοι ΠΡΑΣΙΝΟΙ 

όπως συνεχίζεται στην ανα-
κοίνωση θα αγωνιστούν μαζί 
με την Ευρωομάδα των Πρά-
σινων αλλά και με Ευρωπαϊκά 
Πράσινα Κόμματα που συμμε-
τέχουν σε κρίσιμα Υπουργεία, 
στη Γερμανία, την Αυστρία, το 
Βέλγιο και το Λουξεμβούργο, 
ώστε να δυναμώσουν οι φωνές 
και η αντίσταση στο «πράσινο 
ξέπλυμα» μέσω ευρωπαϊκών 
κονδυλίων για νέους πυρηνι-
κούς σταθμούς και την παρα-
πέρα εξάρτηση από το ορυ-
κτό αέριο.

Ακολουθεί το αναλυτικό 
κείμενο της διαβούλευσης:

Η αναγνώριση της πυρηνι-
κής ενέργειας και του ορυκτού 
αερίου ως «Πράσινη Τεχνολο-
γία» θέτει σε κίνδυνο το περι-
βάλλον, τη πράσινη ενεργει-
ακή μετάβαση της Ευρώπης 
και την αναχαίτιση της κλιμα-
τικής αλλαγής μέχρι το 2050

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 

ξεκίνησε στα τέλη του 2021, 
λίγο πριν την ανάληψη της 
Γαλλικής Προεδρίας,  ανοι-
χτή διαβούλευση σχετικά με 
συμπληρωματική κατ΄ εξου-
σιοδότηση πράξη (τροποποίη-
ση) στον Κανονισμό 2020/852 
(Κανονισμός Ταξινομίας) ο 
οποίος προσδιορίζει τις περι-
βαλλοντικά βιώσιμες οικο-
νομικές δραστηριότητες. Η 
διαβούλευση αφορά ειδικό-
τερα την προδιαγραφή/ερώ-
τημα «πόσο πράσινο είναι το 
ορυκτό αέριο; πόσο πράσινη 
είναι η πυρηνική ενέργεια;», 
προκειμένου τέτοιες επενδύ-
σεις να μπορούν να χρημα-
τοδοτούνται ως μεταβατικές, 
από τους ευρωπαϊκούς πόρους 
για την ενεργειακή μετάβαση. 
Η εν λόγω διαβούλευση είναι 
κατά κάποιο τρόπο αντιφατική 
μιας και η Ευρωπαϊκή Πρά-
σινη Συμφωνία δεν προβλέ-
πει παραγωγή ενέργειας από 
ορυκτό αέριο ή ορυκτά πυρη-
νικά καύσιμα.

Οι Οικολόγοι ΠΡΑΣΙΝΟΙ 
δηλώνουμε ότι είμαστε αντί-
θετοι με τη λογική αυτή, γιατί 
τόσο το ορυκτό αέριο όσο και 
τα ορυκτά πυρηνικά καύσιμα 
δεν είναι ανανεώσιμα και απο-
τελούν φυσικούς  πόρους που 
θα εξαντληθούν (αργά ή γρή-
γορα). Θεωρούμε ότι οικονο-
μικές δραστηριότητες επιχει-
ρήσεων που χρησιμοποιούν 
το ορυκτό αέριο και η ορυκτά 
πυρηνικά καύσιμα δεν θα πρέ-
πει να ενταχθούν στον Κανο-
νισμό Ταξινομίας καθώς δεν 
συνιστούν ΑΠΕ και η ένταξή 
τους θα συνιστούσε «πράσινο 
ξέπλυμα» επιδοτήσεων αλλά 
και κίνδυνο για τις προτεραι-
ότητες σε χρηματοδοτήσεις 
και επενδύσεις σε Ανανεώ-
σιμες Πηγές Ενέργειας. Θεω-
ρούμε κοινωνικά και οικονο-
μικά επισφαλή έως επικίνδυνη 
την  στήριξη της ενεργειακής 
μετάβασης στο ορυκτό αέριο 
και τα ορυκτά πυρηνικά καύ-
σιμα , δεδομένου ότι η αγο-
ρά ήδη κινείται στην αύξη-
ση των τιμών από αυτές τις 
πηγές, όπως δείχνει όχι μόνο 
η εξαιρετικά μεγάλη αύξηση 
στις τιμές του ορυκτού αερί-
ου αλλά και τα τραγικά κοι-
νωνικά γεγονότα στο Καζακ-
στάν (μεγαλύτερος παραγωγός 
ορυκτών πυρηνικών καυσί-
μων, παγκοσμίως). Πιθανο-
λογείται πως η οποιαδήποτε 
στήριξη σε ορυκτό αέριο και 
ορυκτά πυρηνικά καύσιμα θα 
προκαλέσει στο μέλλον διαρ-
κείς ενεργειακές κρίσεις.

Οι Οικολόγοι ΠΡΑΣΙΝΟΙ 
εκτιμούμε ότι η διαβούλευση 
που ξεκίνησε η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή υπονοεί ότι τόσο το 
ορυκτό αέριο όσο και τα ορυ-
κτά πυρηνικά καύσιμα είναι, 
κατά την ΕΕ «πράσινα» (λόγω 
μικρότερων εκπομπών αερί-
ων του θερμοκηπίου σε σχέ-
ση με τον ορυκτό άνθρακα) 
και το θέμα είναι πόσο «πρά-
σινα» είναι σε μια γραφειο-
κρατική ταξινόμηση. Αυτή η 
βάση διαβούλευσης είναι αντί-
θετη τόσο με την αρχή της μη 
σημαντικής επίπτωσης (‘Do no 

Πυρηνική ενέργεια; Όχι ευχαριστώ
Το ΠΑΚΟΕ συμφωνεί αλλά αναρωτιέται γιατί δεν κάνουν καμμία συζήτηση για τον «Μαύρο 

Χρυσό», το πετρέλαιο οι «Οικολόγοι Πράσινοι»  • Ενάντια στην επιδότηση της Πυρηνικής 
ενέργειας και του φυσικού  αερίου οι «Οικολόγοι Πράσινοι» 
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significant harm’), όσο και με 
τη διακηρυγμένη θέση όλων 
των θεσμικών οργάνων της 
ΕΕ ότι η διαδικασία μετάβα-
σης για την επίτευξη των κλι-
ματικών στόχων 2050 μπορεί 
να συμβεί μόνο εάν η κοινω-
νία των πολιτών κάθε χώρας 
έχει την κυριότητα της δια-
δικασίας, και μάλιστα, χωρίς 
αυτήν την κυριότητα, η μετά-
βαση δεν πρόκειται να συμ-
βεί. Μια τέτοια συζήτηση ποτέ 
δεν έγινε με την κοινωνία των 
πολιτών.

Ειδικά η παραγωγή πυρη-
νικής ενέργειας, μπορεί να 
μην παράγει αέρια του θερ-
μοκηπίου αλλά δεν υπόκει-
ται στην αρχή της μη σημα-
ντικής επίπτωσης καθώς δεν 
είναι ούτε ασφαλής ούτε ακίν-
δυνη, παράγει επικίνδυνα – 
μη διαχειρίσιμα απόβλητα, 
απαιτεί καταστροφικές εξο-
ρύξεις πεπερασμένων ορυ-
κτών πόρων (Ουράνιο κλπ) 
και υπόκειται σε επικίνδυνα 
γεωπολιτικά παιχνίδια όπως 
όλα τα ορυκτά καύσιμα (πετρέ-
λαιο, αέριο, κάρβουνο, λιγνί-
της). Η ανάγκη για ακραία 
μέτρα ασφάλειας λειτουργίας 
οδηγεί σε στρατιωτικοποίηση 
των περιφερειών όπου κατα-
σκευάζονται πυρηνικοί σταθ-
μοί. Σκοπίμως παραβλέπονται 
περιβαλλοντικές επιπτώσεις 
κατά την εξόρυξη του ουρανί-
ου, τον εμπλουτισμό, επεξεργα-
σία, μεταφορά και αποθήκευση 
των ορυκτών πυρηνικών καυ-
σίμων και τη διαχείριση των 
πυρηνικών αποβλήτων.  Με 
τα ίδια κριτήρια που η Επι-
τροπή θεωρεί ότι τα μεγάλα 
υδροηλεκτρικά φράγματα δεν 
πρέπει να θεωρούνται ΑΠΕ 
λόγω των περιβαλλοντικών 
επιπτώσεων που έχουν, παρ’ 
όλο που στηρίζονται σε έναν 
ανανεώσιμο πόρο, το νερό, με 
τον ίδιο τρόπο θα πρέπει να 
εξαιρεί από τα χρηματοδοτι-
κά μέσα την πυρηνική ενέρ-
γεια και το ορυκτό αέριο ώστε 
να μειώνει την αρνητική επί-
πτωση που έχουν.

Επιπλέον, για να πετύχει 
το όραμα που ορίζεται στην 
Ευρωπαϊκή Πράσινη Συμ-
φωνία για την αντιμετώπιση 
των κρίσεων του κλίματος, 
της φύσης και της ρύπανσης, 
οι Οικολόγοι ΠΡΑΣΙΝΟΙ θεω-
ρούμε ότι:

Η οικολογική μετάβαση 
απαιτεί σημαντικές δημόσι-
ες επενδύσεις την επόμενη 

κρίσιμη δεκαετία που αναπό-
φευκτα θα παίξουν πρωταγω-
νιστικό και καθοριστικό ρόλο 
στην κατεύθυνση της ενεργει-
ακής μετάβασης. Σε αυτό το 
πλαίσιο, οι νέες τεχνολογίες 
ΑΠΕ, τα συστήματα εξοικο-
νόμησης και αποθήκευσης 
ενέργειας, τα έξυπνα δίκτυα 
(που αντικαθιστούν μεγάλα 
και άκαμπτα δίκτυα) και τα 
συστήματα ενεργειακής αυτο-
νομίας σε όλα τα επίπεδα θα 
πρέπει να βρίσκονται στο επί-
κεντρο ενός νέου σχεδιασμού 
για επενδύσεις σε ενεργειακές 
τεχνολογίες. Μόνο σε αυτό το 
πλαίσιο οι επενδύσεις θα πρέ-
πει να θεωρούνται πράσινες 
και βιώσιμες.

Οι ιδιωτικές επενδύσεις 
που θα ενισχύονται μέσω του 
Ταμείου Ανάκαμψης και Ανθε-
κτικότητας αλλά και των πόρων 
της Πράσινης Συμφωνίας θα 
πρέπει να εντάσσονται σε αυτό 
το όραμα και να μη δημιουρ-
γούν, μέσω διαφόρων λόμπι 
όπως αυτά της πυρηνικής ενέρ-
γειας και των ορυκτών καυσί-
μων, οικονομικές δεσμεύσεις 
που θέτουν υπό αμφισβήτη-
ση την επιτυχία της ενεργει-
ακής μετάβασης.

Η εισαγωγή ενέργειας, 
παραγόμενης από ορυκτά 
πυρηνικά καύσιμα, η οποία 
γίνεται στη χώρα μας και η 
κατασκευή τεράστιων δικτύων 
ορυκτού αερίου για την αντι-
κατάσταση στερεών καυσίμων 
στην ηλεκτροπαραγωγή αλλά 
και για διανομή μέχρι τον τελι-
κό καταναλωτή έως το 2030 

θα υπονομεύσουν την προσπά-
θεια για επίτευξη των στόχων 
για την ενεργειακή μετάβαση 
στην κλιματική ουδετερότητα 
έως το 2050.

Τόσο οι δημόσιες όσο και 
οι ιδιωτικές επενδύσεις θα 
πρέπει να μεριμνούν κατά 
προτεραιότητα για την προ-
ώθηση των ΑΠΕ ή τεχνολο-
γικών συνδυασμών με ΑΠΕ 
που παράγουν σταθερή ενέρ-
γεια, όπως υβριδικά υδροηλε-
κτρικά έργα. Επίσης, να προ-
ωθούν και νέες τεχνολογίες 
ΑΠΕ, όπως η κυματική ενέρ-
γεια και οι υπεράκτιες πλωτές 
ΑΠΕ με σχεδιασμένη, κοινω-
νικά αποδεκτή και θεσμικά 
κατοχυρωμένη χωροθέτηση.

Οι στοχαστικές ή μεταβαλ-
λόμενες ΑΠΕ, όπως οι ανεμο-
γεννήτριες, τα φωτοβολταϊκά, 
η επερχόμενη κυματική ενέρ-
γεια, δεν παράγουν σταθε-
ρή ενέργεια και θα πρέπει να 
εντάσσονται σε έναν «έξυπνο 
και ακριβή» ενεργειακό σχεδι-
ασμό, ώστε να μην δημιουρ-
γούνται σπατάλες και πλεο-
νάσματα, όπως, απορρίψεις 
ενέργειας ή καύσεις ορυκτών 
καυσίμων για τη σταθεροποί-
ηση του ηλεκτρικού ρεύματος. 
Για αυτό το σκοπό, τόσο η απο-
θήκευση ενέργειας (ηλεκτρι-
κή, δυναμική κλπ.), τα έξυπνα 
δίκτυα, η ηλεκτροκίνηση και 
η παραγωγή υδρογόνου θα 
πρέπει να αποτελούν προτε-
ραιότητες στον ολοκληρωμέ-
νο ενεργειακό σχεδιασμό, κάτι 
που δεν συμβαίνει σήμερα.

Η εξοικονόμηση ενέρ-

γειας και η προώθηση των 
prosumers (ιδιοπαραγωγή, 
αυτοκατανάλωση) θα πρέπει 
επίσης να είναι προτεραιότη-
τα με υποστήριξη και κίνητρα, 
ώστε να δημιουργούνται συν-
θήκες αμοιβαίου οφέλους αλλά 
και συνθήκες καταπολέμησης 
της ενεργειακής φτώχειας.

Ειδικά για τη χώρα μας, 
η προτεραιότητα στις γιγα-
ντιαίες χερσαίες ανεμογεν-
νήτριες θα πρέπει να αλλάξει 
και ο ενεργειακός σχεδιασμός, 
μέσω του Εθνικού Σχεδια-
σμού για την Ενέργεια και 
το Κλίμα, να στραφεί κυρίως 
στη γεωθερμία για εξοικονό-
μηση και παραγωγή ενέργει-
ας, στα μικρά φωτοβολταϊκά 
στις στέγες και στην κυματι-
κή ενέργεια και να συνυπο-
λογίζει όλες τις δυνατότητες 
των ΑΠΕ για εξοικονόμηση, 
παραγωγή και αποθήκευση 
ενέργειας. Οι γιγαντιαίες χερ-
σαίες ανεμογεννήτριες χρησι-
μοποιούν παλιότερη τεχνολο-
γία, τουλάχιστον εικοσαετίας, 
που έχει παραχθεί για τις ανά-
γκες και τους ενεργειακούς σχε-
διασμούς των βόρειων χωρών 
και συνήθως δεν είναι κατάλ-
ληλη ούτε για τη γεωμορφολο-
γία και τη νησιωτικότητα ούτε 
για τα οικοσυστήματα και τη 
βιοποικιλότητα της χώρας μας.

Οι διασυνδέσεις των 
νησιών με την ηπειρωτική 
ενδοχώρα θα πρέπει να υπη-
ρετούν τη σταθερότητα στην 
ενεργειακή αυτονομία των 
νησιωτικών ενεργειακών 
συστημάτων και όχι να έχουν 

ως προτεραιότητα την εξαγωγή 
ενέργειας από τα νησιά προς 
τα μεγάλα αστικά κέντρα, με 
εκατοντάδες γιγαντιαίες ανε-
μογεννήτριες, μέσα μάλιστα 
από αντιδημοκρατικές εκβια-
στικές διαδικασίες και μετα-
τρέποντας σε βιομηχανικές 
περιοχές εξόρυξης βραχονη-
σίδες, οικοτόπους, τουριστι-
κούς προορισμούς κλπ.

Οι παραπάνω σαφείς και 
συγκεκριμένες κατευθύνσεις 
αποτελούν τον κορμό των 
προτάσεων των Οικολόγων 
ΠΡΑΣΙΝΩΝ για την ενεργει-
ακή μετάβαση και τον ενερ-
γειακό επανασχεδιασμό της 
χώρας, που συνυπολογίζουν 
όλες τις διαστάσεις εξοικονό-
μησης, παραγωγής από ΑΠΕ 
και αποθήκευσης ενέργειας, 
προτάσεις τις οποίες έχουν 
υποβάλει επισήμως σε πολλές 
ευκαιρίες, όπως στη διαβού-
λευση για το Εθνικό Σχέδιο 
για την Ενέργεια και το Κλίμα.

Με βάση τις θέσεις αυτές 
καλούμε την Ελληνική Κυβέρ-
νηση να συμβάλλει με την 
ψήφο της στο Συμβούλιο 
Υπουργών για την απόρριψη 
των προτεινόμενων αλλαγών 
που εισάγονται με την συμπλη-
ρωματική κατ΄εξουσιοδότη-
ση πράξη (τροποποίηση) στον 
Κανονισμό 2020/852 (Κανο-
νισμός Ταξινομίας). Καλούμε 
επίσης τα Ελληνικά Κόμμα-
τα που εκπροσωπούνται στο 
Ευρωκοινοβούλιο να ψηφί-
σουν αρνητικά.

Θα αγωνιστούμε μαζί με 
την Ευρωομάδα των Πράσι-
νων αλλά και με Ευρωπαϊκά 
Πράσινα Κόμματα που συμμε-
τέχουν σε κρίσιμα Υπουργεία 
στη Γερμανία αλλά και στην 
Αυστρία, το Βέλγιο και το Λου-
ξεμβούργο, ώστε να δυναμώ-
σουν οι φωνές και η αντίστα-
ση στο «πράσινο ξέπλυμα» που 
επιχειρείται με την τροποποίη-
ση του Κανονισμού Ταξινομίας 
και την επακόλουθη διοχέτευ-
ση οικονομικών ενισχύσε-
ων σε επενδύσεις παραγωγής  
περιβαλλοντικά μη βιώσιμων 
οικονομικών δραστηριοτή-
των, όπως είναι η παραγωγή 
ενέργειας με χρήση ορυκτού 
αερίου και ορυκτών πυρηνι-
κών καυσίμων.

Επίσης οι Οικολόγοι Πρά-
σινοι καλούν  τους πολίτες να  
λάβουν  μέρος στην υπογραφή 
του  αντίστοιχου ψηφίσματος 
στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
https://act.greens-efa.eu/
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Οι Ευρωπαίοι πολί-
τες συναντήθηκαν 
και κατέληξαν σε 

συμπεράσματα σχετικά με 
την υγεία, την κλιματική 
αλλαγή και το περιβάλλον. 
Ο λόγος για τη τρίτη κατά 
σειρά και τελευταία Διά-
σκεψη για το Μέλλον της 
Ευρώπης που πραγματο-
ποιήθηκε στη πρωτεύουσα 
της Πολωνίας, τη Βαρσο-
βία και διήρκησε από τις 7 
μέχρι και τις 9 Ιανουαρίου.

Οι προτάσεις των συμμετε-
χόντων κινήθηκαν γύρω από 
τις εξής πέντε θεματικές «Καλύ-
τερος τρόπος ζωής», «Προστα-
σία του περιβάλλοντος και της 
υγείας», Aναπροσανατολισμός 
της οικονομίας», «Aναπροσα-
νατολισμός της άκρατης παρα-
γωγής και της υπερκατανάλω-
σης» και «Φροντίδα για όλους».

Οι συμμετέχοντες ψήφισαν 
συνολικά 64 προτάσεις. Οι 51 
από αυτές εγκρίθηκαν ενώ οι 
υπόλοιπες 13 δεν κατάφεραν 
να συγκεντρώσουν το απαι-
τούμενο ποσοστό (70%) των 
ψήφων. Σημειώνουμε ότι ορι-
σμένα μέλη της ομάδας συν-
δέθηκαν εξ αποστάσεως λόγω 
της πανδημίας του κορονοϊού.

Αναλυτικά, στον τομέα 
«καλύτερο τρόπος ζωής» οι 
συμμετέχοντες πρότειναν την 
παροχή ευρωπαϊκής χρηματο-
δότησης για την ενίσχυση της 
οργανικής και κάθετης γεωργί-
ας, δηλαδή της μεθόδου καλ-
λιέργειας σε κάθετες επιφάνει-
ες. Κάλεσαν, επίσης, την ΕΕ να 
θεσπίσει ελάχιστα πρότυπα για 
την ποιότητα του φαγητού που 
διατίθεται στα σχολικά κυλι-
κεία και να εντάξει την παρα-
γωγή τροφίμων στη δημόσια 
εκπαίδευση. 

Μια ακόμα πρόταση αφο-
ρά τη θέσπιση ευρωπαϊκής 
οδηγίας για την αστική ανά-
πτυξη με στόχο να γίνουν οι 
πόλεις πιο «πράσινες». Η ομά-
δα ζήτησε επίσης τη μεγαλύ-
τερη στήριξη των ποδηλατών 
και τη διενέργεια περισσότε-
ρων επενδύσεων για τη δημι-
ουργία νέων ποδηλατοδρόμων.

Στο πεδίο «Προστασία του 
περιβάλλοντος και της υγείας» 

οι πολίτες ζήτησαν τη δημι-
ουργία ενός ενιαίου συστήμα-
τος ετικετών το οποίο θα εξη-
γεί το οικολογικό αποτύπωμα 
των προϊόντων που αγοράζο-
νται εντός της ΕΕ και θα ανα-
γράφει τη χρήση ορμονικών 
ουσιών σε προϊόντα διατροφής. 
Ζήτησαν επίσης τη δημιουργία 
ενός ευρωπαϊκού διατροφικού 
πίνακα για τα υγιεινά τρόφιμα 
και την υψηλότερη φορολό-
γηση των ανθυγιεινών τροφί-
μων ώστε να αποθαρρύνεται 
η κατανάλωσή τους. 

Η ομάδα πολιτών συνέστησε 
τη δραστική μείωση της χρή-
σης χημικών λιπασμάτων και 
φυτοφαρμάκων. Η προστασία 
της βιοποικιλότητας θα γίνει 
μόνο, αναφέρουν, μέσω της 
αύξησης των προστατευόμε-
νων περιοχών και της μαζικής 
αναδάσωσης. Στο ίδιο πλαί-
σιο, θα πρέπει όπως υπογραμ-
μίστηκε να υπάρξει και στα-
διακή μείωση της εντατικής 
εκτροφής ζώων.

Στη «θεματική Επαναπροσ-
διορισμός της οικονομίας και 
της κατανάλωσης» οι συμμε-
τέχοντες πρότειναν την επιμή-
κυνση του χρόνου ζωής των 
προϊόντων μέσω της επέκτα-
σης της εγγύησης που αυτά 
φέρουν και της θέσπισης ανώ-
τατης τιμής για τα ανταλλακτι-
κά. Η ΕΕ σύμφωνα με την από-

φαση των πολιτών θα πρέπει 
να θεσπίσει αυστηρότερα περι-
βαλλοντικά πρότυπα τα οποία 
να ισχύουν και στα εισαγό-
μενα προϊόντα και να θέσει 
περιορισμούς στη διαφήμιση 
προϊόντων που βλάπτουν το 
περιβάλλον.

Στη θεματική «Επαναπροσ-
διορισμός της άκρατης παρα-
γωγής και της υπερκατανάλω-
σης» οι συμμετέχοντες κάλεσαν 
την ΕΕ να καταστήσει υποχρε-
ωτικά τα φίλτρα διοξειδίου του 
άνθρακα, ιδίως για τις μονάδες 
παραγωγής άνθρακα. Ζήτησαν 
επίσης την επιβολή προστίμων 
στους ρυπαντές και τη μείω-
ση της ποσότητας εισαγόμε-
νων προϊόντων που δεν πλη-
ρούν τα ευρωπαϊκά πρότυπα 
για το οικολογικό αποτύπωμα. 
Η ΕΕ θα πρέπει να στηρίξει τα 
κράτη μέλη στις προσπάθειες 
βελτίωσης της συνδεσιμότητας 
αγροτικών περιοχών, παρέχο-
ντας κίνητρα για φθηνές δημό-
σιες συγκοινωνίες, να προω-
θήσει την αγορά ηλεκτρικών 
οχημάτων και να επενδύσει 
στην ανάπτυξη μη ρυπογόνων 
τεχνολογιών, υπογράμμισαν.

Στη θεματική «Φροντίδα για 
όλους» οι συμμετέχοντες προέ-
τρεψαν την ΕΕ να μεταρρυθμί-
σει τις συνθήκες της ΕΕ ώστε η 
Ένωση να μπορεί να αναλαμ-
βάνει περισσότερες δράσεις σε 

θέματα υγείας. Οι παροχές υγεί-
ας πρέπει να είναι ίσης ποιότη-
τας και δίκαιου κόστους σε ολό-
κληρη την Ευρώπη. Η θέσπιση 
ενός νέου ευρωπαϊκού οργα-
νισμού δημοσίων συμβάσεων 
θα μπορεί δε να διαπραγμα-
τεύεται καλύτερες τιμές φαρ-
μάκων για όλα τα κράτη μέλη. 

Όπως τόνισαν οι πολίτες 
τα προϊόντα γυναικείας υγιει-
νής πρέπει να σταματήσουν 
να φορολογούνται σαν είδη 
πολυτελείας. Τα κράτη μέλη 
οφείλουν να συμπεριλάβουν 
τα ζητήματα ψυχικής υγείας 
και σεξουαλικής διαπαιδαγώ-
γησης στα σχολικά προγράμ-
ματα σπουδών.

Οι πολίτες που συμμετεί-
χαν δήλωσαν: “Πρόκειται για 
μεγάλη νίκη για όλους, τόσο 
σε πρακτικό όσο και σε ηθικό 
επίπεδο. Ο πολίτης κατέχει εδώ 
κεντρική θέση και βιώνει την 
εμπειρία διαμόρφωσης πολι-
τικών, τη στιγμή και τις συνε-
παγόμενες επιπλοκές, και προ-
σπαθεί να βρει λύσεις ώστε 
να βελτιωθεί η κατάσταση. Ο 
κόσμος αισθάνεται ότι συμμετέ-
χει. Οι πολίτες είναι μέρος του 
συστήματος.”, δήλωσε ο Σελε-
στίνο από την Ιταλία. “Πιστεύω 
ότι είναι πολύ σημαντικό να 
συζητάμε για αυτά τα ζητή-
ματα και έχουμε ήδη καταλή-
ξει σε πολλές εξαιρετικές προ-

τάσεις και συστάσεις. Ελπίζω, 
επομένως, ότι οι πολιτικοί της 
ΕΕ θα δώσουν συνέχεια σε αυτό 
το εγχείρημα και θα ακούσουν 
τις γνώμες μας, θα ακούσουν 
τις φωνές των πολιτών και θα 
αναλάβουν δράση προς όφε-
λος των Ευρωπαίων πολιτών.” 
είπε η Νίνα από τη Γερμανία.

Τα επόμενα βήματα των 
μελών της ομάδας είναι να 
παρουσιάσουν και να συζητή-
σουν τις προτάσεις τους κατά 
την επόμενη ολομέλεια της 
Διάσκεψης, στις 21-22 Ιανου-
αρίου 2022 στο Στρασβούργο. 
Η σύνοδος της ολομέλειας θα 
αποτελείται από εκπροσώπους 
των ευρωπαϊκών οργάνων, των 
εθνικών κοινοβουλίων, της κοι-
νωνίας πολιτών και πολίτες.

Τα τελικά συμπεράσματα 
της Διάσκεψης θα περιλαμ-
βάνονται σε έκθεση η οποία 
θα παρουσιαστεί στους προέ-
δρους του Κοινοβουλίου, του 
Συμβουλίου και της Επιτροπής 
και οι οποίοι έχουν δεσμευτεί 
ότι θα συνεχίσουν να εργάζο-
νται βάσει αυτών των προ-
τάσεων.Οι υπόλοιπες ομάδες 
ευρωπαίων πολιτών θα συνε-
χίσουν τις εργασίες τους στο 
εγγύς μέλλον.

Μπορείτε να ενημερωθεί-
τε τις ιδέες για το μέλλον της 
Ευρώπης στην πλατφόρμα της 
Διάσκεψης.

Προσπάθειες για καλύτερο μέλλον
Το ΠΑΚΟΕ συμφωνεί και συμμετέχει  •  Διάσκεψη για το Μέλλον της Ευρώπης:  

Οι προτάσεις των πολιτών για την κλιματική αλλαγή, το περιβάλλον και την υγεία
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Συνεπής στις αρχές της 
Υπεύθυνης Μεταλ-
λευτικής Δραστηριό-

τητας (Responsible Mining), 
η Ελληνικός Χρυσός συνέ-
χισε και το 2021 τις επενδύ-
σεις της σε κοινωνικά και 
περιβαλλοντικά έργα στον 
Δήμο Αριστοτέλη, υλοποι-
ώντας περισσότερα από 20 
έργα και πάνω από 50 δρά-
σεις κοινωνικής υπευθυνό-
τητας συνολικής αξίας 1,3 
εκατ. ευρώ.

Διαχρονικός στόχος του 
προγράμματος κοινωνικών 
επενδύσεων της Ελληνικός 
Χρυσός παραμένει η διαρκής 
βελτίωση της ποιότητας ζωής 
των πολιτών, η μεγιστοποίη-
ση της προστασίας του περι-
βάλλοντος και η δημιουργία 
προϋποθέσεων που θα θέσουν 
τις βάσεις για την μακροπρό-
θεσμη, βιώσιμη ανάπτυξη της 
περιοχής.

Δίπλα στους κατοίκους 
Σε συνεργασία με τη Δημο-

τική Αρχή, η Ελληνικός Χρυ-
σός ανέλαβε την υλοποίηση 
έργων υποδομής, όπως η απο-
κατάσταση του οδικού άξονα 
Ολυμπιάδας-Βαρβάρας (αξί-
ας άνω των 300.000 ευρώ) 
που υπέστη σοβαρές ζημιές 
στη σφοδρή κακοκαιρία του 
2020. Παράλληλα, υλοποίησε 
σειρά εργασιών συντήρησης 
τοπικών υποδομών και κτιρί-
ων (πχ. κοινοτικές εγκαταστά-
σεις, σχολεία, οδικό δίκτυο) 
και ανέλαβε τα έξοδα επισκευ-
ής και συντήρησης οχημάτων 
και μηχανημάτων του δήμου.

Με γνώμονα την πρόσβα-
ση των κατοίκων σε ένα άρτιο 
σύστημα υγείας στον τόπο 
τους, μεγάλη βαρύτητα δόθη-
κε στην υποστήριξη του τοπι-
κού συστήματος πρωτοβάθ-
μιας υγείας για το οποίο η 
Ελληνικός Χρυσός κάλυψε τα 
έξοδα επάνδρωσης των Κοινο-
τικών Ιατρείων στο Στρατώνι 
και την Ολυμπιάδα, έργο αξί-
ας 50.000 ευρώ.

Η συνολική επένδυση για 
τα παραπάνω έργα ανήλθε σε 
600.000 ευρώ που, εκτός της 
άμεσης βελτίωσης της καθη-

μερινότητας των πολιτών, έδω-
σε σημαντική ανάσα και στον 
προϋπολογισμό του Δήμου.

Φροντίδα  
για το περιβάλλον

Εντός του 2021, η Ελληνι-
κός Χρυσός ολοκλήρωσε ακόμα 
ένα τμήμα του εκτενούς προ-
γράμματος περιβαλλοντικής 
αποκατάστασης, που εκπονεί 
επί σειρά ετών για τον καθαρι-
σμό εκτάσεων γης από μεταλ-
λευτικές χρήσεις προηγούμε-
νων ιδιοκτησιών. Σε αυτό το 
πλαίσιο, παρέδωσε στην τοπι-
κή κοινωνία έναν νέο φυσικό 
χώρο έκτασης 30 στρεμμάτων 
που για δεκαετίες αποτελούσε 
χώρο απόθεσης αρσενοπυρι-
τών με επίπτωση στο τοπικό 
περιβάλλον.

Συμβάλλοντας στη διατή-
ρηση μία καθαρής και υγι-
ούς εικόνας των οικιστικών 
ιστών του δήμου, η Ελληνι-
κός Χρυσός δώρισε ένα μετα-
χειρισμένο απορριμματοφόρο 
όχημα στο Δήμο Αριστοτέλη 

καλύπτοντας έξοδα για υλι-
κοτεχνικό εξοπλισμό για τις 
υπηρεσίες καθαριότητας του 
δήμου, ενώ φρόντισε για την 
ασφαλή περισυλλογή των αδέ-
σποτων ζώων με τη δωρεά 
οχήματος, με συνολική δαπά-
νη που ξεπερνά τις 45.000 
ευρώ. Επιπλέον, για την προ-
στασία του δασικού πλούτου 
της χώρας, η Ελληνικός Χρυ-
σός συνεργάστηκε με τη Νέα 
Αερολέσχη Θεσσαλονίκης για 
την εναέρια επιτήρηση των 
δασών της περιοχής καθ’όλη 
τη διάρκεια της αντιπυρικής 
περιόδου, ενώ στάθηκε δίπλα 
και στις πυρόπληκτες περιο-
χές της Αττικής, με συνολική 
στήριξη 30.000 ευρώ.

Επενδύοντας στο αύριο
Με το βλέμμα στη νέα γενιά, 

η Ελληνικός Χρυσός έδωσε 
έμφαση στην υποστήριξη του 
τομέα της εκπαίδευσης με δυο 
σημαντικές δράσεις:

Ανέλαβε και ολοκλήρω-
σε την ανακαίνιση 7 σχολεί-

ων της περιοχής και εγκατέ-
στησε σύστημα φίλτρανσης 
νερού σε όλα τα σχολεία του 
Δήμου Αριστοτέλη. Πρόκειται 
για ένα έργο συνολικής αξίας 
180.000 ευρώ.

Επιπλέον, συνεχίστηκε για 
4η συνεχόμενη χρονιά το πρό-
γραμμα ρομποτικής & STEAM 
για τους μαθητές της περιοχής, 
σε συνεργασία με τον φορέα 
Eduact, μία επένδυση 90.000 
ευρώ που καλλιεργεί στους 
μαθητές σημαντικές δεξιό-
τητες και γνώσεις για το μέλ-
λον, αναπτύσσοντας την κρι-
τική τους σκέψη.

Απολογισμός βιώσιμης 
ανάπτυξης

Οι παραπάνω δράσεις 
συμπληρώνουν το εκτενές 
έργο που έχει υλοποιηθεί τα 
προηγούμενα χρόνια στην 
περιοχή με επενδύσεις άνω 
των 24 εκατ. ευρώ για έργα 
στήριξης στην τοπική κοινω-
νία. Αξίζει να σημειωθεί, ότι 
όπως αναφέρεται στον Απο-

λογισμό Βιώσιμης Ανάπτυξης 
2019-2020 που δημοσιεύθηκε 
πρόσφατα, η Ελληνικός Χρυσός 
διέθεσε συνολικά - και παρά 
τη δυσχερή οικονομική κατά-
σταση της εταιρείας - το 6% 
των καθαρών κερδών της σε 
κοινωνικές επενδύσεις, που 
αποτελεί ένα από τα υψηλό-
τερα ποσοστά διάθεσης κοι-
νωνικών επενδύσεων στον 
ευρύτερο βιομηχανικό κλάδο.

Αξίζει να σημειωθεί ότι η 
Ελληνικός Χρυσός θα συνεχί-
σει στον ίδιο δρόμο και στο 
μέλλον καθώς, στο πλαίσιο 
της Νέας Επενδυτικής Συμ-
φωνίας, σχεδιάζει εμβλημα-
τικές επενδύσεις περί των 70 
εκ. ευρώ σε έργα κοινωνικής 
μέριμνας και τοπικής ανάπτυ-
ξης, σε συνεργασία πάντα με 
την τοπική κοινωνία. Πρόκει-
ται για ένα καινοφανές, φιλό-
δοξο πρόγραμμα κοινωνικών 
επενδύσεων, που θα τονώσει 
την ανάπτυξη της περιοχής 
και θα αποτελέσει παρακατα-
θήκη για τις επόμενες γενιές.

Ελληνικός Χρυσός: €1,3 εκατ. για κοινωνικές 
και περιβαλλοντικές επενδύσεις το 2021
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Σε πρόσφατη ανακοί-
νωση της η Κίνηση 
Πολιτών Αλιβερίου 

καταγγέλλει  ότι στη θέση 
Τσαρούχα δίπλα στην απο-
κατασταθείσα χωματερή 
(ΧΑΔΑ) Αλιβερίου εξακο-
λουθούν να εναποτίθενται 
σκουπίδια διαφόρων ειδών 
καθώς και άλλα υλικά δια-
φόρων συστάσεων.

Όπως σημειώνεται από την 
οργάνωση ο εν λόγω  χώρος  
είχε χρησιμοποιηθεί από τον 
Δήμο Κύμης-Αλιβερίου επί 
αρκετά έτη, για την προσωρινή 
απόθεση των σκουπιδιών και 
την εντός ολίγων ημερών μετα-
φορά τους με μεγάλα φορτηγά 
στη Θήβα. Από 6μήνου περίπου 
με την λειτουργία του σταθμού 
μεταφόρτωσης(ΣΜΑ) η διαδι-
κασία αυτή τερματίστηκε.

Παρ’ όλα αυτά σ’ αυτόν τον 
χώρο εξακολουθούν να ρίχνο-
νται διαφόρων ειδών υλικά, 
πολλά εκ των οποίων είναι 
επικίνδυνα στο να μολύνουν 
τον περιβάλλοντα χώρο και 
τον υδροφόρο ορίζοντα. Κατά 
την επιτόπια επισκόπηση μας, 
παρατηρήσαμε ότι τα υλικά 
αυτά έχουν σκεπαστεί πρόχει-
ρα με χαλίκι σε μεγάλη έκταση 
χωρίς σχέδιο και υγειονομική 
ταφή. Επίσης στο πρανές αυτής 
της «ταφής» και στον περιβάλ-

λοντα χώρο υπάρχουν ογκώ-
δη υλικά, οικιακές συσκευ-
ές, έπιπλα, οικοδομικά υλικά, 
πλαστικά, λάστιχα, σωλήνες 
απόρριψης λυμάτων, οργανικά 
απορρίμματα και άλλα υλικά 
και ουσίες άγνωστης σύστασης.

Τονίζουμε ότι αυτό που γίνε-
ται στη συγκεκριμένη περι-
οχή με την ανεξέλεγκτη ενα-
πόθεση διαφόρων υλικών και 
απορριμμάτων είναι επικίνδυ-
νο για το περιβάλλον και την 
υγεία των κατοίκων. Ενημε-

ρωθήκαμε επίσης ότι οι πολί-
τες έχουν απευθυνθεί πολλές 
φορές προς όλους τους θεσμι-
κούς φορείς και τις ανεξάρτητες 
αρχές και παρά τις υποδείξεις 
οι καθ’ ην αρμόδιοι και κυρί-
ως ο Δήμος Κύμης-Αλιβερίου 
δεν έχουν λάβει όλα τα απα-
ραίτητα μέτρα για να σταμα-
τήσει αυτή η απαράδεκτη και 
επικίνδυνη διαδικασία.

Προτείνουμε να ληφθούν 
άμεσα μέτρα:
• για την απορρύπανση της 

περιοχής
• την σωστή περίφραξη του 
χώρου(όπως με τον αποκατα-
σταθέντα ΧΑΔΑ)
• τον συχνό έλεγχο και επιτή-
ρηση του χώρου
• τη κατάλληλη σήμανση για 
την μη απόρριψη υλικών και 
σκουπιδιών
• την ενημέρωση των δημο-
τών για τους χώρους όπου τα 
διάφορα, για απόσυρση, υλι-
κά μπορούν να τοποθετούνται 
προσωρινά, μέχρι την περισυλ-

λογή τους από Δήμο.
Απευθυνόμενοι προς όλους 

τους αρμόδιους θεσμικούς 
φορείς και την τοπική κοινω-
νία, καταγγέλουμε την ολιγω-
ρία του Δήμου Κύμης-Αλιβε-
ρίου και όποιου άλλου φορέα 
έχει θεσμική ευθύνη και απαι-
τούμε άμεσα να ληφθούν μέτρα 
για τον τερματισμό αυτής της 
απαράδεκτης και επικίνδυνης 
κατάστασης για το περιβάλλον 
και την υγεία των κατοίκων 
του Αλιβερίου.

Τους περιβαλλοντικούς όρους 
για το πρώτο τμήμα του Βόρειου 
Οδικού Άξονα Κρήτης (ΒΟΑΚ) από 
τη Χερσόνησο  έως τη Νεάπολη ( 
μήκους 22,5 χιλιομέτρων)  ενέκρι-
νε  το Υπουργείο Περιβάλλοντος και 
Ενέργειας. O σύγχρονος αυτοκινη-
τόδρομος της Κρήτης, που θα ενώ-
νει το νησί από την Κίσσαμο έως 
τη Σητεία, θα αποτελέσει μία από 
τις μεγαλύτερες επενδύσεις υπο-
δομών που θα υλοποιηθούν στη 
χώρα τα επόμενα έτη.  

Η Απόφαση Έγκρισης Περιβαλ-
λοντικών Όρων (ΑΕΠΟ) υπεγράφη 
από την αρμόδια Γενική Διεύθυν-

ση Περιβαλλοντικής Πολιτικής και 
αποτελεί το πρώτο βήμα για την 
υλοποίηση του  έργου.  

Πρόκειται για την πρώτη ΑΕΠΟ 
που εκδίδεται ενώ ήδη το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος και Ενέργει-
ας, με γνώμονα την προστασία 
του περιβάλλοντος και την ομαλή 
υλοποίηση του έργου, προετοιμά-
ζει την περιβαλλοντική αδειοδό-
τηση και του επόμενου τμήματος 
του ΒΟΑΚ, από τα Χανιά έως το 
Ηράκλειο. 

Οπως δήλωσε ο Υπουργός Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, Κώστας 
Σκρέκας η υπογραφή της πρώτης 

ΑΕΠΟ για τον ΒΟΑΚ θα έχει  πολ-
λαπλά οφέλη για τους «κατοίκους, 
τους επισκέπτες και την οικονο-
μία του νησιού. Θα αναβαθμίσει 
σημαντικά την οδική ασφάλεια, 
μειώνοντας δραστικά τα τροχαία 
ατυχήματα. 

Θα δημιουργήσει χιλιάδες νέες 
θέσεις εργασίας, θα μειώσει το 
κόστος μεταφοράς εμπορευμάτων 
και προϊόντων στο οδικό δίκτυο 
της Κρήτης και θα συμβάλλει στην 
αειφόρο τουριστική ανάπτυξη του 
νησιού. Σε συνεργασία με το Υπουρ-
γείο Υποδομών και Μεταφορών, ο 
στόχος μας είναι να ολοκληρωθεί 

πλήρως η αδειοδότηση αυτής της 
μεγάλης επένδυσης το συντομότε-
ρο δυνατό, προκειμένου να αποκτή-
σει επιτέλους η Κρήτη έναν υπερ-
σύγχρονο οδικό άξονα» 

Από την πλευρά του ο  αρμόδι-
ος Υφυπουργός για θέματα Χωρο-
ταξίας, Αστικού Περιβάλλοντος 
και Περιβαλλοντικών Αδειοδοτή-
σεων, Νίκος Ταγαράς, επισήμα-
νε: «Οι περιβαλλοντικοί όροι που 
τέθηκαν, εξασφαλίζουν πλήρη προ-
στασία του περιβάλλοντος και επι-
τρέπουν την απρόσκοπτη μελέτη, 
κατασκευή, λειτουργία, εκμετάλ-
λευση και συντήρηση του έργου».

Εγκρίθηκαν οι περιβαλλοντικοί όροι  
για το πρώτο τμήμα του Βόρειου Οδικού Άξονα Κρήτης

Καταγγελία του Συλλόγου Προστασίας 
Περιβάλλοντος Αλιβερίου και Περιχώρων
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Σε ενεργοποίηση της 
ειδικής διαδικασίας 
για την επιχορήγη-

σή τους για αντιμετώπι-
ση ζημιών σε φυτικά μέσα 
παραγωγής προχώρησε  το 
Υπουργείο Οικονομικών 
και το Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφί-
μων, σε στενή συνεργασία 
με τον Οργανισμό Ελληνι-
κών Γεωργικών Ασφαλίσε-
ων (ΕΛΓΑ).  

Ειδικότερα, με πρόσφα-
τη νομοθετική πρωτοβου-
λία, εισήχθη νέο άρθρο στον 
ν.4797/2021 για την κρατική 
αρωγή, θεσπίζοντας ειδική 
διαδικασία για την επιχορή-
γηση αγροτικών εκμεταλλεύσε-
ων για ζημιές σε φυτικά μέσα 
παραγωγής– όπως δενδρώ-
δεις καλλιέργειες και αμπέλια 
– οι οποίες δεν καλύπτονται 
από τον Κανονισμό ασφάλι-
σης φυτικής παραγωγής του 
ΕΛΓΑ. Παράλληλα, ειδικά για 
περιπτώσεις θεομηνιών με 
σημαντικές και εκτεταμένες 
ζημιές, προβλέπεται η δυνα-
τότητα προκαταβολής έναντι 
της εν λόγω επιχορήγησης, 
η οποία βασίζεται σε αρχι-
κές εκτιμήσεις από τα διαθέ-
σιμα στοιχεία του ΕΛΓΑ, για 
την άμεση στήριξη των πλητ-
τόμενων αγροτικών εκμεταλ-
λεύσεων. Η διαδικασία ενερ-
γοποιείται κατόπιν εισήγησης 
της Κυβερνητικής Επιτροπής 
Κρατικής Αρωγής υπό τον 
Υφυπουργό στον Πρωθυπουρ-
γό, Αρμόδιο για την Κρατική 
Αρωγή και την Αποκατάστα-
ση από Φυσικές Καταστροφές.

Η νέα διαδικασία είναι προ-
σαρμοσμένη στις ιδιαιτερότη-
τες που παρουσιάζουν οι εν 
λόγω ζημιές, λαμβάνει υπόψη 
τα διαθέσιμα από τον ΕΛΓΑ 
στοιχεία και στηρίζεται στην 
εμπειρία και την εξειδίκευση 
των στελεχών του Οργανισμού.

Στο πλαίσιο αυτό, λαμβά-
νοντας υπόψη την έκταση και 
την ένταση των πυρκαγιών 
του καλοκαιριού και τις ζημιές 
που προκλήθηκαν στα φυτικά 
μέσα παραγωγής, ειδικά για 
τις πληγείσες από τις μεγά-
λες πυρκαγιές του καλοκαι-
ριού αγροτικές εκμεταλλεύσεις, 

οι Υπουργοί Οικονομικών και 
Αγροτικής Ανάπτυξης &Τροφί-
μων αποδέχθηκαν την εισήγη-
ση της Κυβερνητικής Επιτρο-
πής Κρατικής Αρωγής και με 
κοινή τους απόφαση, η οποία 
θα εκδοθεί το αμέσως επόμενο 
διάστημα, θα οριστεί η χορή-
γηση προκαταβολής για ζημιές 
σε φυτικά μέσα παραγωγής, 
στη βάση αρχικών εκτιμήσε-
ων του ΕΛΓΑ.

Η αρχική εκτίμηση των 
ζημιών έχει πραγματοποιηθεί 
βάσει επισημάνσεων των γεω-
πόνων-εκτιμητών και ψηφια-
κών δεδομένων που έχει στη 
διάθεσή του ο ΕΛΓΑ, καθώς 
και βάσει αρχικής τιμής εκτί-
μησης, ανά είδος πολυετούς 
καλλιέργειας. Σύμφωνα δε με 
τη σχετική εισήγηση της Κυβερ-
νητικής Επιτροπής Κρατικής 
Αρωγής, η τιμή για την αρχι-
κή εκτίμηση της ζημιάς ανέρ-
χεται στο ποσό των 144 ευρώ 
ανά ελαιόδεντρο και στα 2/3 

της τιμής αυτής για τις λοιπές 
πολυετείς καλλιέργειες.

Υπενθυμίζεται ότι ειδικά 
για τις πυρκαγιές του καλο-
καιριού το ποσοστό επιχορή-
γησης ανέρχεται στο 70% της 
εκτιμώμενης ζημίας, συνεπώς 
οι πληγέντες θα λάβουν άμεσα 
το 50% περίπου της τελικής 
δικαιούμενης επιχορήγησης. 
Κατά συνέπεια, οι πληγέντες 
θα λάβουν άμεσα περίπου 50,4 
ευρώ ανά ελαιόδεντρο και 33,6 
ευρώ ανά δέντρο για λοιπές 
πολυετείς καλλιέργειες, με τη 
διαδικασία της προκαταβολής.

Επισημαίνεται ότι: Η προ-
καταβολή της επιχορήγησης θα 
υπολογιστεί στη βάση των δια-
θέσιμων στοιχείων του ΕΛΓΑ 
και της ως άνω αρχικής εκτί-
μησης, ενώ θα εξειδικευτεί 
ανά αγροτική εκμετάλλευση 
με βάση τα στοιχεία που έχουν 
υποβληθεί στο Ολοκληρωμένο 
Σύστημα Διαχείρισης Ελέγ-
χου (ΟΣΔΕ).

Δικαιούχοι σε αυτή τη φάση 
είναι οι κατά κύριο επάγγελμα 
αγρότες που έχουν υποβάλει 
τη δήλωση ενιαίας ενίσχυσης 
στο Ολοκληρωμένο Σύστημα 
Διαχείρισης Ελέγχου και έχουν 
εκπληρώσει την υποχρέωση 
καταβολής της ειδικής ασφα-
λιστικής εισφοράς στον ΕΛΓΑ. 
Σε επόμενη φάση θα ενεργο-
ποιηθεί και η σχετική διαδι-
κασία για τους μη κατά κύριο 
επάγγελμα αγρότες, οι οποίοι, 
όμως, πληρούν τις παραπάνω 
προϋποθέσεις.

Η εκτίμηση και καταγραφή 
των ζημιών και η συγκέντρω-
ση των απαιτούμενων στοιχεί-
ων διενεργείται από τον ΕΛΓΑ 
και όχι από τις επιτροπές κρα-
τικής αρωγής της Περιφέρει-
ας, οι οποίες – όσον αφορά 
τις αγροτικές εκμεταλλεύσεις 
– θα περιοριστούν στα λοιπά 
στοιχεία του ενεργητικού που 
έχουν υποστεί ζημιές.

Η προκαταβολή της επιχο-

ρήγησης θα συνυπολογίσει και 
την πρώτη αρωγή που χορηγή-
θηκε προς αγροτικές εκμεταλ-
λεύσεις μέσω του arogi.gov.gr.

Οι αγροτικές εκμεταλλεύ-
σεις για τυχόν διευκρινίσεις 
θα πρέπει να απευθυνθούν 
στον ανταποκριτή του ΕΛΓΑ.

Σε επόμενο στάδιο, σύμφω-
να με την προβλεπόμενη από 
τους ειδικούς γεωτεχνικούς 
διαδικασία, θα ακολουθήσει η 
τελική εκτίμηση των ζημιών, 
εξειδικευμένη ανά αγροτική 
εκμετάλλευση, βάσει αυτοψι-
ών και εκτιμήσεων του ΕΛΓΑ 
και βάσει τελικής τιμής εκτί-
μησης, ανά είδος πολυετούς 
καλλιέργειας και σοβαρότη-
τας της ζημιάς. Στη βάση της 
τελικής αυτής εκτίμησης θα 
καθοριστεί και η τελική επιχο-
ρήγηση των αγροτικών εκμε-
ταλλεύσεων για τις ζημιές στα 
φυτικά μέσα παραγωγής, στην 
οποία θα συνυπολογιστεί και 
η χορηγούμενη προκαταβολή.

Αποζημίωση φυτικών μέσων παραγωγής που 
επλήγησαν από τις πυρκαγιές του καλοκαιριού
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O δήμαρχος Πατρέων 
Κώστας Πελετίδης 
ζήτησε, για δεύτε-

ρη φορά, μέσω επιστολής 
από τον πρόεδρο του ΣΥΔΙ-
ΣΑ Γρηγόρη Αλεξόπουλο 
και τα μέλη του διοικητι-
κού συμβουλίου να συζη-
τήσουν για τη διαχείριση 
των απορριμμάτων. Συγκε-
κριμένα ο Δήμαρχος ανα-
φέρει τα εξής: «Επανερχό-
μαστε στο από 09/12/2021 
αίτημά μας για συζήτηση 
στο Δ.Σ. του ΣΥΔΙΣΑ, του 
σχεδιασμού της εκτελεστι-
κής επιτροπής, που αφορά 
τα βραχυπρόθεσμα- μεσο-
πρόθεσμα και μακροπρόθε-
σμα βήματα για τη διαχεί-
ριση των απορριμμάτων. 

Το θέμα όπως καταλαβαί-
νετε επείγει. 

Ο Δήμος Πατρέων ετοι-
μάζει το σχεδιασμό του, που 
πρέπει να παίρνει υπ’ όψιν 
του, αυτό του ΣΥΔΙΣΑ. Μέχρι 
σήμερα δεν έχουμε ενημέρω-
ση για το θέμα , περιμένουμε 
τις εισηγήσεις σας».

Το κείμενο στο κύριο σώμα 
της επιστολής του Κώστα 
Πελετίδη είναι το εξής κύριε 
Πρόεδρε, Από τον Φεβρουά-
ριο του 2020, ο ΣΥΔΙΣΑ Ν. 
Αχαΐας έχει την ευθύνη της 
διαχείρισης των αστικών στε-
ρών αποβλήτων του Ν. Αχαΐ-
ας, όπως προκύπτει από την 
συστατική πράξη (Τεύχος B’ 
439/13.02.2020). Μεταξύ των 
σκοπών του συνδέσμου περι-
λαμβάνεται η υλοποίηση των 
μέτρων που προωθούν την 
ιεράρχηση των δράσεων και 
εργασιών διαχείρισης αποβλή-
των, η υγειονομική ταφή, και 
η κατασκευή και λειτουργία 
των εγκαταστάσεων επεξεργα-
σίας των στερεών αποβλήτων 
της περιοχής ευθύνης του. Ο 
ΣΥΔΙΣΑ πρέπει να εκπονήσει 
ενιαίο σχεδιασμό διαχείρισης 
απορριμμάτων για όλους τους 
Δήμους του Νομού Αχαΐας, 
που στη συνέχεια να τεθεί σε 
συζήτηση στα δημοτικά τους 
συμβούλια.

Όπως είναι γνωστό ο ΧΥΤΑ 
της Ξερόλακκας είναι σε κατά-
σταση κορεσμού και πρέπει 

να κλείσει. Η κατασκευή και 
λειτουργία του εργοστασί-
ου επεξεργασίας σύμμεικτων 
απορριμμάτων στου Φλόκα θα 
καθυστερήσει, παρ’ όλο που ο 
Δήμος της Πάτρας έχει ολο-
κληρώσει τις μελέτες πριν από 
2 χρόνια. 

Όμως η Κυβέρνηση και 
οι κρατικές υπηρεσίες αλλά-
ζουν συνεχώς τους νόμους 
και τους όρους των διαγωνι-
σμών. Ο ΧΥΤΑ Ξερόλακκας δεν 
μπορεί να δεχθεί τις ποσότη-
τες απορριμμάτων μέχρι την 
έναρξη λειτουργίας του εργο-
στασίου στου Φλόκα. Προκύ-
πτει η αδήριτη ανάγκη για 
τη άμεση εκπόνηση σχεδί-
ου από τον ΣΥΔΙΣΑ με σκο-
πό την διάθεση απορριμμά-
των του Δήμου Πάτρας σε 

άλλους ΧΥΤΑ ή σε λειτουρ-
γούντα εργοστάσια επεξεργα-
σίας συμμείκτων. Δηλαδή, να 
αποφασιστεί και να υλοποιη-
θεί το σταδιακό κλείσιμο του 
ΧΥΤΑ της Ξερόλακκας, ώστε 
να μην μείνουν απορρίμματα 
στους δρόμους της Πάτρας με 
ολέθρια αποτελέσματα.

Από τα πρώτα άμεσα μέτρα, 
που θα πρέπει να περιλαμ-
βάνει ο Σχεδιασμός για τον 
μετριασμό του προβλήματος 
είναι η άμεση μεταφορά όλων 
των απορριμμάτων των πρώ-
ην Δήμων Μεσσάτιδας και 
Βραχναιΐκων στον ΧΥΤΑ Φλό-
κα όπως άλλωστε προβλέπε-
ται. Επιπρόσθετα θα πρέπει 
να εξευρεθεί μια φθηνή λύση 
για την διάθεση απορριμμά-
των σε ήδη λειτουργούντα 

εργοστάσια.
Μέχρι σήμερα, ο ΧΥΤΑ της 

Ξερόλακκας λειτουργεί με προ-
σωπικό του Δήμου Πατρέων. 
Μετά την παρέλευση δύο ετών 
από την σύσταση του ΣΥΔΙ-
ΣΑ και ενάμισι έτους από την 
προγραμματική σύμβαση μετα-
ξύ του ΣΥΔΙΣΑ και του Δήμου 
Πατρέων για την τεχνική υπο-
στήριξη στο έργο της διάθεσης 
των στερεών αποβλήτων του 
Δήμου Πατρέων στον ΧΥΤΑ 
Ξερόλακκας, η λειτουργία του 
ΧΥΤΑ έπρεπε ήδη να υλοποι-
είται από το ΣΥΔΙΣΑ. 

Ο ΣΥΔΙΣΑ είναι επιτακτι-
κή ανάγκη να αποφασίσει ένα 
συγκεκριμένο και ολοκληρωμέ-
νο σχέδιο και χρονοδιάγραμμα 
για την λύση των πολύ οξυμέ-
νων προβλημάτων διαχείρισης 

των απορριμμάτων. Και αυτό 
με δεδομένη την καθυστέρηση 
στην ολοκλήρωση ορισμένων 
μεγάλων ή μικρότερων έργων 
(Εργοστάσιο ΜΕΑ-ΜΕΒ, ΜΕΒ 
Ξερόλακκα, επέκταση ΧΥΤΥ 
Φλόκα κλπ.). Σήμερα βαδί-
ζουμε στα τυφλά με πιθανά 
ολέθρια αποτελέσματα, ιδι-
αίτερα για την Πάτρα και το 
Αίγιο, όπου κατοικεί η συντρι-
πτική πλειοψηφία των κατοί-
κων του Νομού.

Κατόπιν των ανωτέρω 
καλούμε την Εκτελεστική Επι-
τροπή να εισηγηθεί άμεσα στο 
Διοικητικό Συμβούλιο τον σχε-
διασμό της, που αφορά στα 
βραχυπρόθεσμα - μεσοπρό-
θεσμα και μακροπρόθεσμα 
βήματα για την διαχείριση 
των απορριμμάτων. 

Η διαχείριση απορριμμάτων  
στο επίκεντρο για Πάτρα και Αίγιο
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Σύμφωνα με το θεσμι-
κό πλαίσιο  που 
δημοσιεύτηκε (ΦΕΚ 

6266/B’/2021) προκηρύσ-
σεται η Βιολογική Γεωρ-
γία με 49 επιλέξιμες καλ-
λιέργειες, τρεις εκτροφές, 
μελίσσια και δικαιούχους 
παλιούς και νέους βιοκαλ-
λιεργητές. 

Το πρόγραμμα ύψους 490 
εκατ. ευρώ με την τελική πρό-
σκληση να αναμένεται τις επό-
μενες μέρες χωρίζεται στις 
ακόλουθες δράσεις:

Δράση 11.1.1: Ενισχύσεις 
για τη μετατροπή σε βιολογι-
κές πρακτικές και μεθόδους 
παραγωγής στη γεωργία. Επι-
λέξιμα είναι τα αγροτεμάχια 
τα οποία δεν συμπεριλαμβά-
νονται σε σύμβαση με Φορέα 
Πιστοποίησης και Ελέγχου 
μέχρι και την 31/12/2020.

Δράση 11.2.1: Ενισχύσεις 
για τη διατήρηση σε βιολογι-
κές πρακτικές στη γεωργία: 
Επιλέξιμα είναι τα αγροτεμά-
χια τα οποία συμπεριλαμβά-
νονται σε σύμβαση με Φορέα 
Πιστοποίησης και Ελέγχου 
μέχρι και την 31/12/2020.

Επιλέξιμες καλλιέργειες:
Αροτραίες: Κτηνοτροφι-

κό και βρώσιμο καλαμπόκι, 
Χειμερινά σιτηρά, Ρύζι, Μηδι-
κή, Κτηνοτροφικά Ψυχαν-
θή, Όσπρια, Βαμβάκι, Λινάρι, 
Ελαιοκράμβη, Ηλίανθος, Σόρ-
γο, Αρωματικά φυτά, Καπνός

Πολυετείς-δενδρώδεις-
θάμνοι: Ελιές, Σταφίδες, Επι-
τραπέζια σταφύλα, Σταφύ-

λια οινοποιήσιμα, Μηλοειδή, 
Πυρηνόκαρπα, Εσπεριδοειδή, 
Ρόδι, Ακτινίδιο, Σύκο, Μικρό-
καρπες/Δάσους (goji berry, 
blueberry, raspberry κ.α.), 
Αβοκάντο, Ακρόδρυα.

 
Organic-life-2

Κηπευτικά: Φυλλώδη 
Λαχανικά, Σταυρανθή/Βολ-
βώδη/Καρότο, Πατάτα, Αγκι-
νάρα, Φασολάκια υπαίθρια 
και θερμοκηπίου, Φασολάκια 
θερμοκηπίου, Αρακάς (χλω-
ρός), Κουκιά (χλωρά), Μπάμια 

(λοβός), Καρπούζι υπαίθριο, 
Καρπούζι θερμοκηπίου, Πεπό-
νι υπαίθριο και θερμοκηπί-
ου, φράουλα υπαίθρια και 
θερμοκηπίου, Αγγούρι υπαί-
θριο και θερμοκηπίου, Γλυ-
κοπατάτα, Τομάτα υπαίθρια 
και θερμοκηπίου, Αρωματικά 
κουζίνας (Μάραθος, Άνηθος, 
Σέλινο, Μαϊντανός, Ρίγανη 
κ.λπ.), Άγρια Λαχανευόμε-
να (Ραδίκι, Σέσκουλο, Βλίτα, 
Σπανάκι, Σταμναγκάθι κ.λπ.), 
Πιπεριά υπαίθρια και θερμο-
κηπίου, Μελιτζάνα υπαίθρια 

και θερμοκηπίου.

Κριτήρια Μοριοδότησης
Για τη Δράση 11.1.1 (μετα-

τροπή) προτεραιότητα ένταξης 
έχουν γεωργοί νεαρής ηλικίας 
έως 40 ετών (40 μόρια). Από 
41-64 ετών η μοριοδότηση βαί-
νει μειούμενη. Μόρια λαμβά-
νουν εκμεταλλεύσεις σε ορει-
νές και μειονεκτικές περιοχές 
(έως 11 ανάλογα την έκταση) 
και οι καλλιεργητές ζωοτροφών 
εφόσον είναι δικαιούχοι βιο-
λογικής κτηνοτροφίας. Έως 5 

μόρια λαμβάνουν οι εκμεταλ-
λεύσεις σε περιοχές Natura.

Για τη Δράση 11.2.1 τα 
περισσότερα μόρια λαμβά-
νουν όσοι έχουν σύμβαση 
με πιστοποιητή για 5 έτη (6 
μόρια/έτος). Μόρια λαμβά-
νουν εκμεταλλεύσεις σε ορει-
νές και μειονεκτικές περιοχές 
(έως 10 μόρια) και οι καλλι-
εργητές ζωοτροφών εφόσον 
είναι δικαιούχοι βιολογικής 
κτηνοτροφίας. Μέλη σχημά-
των (15 μόρια) και κατ’ επάγ-
γελμα αγρότες (7,5 μόρια).

Σύμφωνα με μελέτη που δημο-
σιεύθηκε στο περιοδικό Ατμοσφαι-
ρικών Επιστημών «Advances in 
Atmospheric Sciences», η θερμό-
τητα των  ωκεανών  του πλανήτη 
έσπασε το 2021 κάθε προηγούμε-
νο ρεκόρ. Συγκεκριμένα τα τελευ-
ταία επιστημονικά δεδομένα για 
την συσσωρευμένη θερμότητα στο 
ανώτερο στρώμα των ωκεανών 
έδειξαν ότι είναι  πιο ζεστοί από 
ποτέ άλλοτε.

Τη  μελέτη υπογράφουν 23 επι-
στήμονες 14 ινστιτούτων από ΗΠΑ, 
Κίνα και άλλες χώρες, μεταξύ των 
οποίων η αμερικανική Εθνική Διοί-
κηση Ωκεανών και Ατμόσφαιρας 
(ΝΟΑΑ) και η Κινεζική Ακαδη-
μία Επιστημών. Σύμφωνα με τα 

πορίσματα  πέρυσι τα ανώτερα 
2.000 μέτρα όλων των ωκεανών 
της Γης απορρόφησαν 14 περισ-
σότερα Zettajoules (το Zettajoule 
σε joules είναι ο αριθμός 1 ακο-
λουθούμενος από 21 μηδενικά ή 
240.000.000.000.000.000.000 θερ-
μίδες) από ό,τι το 2020, ποσότητα 
θερμότητας που αντιστοιχεί σε 145 
φορές την παγκόσμια παραγωγή 
ηλεκτρισμού για το 2020. 

 Ο επικεφαλής ερευνητής 
Λιτζίνγκ Τσενγκ, αναπληρωτής 
καθηγητής του Ινστιτούτου Ατμο-
σφαιρικής Φυσικής της Κινεζικής 
Ακαδημίας Επιστημών τόνισε πως 
«ποέρα από την απορρόφηση θερμό-
τητας, σήμερα οι ωκεανοί απορρο-
φούν το 20% έως 30% των ανθρώ-

πινων εκπομπών διοξειδίου του 
άνθρακα, κάτι που οδηγεί σε οξίνι-
ση των ωκεανών. Η υπερθέρμανση 
των ωκεανών μειώνει, όμως, την 
αποτελεσματικότητά τους να απορ-
ροφούν άνθρακα, πράγμα που οδη-
γεί σε αύξηση του διοξειδίου του 
άνθρακα στον αέρα. Όσο οι ωκεα-
νοί θερμαίνονται, το νερό επεκτεί-
νεται και η στάθμη των θαλασσών 
ανεβαίνει. 

Οι θερμότεροι ωκεανοί «υπερ-
φορτώνουν» τα καιρικά συστήματα, 
δημιουργώντας πιο ισχυρές καται-
γίδες και τυφώνες και αυξάνοντας 
τις βροχοπτώσεις και τον κίνδυνο 
πλημμυρών». Ο ερευνητής Κένι 
Τρένμπερθ του Εθνικού Κέντρου 
Ατμοσφαιρικής Έρευνας των ΗΠΑ 

στο Κολοράντο τόνισε πως η ποσό-
τητα θερμότητας στους ωκεανούς 
«αυξάνει ασταμάτητα σε παγκόσμιο 
επίπεδο και αυτό αποτελεί βασικό 
δείκτη της ανθρωπογενούς κλιμα-
τικής αλλαγής». Στο ίδιο κλίμα ο  
καθηγητής Ατμοσφαιρικής Επιστή-
μης Μάικλ Μαν του Πολιτειακού 
Πανεπιστημίου της Πενσιλβάνια 
υπογράμμισε  «Οι ωκεανοί απορ-
ροφούν το μεγαλύτερο μέρος από 
τη θερμότητα που προέρχεται από 
τις ανθρώπινες εκπομπές άνθρα-
κα. Έως ότου πετύχουμε μηδενι-
κές εκπομπές, αυτή η θερμότητα 
θα συνεχιστεί και έτσι θα συνεχί-
σουμε να σπάμε τα ρεκόρ θερμό-
τητας των ωκεανών, όπως κάνα-
με πέρυσι». 

Αυξήθηκε δραματικά το 2021 η θερμότητα των ωκεανών

49 επιλέξιμες καλλιέργειες  
στην προκήρυξη για τα βιολογικά
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Μία από τις μελέτες 
διαπίστωσε μάλι-
στα ότι 2,5 δισεκα-

τομμύρια άνθρωποι - περί-
που δηλαδή το 86% των 
ανθρώπων που ζουν σε αστι-
κές περιοχές παγκοσμίως 
- εκτίθενται σε ανθυγιει-
νά επίπεδα αιωρούμενων 
σωματιδίων. 

Σύμφωνα με δύο μελέτες 
που δημοσιεύτηκαν στο εγκυ-
ρο  περιοδικό του εξωτερικού  
«The Lancet Planetary Health» 
στις 6 Ιανουαρίου περίπου 1,8 
εκατομμύρια θάνατοι και σχε-
δόν δύο εκατομμύρια περι-
πτώσεις άσθματος αποδίδο-
νται στη ρύπανση του αέρα 
το 2019 παγκοσμίως, Οπως 
σημειώνεται από τους συντά-
κτες  η «συνεχιζόμενη ανάγκη» 
για στρατηγικές βελτίωσης της 
ατμοσφαιρικής ρύπανσης και 
μείωσης της έκθεσης σε επι-
βλαβείς εκπομπές. Οι πιο ευά-
λωτοι είναι οι ηλικιωμένοι και 
τα παιδιά.

Μία από τις μελέτες διαπί-
στωσε μάλιστα ότι 2,5 δισεκα-
τομμύρια άνθρωποι – περίπου 
δηλαδή το 86% των ανθρώπων 
που ζουν σε αστικές περιοχές 
παγκοσμίως – εκτίθενται σε 
ανθυγιεινά επίπεδα αιωρούμε-
νων σωματιδίων. Ως αποτέλε-
σμα αυτού ήταν να καταγρα-
φούν 1,8 εκατομμύρια θάνατοι 
στις πόλεις παγκοσμίως το 
2019.

Μια άλλη μελέτη διαπίστω-
σε ότι σχεδόν 2 εκατομμύρια 
κρούσματα άσθματος σε παιδιά 
σε όλο τον κόσμο συνδέονται 
με την ατμοσφαιρική ρύπαν-
ση από διοξείδιο του αζώτου 
(NO2), με δύο στα τρία να βρί-
σκονται στις πόλεις.

Τα ευρήματα αυτά έρχονται 
την ώρα που η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή ετοιμάζει νομοθετική 
πρόταση για την αναθεώρη-
ση των προτύπων ποιότητας 
του αέρα της ΕΕ, ώστε να ευθυ-
γραμμιστούν περισσότερο με 
τις συστάσεις του Παγκόσμι-
ου Οργανισμού Υγείας (ΠΟΥ).

Η πρωτοβουλία θα αποτε-
λέσει μέρος της εμβληματικής 
περιβαλλοντικής πολιτικής της 
ΕΕ, της Ευρωπαϊκής Πράσινης 
Συμφωνίας, η οποία προγραμ-

ματίζεται να εγκριθεί το δεύτε-
ρο εξάμηνο του 2022.

Τα πρότυπα ποιότητας του 
αέρα της ΕΕ αποτυγχάνουν 
αυτή τη στιγμή να ευθυγραμ-
μιστούν με τις συστάσεις του 
ΠΟΥ, καθώς ακόμη δεν μπο-
ρούν να ακολουθηθούν από 
ορισμένα κράτη μέλη.

Για το διοξείδιο του αζώ-
του (ΝΟ2), η οριακή τιμή για 
τις μέσες ετήσιες συγκεντρώ-
σεις είναι 40 μg/m3 – ένα επί-
πεδο που υπερβαίνεται διαρκώς 
σε αρκετές αστικές περιοχές 
των κρατών μελών. Εξαιτίας 
αυτού, η Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή έχει ανοικτές 14 διαδικασί-
ες επί παραβάσει κατά 13 κρα-
τών μελών και του Ηνωμένου 
Βασιλείου.

Μεταξύ 1990 και 2019, ο 
αριθμός των πρόωρων θανά-
των που οφείλονται στην ατμο-
σφαιρική ρύπανση στα κράτη 
μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
μειώθηκε από περίπου 1 εκα-
τομμύριο ετησίως σε περίπου 
350.000 ετησίως.

Θανατηφόρα 
μικροσωματίδια

Τα αιωρούμενα σωματίδια 
(PM) είναι ένας κοινός αντι-
προσωπευτικός δείκτης της 
ατμοσφαιρικής ρύπανσης, που 
αποτελείται από θειικά, νιτρι-
κά, αμμωνία, μαύρο άνθρακα 
και άλλα μέταλλα.

Η πρώτη μελέτη επικεντρώ-
θηκε σε σωματίδια με διάμετρο 

2,5 μικρά ή μικρότερη (≤PM2.5), 
καθώς τα μικρότερα σωματίδια 
ενέχουν αυξημένους κινδύνους 
για την υγεία. Λόγω του μεγέ-
θους τους, μπορούν να διαπε-
ράσουν τον πνευμονικό φραγμό 
και να εισέλθουν στο σύστη-
μα του αίματος, αυξάνοντας 
τον κίνδυνο εμφάνισης καρ-
διαγγειακών και αναπνευστι-
κών παθήσεων και καρκίνου 
του πνεύμονα.

Ο ΠΟΥ ενημέρωσε ότι 
«υπάρχει στενή, ποσοτική 
σχέση μεταξύ της έκθεσης σε 
υψηλές συγκεντρώσεις μικρών 
σωματιδίων και της αυξημένης 
θνησιμότητας ή νοσηρότητας, 
τόσο καθημερινά όσο και με 
την πάροδο του χρόνου».

Οι άνθρωποι στις πόλεις 
αναπνέουν καθημερινά ανθυ-
γιεινές ποσότητες σωματιδίων. 
«Η πλειονότητα του παγκόσμι-
ου αστικού πληθυσμού εξακο-
λουθεί να ζει σε περιοχές με 
ανθυγιεινά επίπεδα PM2,5», 
δήλωσε η Veronica Southerland 
του Πανεπιστημίου George 
Washington και επικεφαλής 
συντάκτης της μελέτης.

Τα όρια των κατευθυντή-
ριων οδηγιών του ΠΟΥ απο-
σκοπούν στην επίτευξη των 
χαμηλότερων δυνατών συγκε-
ντρώσεων σωματιδίων, με τον 
ετήσιο μέσο όρο των PM2,5 να 
ορίζεται στα πέντε μικρογραμ-
μάρια ανά κυβικό μέτρο. Όμως 
η νέα μελέτη διαπίστωσε ότι 
η μέση συγκέντρωση PM2.5 

σε 13.000 πόλεις παγκοσμίως 
είναι επτά φορές υψηλότερη – 
δηλαδή 35 μικρογραμμάρια ανά 
κυβικό μέτρο το 2019, χωρίς 
καμία μεταβολή από το 2000.

Η ρύπανση  
μειώνεται στην ΕΕ

Αν και οι παγκόσμιες μέσες 
αστικές συγκεντρώσεις PM2.5 
ήταν σταθερές σε όλη την έρευ-
να, στην ευρωπαϊκή περιο-
χή παρατηρήθηκε μείωση τις 
τελευταίες δύο δεκαετίες.

Η οδηγία της ΕΕ για τα 
εθνικά ανώτατα όρια εκπο-
μπών (ΕΑΟΕ) που εγκρίθηκε 
τον Δεκέμβριο του 2016 έχει 
θέσει αυστηρότερα όρια για 
τους πέντε κύριους ρύπους 
στην Ευρώπη, συμπεριλαμβα-
νομένων των PM2.5 και NO2.

Η οδηγία, πιο συγκεκρι-
μένα, έχει θέσει ως στόχο τη 
μείωση των PM2,5 κατά 49% 
και των οξειδίων του αζώτου 
κατά 63% μεταξύ 2005 και 
2030. Ο στόχος επιδιώκει να 
φέρει την ποιότητα του αέρα 
σε ευθυγράμμιση με τις κατευ-
θυντήριες γραμμές που δημο-
σιεύει ο Παγκόσμιος Οργανι-
σμός Υγείας.

Ωστόσο, είναι μακρύς ο 
δρόμος για τις θετικές επι-
πτώσεις στην υγεία από τον 
καθαρότερο αέρα. «Η αποφυ-
γή μεγαλύτερης επιβάρυνσης 
της δημόσιας υγείας από την 
ατμοσφαιρική ρύπανση απαιτεί 
στρατηγικές που όχι μόνο θα 

μειώνουν τις εκπομπές, αλλά 
και θα βελτιώνουν τη συνολι-
κή δημόσια υγεία για τη μεί-
ωση της ευπάθειας», δήλωσε 
ο Southerland.

Η δεύτερη μελέτη του περι-
οδικού «Lancet» αποκάλυψε ότι 
οι συγκεντρώσεις NO2 παρου-
σιάζουν επίσης πτωτική τάση 
στην Ευρώπη – ωστόσο, οι 
ερευνητές υποστηρίζουν ότι 
πρέπει να γίνουν περισσότε-
ρα για την προστασία της ανα-
πνευστικής υγείας των παιδιών.

«Ακόμη και με αυτές τις βελ-
τιώσεις, τα σημερινά επίπεδα 
διοξειδίου του αζώτου (ΝΟ2) 
συμβάλλουν εξίσου σημαντι-
κά στην εμφάνιση παιδικού 
άσθματος, υπογραμμίζοντας 
ότι ο μετριασμός της ατμο-
σφαιρικής ρύπανσης πρέπει 
να αποτελεί κεντρική προτε-
ραιότητα των εθνικών στρα-
τηγικών για τη δημόσια υγεία 
των παιδιών», δήλωσε η Susan 
Anenberg του Πανεπιστημί-
ου George Washington και 
συν-συγγραφέας της δεύτε-
ρης μελέτης.

Το άσθμα πλήττει 30 εκα-
τομμύρια Ευρωπαίους και το 
ένα τέταρτο των παιδιών στην 
Ευρώπη, κάτι που εγείρει προ-
κλήσεις για την υγεία αλλά 
και την οικονομία. Το συνολι-
κό κόστος του άσθματος στην 
Ευρώπη ανέρχεται σε 17,7 
δισεκατομμύρια ευρώ ετησί-
ως, ενώ η απώλεια παραγω-
γικότητας λόγω του ανεπαρ-
κούς ελέγχου του άσθματος 
από τους ασθενείς εκτιμάται 
σε 9,8 δισεκατομμύρια ευρώ 
ετησίως.

Συνολικά, η μελέτη αποκά-
λυψε ότι το 2019 υπήρχαν 1,85 
εκατομμύρια νέα περιστατικά 
παιδικού άσθματος που σχετί-
ζονται με το διοξείδιο του αζώ-
του. Περίπου δύο στα τρία από 
αυτά τα περιστατικά παιδια-
τρικού άσθματος που αποδί-
δονται στο NO2 σημειώθηκαν 
στις πόλεις που εξετάστηκαν 
στη μελέτη.

«Τα αποτελέσματά μας 
καταδεικνύουν τη σημαντική 
επίδραση της ατμοσφαιρικής 
ρύπανσης στην υγεία των παι-
διών στις πόλεις σε παγκόσμιο 
επίπεδο», δήλωσε ο Anenberg.

Μελέτες: 1,8 εκατομμύρια θάνατοι παγκοσμίως 
λόγω της ατμοσφαιρικής ρύπανσης
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Η ελληνική αγορά 
κινητής τηλεφω-
νίας κατατάχθη-

κε ως η ακριβότερη αγορά 
κινητής τηλεφωνίας στην 
ΕΕ το 2020. Συγκριτικά, οι 
τιμές για κινητή ευρυζωνική 
και τηλεφωνία στην Ελλά-
δα είναι, στις προσφορές 
που μελετήθηκαν, υπερδι-
πλάσιες από τον μέσο όρο 
της ΕΕ, όπως καταδεικνύ-
ει έρευνα της ΕΕ το 2019. 

Και αυτό είναι ένα μόνο 
παράδειγμα σύμφωνα με την 
ΕΚΠΟΙΖΩ για τους λόγους 
που οφείλεται να δοθεί πλή-
ρης εξουσία στην Επιτροπή 
Ανταγωνισμού, ώστε να μπο-
ρεί εφαρμόζει το δίκαιο του 
ανταγωνισμού και στις τηλε-
πικοινωνιακές αγορές. Μόνο 
έτσι θα διασφαλιστεί ότι οι 
επιχειρήσεις που δραστηρι-
οποιούνται στον τομέα των 
τηλεπικοινωνιών υπόκεινται 
επίσης σε έλεγχο και επιβολή 
της νομοθεσίας περί ανταγω-
νισμού, προς όφελος των Ελλή-
νων καταναλωτών.

Όπως σημειώνεται από τον 
φορέα «η καλή λειτουργία των 
αγορών και επομένως η ευημε-
ρία των καταναλωτών, βασίζε-
ται στην επαρκή εξουσία των 
Αρχών Ανταγωνισμού, ώστε 
να επιβάλλουν την εφαρμογή 
της νομοθεσίας όπου χρειάζε-
ται, αλλά και, να είναι σε θέση 
να αντιμετωπίζουν τα προβλή-
ματα των γρήγορα αναπτυσσό-
μενων ψηφιακών αγορών. Οι 
Έλληνες καταναλωτές, όπως 
και οι καταναλωτές σε ολό-
κληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση, 
έχουν δικαίωμα και πρέπει να 
επωφελούνται από καινοτόμες, 

ανοιχτές και δίκαιες αγορές, 
γεγονός που όμως, δεν συμ-
βαίνει στην χώρα μας».

Με αυτό το σκεπτικό, η 
ΕΚΠΟΙΖΩ, μαζί με την Ευρω-
παϊκή Οργάνωση Καταναλω-
τών (BEUC) και το έτερο μέλος 
του από την Ελλάδα (ΚΕΠΚΑ), 
έστειλαν κοινή στον Υπουργό 
Ανάπτυξης προτρέποντάς τον 
να καταθέσει, το συντομότερο, 
στην Βουλή το σχετικό ν/σ, η 
δημόσια διαβούλευση του οποί-

ου έχει ήδη ολοκληρωθεί από 
τις 3 Σεπτεμβρίου.

Πρόκειται για ένα ν/σ, το 
οποίο αποσκοπεί στον εκσυγ-
χρονισμό της νομοθεσίας που 
διέπει την Επιτροπή Ανταγω-
νισμού, ενσωματώνοντας την 
κοινοτική Οδηγία (2019/1), 
ώστε η Επιτροπή, να έχει τις 
απαραίτητες εξουσίες για να 
επιβάλλει την εφαρμογή της 
νομοθεσίας στις νέες πραγ-
ματικότητες της αγοράς, που 

αφήνουν απροστάτευτους τους 
καταναλωτές της χώρας μας.

Η τηλεργασία, που εμφανί-
στηκε λόγω Covid-19, θα είναι 
παρούσα, όταν η πανδημία θα 
έχει περάσει πλέον στην ιστο-
ρία. Αλλά δεν θα είναι αποτε-
λεσματική ούτε παραγωγική, 
αν δεν επιλυθούν τα προβλή-
ματα χαμηλών ποιοτικών υπη-
ρεσιών πρόσβασης στο δια-
δίκτυο, μαζί με τις αυξημένες 
τιμές τους.

Όπως καταλήγει η ΕΚΠΟΙ-
ΖΩ στην ανακοίνωση της «τα 
προβλήματα που αντιμετω-
πίζουν οι καταναλωτές στην 
ψηφιακή εποχή, πρέπει να 
αντιμετωπίζονται με ταχύτη-
τα και ευελιξία. Και αυτά, εξα-
σφαλίζονται μόνο με συνεχή 
επαγρύπνηση, εκσυγχρονι-
σμό της νομοθεσίας , με εξο-
πλισμό του θεματοφύλακα του 
ανταγωνισμού με τις αναγκαί-
ες εξουσίες.» 

Δύο νέες μονάδες επεξεργασίας 
απορριμμάτων θα υλοποιηθούν  
στην Κω και στην Κάλυμνο 
από το ΦοΔΣΑ Νοτίου Αιγαίου 
ΑΕ ύστερα από την έγκριση 
υποβολής «Αίτησης Υπαγωγής» 
και υλοποίησης του έργου 

«Μονάδες Ολοκληρωμένης 
Ανακύκλωσης και Ανάκτησης 
Αποβλήτων Δήμων Κω & 
Καλυμνίων», με Σ.Δ.Ι.Τ, σύμφωνα 
με τις διατάξεις του ν. 3389/2005. 
«Μετά από μια μακρά συζήτηση 
και στο ΦοΔΣΑ και με τους 

μελετητές του Φορέα, αλλά 
και με τη Γενική Γραμματεία 
Διαχείρισης Αποβλήτων και 
με τη Γενική Γραμματεία ΣΔΙΤ, 
εξετάσθηκε η ιδέα οι δύο 
μονάδες που φέρουν αυτά τα 
δύο νησιά της Δωδεκανήσου, 

να γίνει ένα έργο, με κριτήρια το 
δημοσιονομικό της χώρας και το 
χαμηλότερο δυνατόν gate fee για 
τους πολίτες» τόνισε για το θέμα ο 
Περιφερειάρχης Νοτίου Αιγαίου 
και Πρόεδρος του ΦοΔΣΑ Ν.Α., 
Γιώργος Χατζημάρκος. 

Δύο νέες μονάδες επεξεργασίας απορριμμάτων  
θα αποκτήσουν η  Κω και η Κάλυμνος

Η Ψηφιακή εποχή και οι ενώσεις καταναλωτών 
απαιτούν ισχυρότερη Επιτροπή Ανταγωνισμού
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Την επέκταση των 
μέτρων στήριξης των 
νοικοκυριών και των 

επιχειρήσεων από τις επι-
πτώσεις της διεθνούς ενερ-
γειακής κρίσης ανακοίνω-
σε Υπουργός Περιβάλλο-
ντος και Ενέργειας, Κώστας 
Σκρέκας

Η ανάγκη στήριξης είναι 
αναγκαία τόσο στις οικονομι-
κά ευάλωτες κοινωνικές όμα-
δες όσο και στις επιχειρήσεις 
αν αναλογιστεί κανείς ότι η 
χονδρική τιμή στο ρεύμα τον 
περασμένο Νοέμβριο ανήλθε 
στα 229 €/Mwh, τον Δεκέμ-
βριο στα 235 €/Mwh ενώ τον 
Ιανουάριο μέχρι σήμερα δεί-
χνει σημάδια αποκλιμάκω-
σης στα 176 €/Mwh. Όμως η 
τιμή παραμένει τρεις φορές 
υψηλότερη από το αντίστοι-
χο διάστημα της προηγούμε-
νης χρονιάς.

«Διανύουμε τον πέμπτο 
συνεχόμενο μήνα της πρω-
τόγνωρης ενεργειακής κρίσης 
που πλήττει με μεγάλη σφο-
δρότητα την Ευρώπη. Οι τιμές 
της ηλεκτρικής ενέργειας και 
του φυσικού αερίου παραμέ-
νουν σε υψηλά επίπεδα και 
ασκούν πληθωριστικές πιέσεις 
που απειλούν και την ευρω-
παϊκή οικονομία, αλλά και τα 
νοικοκυριά που καλούνται να 
θερμάνουν τα σπίτια τους στη 
μέση του χειμώνα» υπογράμ-
μισε ο Κώστας Σκρέκας στην 
ανακοίνωση του και προσθέτει 
πως τον περασμένο Σεπτέμβρη 
«έχουμε διαθέσει περισσότε-
ρα από 1,3 δισ. ευρώ συνολι-
κά για τον σκοπό αυτό. Συνε-
χίζουμε και τον Ιανουάριο με 
τα μέτρα στήριξης να επεκτεί-
νονται και στους επαγγελμα-
τίες και τις επιχειρήσεις, που 
επίσης βάλλονται βάναυσα 
από τις εκρηκτικές αυξήσεις 
στην ενέργεια. Η στήριξη των 
επαγγελματιών και του συνό-
λου της παραγωγικής βάσης 
της χώρας, διασφαλίζει τις 
θέσεις εργασίας και αποτρέ-
πει την μετακύληση του αυξη-
μένου ενεργειακού κόστους, 
στην κατανάλωση.» 

Η Ελλάδα είναι η πρώτη 
χώρα της Ευρώπης, μεταξύ 
των 27 Κρατών Μελών, που 
κατέθεσε πρόταση κρατικής 
ενίσχυσης των επιχειρήσεων 
το 2022 στην Διεύθυνση Αντα-
γωνισμού, για την ενεργειακή 
κρίση και πήρε την έγκριση της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής Αντα-
γωνισμού σε χρόνο ρεκόρ. Για 
αυτή την εξέλιξη ο υπουργός 
ευχαριστήσε την Αντιπρόε-
δρο της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, αρμόδια για τον ανταγω-
νισμό κ. Βεστάγκερ. 

Αναλυτικά  
τα μέτρα στήριξης

Επιδότηση ηλεκτρικής 
ενέργειας σε Οικιακά Τιμο-
λόγια - Νοικοκυριά 

Θα επιδοτηθούν όλες οι 
παροχές κύριας κατοικίας, 
όπως αυτές δηλώνονται στο 
E1 (~4,2εκ παροχές) ανεξαρ-
τήτως εισοδήματος, εμβαδού 
κατοικίας ή παρόχου. (η μέση 

μηνιαία ενίσχυση αντιστοι-
χεί σε 42 ευρώ για τις πρώ-
τες 300KWh)

Η επιδότηση θα είναι κλι-
μακωτή ώστε να κινητροδοτεί-
ται η εξοικονόμηση ενέργειας: 

για τις πρώτες 150 KWh 
κατανάλωσης ανά μήνα επι-
δοτούμε το 80% της αύξησης 
με 160 €/MWh

για την μηνιαία κατανά-
λωση από 151-300KWh επι-
δοτούμε το 60% της αύξησης 
με 120 €/MWh

Στα νοικοκυριά ενταγμέ-
να στο Κοινωνικό Οικιακό 
Τιμολόγιο (ΚΟΤ) η επιδότηση 
θα ανέλθει στα 180 €/ MWh, 
δηλαδή απορροφάται το 90% 
της αύξησης. 

H μέση μηνιαία ενίσχυση 
για το ΚΟΤ αντιστοιχεί σε 54 
ευρώ για τις πρώτες 300KWh. 

Η συνολική αξία της επι-
δότησης για τα νοικοκυριά 
τον Ιανουάριο ανέρχεται στα 
157 εκατ. ευρώ.

Επιδότηση ηλεκτρικής 
ενέργειας σε Εμπορικά τιμο-
λόγια 

Θα επιδοτηθούν οριζόντια 
όλα τα μη οικιακά τιμολόγια 
(αγροτικά, εμπορικά, βιομη-
χανικά, επαγγελματικά, λοι-
πές χρήσεις κλπ), ανεξαρτή-
τως μεγέθους και επιπέδου 
τάσης (Χαμηλή, Μέση, Υψη-
λή Τάση). Η επιδότηση θα 
ανέλθει στο 50% του αυξημέ-
νου κόστους και αφορά όλη 
την μηνιαία κατανάλωση. Η 
μοναδιαία τιμή της επιδότη-
σης ορίζεται σε 65€/MWh.Το 
σύνολο του μέτρου επιδότη-
σης των επιχειρήσεων για τον 
Ιανουάριο εκτιμάται σε 133 
εκατ. ευρώ.

Από τον Νοέμβριο του 2021 
έως τον Μάρτιο του 2022 ισχύ-
ει και η αναστολή της πληρω-
μής Υπηρεσιών Κοινής Ωφέ-
λειας (ΥΚΩ) για τη στήριξη 
των επιχειρήσεων που είναι 
συνδεδεμένες στη Μέση Τάση.

Από τον Φεβρουάριο και 
μετά, εξετάζεται, σε συνεργασία 
με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
Ανταγωνισμού, η επιδότηση 
να είναι προσαρμοσμένη ανά 
επαγγελματικό κλάδο ανάλογα 
με την βαρύτητα του ενεργει-
ακού κόστους στην λειτουρ-
γία της επιχείρησης.

Επιδότηση φυσικού 
αερίου σε Οικιακά Τιμο-
λόγια - Νοικοκυριά

Η επιδότηση θα ανέλθει 
σε 20€ ανά θερμική MWh για 
όλους του παρόχους, και για το 
σύνολο της μηνιαίας κατανά-
λωσης. Αφορά 540.000 οικια-
κούς καταναλωτές ανεξαρτή-
τως εισοδήματος, μεγέθους 
κατοικίας ή παρόχου.

Θα δοθεί και επιπλέον 
έκπτωση από τη ΔΕΠΑ εμπο-
ρίας ύψους 20€ ανά θερμι-
κή MWhγια όλη τη μηνιαία 
κατανάλωση στους πελάτες 
της και θα ζητηθεί η αντίστοι-
χη στήριξη από τους υπόλοι-
πους παρόχους σε συνεργα-
σία μαζί της.

Το συνολικό ύψος της επι-
δότησης από την Κυβέρνηση 
και την ΔΕΠΑ θα ανέλθει σε 
54 εκατ. ευρώ για τον Ιανου-
άριο, όπου η χονδρική τιμή 
Φυσικού Αερίου εκτιμάται 
στα 114 €/Mwh.

Το μέτρο θα επαναξιολο-
γείται κάθε μήνα και θα προ-
σαρμόζεται η μοναδιαία τιμή 
της επιδότησης.

Επιδότηση φυσικού 
αερίου σε μη Οικιακά 
(Εμπορικά-Βιομηχανικά) 
τιμολόγια

Επεκτείνεται η επιδότηση 
του ΦΑ από την Κυβέρνηση σε 
όλους τους Εμπορικούς Κατα-
ναλωτές και στη Βιομηχανία 
ανεξαρτήτως μεγέθους, τζί-
ρου και αριθμού εργαζομένων.

Για τον Ιανουάριο του 2022 
η επιδότηση ανέρχεται στα 30 
€/MWh.Η συνολική ενίσχυ-
ση θα ανέλθει σε 51εκ€ για 
το μήνα Ιανουάριο.

Τον Φεβρουάριο θα αξιο-
λογηθεί εκ νέου την κατάστα-
ση και θα επανακαθορίστουν 
οι τιμές επιδότησης.

Το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας 
διαθέτει 395 εκατομμύρια για  

τη στήριξη νοικοκυριών και επαγγελματιών
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Το ΠΑΚΟΕ από το 1980 
είχε επανειλημμέ-
να τονίσει την επι-

κίνδυνη κατάσταση που 
εγκυμονεί η απληστία της 
ανθρώπινης δραστηριότη-
τας, με τις εκπομπές εκα-
τομμυρίων κυβικών αερί-
ων του θερμοκηπίου και 
από τότε-40 χρόνια- μέχρι 
σήμερα, διαμαρτύρεται για 
την ανεξέλεγκτη διαχείρι-
ση της θανατηφόρας ατμο-
σφαιρικής ρύπανσης. Οι 
συχνές παρεμβάσεις (δια-
μαρτυρίες, προσφυγή στην 
δικαιοσύνη κ.α.) δυστυχώς 
δεν αλλάζουν τα μυαλά των 
πρωταιτίων της κατάστα-
σης αυτής. Από τα παρα-
κάτω διαπιστώνεται το αδι-
έξοδο στο οποίο έχει φτά-
σει ο πλανήτης. 

Μπράιαν Χόσκινς, διευθυ-
ντής του Grantham Institute: 
«Γίνεται δύσκολο να πούμε 
κάτι καινούριο κάθε φορά 
που βλέπουμε άλλο ένα καρ-
φί να καρφώνεται στο φέρε-
τρο του πλανήτη».

Τα επτά τελευταία χρό-
νια από το 2015 έως το 
2021 ήταν «καθαρά» τα πιο 
ζεστά που έχουν καταγρα-
φεί ποτέ, επιβεβαιώνοντας 
την πρόοδο της κλιματικής 
υπερθέρμανσης, με συγκε-
ντρώσεις ρεκόρ αερίων του 
θερμοκηπίου, ανακοίνω-
σε, η ευρωπαϊκή υπηρε-
σία παρατήρησης της Γης 
Copernicus.

Το 2021 ήταν η πέμπτη 
πιο ζεστή χρονιά που κατα-
γράφηκε ποτέ και «υπέ-
στη» τα ολέθρια αποτε-
λέσματα της κλιματικής 
αλλαγής: Ασυνήθιστοι και 
φονικοί καύσωνες στη Βόρεια 
Αμερική και στη Νότια Ευρώ-
πη, καταστροφικές πυρκαγιές 
στον Καναδά ή στη Σιβηρία, 
εντυπωσιακό κύμα ψύχους 
στο κέντρο των Ηνωμένων 
Πολιτειών ή ακραία πλημμυ-
ρικά φαινόμενα στην Κίνα και 
στη Δυτική Ευρώπη.

Το 2021 καταγράφηκε, σύμ-
φωνα με το Copernicus, θερ-

μοκρασία κατά μέσο όρο άνω 
του 1,1-1,2 βαθμού Κελσίου σε 
σχέση με την προβιομηχανι-
κή εποχή (1850-1900), περίο-
δος αναφοράς για τη μέτρηση 
της υπερθέρμανσης που προ-
καλούν οι εκπομπές αερίου 
του θερμοκηπίου που οφεί-
λονται στην ανθρώπινη δρα-
στηριότητα.

Ο στόχος της συμφωνί-
ας του Παρισιού το 2015, να 
περιοριστεί η υπερθέρμανση 
«καθαρά» κάτω από τους +2 
βαθμούς Κελσίου και αν είναι 
δυνατόν στον +1,5 βαθμό Κελ-
σίου, είναι ως εκ τούτου επι-
κίνδυνα κοντά.

Σε ετήσιο μέσο όρο, το 
2021 κατατάσσεται ελα-
φρώς μπροστά από το 2015 
και το 2018, με το 2016 να 
παραμένει το πιο ζεστό έτος. 
Και τα επτά τελευταία χρό-
νια «ήταν τα πιο ζεστά που 
έχουν καταγραφεί ποτέ, με 
διαφορά», αναφέρει ο ευρω-
παϊκός οργανισμός.

«Πρόκειται για μια σκλη-
ρή υπενθύμιση της ανάγκης να 
αλλάξουμε, να λάβουμε αποτελε-
σματικά και αποφασιστικά μέτρα 
για να μεταβούμε προς μια βιώ-
σιμη κοινωνία και να εργαστού-
με για να μειώσουμε τις εκπο-

μπές άνθρακα», υπογράμμισε ο 
Κάρλο Μπουοντέμπο, διευθυ-
ντής της υπηρεσίας κλιματι-
κής αλλαγής του Copernicus.

Η υπηρεσία μέτρησε το 
2021 νέες συγκεντρώσεις 
ρεκόρ στην ατμόσφαιρα 
αερίων του θερμοκηπίου 
που παράγονται από την 
ανθρώπινη δραστηριότη-
τα και ευθύνονται για την 
υπερθέρμανση.

Το διοξείδιο του άνθρα-
κα (CO2), μακράν ο πρώτος 
υπεύθυνος για την υπερθέρ-
μανση που προέρχεται κυρί-
ως από την καύση ορυκτών 
υλών και την παραγωγή 
τσιμέντου, έφθασε το επί-
πεδο ρεκόρ των 414, 3 ppm 
(μέρη ανά εκατομμύριο), 
σύμφωνα με τα «προκαταρκτι-
κά» στοιχεία του Copernicus.

Για το 2020, παρά την επι-
βράδυνση της δραστηριότητας 
λόγω της πανδημίας, ο Παγκό-
σμιος Μετεωρολογικός Οργα-
νισμός (OMM, μια υπηρεσία 
του ΟΗΕ), είχε μετρήσει αυτή 
τη συγκέντρωση στα 413,2 
ppm, δηλ. 149% πιο πάνω 
από το επίπεδο της προβιο-
μηχανικής εποχής.

Η Copernicus ιχνηλατεί 
επίσης τις απορρίψεις μεθα-

νίου, ενός αερίου του θερ-
μοκηπίου που είναι ακόμη 
πιο ισχυρό από το διοξείδιο 
του άνθρακα, αλλά παρα-
μένει λιγότερο στην ατμό-
σφαιρα, περίπου το 60% 
του οποίου έχει προέλευ-
ση τον άνθρωπο (εκτροφή 
μηρυκαστικών, καλλιέργεια 
ρυζιού, απόβλητα).

Συνέχισαν επίσης «να αυξά-
νονται το 2021, φθάνοντας 
έναν μέγιστο μέσο όρο χωρίς 
προηγούμενο», σύμφωνα με 
την ευρωπαϊκή υπηρεσία, που 
υπογραμμίζει ωστόσο πως η 
προέλευση της αύξησης αυτής 
«δεν είναι πλήρως κατανοητή».

Η διάσκεψη του ΟΗΕ 
για το κλίμα COP26

Κατά τη διάσκεψη του 
ΟΗΕ για το κλίμα COP26, 
που διεξήχθη τον Νοέμ-
βριο, περίπου 100 χώρες 
εντάχθηκαν σε μια «πρω-
τοβουλία» για τη μείωση 
κατά 30% των εκπομπών 
μεθανίου. Στόχος που θα 
μπορούσε, εφόσον τηρη-
θεί, να καταστήσει πιο ρεα-
λιστικό το σύνθημα που 
ακούστηκε στη διάσκεψη 
της Γλασκόβης να «διατη-
ρηθεί στη ζωή (ο στόχος 
του) 1,5 βαθμού».

Οι δεσμεύσεις για μείωση 
των εκπομπών που ανέλαβαν 
διάφορες χώρες, συνυπολο-
γίζοντας εκείνες που ανακοι-
νώθηκαν με την ευκαιρία της 
COP26, οδηγούν σε μια τρο-
χιά υπερθέρμανσης 2,7 βαθ-
μών Κελσίου, επίπεδο που 
χαρακτηρίζεται «καταστρο-
φικό» από τον ΟΗΕ.

Με την ευκαιρία της COP26, 
ο OMM είχε ήδη ανακοινώσει 
πως τα τελευταία επτά χρόνια 
από το 2015 θα ήταν πιθανόν 
τα πιο ζεστά που έχουν κατα-
γραφεί ποτέ, προειδοποιώντας 
πως το παγκόσμιο κλίμα εισέρ-
χεται εξαιτίας αυτού του γεγο-
νότος σε «άγνωστο έδαφος».

«Είναι μια νέα προειδοποίηση 
για το τι κάνουμε στον πλανήτη 
μας και έχουμε απελπιστικά ανά-
γκη από αληθινές πράξεις προκει-
μένου να καταφέρουμε να μειώ-
σουμε τις εκπομπές», δήλωσε ο 
σερ Μπράιαν Χόσκινς, διευθυ-
ντής του Grantham Institute 
για την κλιματική αλλαγή του 
Imperial College του Λονδί-
νου, υπογραμμίζοντας πως 
«Γίνεται δύσκολο να πούμε 
κάτι καινούριο κάθε φορά 
που βλέπουμε άλλο ένα καρ-
φί να καρφώνεται στο φέρε-
τρο του πλανήτη».

ΚΛΙΜΑΤΙΚΗ…. ΑΠΑΛΛΑΓΗ!! ΟΝΕΙΡΟ ΑΠΑΤΗΛΟ

Κλιματική αλλαγή: ΣΟΚ! Το 2021 είναι  
το πέμπτο πιο καυτό έτος στην ιστορία!
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Οι αρχές της Νέας Ζηλανδίας 
έστειλαν ένα αεροσκάφος 
για να εκτιμήσει το εύρος 

των ζημιών που έχουν προκληθεί 
στα γειτονικά νησιά Τόνγκα, έπει-
τα από την τεράστια ηφαιστειακή 
έκρηξη και το τσουνάμι που έπλη-
ξαν τη χώρα. 

Η έκρηξη ήταν τόσο ισχυρή που 
ακούστηκε ως την Αλάσκα, ενώ προ-
κάλεσε τσουνάμι στον Ειρηνικό Ωκε-
ανό, το οποίο έπληξε πολλές χώρες 
από την Ιαπωνία ως τις ΗΠΑ. Μάλι-
στα, τραγικό γεγονός αποτελεί ότι δύο 
άνθρωποι πνίγηκαν στο Περού από τα 
ασυνήθιστα κύματα.

Σύμφωνα με τους πρώτους υπολογι-
σμούς το μικρό αυτό κράτος του Ειρη-
νικού ενδέχεται να παραμείνει χωρίς 
τηλεπικοινωνίες  για δύο εβδομάδες 
γεγονός που καθιστά και την πληρο-
φόρηση εξαιρετικά δύσκολη.

Κύματα ύψους 1,2 μέτρου έπληξαν 
την πρωτεύουσα της Τόνγκα, όπου οι 
κάτοικοι έσπευσαν προς περιοχές με 
μεγαλύτερο υψόμετρο, αφήνοντας πίσω 
τους πλημμυρισμένα σπίτια, ενώ πέτρες 
και τέφρα έπεφταν από τον ουρανό.

Οι τηλεφωνικές γραμμές και η σύν-
δεση στο Διαδίκτυο διακόπηκαν, με 
αποτέλεσμα να είναι ουσιαστικά αδύ-
νατη η επικοινωνία με τους 105.000 
κατοίκους της νησιωτικής χώρας.

Τα νησιά Τόνγκα δέχθηκαν και την 
προσφορά της Αυστραλίας, που έστειλε 
ένα αεροσκάφος. Παράλληλα οι αυστρα-
λιανές αρχές προετοιμάζονται να τους 
στείλουν είδη πρώτης ανάγκης.

Η πρωθυπουργός της Ν. Ζηλανδί-
ας, Τζασίντα Άρντερν, δήλωσε ότι το 
τσουνάμι είχε σημαντικές επιπτώσεις 
στις βόρειες ακτογραμμές της Νου-
κουαλόφα, πρωτεύουσας της Τόνγκα, 
«με πλοία και μεγάλους βράχους να 
πέφτουν στις ακτές».

Για σημαντικές υλικές ζημιές μίλη-
σε ο Αυστραλός υπουργός αρμόδιος για 
την περιοχή του Ειρηνικού Ζεντ Σισίλ-
για και έκανε λόγο για «σπίτια πετα-

μένα γύρο» μετά από αναφορές της 
αυστραλιανής αστυνομίας που επισκέ-
φθηκε τις ακτές της Τόνγκα. Πρόσθεσε 
όμως ότι αναζητείται  μια Βρετανίδα.

Οι αρχές στην Τόνγκα, ανησυχούν 
ακόμη και για το ενδεχόμενο η παρά-
δοση βοήθειας να εισάγει την επιδη-
μία covid-19 στο νησί, το οποίο μέχρι 
στιγμής δεν έχει αναφέρει κρούσματα.

Πνιγμοί στο Περού
Περισσότερα από 10.000 χιλιόμε-

τρα πιο μακριά, στο Περού, δύο γυναί-
κες πνίγηκαν σε παραλία της περιοχής 
Λαμπαγέκουε, στο βόρειο τμήμα της 
χώρας λόγω των “ασυνήθιστων κυμά-

των που προκλήθηκαν μετά την ηφαι-
στειακή έκρηξη στην Τόνγκα.

Η έκρηξη του ηφαιστείου προκά-
λεσε τσουνάμι στον Ειρηνικό Ωκεα-
νό, με κύματα ύψους 1,74 μέτρου να 
παρατηρούνται στη Χιλή και μικρότε-
ρα κατά μήκος των ακτών του Ειρη-
νικού, από την Αλάσκα ως το Μεξι-
κό. Κύματα ύψους 1,2 μέτρου έπληξαν 
την Ιαπωνία.

Η πόλη Σάντα Κρουζ στην Καλι-
φόρνια πλημμύρισε από παλιρροϊκά 
κύματα που προκλήθηκαν από το τσου-
νάμι, σύμφωνα με βίντεο που αναρτή-
θηκαν από την αμερικανική μετεωρο-
λογική υπηρεσία.

Η έκρηξη του ηφαιστείου 
«ακούστηκε» ως την Ελλάδα

Στην Ελλάδα έφτασε το κρουστικό 
κύμα από την έκρηξη του ηφαιστεί-
ου Hunga Tonga-Hunga Ha’apai της 
νήσου Τόνγκα στον Ειρηνικό, η οποία 
σημειώθηκε στις 07:10 το πρωί του 
Σαββάτου 15/01 ώρα Ελλάδας.

Μετεωρολογικοί σταθμοί κατέγρα-
ψαν τη διακύμανση της ατμοσφαιρι-
κής πίεσης.

Όπως αναφέρει σε αναρτήσεις του 
και ο διευθυντής της ΕΜΥ Θοδωρής 
Κολυδάς το κύμα προκάλεσε απότομη 
μεταβολή της ατμοσφαιρικής πίεσης 
κατά 2 με 2.5  mb (hPa).

Ανακατατάξεις στον πυρήνα της γης
Ο Ειρηνικός ταρακουνήθηκε- Η έκρηξη του ηφαιστείου στα νησιά Τόνγκα  

είχε ανυπέρβλητες ζημιές- Η επιρροή της έφτασε μέχρι την Ελλάδα!
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Το ΠΑΚΟΕ επανειλημ-
μένα έχει τονίσει ότι 
εάν δεν ξεκαθαρισθεί 

και ολοκληρωθεί το δασικό 
κτηματολόγιο-για την μη 
υλοποίηση του, μας έχουν 
οι Βρυξέλες επιβάλει υψη-
λά πρόστιμα 120 εκατομ-
μυρίων ευρώ. Την τελευ-
ταία πενταετία, δεν πρό-
κειται ουδέποτε να λειτουρ-
γήσει το σύστημα δράσης-
αντίδρασης της κλιματικής 
κρίσης και ισορροπίας των 
δασικών οικοσυστημάτων.

Επίσης εάν δεν οργανω-
θούν οι θεσμικοί φορείς (Εθνι-
κό Σύστημα Προστασίας της 
φύσης και των δασών), δεν στε-
λεχωθούν σημαντικά οι δασι-
κές υπηρεσίες (ένας δασάρχης, 
ανά δέκα δημοτικές αρχές), τότε 
όλα τα παραπάνω θα είναι ένας 
χαρτοπόλεμος ωραίων ιδεών 
χωρίς περιεχόμενο. Ωραία 
όσα μας περιγράφετε κύριε 
Δημητρακόπουλε (LIFO/9-9-
21), αλλά χρειάζονται άμεσες 
δράσεις και όχι απλές λεκτι-
κές παρεμβάσεις.

Περιληπτικά ο κύριος Αλέ-
ξανδρος Δημητρακόπουλος, 
καθηγητής στο τμήμα δασο-
λογίας και φυσικού περιβάλλο-
ντος του Αριστοτέλειου Πανε-
πιστημίου Θεσσαλονίκης και 
διευθυντής του εργαστηρίου 
δασικών πυρκαγιών και κλι-

ματικής αλλαγής, ανέφερε τα 
παρακάτω σε συνέντευξή του 
στον δημοσιογράφο Γιάννη 
Πανταζόπουλο.

Η εμφάνιση μεγάλων, ανε-
ξέλεγκτων δασικών πυρκαγιών, 
είναι παγκόσμιο φαινόμενο 
και αποδίδεται στην κλιματι-
κή αλλαγή που προκαλεί υπερ-
θέρμανση του πλανήτη λόγω 
των αερίων του θερμοκηπίου, 
αυξάνοντας  έτσι τη συχνότη-
τα εμφάνισης ακραίων καιρι-
κών φαινομένων, όπως είναι 
οι καύσωνες και η ξηρασία. 

Οι δασικές πυρκαγιές έχουν 
δύο σκέλη, το δάσος και την 
πυρκαγιά. Τα δάση αποτελούν 
τους μεγαλύτερους χερσαίους 
δεσμευτές και αποθηκευτές 
του διοξειδίου του άνθρακα 
της ατμόσφαιρας, του αερίου 
που κυρίως ευθύνεται για την 
υπερθέρμανση του πλανήτη. 
Έτσι, σήμερα περισσότερο από 
ποτέ καθίσταται αναγκαία η 
ενίσχυση, στελέχωση, οργάνω-
ση και αλλαγή του θεσμικού 
ρόλου της Δασικής Υπηρεσί-
ας για την ορθολογική διαχεί-

ριση των δασών και δασικών 
εκτάσεων υπό το πρίσμα των 
νέων προκλήσεων (κλιματι-
κή αλλαγή, ξηρασία, μεγάλες 
πυρκαγιές κ.ά.) του εικοστού 
πρώτου αιώνα.

Η φύση έχει επιλέξει προ 
πολλού το είδος βλάστησης που 
είναι καλύτερα προσαρμοσμέ-
νο στις εκάστοτε κλιματεδαφι-
κές συνθήκες. Στη μεσογειακή 
λεκάνη έχει επιλέξει το πεύκο, 
του οποίου η φυσική αναγέν-
νηση είναι άριστη μετά από 
πυρκαγιά. Η προσπάθεια αλλα-
γής του δασοπονικού είδους 
με τεχνητές αναδασώσεις έχει 
αποδειχτεί στην πράξη μαται-
οπονία. Η φύση δείχνει τον 
δρόμο, εμείς ακολουθούμε.

Οι τεχνητές αναδασώσεις 
είναι δαπανηρές, αμφιβό-
λου επιτυχίας και πρέπει να 
εφαρμόζονται σε συγκεκριμέ-
νες μόνο περιπτώσεις, όπου 
η φυσική αναγέννηση είναι 
προβληματική. Στην Ελλάδα, 
λιγότερο από 2% των ετησί-
ως καμένων εκτάσεων ανα-
δασώνονται τεχνητά. Χρειάζε-
ται ισχυρή θεσμική θωράκιση 
των δασών και των δασικών 
εκτάσεων. Επίσης, δημιουρ-
γία ενιαίου φορέα δασοπυ-
ρόσβεσης με τη συμμετοχή 
όλων των εμπλεκομένων στην 
πρόληψη και καταστολή των 
δασικών πυρκαγιών υπό την 

καθοδήγηση του Πυροσβεστι-
κού Σώματος και της Δασικής 
Υπηρεσίας.

Ως «σφοδρότητα καύ-
σης»  ή  «καυσ ιμότητα» 
(«combustibility») στην ορο-
λογία των δασικών πυρκαγιών 
ορίζεται η ταχύτητα με την 
οποία καίγεται ένα καύσιμο. 

Όσο μεγαλύτερη είναι, τόσο 
μεγαλύτερη είναι και η συνο-
λική θερμική ενέργεια που 
παράγει η πυρκαγιά (θερμι-
κή ένταση του μετώπου της 
πυρκαγιάς - fireline intensity) 
και τόσο δυσκολότερη η κατά-
σβεσή της.

Οι αντιπυρικές ζώνες, για 
να είναι αποτελεσματικές, οφεί-
λουν να είναι κατά το δυνατό 
γυμνές από βλάστηση, για να 
διακόπτεται η οριζόντια συνέ-
χεια της δασικής καύσιμης 
ύλης και συνεπώς η εξέλιξη 
του μετώπου της πυρκαγιάς. 

Τα «πάρκα-τσέπης» του 
δήμου Αθηναίων και η ανά-
δειξη του δάσους του Τατοΐου 
είναι βήματα προς τη σωστή 
κατεύθυνση. 

Ως τότε, ας δημιουργήσου-
με βιοκλιματικούς κήπους στις 
ταράτσες των πολυκατοικιών 
και ας φροντίζουμε με επι-
μέλεια και στοργή τα φυτά 
στις γλάστρες στο μπαλκόνι 
μας. Μόνο καλό μπορεί να 
μας κάνει!

Τα δάση και τα δασικά εδάφη 
δεσμεύουν το διοξείδιο του άνθρακα 
(CO2 ) της ατμόσφαιρας και το μετα-
τρέπουν σε βιομάζα. Με τη διαδικασία 
τής φωτοσύνθεσης, τα δάση αποθη-
κεύουν μεγάλες ποσότητες CO2 ετησί-
ως, περιορίζοντας με αυτόν τον τρόπο 
τα αέρια του θερμοκηπίου. Παράλλη-
λα, με τη διαδικασία της φωτοσύνθε-
σης απελευθερώνουν οξυγόνο (Ο2 ).

Στην Ελλάδα, τα πιο ευπαθή δασι-
κά οικοσυστήματα είναι όσα βρίσκο-
νται στα όρια της εξάπλωσής τους, ιδι-
αιτέρως στη Μεσογειακή ξηροφυτική 
ζώνη. Μεταξύ αυτών συμπεριλαμβά-
νονται τα δάση της νησιωτικής και 
παράκτιας χώρας και τα ορεινά δάση 
της Νότιας Ελλάδας, όπως ο Ταΰγετος 
και ο Πάρνωνας. Ως ευπαθή χαρακτη-

ρίζονται, επίσης, τα δάση της Ηπει-
ρωτικής ζώνης που βρίσκονται στα 
όρια της ευρωπαϊκής τους εξάπλω-
σης, καθώς έχει αρχίσει να γίνεται 
εμφανής η μετατόπιση των υψομε-
τρικών ζωνών βλάστησης βορειότε-
ρα, καθώς ξηρότερες και θερμότερες 
συνθήκες επικρατούν τώρα σε περιο-
χές που χαρακτηρίζονταν από ψυχρό-
τερα και πιο υγρά κλίματα.

Τα δασικά οικοσυστήματα αναμέ-
νεται να προσαρμοστούν αυτόνομα 
στην κλιματική αλλαγή, όπως έχουν 
κάνει κατά τη διάρκεια των περα-
σμένων χιλιετιών, χωρίς την ανάγκη 
ανθρώπινης μεσολάβησης. Ωστόσο, ο 
ρυθμός της σημερινής θέρμανσης, ο 
οποίος, ενδεχομένως, είναι ο μεγαλύ-
τερος που σημειώνεται κατά τη διάρ-

κεια της Τεταρτογενούς Περιόδου (2 
εκατομμύρια χρόνια πριν), σε συνδυα-
σμό με τις μεταβαλλόμενες περιβαλλο-
ντικές συνθήκες εξαιτίας της ανθρώ-
πινης επίδρασης στο τοπίο (έντονος 
κατακερματισμός και υποβάθμιση 
των φυσικών ενδιαιτημάτων), έχουν 
συντελέσει στη μείωση της ικανότη-
τας προσαρμογής των ειδών και οικο-
συστημάτων.

Η κλιματική αλλαγή, σε συνδυα-
σμό με κακές πρακτικές και χρήσεις 
της γης (π.χ. μη βιώσιμες, ταχύρρυθ-
μες αλλαγές χρήσης της γης, εγκατά-
λειψη της υπαίθρου και υπερεκμε-
τάλλευση των φυσικών πόρων), είναι 
πιθανό να αυξήσει τη συχνότητα και 
την ένταση των επιδημιών από έντο-
μα, των ανεξέλεγκτων πυρκαγιών και 

άλλων, μεγάλης κλίμακας διαταραχών 
στα δασικά οικοσυστήματα.

Τέλος, λόγω των ανθρωπογενών 
μεταβολών στα δάση της χώρας μας, 
η κλιματική αλλαγή θα τα καταστήσει 
πολύ πιο ευάλωτα, αλλά και πολύ πιο 
σημαντικά. Οι δυσοίωνες αυτές προ-
βλέψεις επιβάλλουν την ενεργό μέρι-
μνα της Πολιτείας, η οποία οφείλει να 
αντιμετωπίσει τις επιπτώσεις τής κλι-
ματικής αλλαγής με καλύτερα συντονι-
σμένες και πιο αποτελεσματικές παρεμ-
βάσεις. Είναι αναγκαίος ο σχεδιασμός 
στρατηγικών για την προσαρμογή των 
δασών στην κλιματική αλλαγή, εφαρ-
μόζοντας αναθεωρημένα διαχειριστικά 
μέτρα για τη διατήρηση της βιοποικι-
λότητας, καθώς και για την καταπολέ-
μηση της ερημοποίησης.

Θετική επίδραση των δασικών οικοσυστημάτων στην κλιματική αλλαγή

Αμφίδρομη πορεία: Kλιματική αλλαγή 
και δασικά οικοσυστήματα
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Το ΠΑΚΟΕ πιστεύει, 
ότι πρέπει να αντι-
σταθούμε στο φονι-

κό ηλεκτρομαγνητικό όπλο, 
που διαφημίζουν τα «loby» 
των κερδοσκόπων υπογραμ-
μίζοντας «Είμαστε δίπλα 
σε όποιον εναντιωθεί στον 
θάνατο, που προσφέρει το 
5 G, άλλωστε το ΠΑΚΟΕ 
από το 2000 φωνάζει για το 
ανεξέλεγκτο και επικίνδυνο 
σύστημα του 5G, επειδή η Η 
/Μ ακτινοβολία, που δημι-
ουργεί, αυξάνει τις λευχαι-
μίες κατά 200%. » 

Η προσφυγή πολιτών από 
όλη την Ελλάδα με το αίτημα 
ακυρώσεως κατά των διοικη-
τικών πράξεων με τις οποίες 
δημοπρατούνται συχνότητες 
για το δίκτυο 5ης γενιάς (5G) 
και χορηγούνται δικαιώματα 
χρήσης αυτών των συχνοτή-

των εκδίκαστηκε στην ολο-
μέλεια του Συμβουλίου της 
Επικρατείας στις 14 Ιανουα-
ρίου 2022 με την απόφαση να 
αναμένεται εντός των επόμε-
νων μηνών. 

«Οι λόγοι για τους οποί-
ους προσφύγαμε στο ανώτατο 
ακυρωτικό δικαστήριο έχουν 
να κάνουν με την προστασία 
της υγείας των πολιτών και 
του περιβάλλοντος, που απει-
λούνται από την εγκατάσταση 
και λειτουργία δικτύου 5G σε 
ολόκληρη σχεδόν την Ελλάδα» 
σημειώνει η «Επιτροπή Πολι-
τών Πάτρας για την Προστα-
σία της Υγείας από την Η/Μ 
Ακτινοβολία» η οποία συμμε-
τέχει ενεργά στην πρωτοβου-
λία που έχουν αναλάβει όλες 
οι ελληνικές ομάδες «Stop5G», 
να προσφύγουν στη Δικαι-
οσύνη για να σταματήσουν 

την τοποθέτηση κεραιών 5ης 
γενιάς κινητής τηλεφωνίας. 
Η αίτηση ακυρώσεως κατά 
των διοικητικών πράξεων με 
τις οποίες δημοπρατούνται 
συχνότητες για το δίκτυο 5G 
και χορηγούνται δικαιώματα 
χρήσης αυτών των συχνοτή-
των κατατέθηκε στο Συμβού-
λιο της Επικρατείας στις 23 
Οκτωβρίου 2020 

Σε πρόσφατη μελέτη που 
δημοσιεύτηκε στην εφημερί-
δα «Οίκο-Νομία» του ΠΑΚΟΕ 
περιγράφεται λεπτομερώς η 
επιπτώσεις στον άνθρωπο και 
στο περιβάλλον της τεχνολο-
γίας 5G. 

Συγκεκριμένα όπως είχε 
προειδοποιήσει το ΠΑΚΟΕ, το 
5G θα επιφέρει μια τεράστια 
αύξηση της ηλεκτρομαγνητι-
κής ακτινοβολίας, διότι αντί 
για κεραίες ανά μερικά μίλια 

θα υπάρχουν κεραίες «μικρές» 
μεν αλλά ισχυρές μπροστά από 
κάθε τέταρτο κα έκτο σπίτι και 
αντί για 2. 000 δορυφόρους 
γύρω από τη Γη θα φτάσου-
με περίπου τους 50. 000! με 
τις ανάλογες επιπτώσεις στον 
ανθρώπινο οργανισμό…

«Το αυτονόητο ζητούμε-
νο από όλους τους πολίτες 
των δημοκρατικών κοινωνι-
ών που ζούμε, οι οποίοι νοια-
ζόμαστε για το περιβάλλον και 
την υγεία μας και την υγεία 
των παιδιών μας είναι να μην 
προχωρήσει το 5G έως ότου 
οι υποστηρικτές της αποδεί-
ξουν πέραν πάσης αμφιβολί-
ας ότι είναι 100% ασφαλές για 
την υγεία μας και για το περι-
βάλλον. » σημειώνεται από το 
ΔΣ του ΠΑΚΟΕ. 

Προς πληροφόρηση των 
αναγνωστών τα ασύρματα 

συστήματα 5ης γενιάς, με 
συντομογραφία 5G, είναι βελ-
τιωμένες τεχνολογίες ασύρ-
ματων δικτύων. Από το 2017, 
η ανάπτυξη του 5G διευθύ-
νεται από αρκετές εταιρείες, 
όπως η Samsung, η Intel, η 
Qualcomm, η Nokia, η Huawei, 
η Ericsson, η ZTE. Εκτιμάται 
ότι έως το 2025 στην Ευρώ-
πη μια στις τρείς συνδέσεις 
θα είναι 5G. 

Το 5G έχει απίστευτα υψη-
λές ταχύτητές. Σήμερα το 4G 
φθάνει τα 200 ΜΒ το δευτερό-
λεπτο ενώ το 5G ξεκινάει από 
τα 1000 ΜΒ το δευτερόλεπτο. 
Η μέση ταχύτητα του δικτύ-
ου 5G κυμαίνεται από 150-
200Mbps ενώ του 4G είναι 
στα 23-35 Mbps και η μέγι-
στη ξεπερνάει το 1Gbps, ενώ 
το 4G φτάνει στα 150Mbps. 

Το 5G σχεδιάστηκε για να 

Το 5G… σκοτώνει
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υποστηρίξει τη μεταφορά ακό-
μη πιο μεγάλων ποσοτήτων 
data, αλλά και τη διασύνδεση 
εκατομμυρίων συσκευών, μέσω 
του «Διαδικτύου των Πραγμά-
των» Internet of Things (IoT). 
Ενδεικτικά, έως και 1 εκατομ-
μύριο συσκευές ανά τετ. χλμ. 
θα είναι δυνατόν να συνδε-
θούν μεταξύ τους, εφόσον η 
χωρητικότητα του δικτύου 
θα είναι σχεδόν 100 φορές 
πάνω από το σημερινό ανώ-
τατο όριο. Επίσης η «καθυστέ-
ρηση» στην ανταπόκριση του 
δικτύου (latency) να κινείται 
σε πολύ χαμηλά επίπεδα της 
τάξεως ακόμη και του 1 ms. 

Το δίκτυο 5G χρησιμοποι-
εί κεραίες τεχνολογίας MIMO 
(multiple input, multiple 
output), που έχουν τη δυνα-
τότητα να στέλνουν και να 
λαμβάνουν πολύ μεγάλο όγκο 
δεδομένων ταυτόχρονα σε πολύ 
υψηλές ταχύτητες. 

Το εν λόγω δίκτυο λει-
τουργεί σε μια μπάντα υψη-
λής συχνότητας του ασύρμα-
του φάσματος, κάπου μεταξύ 
30-300 GHz. 

Σε αυτά τα κύματα, η μετα-
φορά δεδομένων πραγματο-
ποιείται σε ιδιαιτέρως υψη-
λές ταχύτητες αλλά βρίσκουν 
ιδιαιτέρως δύσκολο να παρα-
κάμπτουν εμπόδια όπως τοί-
χους και κτίρια. και αναγκα-
στικά θα γεμίσουμε παντού 
με μίνι κεραίες. 

Πολλοί επιστήμονες υπο-
στηρίζουν ότι η προκαλούμενη 
τεράστια αύξηση της έκθεσης 
του πληθυσμού σε ασύρματες 
ακτινοβολίες μπορεί να οδη-
γήσει σε αυξημένο κίνδυνο 
καρκίνου, κυτταρικό στρες, 
αύξηση επιβλαβών ελευθέρων 
ριζών, γενετικές βλάβες, δομι-
κές και λειτουργικές αλλαγές 
του αναπαραγωγικού συστή-
ματος, ελλείψεις στη μάθηση 
και τη μνήμη, νευρολογικές 
διαταραχές και αρνητικές επι-
πτώσεις στη γενική ευημερία 
των ανθρώπων. 

Το ερώτημα που τίθεται 
για το 5G είναι εάν έχει επι-
πτώσεις στην υγεία των πολι-
τών κατά την λειτουργία του 
με τις κεραίες που χρειάζεται 
για να λειτουργήσει. 

Έχει πλέον εδραιωθεί 
παγκοσμίως μια παγκόσμια 
κίνηση κατά του 5G και των 
μικροκυματικών εκατομμυρί-
ων κεραιών του και των 50. 
000 δορυφόρων του στο διά-
στημα. Την κίνηση αυτή υπο-

γράφουν 4. 800 επιστήμονες, 
2. 800 γιατροί, 770 μελισσο-
κόμοι, 2. 000 περιβαλλοντι-
κές οργανώσεις και 180. 000 
πολίτες από 202 χώρες. 

Σκοπός της είναι οι κυβερ-
νήσεις όλων των χωρών του 
κόσμου να σταματήσουν την 
ανάπτυξη του 5G και την μετα-
τροπή του πλανήτη μας σε 
«φούρνο μικροκυμάτων» και 
να εξασφαλίσουν προς τού-
το συναντήσεις με κυβερνη-
τικούς αξιωματούχους και 
παγκόσμιους κυβερνητικούς 
οργανισμούς όπως η Ευρω-
παϊκή Ένωση, τα Ηνωμένα 
Έθνη, και ο Παγκόσμιος Οργα-
νισμός Υγείας. 

ΟΙ αποφάσεις πόλεων ή 
πολιτειών διεθνώς ως προς 
την άρνηση της εγκατάστασης 
δικτύων 5G έως τώρα, δείχνει 
τον δρόμο και για τους υπο-
λοίπους: η Υπουργός Περιβάλ-
λοντος & Ενέργειας των Βρυ-
ξελλών Céline Fremault είπε 
ότι «δεν θα κάνει τον λαό των 
Βρυξελλών πειραματόζωα με 
την εφαρμογή του 5G». Η Φλω-
ρεντία αποφάσισε την εφαρ-
μογή της αρχής της προφύλα-
ξης έναντι του 5G. Περιφέρεια 
της Ρώμης ψηφίζει κατά της 
ανάπτυξης του 5G . Το Βέλγι-
κό υπουργείο περιβάλλοντος 

ανακοίνωσε την αναστολή του 
5G στις Βρυξέλλες. Τέσσερα 
καντόνια της Ελβετίας έχουν 
αρνηθεί το 5G και σε πρόσφα-
τη δημοσκόπηση η πλειοψη-
φία του ελβετικού πληθυσμού 
αντιτάσσεται στην ανάπτυξη 
5Gδικτύων. Ολόκληρες πολιτεί-
ες της Αμερικής έχουν αρνη-
θεί τα δίκτυα 5G για λόγους 
κινδύνου της υγείας. Μελέ-
τη στην Γαλλία αναφέρει ότι 
θα αυξηθεί το αποτύπωμα 
του διοξειδίου του άνθρακα 
λόγω της ανάπτυξης των δικτύ-
ων 5G μεταξύ 2, 7 Mt eqCO2 
και 6. 7 Mt eqCO2 μέχρι το 
2030. Πράγμα που συνιστά 
μια μεγάλη αύξηση σε σχέση 
με το αποτύπωμα του άνθρα-
κα στον ψηφιακό τομέα που 
είναι 15 Mt eqCO2 το 2020. 
Υπάρχουν επίσης και Ρωσικές 
μελέτες που φανερώνουν τις 
επιπτώσεις στην υγεία από την 
η/μ ακτινοβολία και καταγγέλ-
λουν τον Π. Ο. Υ. για μερολη-
ψία της Ομάδας Εργασίας του 
για την Έρευνα των επιπτώσε-
ων στην Υγεία από την Η/Μ. 

Οι αντιδράσεις κατά του 
5G σε πολιτικό, επιστημονι-
κό και τοπικό επίπεδο αυξά-
νονται μέρα με την ημέρα διε-
θνώς, δείχνοντας με τον πιο 
σαφή τρόπο ότι το 5G και το 

ΙοΤ δεν είναι επιλογή των 
πολιτών αλλά μία επιβαλλό-
μενη τεχνολογική οδός, της 
οποίας οι υποστηρικτές της 
δεν έχουν προσκομίσει έως 
τώρα καμία σαφή διαβεβαίω-
ση για την ασφάλεια της τόσο 
για την υγεία της έμβιας ζωής 
στον πλανήτη όσο και για την 
ελευθερία των κοινωνιών όπως 
τις γνωρίζουμε. 

Κατά την εν λόγω Επιτρο-
πή, σύμφωνα με επιστημονι-
κές μελέτες που δημοσιεύτηκαν 
τα τελευταία χρόνια, η πλειο-
ψηφία τους (πάνω από 500 
μελέτες) συνδέει την ηλεκτρο-
μαγνητική ακτινοβολία γενι-
κότερα αλλά και την ακτινοβο-
λία του δικτύου 5G με βλάβες 
στην υγεία του ανθρώπου και 
του περιβάλλοντος. Επίσης, 
εκθέσεις δημόσιων επιστημο-
νικών οργανισμών, διεθνών 
και εθνικών, όπως επίσης και 
κοινοβουλευτικών οργάνων, 
διεθνών και εθνικών στέκο-
νται κριτικά ή αρνητικά απέ-
ναντι στη νέα τεχνολογία 5G. 

Ο λόγοι με τους οποίους 
προσέφυγαν στο ΣΤΕ ελληνι-
κές ομάδες «Stop5G», είναι οι 
παρακάτω:

Παραβιάζεται η οδηγία 
2001/42 για τη στρατηγική 
περιβαλλοντική εκτίμηση διότι 

δεν προηγήθηκε τέτοια περι-
βαλλοντική εκτίμηση πριν από 
την έγκριση των διοικητικών 
πράξεων, όπως το απαιτεί η εν 
λόγω οδηγία. 

Έχουμε παραβίαση της 
θεμελιώδους αρχής της προφύ-
λαξης διότι δεν έγινε η κατάλ-
ληλη μελέτη από την οποία να 
προκύπτει ο βαθμός επικινδυ-
νότητας από την έκθεση στην 
ακτινοβολία των συχνοτήτων 
5G, ώστε να ληφθούν τα επι-
βαλλόμενα μέτρα. 

Παραβιάστηκε το άρθρο 6 
της Διεθνούς Σύμβασης Aarhus 
διότι δεν προηγήθηκε διαβού-
λευση ούτε τέθηκαν στη διάθε-
ση των πολιτών και του κοινο-
βουλίου τα αναγκαία στοιχεία 
για τις επιπτώσεις στην υγεία 
και στο περιβάλλον από τη λει-
τουργία του δικτύου 5G. 

Υπήρξε παραβίαση του 
άρθρου 2 (δικαίωμα στη ζωή) 
και του άρθρου 8 (δικαίωμα 
στο περιβάλλον) της Σύμβα-
σης για τα Δικαιώματα του 
Ανθρώπου διότι η αρμόδια 
κρατική αρχή δεν θέσπισε το 
κατάλληλο πλαίσιο ούτε παρέ-
σχε την κατάλληλη πληροφό-
ρηση στους πολίτες για τις ως 
άνω αναφερόμενες ενδεχόμε-
νες επιπτώσεις. 

Παραβιάστηκαν τα άρθρα 
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6 και 24 της Διεθνούς Σύμ-
βασης για τα Δικαιώματα του 
Παιδιού διότι η αρμόδια αρχή 
δεν έλαβε τα κατάλληλα μέτρα 
για την αποτροπή του κινδύ-
νου ή της απειλής της ζωής 
ή/και της υγείας των παιδιών, 
όπως επιβάλλονταν σύμφωνα 
με τα υπάρχοντα επιστημονι-
κά πορίσματα. 

Παραβιάστηκε το άρθρο 
6 του Διεθνούς Συμφώνου 
για τα Ατομικά και Πολιτικά 
Δικαιώματα διότι η αρμόδια 
αρχή δεν έλαβε τα κατάλλη-
λα μέτρα για την προστασία 
του δικαιώματος στη ζωή από 
ευλόγως προβλέψιμους κινδύ-
νους, σύμφωνα με τα υπάρχο-
ντα επιστημονικά πορίσματα. 

Επίσης να αναφέρουμε 
ότι ο δικαστικός της αγώνας 
εντάσσεται στο ευρύτερο πλαί-
σιο των δικαστικών αγώνων 
που διεξάγονται από πολίτες 
σε πολλά κράτη της Ευρώπης 
(π. χ. Γαλλία, Αγγλία, Ολλαν-
δία, Ιταλία, Αυστρία κλπ) και 
των ΗΠΑ και με τους οποίους 
έχουν δημιουργήσει δίκτυο. 

Την νομική υπεράσπιση 
της αίτησης ακυρώσεως ενώ-
πιον της ολομέλειας ανέλαβε ο 
καθηγητής Γεώργιος Μπάλιας 
ο οποίος με την άρτια αγόρευ-
ση του εξήγησε τους λόγους 
για τους οποίους πρέπει να 
ακυρωθεί ο διαγωνισμός για 
την εγκατάσταση και λειτουρ-
γία 5G. 

Συγκεκριμένα, στο δικαστή-
ριο προβλήθηκε ότι παραβιά-
ζονται από τις εταιρείες που 
προβαίνουν στην εγκατάστα-
ση του 5G:

 H οδηγία 2001/42 για τη 
στρατηγική περιβαλλοντική 
εκτίμηση διότι δεν προηγή-
θηκε τέτοια περιβαλλοντική 
εκτίμηση πριν από την έγκρι-
ση των διοικητικών πράξεων, 
όπως απαιτεί η εν λόγω οδη-
γία, σύμφωνα με τη νομολογία 
του Δικαστηρίου της Ευρωπα-
ϊκής Ένωσης. 

 H θεμελιώδης νομική 
αρχή της προφύλαξης διότι 
δεν έγινε η κατάλληλη μελέ-
τη από την οποία να προκύ-
πτει ο βαθμός επικινδυνότητας 
από την έκθεση στην ακτινοβο-
λία των συχνοτήτων 5G, ώστε 
να ληφθούν τα επιβαλλόμενα 
μέτρα, παρά το γεγονός ότι οι 
περισσότερες επιστημονικές 
μελέτες και οι εκθέσεις του 
ΠΟΥ κάνουν λόγο για σημα-
ντικές αρνητικές επιπτώσεις 
στην υγεία του ανθρώπου και 

στο περιβάλλον . 
H σχετική Ευρωπαική και 

διεθνής νομοθεσία, όπως επί-
σης και εθνικές ρυθμίσεις που 
έχουν να κάνουν:

Με την πληροφόρηση και 
την συμμετοχή του κοινού 
κατά τη διαδικασία λήψης 
απόφασης. Tα Δικαιώματα 
του Παιδιού και την προστα-
σία της ζωής και της υγείας 
του. Tα Ατομικά και Πολιτι-
κά Δικαιώματα γιατί δεν ελή-
φθησαν μέτρα για την προ-
στασία του δικαιώματος στη 
ζωή από ευλόγως προβλέψι-
μους κινδύνους

Yπέρ της προσβαλλόμε-
νης πράξης άσκησαν παρεμ-
βάσεις η Ελληνική Επιτροπή 
Ατομικής Ενέργειας (ΕΕΑΕ), ο 
Υπουργός Επικρατείας και οι 
εταιρείες κινητής τηλεφωνί-
ας Wind, Vodafone, Cosmote. 

Οι βασικές τους θέσεις ήταν 
ότι δεν προκύπτει εύλογος 
κίνδυνος για την υγεία και 
το περιβάλλον, ότι τηρούνται 
χαμηλότερα όρια από τον διε-
θνή μέσο όρο και πάντως ακο-
λουθούν τις κατευθυντήριες 

οδηγίες της Διεθνούς Επι-
τροπής Προστασίας έναντι 
Μη-Ιονιζουσών Ακτινοβολι-
ών (ICNIRP). 

Επίσης η εγκατάσταση των 
νέων κεραιοσυστημάτων τίθε-
ται στην διακριτική ευχέρεια 
των εταιρειών και δεν είναι εκ 
των προτέρων γνωστό πόσα και 
ποια θα είναι αυτά. Συμπερα-
σματικός, δεν χρειάζεται στρα-
τηγική περιβαλλοντική εκτί-
μηση και δεν παραβιάζονται 
οι διεθνείς αρχές και οδηγίες. 

Να συμπληρώσουμε ότι 
στην διάθεση του δικαστηρί-
ου τέθηκαν από τον Γιώργο 
Μπάλια οι πλέον πρόσφατες 
νομικές και επιστημονικές εξε-
λίξεις διεθνώς για το ζήτημα. 
Μεταξύ άλλων οι αποφάσεις:

Του Αρείου Πάγου της Ιτα-
λίας (2013) η οποία έκρινε ότι 
ο οργανισμός ICNIRP είναι 
αναξιόπιστος. Του Ομοσπον-
διακού Εφετείου της Ουάσι-
γκτον (το δεύτερο τη τάξει 
στις ΗΠΑ) της 8ης Αυγούστου 
2021 το οποίο αποφάνθηκε 
ότι τα όρια ακτινοβολίας των 
ΗΠΑ (βάσει των οδηγιών που 

έχουν τεθεί από την ICNIRP) 
είναι αναχρονιστικά και απαι-
τείται νέος σχεδιασμός με τη 
θέσπιση αυστηρότερων ορί-
ων έκθεσης. 

Επίσης η έρευνα (Ιούλιος 
2021) κορυφαίου Γαλλικού 
Ινστιτούτου (Haut Conseil 
pour le Climat) κατά παραγ-
γελία του προέδρου Μακρόν 
το οποίο διαπίστωσε ότι τα 
δίκτυα ασύρματης επικοινω-
νίας 5ης γενιάς θα αυξήσουν 
σημαντικά τις εκπομπές αερί-
ων θερμοκηπίου κάτι που θα 
εντείνει το πρόβλημα της κλι-
ματικής κρίσης. 

Η απόφαση της Αμερικα-
νικής Διοίκησης Αεροπορίας 
(FAA) η οποία αναγνωρίζει ότι 
δημιουργούνται προβλήματα 
στα ευαίσθητα όργανα ελέγ-
χου των αεροπλάνων από τα 
δίκτυα 5G και διαπραγματεύ-
εται εναλλακτικές μεθόδους 
επικοινωνίας(23. 12. 2021). 

Η μελέτη (Ιούλιος 2021) 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
με τίτλο Health Effects of 5G 
στην οποία επισημαίνονται οι 
σημαντικές επιπτώσεις στην 

υγεία του ανθρώπου από την 
έκθεση στην ακτινοβολία 5G. 

5G έχουν οι παρακάτω 
περιοχές στην Ελλάδα:

Αττική, Αιγάλεω, Ανά-
βυσσος, Βάρη, Βούλα, Βου-
λιαγμένη, Βύρωνας, Γλυφά-
δα, Δραπετσώνα, Ελληνικό, 
Καισαριανή, Κέντρο Αθήνας, 
Κερατσίνι, Κορυδαλλός, Λού-
τσα, Μοναστηράκι, Μοσχάτο, 
Νέα Μάκρη, Νίκαια, Παγκρά-
τι, Παραλία Μαραθώνα, Πει-
ραιάς, Πέραμα, Πόρτο Ράφτη, 
Ρέντης, Σχιστό, Θεσσαλονίκη 
ΔΕΘ, Ιπποκράτειο , Καλαμα-
ριά σε κεντρικά σημεία, Κέντρο 
Θεσσαλονίκης, Μενεμένη, Νέα 
Παραλία, Αντίπαρος, Ηράκλειο 
σε κεντρικά σημεία, Καλαμά-
τα σε κεντρικά σημεία, Λάρι-
σα σε κεντρικά σημεία, Μύκο-
νος, Πάρος, Πάτρα σε κεντρικά 
σημεία, Ρόδος σε κεντρικά 
σημεία, Σαντορίνη, Σέρρες 
σε κεντρικά σημεία, Τρίκα-
λα σε κεντρικά σημεία, Χαλ-
κίδα κεντρικά σημεία, Χαλκι-
δική Κασσάνδρα και Σιθωνία 
σε κεντρικά σημεία, Χανιά σε 
κεντρικά σημεία
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Τα παρακάτω είναι δείγμα της 
ανεξέλεγκτης χειραγώγησης 
των πλουτοκρατικών συμφε-

ρόντων όπου δυστυχώς η «Πύλη 
της Κολάσεως», συνεχίζει να εκπέ-
μπει επικίνδυνα τοξικά απόβλη-
τα σε βάρος της υγείας του λαού 
του Τουρκμενιστάν, αλλά και της 
οικονομίας της χώρας εξαιτίας του 
φυσικού πλούτου που χάνεται από 
τα λάθη των υπερασπιστών κομ-
μουνιστών Ρώσων.

Εντολή για την κατάσβεση της 
φωτιάς που καίει εδώ και πέντε 
δεκαετίες!

Ο ηγέτης του Τουρκμενιστάν έδω-
σε σε ειδικούς εντολή να βρουν έναν 
τρόπο να σβήσει η μεγάλη φωτιά που 
καίει εδώ και πέντε δεκαετίες σε 
γιγάντιο κρατήρα φυσικού αερί-
ου, που έχει γίνει γνωστή ως «Πύλη 
της κολάσεως». 

Η κρατική τηλεόραση μετέδωσε 
πλάνα στα οποία ο Γκουρμπανγκού-
λι Μπερντιμουκαμέντοφ λέει σε αξιω-
ματούχους να σβήσουν τη φωτιά στον 
κρατήρα φυσικού αερίου Darvaza, στη 
μέση της τεράστιας ερήμου Karakum. 
Ο πρόεδρος της χώρας ανέφερε ότι η 
φωτιά αυτή πλήττει το περιβάλλον και 
την οικονομία. 

Ο ίδιος είχε δώσει και το 2010 εντο-
λή σε ειδικούς να βρουν έναν τρόπο 
να σβήσει η φωτιά, που καίει από τότε 
που πήγε «στραβά» μια σοβιετική γεώ-
τρηση, το 1971. Σύμφωνα με τον πρό-
εδρο του Τουρκμενιστάν, ο κρατήρας 
«επηρεάζει αρνητικά τόσο το περιβάλλον 
όσο και την υγεία των ανθρώπων που 
ζουν εκεί κοντά». 

«Χάνουμε πολύτιμους φυσικούς 
πόρους, από τους οποίους θα μπορού-
σαμε να εξασφαλίσουμε σημαντικά κέρ-
δη και να τα χρησιμοποιήσουμε για να 

βελτιώσουμε την ευημερία των πολιτών 
μας», είπε και έδωσε εντολή σε αξιω-
ματούχους: «Βρείτε μία λύση να κατα-
σβηστεί η φωτιά!»

Ο εκκεντρικός Berdimuhamedov 
– του οποίου το καθεστώς ανθρωπί-
νων δικαιωμάτων έχει χαρακτηριστεί 
ως ανύπαρκτο – διέταξε τους αξιωμα-
τούχους να σταματήσουν την περιβαλ-
λοντική ζημιά που προκαλεί η συνε-
χής πύρινη λαίλαπα.

Το 2010, ο Berdymukhamedov 
διέταξε ειδικούς να σβήσουν τις φλό-
γες, αλλά το «Στόμα της Κόλασης» δεν 
μπορούσε να σταματήσει να καίγε-
ται. Τρία χρόνια αργότερα, ο ηγέτης 
του Τουρκμενιστάν ανακήρυξε την 
περιοχή γύρω από τον πύρινο κρατή-
ρα φυσικό καταφύγιο, μετατρέποντάς 
τον σε τουριστική παγίδα, με χιλιάδες 
να έλκονται από το φλεγόμενο «Στόμα 
της Κόλασης» κάθε χρόνο.

Ο κρατήρας δημιουργήθηκε το 
1971 κατά τη διάρκεια ατυχήματος 
σε σοβιετική γεώτρηση, που χτύπησε 
υπόγειο σπήλαιο φυσικού αερίου, με 
συνέπεια να πέσει μέσα το γεωτρύπα-
νο και να καταρρεύσει η γη κάτω από 
αυτό. Για να μην εξαπλωθούν επικίν-
δυνα αέρια, οι Σοβιετικοί αποφάσι-
σαν να κάψουν το φυσικό αέριο και 
έβαλαν φωτιά.

Από τότε ο κρατήρας φλέγεται 
και οι παλιότερες απόπειρες κατά-
σβεσης απέτυχαν. Ο κρατήρας, με 
πλάτος 70 μέτρα και βάθος 20 μέτρα, 
είναι δημοφιλής τουριστικός προορι-
σμός στο Τουρκμενιστάν.

Για να αποφευχθεί η δηλητηρίαση 
από αέριο των ντόπιων και των ζώων, 
οι γεωλόγοι το άναψαν – και εξακολου-
θεί να καίγεται.

Πίστευαν ότι η φωτιά θα υποχω-
ρούσε εντός εβδομάδων.

Oι Ρώσοι δημιούργησαν την «πύλη της 
κολάσεως» και μετά την εγκατέλειψαν
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Συνάντηση 
εργασίας του 
ΥφΑΑΤ,  Σίμου 
Κεδίκογλου με τον 
Περιφερειάρχη 
Στερεάς Ελλάδας, 
Φάνη Σπανό

Συνάντηση εργασίας πραγματο-
ποιήθηκε στο Υπουργείο Αγροτικής 
Ανάπτυξης & Τροφίμων μεταξύ του 
Περιφερειάρχη Στερεάς Ελλάδας Φάνη 
Σπανού και του Υφυπουργού Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίμων  Σίμου 
Κεδίκογλου, παρουσία και του Αντι-
περιφερειάρχη Π.Ε. Εύβοιας κ. Γιώρ-
γου Κελαϊδίτη.

Στο πλαίσιο της συνάντησης συζη-
τήθηκε ο σχεδιασμός και η εξέλιξη 
κρίσιμων υποδομών, όπως: Ο συντο-
νισμός των υπηρεσιών του Υπουργεί-
ου Αγροτικής Ανάπτυξης & Τροφίμων 
και της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας 
για το Φράγμα Ψαχνών. Επισημαίνε-
ται ότι το Υπουργείο έχει προβεί σε 
προένταξη του έργου στο πρόγραμμα 
ΥΔΩΡ 2.0, ενώ η Περιφέρεια ολοκλη-
ρώνει την ωρίμανση των απαραίτη-
των μελετών.

Η εξασφάλιση επιπλέον χρημα-
τοδότησης για την ολοκλήρωση του 
Αλιευτικού Καταφυγίου Λιχάδας. Τις 
αμέσως επόμενες μέρες θα υποβληθεί 
σχετικός φάκελος από την Περιφέρεια 
Στερεάς Ελλάδας, ώστε να μπει το νέο 
έργο σε διαδικασία ένταξης στο Επι-
χειρησιακό Πρόγραμμα Αλιείας και 
Θάλασσας του ΥΠΑΑΤ.

Ακόμη εξετάστηκε η προοπτική 
δημιουργίας δημόσιου σφαγείου στη 
Βόρεια Εύβοια και τα μεγάλα οφέλη 
που μια τέτοια δομή θα προσδώσει 
στην ευρύτερη περιοχή.

Tο Υπουργείο Εσωτερικών mε 
έγγραφό του γνωστοποιεί στους 
δήμους και στις Περιφέρειες ότι με 
την υπ’ αρ. 14900/8-2-2021 Κοινή 
Υπουργική Απόφαση των Υπουρ-
γών Ανάπτυξης και Επενδύσεων 
και Περιβάλλοντος και Ενέργει-
ας (ΦΕΚ 466 Β’/8-02-2021, ΑΔΑ: 
ΨΡΤΟ46ΜΤΛΡ-Χ92) εγκρίθηκε το 
«ΕθνικόΣχέδιο Δράσης για τις Πρά-
σινες Δημόσιες Συμβάσεις» προ-
σαρτάται σ’ αυτήν και αποτελεί 

αναπόσπαστο μέρος της.
Για συνεχή και επικαιροποι-

ημένη ενημέρωση για τα θέματα 
των Πράσινων Δημόσιων Συμβά-
σεων (ΠΔΣ), λειτουργεί στην επί-
σημη ιστοσελίδα του Υπουργείου 
Ανάπτυξης kI Επενδύσεων ο ακό-
λουθος σύνδεσμος:

https://www.mindev.gov.gr/%
CF%80%CF%81%CE%AC%CF%
83%CE%B9%CE%BD%CE%B5%
CF%82- %CE%B4%CE%B7%CE%

BC%CF%8C%CF%83%CE%B9%C
E%B5%CF%82- %CF%83%CF%8
5%CE%BC%CE%B2%CE%AC%CF
%83%CE%B5%CE%B9%CF%82/

Σύμφωνα με την ανακοίνω-
ση του, το Υπουργείο, καλεί τους 
Δήμους και τις Περιφέρειες να 
αναρτήσουν στην επίσημη ιστο-
σελίδα τους τον ανωτέρω σύνδε-
σμο με αναφορά στο Εθνικό Σχέ-
διο Δράσης για τις ΠΔΣ.

Επισημαίνεται ότι στους πίνα-

κες Β2 και Β3 του Εθνικού Σχεδί-
ου Δράσης τίθενται σταδιακά για 
όλες τις αναθέτουσες αρχές και τους 
αναθέτοντες φορείς ποσοτικοί στό-
χοι για τη διενέργεια Πράσινων 
Δημόσιων Συμβάσεων σε καθορι-
σμένες κατηγορίες αγαθών, υπηρε-
σιών και έργων δεσμευτικής και μη 
δεσμευτικής εφαρμογής αντίστοιχα 
και καλούνται να συμβάλουν στην 
υλοποίησή τους κατά τα προβλεπό-
μενα για τον φορέα τους.

Μπάνερ για τις Πράσινες Δημόσιες Συμβάσεις  
καλούνται να αναρτήσουν οι δήμοι και οι Περιφέρεις

Πραγματοποιήθηκε από 
τους Οικολόγους ΠΡΑ-
ΣΙΝΟΥΣ η εκδήλωση 

«Κορωνοϊός Τώρα! Από την Α στην 
Ο. Εμβολιασμοί, ενήλικες, έγκυες, 
παιδιά» την Τετάρτη, 5 Ιανουαρί-
ου στο Πνευματικό Κέντρο Νέων 
Μουδανιών Χαλκιδικής διαζώ-
σης και διαδικτυακά. Κεντρικοί 
ομιλητές ήταν η Θάλεια Ρούσ-
σου – Ρευματολόγος, Νοσοκομείο 
Queens, Λονδίνο, Συνεκπρόσω-
πος των Οικολόγων Πράσινων 
στο Ευρωπαϊκό Πράσινο Κόμμα, ο 
Χρήστος Παπαστεργίου – Ακτινο-
λόγος, Νοσοκομείο Παπαγεωργί-
ου, Θεσσαλονίκη, ο Νίκος Καρα-
νταγλής – Παιδίατρος, Πολύγυ-
ρος / Θεσσαλονίκη, και ο Θεοδό-
σιος Αργυρούδης – Γυναικολόγος 
στη Χίο. Τη συζήτηση συντόνισε 
ο Δομήνικος Χρυσίδης – Μέλος 

της Πολιτικής Γραμματείας των 
ΟΠ, Οργανωτικός Γραμματέας 
του Μεσογειακού Δικτύου των 
Ευρωπαίων Πράσινων.

Στην εκδήλωση συζητήθηκαν 
θέματα προέλευσης και εξέλιξης του 
ιού, μέτρων που ελήφθησαν από τις 
αρχές σε διάφορες φάσεις, διαθέσι-
μες θεραπείες και εμβολιασμοί. Απευ-
θυνόμενοι ιδιαίτερα στους «προβλη-
ματισμένους» συμπολίτες μας και 
τις ανησυχίες και ενδοιασμούς που 
φαίνεται να έχουν περί του εμβολι-
ασμού, οι διαπρεπείς ομιλητές ανα-
φέρθηκαν σε ζητήματα ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων και ηθικής, αβεβαιό-
τητας για όσα δεν γνωρίζουμε (ακό-
μη για τα εμβόλια) και βεβαιότητας 
για όσα ξέρουμε πλέον από έρευνες 
και στατιστικά δεδομένα. Μεταξύ 
άλλων συζητήθηκαν διεξοδικά ζητή-
ματα που αφορούν ευπαθείς ομάδες, 

όπως τα παιδιά και τις εγκύους. Κοι-
νός παρονομαστής των ομιλητών 
ήταν ότι μπορεί κάποιοι συμπολί-
τες μας να «κλείνουν τα αυτιά τους» 
στις απαντήσεις που παρέχει η επι-
στήμη, όμως ο κορωνοϊός υπάρχει 
και ο εμβολιασμός είναι το καλύτερο 
όπλο που διαθέτουμε σήμερα. 

«Χρειαζόμαστε ένα ξεκάθαρο και 
δίκαιο σχέδιο για το μέλλον της δημό-
σιας υγεία, ένα ισχυρότερο σύστημα 
υγείας, και να χτίσουμε αντοχές ως 
κράτος, οικονομία και κοινωνία σε 
κρίσεις όπως αυτή της πανδημίας» 
είπε ο Δομήνικος Χρυσίδης, Μέλος 
της Πολιτικής Γραμματείας των Οικο-
λόγων ΠΡΑΣΙΝΩΝ.

Όποιος ενδιαφέρεται μπορεί 
να βρείτε την μαγνητοσκοπημέ-
νη εκδήλωση στον ακόλουθο σύν-
δεσμο: https://www.youtube.com/
watch?v=Rt29cljEipo

«Κορωνοϊός Τώρα!  
Από την Α στην Ο.» εκδήλωση 

στο κέντρο Μουδανιών 
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PAKOE carried out measure-
ments as you can see in the 
tables and diagrams at 6 

Metro stations in Athens.
Given that in all stations except 

the station in Monastiraki the prices 
of suspended particles and especial-
ly PM 2.5 (carcinogenic) far exceeded 
the maximum allowable limits, PAKOE 
hides the alarm bells and points out 
this huge. problem because as you 
read below, these high prices direct-
ly affect the health of citizens and 
especially children. The next moves 
of PAKOE are on the one hand the 
information of the local self-govern-
ment, the region, the Ministry of Envi-
ronment and Energy, and the prose-
cutors of the Supreme Court and the 
Council of State.

The advice to citizens traveling on 
the subway is to wear double masks 
and limit discussions in the subway.

Air pollution is directly linked to 
the impact on human health, as the 
clear correlation of increased concen-
trations of air pollutants with public 
health problems has now been fully 
documented. According to the World 

Health Organization (WHO), it is esti-
mated that every year the premature 
deaths associated with air pollution 
amount to 4.2 people worldwide, with 
health problems such as stroke, heart 
disease, chronic obstructive pulmo-
nary disease, lung. and acute respir-
atory infections (WHO, 2016). 

The OECD predicts that air pollu-
tion can cause 3 to 9 thousand pre-
mature deaths per year by 2060 due 
to the projected increase in its pop-
ulation in urban areas (OECD, 2016). 
In addition, the WHO notes that poor 
air quality affects fetuses (makes pre-
term birth more likely and reduces 
birth weight) and is directly linked 
to problems in the physical and cog-
nitive development of children, while 
children are more affected by pollu-
tion. of the air, since they breathe fast-
er than adults and thus are exposed 
to a larger volume than older people 
(WHO, 2005).

In particular, suspended particles 
(PM) are components of solid and liq-
uid particles with different properties 
and sizes, which can be suspended in 
the atmosphere for long periods of 

time. It is scientifically proven that the 
effects of airborne particles on human 
health depend on their size and com-
position. Particles with a diameter of 
less than 10μm (PM10) and especial-
ly particles with a very small diam-
eter (PM2.5) have an important role 
in the study of health effects, as the 
smaller their diameter the deeper they 
enter the human respiratory system. 
In particular, they can irritate the 
nose and throat, cause asthma, weak-
en the immune system, increase car-
diac susceptibility to infections, air-
way inflammation, acute bronchitis 
or pneumonia, lung cancer, arthritis, 
and arthritis.

For the suspended atmospher-
ic particles with aerodynamic diam-
eter <10μm PM10 there are many 
more stations of YPEKA in operation. 
Exceedances from the WHO 24-hour 
guidelines (50μg / m3) are numerous 
(namely 16% in Athens, 3% in Amfissa, 
12% in Volos, 7% in Heraklion, 16% in 
Thessaloniki, 14% in Ioannina, Laris-
sa and Patras, 13% in Karpenisi, 6% in 
Lamia, 3% in Livadia) while the aver-
age prices for five years are all above 

the directive for long-term limits, ie 
20 μg / m3. It is also pointed out here 
that deviations from the annual aver-
age values are observed when there 
is a small number of measurements, 
otherwise, the deviations range up to 
15%. It is also observed that in the 4 
cities where there are measurements 
for PM2.5 the exceedances of the driv-
er levels for them are many of those 
for PM10. As with PM2.5, while there 
is geographical variation in the great-
er Athens and Thessaloniki area at 
PM10 concentrations, higher values 
are measured than the WHO guide-
lines at all stations.

You can find the 6 Tables of on-
site measurements of air pollutants 
and electromagnetic radiation Ath-
ens - Metro Stations - 22/11/2021 in 
our newspaper, issue 134(November 
2021), page 20, through the following 
link: https://www.pakoe.gr/2021/11/27/

The following measurements were 
made at each of these points: PM2.5 
and PM10 suspended particles, vol-
atile organic compounds (VOCs), for-
maldehyde (HCHO) and electromag-
netic radiation (H/A).

Air 
pollution 
kills
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PAKOE in one of the many 
Press Releases, which it con-
stantly publishes to inform 

the Greek citizens as well as the 
"competent", referred to the prob-
lem of deaths from air pollution 
with the measurements is carried 
out. The press release of Novem-
ber 12, 2021, entitled "Cloud and 
coronavirus competitors in death" 
stated:

1) Average deaths from air pollu-
tion, 10-15 per day, since 1982

2) Average pandemic deaths, 25-30 
per day, from 2019

For years, PAKOE has been pro-
testing, complaining, and writing in 
all directions, about the huge prob-
lem of air pollution in Attica, with the 
photochemical and the smog cloud.

PAKOE was the first independent, 
non-profit, socio-political body that, 
in 1979, discovered the cloud of Ath-
ens and since then continuously meas-
ures the air pollutants that affect the 
health of Athenian citizens.

Recently, he has been carrying 
out continuous measurements, from 
July 2021 until today, and with the 
installation of the ring, he found that 
at the borders of the ring, Alexandra 
- Kifissia, in America square, Koliat-
sou square, Vathis square (as shown 
by the attached table of indicators val-
ues in the period from 20/10/2021 to 
08/11/2021, are three times higher for 
the pollutants PM 2,5, Formaldehyde 
and volatile hydrocarbons are - and 
of course above the limits of 150% 
-200% - of prices between 05/07/2021 
to 20/11/2021.

This suggests that the ring adverse-
ly affected air quality in the aforemen-
tioned areas.

Prices in the center of Athens 
(Omonia - Syntagma) remained sta-
ble, despite the fact that there was a 
decongestion of vehicles.

But the worrying thing is that the 
pandemic, from 2019 until today, gives 
25-30 deaths per day, in contrast to the 
cloud in Athens, which from data and 
studies, from 1982 until today, 214,000 
of our fellow citizens have died.

Of course, the main cause is human 
activities in Athens and not only the 
lack of green, and the deaths are not 
exclusively due to the lack of green 
- for example, Sofia which has 34% 
green, Athens 6.4%, the deaths from 
air pollution are 8 -10 per day-.

Also, in this Press Release, we listed 
measurements of two different dates 
in different parts of Athens.

Table of Indicative Measure-
ment Points from 07/05/2021 - 
20/10/2021 and from 20/10/2021 
- 08/11/2021

• Point 1: Alexandra Square and 
Kifissia, (entrance from Alexandras)

• Point 2: Alexandra Square and 
Kifissia, (100 meters from point 1 to 
North Sofia)

• Point 3: Alexandra Square and 
Kifissia, (100 meters after point 2 on 
North Sofia)

• Point 4: Alexandra Square and 
Kifissia, (100 meters after point 3, 
Kifissias Avenue)

• Point 5: Alexandra Square and 

Kifissia, (100 meters after point 4, on 
Kifissias Avenue)

• Point 6: America Square, inter-
section with Spartis Street

• Point 7: America Square, inter-
section with Nicosia Street

• Point 8: America Square, inter-
section with Mithymnis Street

• Point 9: Square America, trol-
ley stop

• Point 10: America Square, inter-
section with Patision

• Point 11: Koliatsou Square, inter-
section with Sifnou Street

• Point 12: Koliatsou Square, 
intersection with Agiou Louka Street

• Point 13: Koliatsou Square, inter-
section with Kallinikou Street

• Point 14: Koliatsou Square, inter-

section with Patision Street
• Point 15: Koliatsou Square, 

Trolley stop
The following measurements were 

made at each of these points: particu-
late matter PM 2.5 and PM 10, volatile 
organic compounds (VCO's), formalde-
hyde, and electromagnetic radiation.

Then on 6/12/2021, the EUROPE-
AN COMMISSION-GENERAL DIREC-
TORATE OF ENVIRONMENT sent us 
the following letter.

Brussels
via e-mail: pakoe@pakoe.gr
Dear Sir or Madam,
Thank you for your message, of 

November 17, 2021, to Commission-
er Kyriakidou regarding air quali-
ty problems and premature deaths 

Letter to the european union PAKOE reference  
of greece to the european court on air pollution
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in Greece. Your letter was forward-
ed to the Commissioner for the Envi-
ronment, Oceans, and Fisheries, Mr. 
Sinkevičius, who asked me to reply 
on his behalf.

The Air Quality Directives (namely 
Directives 2004/107 / EC and 2008/50 
/ EC) define and set air quality objec-
tives to avoid, prevent or reduce harm-
ful effects on air quality. human health 
and the environment as a whole. These 
targets include limit values, target 
values , and other air quality stand-
ards, including deadlines within which 
these targets must be met, for a total 
of thirteen air pollutants. The guide-
lines stipulate that when the levels 
exceed the limit values or the tar-
get values, and air quality plan must 
be drawn up to address the sourc-
es responsible for the pollution and 
thus to ensure compliance with the 
limit value.

These air quality plans shall spec-
ify appropriate measures to ensure 
that the overrun period is as short 
as possible. 

These plans shall be notified to the 
Commission without delay and no lat-
er than two years after the end of the 
year in which the first exceedance is 
observed. In addition, air quality plans 
should be disseminated to the public. 
It should be noted that the selection 
of appropriate measures, such as traf-
fic restrictions or a greener environ-
ment, is the responsibility of the com-
petent national authorities.

Greece has consistently and con-
sistently exceeded the limit values for 
particulate matter (PM10) and nitro-
gen dioxide (NO2) under the afore-
mentioned EU legislation. It has also 
not taken the appropriate measures 
to make the overrun period as short 
as possible. Therefore, the Commis-
sion considers that the efforts made 
by the Greek authorities were nei-
ther satisfactory nor sufficient and 
has referred Greece to the Court of 
Justice of the European Union in both 
cases of excess.

On 15 November 2021, the Euro-
pean Environment Agency published 
an information note on the effects of 
air pollution on health in Europe. The 
information note presents the latest 
estimates

 European Commission / Europe-
an Commission, 1049 Brussels / Brus-
sels, BELGIUM / BELGIUM - Tel. +32 
22991111 Office: BU-9 04/084 - Tel. 
direct line +32 229-56725

on premature deaths in Europe as 
a whole and by Member State due to 
exposure to the following basic air pol-
lutants: fine particulate matter (PM2,5), 
nitrogen dioxide (NO2), and ozone 
(O3). In 2019 in Greece, for example, 

10,400 premature deaths were due to 
exposure to PM2.5 1.

The EU is currently reviewing the 
Air Quality Directive under the Euro-
pean Green Agreement to better align 
air quality standards with the latest 
World Health Organization recom-
mendations. The open public consul-
tation is in progress from September 
23 to December 16, 2021, and we call 
on all citizens, all organizations, and 
the wider community of stakeholders 
to express their views. If you are inter-
ested in participating in the consulta-
tion, follow the link below2.

Finally, I would like to thank you 
for your commitment and personal 
time in improving air quality.

Yours sincerely,
François WAKENHUT
1 https://www.eea.europa.eu/pub-

lications/air-quality-in-europe 2021/
health-impacts-of-air-pollution (last 
check on 1.12.2021)

2 https://ec.europa.eu/info/law/
better-regulation/have-your-say/
initiatives/12677-Revision-of-EU-Ambi-
ent-Air-Quality legislation/public-con-
sultation El (last check on 1.12.2021)

Signed electronically on 01/12/2021 
15:21 (UTC + 01) Article 11 of Com-
mission Decision C (2020) 4482

We answered them:
Athens 13-12-2021
No. prot.1418
To the EUROPEAN COMMISSION
GENERAL DIRECTORATE OF ENVI-

RONMENT
Zero pollution
Clean air and urban development 

policy
Please note Francois WAKENUT
Mr. WAKENUT
Thank you for the letter you sent 

us on 6/12/2021 through GHINEA 
MARILENA with the email point.

Also, with this letter, we would 
like to point out the following, placed 
in your letter.

1. We would like you to let us know, 
as you mention in the first paragraph 
of your letter if the Greek authorities 
have notified you and when an air 
quality management plan, because 
PAKOE, which has been operating for 
42 years (www.pakoe.gr), has found in 
the last ten years for at least five (5) 
basic parameters (PM10, PM2.5, HCH0, 
TVOC, NOX), the prices exceeded the 
maximum allowable limits.

If the above has happened we want 
you to know if the Greek authorities 
have submitted a series of measures 
to address the problem, and have nev-
er disseminated to the Greek public 
the plans of measures they have tak-
en, as you mention in the second par-
agraph of the letter you sent us.

1. In your third paragraph, you 
inform us that the Greek authorities 
have not taken the appropriate meas-
ures to deal with the pollution reg-
istered by the official authorities and 
that is why the committee has referred 
Greece to the Court of Justice of the 
European Union for the cases referred 
to in the third your statute of limita-
tions cases.

Mr. WAKENUT
Because PAKOE is a non-profit 

organization that for 42 years, deals 
with the problems of the environment 
and especially air and water pollution, 
has 45,000 subscribers, publishes an 
80-page monthly newspaper, which 
distributes free to thousands of read-
ers, which he posts on his website 
with 50,000 readers.

Unfortunately, despite the strug-
gles of 42 years, the response of the 
Greek governments is insufficient, so 
we ask you to help us so that we can 
meet the demands of our members-
subscribers and the Greek people in 
general, who as you know much bet-
ter than us, the effects of air pollu-
tion, burden his health, as well as the 
solution to the problem of climate 
change in general - which we all dis-
cuss but without proposals for possi-
ble solutions.

We hope you will respond to our 
call for help and cooperation with 
you. We are waiting for your imme-
diate reply.

Yours sincerely
For the Board of PAKOE
The president,
Panagiotis Christodoulakis

Attached we send you the latest 
issue of the newspaper of PAKOE, 
entitled "Economy for the Environ-
ment" as well as the profile of our 
organization.

https://www.pakoe.gr/3d-flip-book/
https://www.pakoe.gr/wp-con-

tent/uploads/2021/12/ENGLISH-Pro-
file_02_12_2021.pdf

https://www.pakoe.gr/
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The simultaneous measure-
ment of coronavirus and air 
pollutants is in an experi-

mental stage, in the laboratories 
of PAKOE.

For the past two years, PAKOE has 
been continuously conducting meas-
urements for the air quality outside, 
in the ticket offices, and on the plat-
forms of the metro stations of Athens.

For the results of the measure-
ments, which far exceed the permis-
sible limits, PAKOE has informed the 
competent bodies and the Ministers 
by letters.

But so far, he has not received any 
response.

As a last resort, PAKOE made a 
complaint to the President and Pros-
ecutor of the Supreme Court, hoping 
that the Supreme Authority of Greek 
justice will react by looking into the 
matter so that appropriate measures 
can be taken to protect the health of 
hundreds of thousands of citizens, 
who use the urban railway network.

Analytically, according to the recent 
measurements (11/1/22), it was found 
that the pollution levels of the basic 
parameters listed below exceed two 
or three times the maximum permis-
sible limits, which means that the 
risk to citizens' health has exceeded 
any red line.
1) SYNTAGMA METRO STATION
2) PANORMOU METRO STATION

Because it has been proven that 
the coronavirus coexists and co-exists 
with air pollutants (through interna-
tional studies) for this reason, a sci-
entific team of PAKOE will proceed 
immediately and in an experimen-
tal stage to simultaneously investi-
gate the levels of air pollutants and 
air pollution.

At this point, it is good to cite the 
conclusions of two studies published 
in the prestigious foreign journal "The 
Lancet Planetary Health" on January 
6, where it is reported that about 1.8 
million deaths and almost two mil-
lion cases of asthma are attributed to 
air pollution for in 2019 worldwide. 
As noted by the authors, the need for 
strategies to improve air pollution and 
reduce exposure to harmful emissions 
is ongoing. The most vulnerable are 
the elderly and children.

One study even found that 2.5 bil-
lion people - about 86% of people liv-
ing in urban areas worldwide - are 
exposed to unhealthy levels of par-

ticulate matter. As a result, 1.8 mil-
lion deaths were recorded worldwide 
in 2019.

Another study shows that nearly 
2 million cases of asthma in children 
worldwide are associated with air pol-
lution from nitrogen dioxide (NO2), 
with two in three being in cities.

These findings come at a time 
when the European Commission is 
preparing a legislative proposal to 
revise EU air quality standards to bet-
ter align with the recommendations 
of the World Health Organization 
(WHO), which unfortunately Greece 
from the following letter, it turns out 
he did not realize.

Response letter from 
the european commission

We must also quote the reply let-
ter of the European Commission to 
questions asked by PAKOE, in which 
it confirms that Greece has not taken 
any action or measure to address this 
problem but remains in the wooden 
dialect of the climate crisis.

Research on citizens
In a recent survey (11/11/22) with 

specific questions to the citizens who 
use the metropolitan railway, it was 
found that they have realized the prob-
lem and are worried, but they are com-

pletely uninformed.
The data and the conclusions of 

the research carried out by the asso-
ciates of PAKOE are presented in the 
following text:

"The atmosphere at the docks is 
suffocating" were the words that were 
repeatedly said by metro users when 
asked by PAKOE associates about the 
air quality in the most popular means 
of public transport in the basin.

The questions to the passengers 
of the metro were made in the con-
text of the research carried out by the 
scientific staff of PAKOE at the Met-
ro stations of Panormos, Ampelokipi, 
Evangelismos, Megaron Music Hall, 

The dangerous atmosphere inside the     Athens metro
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The dangerous atmosphere inside the     Athens metro
Syntagma, Monastiraki, and Omonia. 
In the context of the research, PAKOE 
carried out specialized and inviolable 
measurements with its machines, to 
accurately record the level of air pol-
lution.

However, the answers given to the 
special questionnaire given to them 
by the stationmasters, who live a large 
part of their day in the stations, are 
particularly important. Who was not 
sparing in their answers?

In detail ,  the questionnaire 
answered by a total of 25 passengers 
was as follows:

• Do you feel the suffocating atmos-
phere in the subway?

• Do you feel better when you get 
off the subway?

• Do you know if the air pollutants 
here are dangerous to public health?

• How many times a day do you 
use the subway?

• To what extent do you think that 
the metro managers take care of the 
best natural ventilation of the space?

In the first question, the vast major-
ity (22 answers) answered positively 
that the atmosphere in the stations 
is suffocating.

To the second question, whether 
they feel better when they leave the 
stations than one the answers were yes.

Most citizens are unaware of wheth-
er pollutants are dangerous to their 
health. The 18 stated that they do not 
know, while the rest speculate that they 
are dangerous but are not informed 
by a relevant study.

As for the use of the medium: 13 
respondents stated that they use it 
daily. Six that they board once a week, 
four sometimes a month. Finally, two 
rarely answered during the semester.

The largest percentage of respond-
ents - 14 out of 25 - believe that those 
in charge do not care about the quali-
ty of ventilation in the stations. Eight 
stated ignorance and three that the 
company is doing what is necessar-
ily possible.

Five stationmasters (Ampeloki-
pi, Evangelismos, Megaro Mousikis, 
Syntagma, and Monastiraki) answered 
the following questions:

• What are the indicators of nat-
ural ventilation here? How are they 
measured? And who is responsible 
for measuring them?

• Do you feel suffocating the atmos-
phere in here?

• Have you ever seen anyone faint 
because of the atmosphere?

In the first question, the three did 
not know if measurements were ever 
made. While the other two answered 
that they have a vague memory that 
was once measured but they are not 
sure if the body that performed it was 
the company.

The answers to the second question 
were more revealing: "Not only lately 
but in the last decade the atmosphere 
is suffocating." The stationmaster told 
us at Monastiraki station and contin-
ued "I have been working here for sev-
eral years, since 2000 and there is no 
basic ventilation from the micropar-
ticles that come from the movements 
of trains such as. shavings, and any-
thing else that results from the oper-
ation of the station. "

He also stressed that there is a 
big problem with the layout of the 
stations, something that was point-
ed out by three other colleagues. "In 
our offices, there is no ventilation sys-
tem and the windows do not open. 
It is understood that in this way the 
air is burdened more. Passengers are 
very short at the station for an aver-
age of 35 minutes. We are here for 
hours. "We have a serious problem 
and something needs to be done with 
our offices," he told us.

On the same wavelength, his col-
league at the "Megaro Mousikis" sta-
tion answered us, saying "the situa-
tion in the stations, as well as in the 
stations we work in, is not ideal, but 
also worse than before. "Something 
that is not happening at the stations 
that have been inaugurated recently, 
because they were designed different-
ly." He believes that the stations are 
now worn out and need renovation, 
both because of their age and because 
they are closer to the center of Ath-
ens so they are more crowded.

"Think of all the debris and pollut-
ants that come here." The stationmas-
ter of the Ampelokipi station told us, 
pointing to his office, who considers 
it to be burdensome lately.

As for whether they have experi-
enced fainting episodes, passengers 
as a whole answered that it was min-
imal during his many years of expe-
rience. But no one could say for sure 
their reasons. As the stationmaster in 
Ampelokipi characteristically told us, 
"Due to overcrowding, at times when 
the passengers are one on top, there 
are incidents of fainting. But also in 
individual cases. But I cannot attrib-
ute the factors that led to it.

PAKOE has repeatedly 
from 1985 until today has 
denounced in the neighbor-

ing Municipalities of Piraeus the 
illegal and dangerous for pub-
lic health "BAZAAR" in Schisto.

Apart from the fact that it has been 
installed in an area where "alleged-
ly" a landfill has been restored, its 
composition and especially the ani-
mals that are sold are out of control.

On the occasion of the pandem-
ic last August, a scientific team of 
PAKOE had carried out inspections 
and had found infected birds uncon-
trollably without import documents 
and others alive with various dis-
eases and on the other hand ille-
gal trafficking of food products, the 
fact was reported to us, police and 
the district the actions taken for this 
unacceptable situation.

Despite the fact that four times, 
recent state teams have carried out 
inspections, in this particular "bazaar", 
nevertheless, the "king" of the bazaars 
lives and reigns.

PAKOE believes that this bazaar 
MUST BE CLOSED.

Below is a post that describes us, 
one of the many policy interventions.

 Schisto Bazaar: Seizure of hun-
dreds of wild birds in a forest-police 
operation.

A joint operation of the forest 
and police authorities to combat 
the illegal trafficking of wild birds 
was organized on Sunday morning 
in the open market of Schisto, under 
the coordination of the Ministries of 
Environment & Energy and Citizen 
Protection, with the assistance of the 
Ranger and Hunting Organizations.

In the operation were confiscated 
256 goldfinches, 100 logos, 32 scare-

crows, 17 facets, six flowers, five sir-
lootsichlona, three duties, two azaleas, 
two tourlias, and a mountain duck-
ling, which were transferred to the 
premises of the Wildlife Protection 
Association veterinary examination, 
to be properly fed and to recover, so 
that they can soon be released into 
their natural environment. Those 
birds that need care, will remain 
further in the facilities of the asso-
ciation. Violators will be brought 
to justice to be given the responsi-
bilities provided by the forest code. 
According to RIS, for years the Pub-
lic Authorities have been known for 
the illegal trapping with glues and 
rods and then the illegal purchase 
and sale of wildlife species, mainly 
small "song" birds in open-air mar-
kets or via the Internet. 

"The political leadership of the 
two ministries are determined to 
eliminate any illegal activity," he 
said. In a statement, the Deputy 
Minister of Environment and Ener-
gy, George Amyris, noted that "wild-
life species are not intended to live 
trapped in cages but free. "Trapping 
and trafficking them in the open-air 
markets or through e-commerce is 
an illegal activity, which the two 
Ministries of Environment and Citi-
zen Protection have decided to crack 
down, in cooperation with the forest-
ry departments, the hunting organ-
izations, the animal welfare organi-
zations, and the citizens.". 

The action was attended by sen-
ior officers of the Greek Police and 
two DIAS teams, eight forest offi-
cials from the RIS and the local For-
est Service, as well as nine-game 
rangers of the Hunting Federation 
of Central Greece.

THE "BAZAAR" IN SCHISTO  
IS ILLEGAL AND DANGEROUS 
FOR PUBLIC HEALTH
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Another case in which 
PAKOE was acquit-
ted for the ump-

teenth time. In our effort 
to highlight the problems 
of the region of Evia, we 
again encountered obsta-
cles from local political 
leaders. However, the non-
existent accusations and 
the defamatory expressions 
against us were formulat-
ed only to create impres-
sions, which is why they 
ended up falling into the 
void with justice condemn-
ing our critics to compen-
sation.

The final court decision 
issued, according to the fol-
lowing, fully justified PAKOE, 
both substantially and morally, 
which for 42 years, has been 
highlighting environmental 
problems and revealing the 
interests of politicians and 
businessmen at the expense 
of the environment, health, 
citizens and dares to express 
and act for social benefit.

Specifically:
PAKOE in June 2016 

launched research on the suit-
ability of bathing water and 
drinking water in selected 
locations and beaches of Evia. 
On 20-6-2016 we asked in a 
letter from the Municipality 
of Chalkida for its assistance 
in organizing an information 
and entertainment event, con-
sisting of assistance in provid-
ing space and financial sup-
port with 2,400 euros, and in 
the context of the event, the 
results of our research would 
be announced. about the suit-
ability of the water (swim-
ming and drinking water) 
that we would carry out in 
the meantime, emphasizing 
that the event is not related 
or depends on the results of 
the measurements that we 
would do. The Municipali-
ty stated that it is unable to 
undertake the partial cover-
age of the cost of the event, 
which was finally scheduled 
for 7/15/2016. Meanwhile, 

PAKOE carried out the sam-
pling for both the suitabili-
ty of the bathing water and 
the drinking water, as it had 
planned. Of the 15 beaches in 
Evia that we sampled, 6 were 
deemed unsuitable for swim-
ming, while unsuitable for 
how much water was found 
in Eretria and in the area of 
Psachna. These results were 
published in the Press Release 
number 155 / 30-06-2016 that 
we issued, as we always do.

Immediately, the former 
Deputy Mayor of Chalkida, 
Mrs. Lillian Zlakoni, published 
the following announcement 
on her personal Facebook page: 
"PAKOE operated in retaliation 
in the Municipality of Chalki-
da because it refused to hold 
an event at the round cost of 
several thousand euros!! Thus, 
lightly possessed by feelings 
of rejection and revenge, X, the 
person in charge of the event, 
made the specific announce-
ments about the unsuitabil-
ity of the seas in our Kal-
likratikos Municipality!! The 
proposal of PAKOE and the 
requirements both in mate-
rial and financial coverage 
and financing for the needs 
of the event, at the disposal 
of anyone who requests it!! 
Our seas meet all the condi-

tions to have blue flags which 
are waving again for the sum-
mer, as long as certified lab-
oratories, after all the proce-
dures have been done, give 
the permission for their post-
ing!! Good bathrooms with-
out fear!! Let the blackmail-
ers have their fear with their 
statements and behaviors! "

In addition, the former 
Deputy Regional Governor 
of Central Greece, Mr. Fanis 
Spanos, posted the following 
announcement on his personal 
Facebook page: "The announce-
ment of PAKOE about the 
alleged unsuitability of the 
coasts of Evia is inappropri-
ate, misleading and unscien-
tific. It will be announced later 
in the day to restore the truth 
and highlight the errors in 
the post. Take a bath togeth-
er and read our announce-
ment at noon ".

Following these, PAKOE 
could not sit idly by and filed 
a lawsuit against the Munic-
ipality of Chalkida, Lillian 
Zlakoni as Deputy Mayor of 
Chalkida and Fanis Spanos 
as Deputy Regional Gover-
nor of Central Greece before 
the Athens Magistrates' Court 
thousands (5,000.00) as com-
pensation due to moral dam-
age for the above defamatory 

posts on their personal Face-
book page that clearly con-
cerned PAKOE.

On 04.04.2019, the final 
decision No. 1041/2019 of the 
Athens Magistrates' Court was 
issued on the above lawsuit, 
which partially accepted the 
lawsuit of PAKOE and ruled 
that Deputy Mayor Mrs. Lil-
lian Zlakoni, in her capacity 
of President of the residence 
in Chalkida NPDD "Munici-
pal Organization of Sports, 
Culture and Environment of 
Chalkida (D.O.AP.PE.X.) actu-
ally made a defamatory post 
on its personal Facebook page 
concerning PAKOE and for 
this reason, it must compen-
sate PAKOE with the amount 
of 2,000 euros as well as to 
make a remedial post of this 
insult on her Facebook account 
and prohibits this insult in the 
future. For the Municipality of 
Chalkida and for the Deputy 
Regional Governor, the above 
Court ruled that the former 
is not involved in the above 
defamatory post of the Dep-
uty Mayor as it was judged 
that it did not function as a 
body of the Municipality but 
as president of the Munici-
pality of Chalkida. Of Culture 
and Environment of Chalkida 
(D.O.AP.PE.X.), and the second 

was judged that his legal state-
ment did not have the charac-
teristics of defamation, defa-
mation, or insult and that in 
any case any post was made 
out of justified interest and 
from its institutional posi-
tion, in order to reassure the 
citizens of its region.

Since then, the Deputy 
Mayor, although she filed 
an appeal, has never identi-
fied her.

Finally, in December 2021, 
PAKOE reached a text of a joint 
agreement with Ms. Zlakoni, 
agreeing to limit its claim to 
the amount of 2,000 euros, 
waiving - essentially giving 
- interest and court costs.

With the signing of this 
privacy agreement and the 
payment by the former Deputy 
Mayor of the above amount, 
the dispute is considered to 
be over for both parties, and 
PAKOE again feels justified 
towards all those who are 
convinced that they can act 
unharmed. And this deci-
sion, like others in the past, 
strengthens our faith in what 
we have been doing for 42 con-
secutive years, which is noth-
ing more than protecting the 
environment, highlighting its 
problems, and informing citi-
zens about these issues.

PAKOE was justified again PAKOE dispute with 
former deputy mayor of the municipality of chalkida

The court compensated PAKOE two thousand euros which were paid to us by Ms. Zlakoni.
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Σ’ ΑΥΤΑ ΠΟΥ ΒΛΕΠΕΙΣ 
ΓΙΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΣΤΡΟΦΗ 
ΤΟΥ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ

ΟΤΑΝ ΟΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΕΣ ΠΡΟΚΑΛΟΥΝ ΚΑΡΚΙΝΟ
ΟΤΑΝ ΤΑ ΣΚΟΥΠΙ∆ΙΑ ΓΙΝΟΝΤΑΙ ΕΦΙΑΛΤΗΣ 

ΟΤΑΝ ΤΑ ΝΕΡΑ ΥΠΟΒΑΘΜΙΖΟΝΤΑΙ 
ΚΑΙ Η ΧΡΗΣΗ ΤΟΥΣ ΕΙΝΑΙ ΕΠΙΚΙΝ∆ΥΝΗ

ΟΤΑΝ ΟΙ ΑΚΤΙΝΟΒΟΛΙΕΣ ΒΟΜΒΑΡ∆ΙΖΟΥΝ 
ΑΝΕΞΕΛΕΓΚΤΑ ΤΟΥΣ ΕΓΚΕΦΑΛΟΥΣ ΜΑΣ

ΟΤΑΝ Ο ΘΟΡΥΒΟΣ ΜΑΣ ΚΟΥΦΑΙΝΕΙ 
↘ ΚΑΙ Η ΠΟΛΙΤΕΙΑ Α∆ΙΑΦΟΡΕΙ ΕΓΚΛΗΜΑΤΙΚΑ
↘  Η ΜΟΝΑ∆ΙΚΗ ΣΟΥ ΑΣΠΙ∆Α ΣΤΗΝ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΙΚΗ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ  

ΜΕ ΠΡΩΤΟΓΕΝΗ ΣΤΟΙΧΕΙΑ ΕΙΝΑΙ ΤΟ ΠΑΚΟΕ.
↘ ∆ΩΣΤΟΥ ΤΗ ∆ΥΝΑΜΗ ΝΑ ΣΤΑΘΕΙ ∆ΙΠΛΑ ΣΟΥ, 
↘ ∆ΙΕΚ∆ΙΚΟΝΤΑΣ ΜΑΖΙ ΣΟΥ ΤΟ ΑΥΤΟΝΟΗΤΟ ∆ΙΚΑΙΩΜΑ

ΟΧΙ ΓΙΑ ΑΠΛΗ ΕΠΙΒΙΩΣΗ ΑΛΛΑ ΓΙΑ ΖΩΗ.

ΟΝΟΜΑΤΕΠΩΝΥΜΟ: ………………………………………………………………………………………………………………………………………..…………………

∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ: …………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

ΤΗΛΕΦΩΝΟ – E-MAIL: ……………………………………………………………………………………………………………….………………………………………

ΣΥΝ∆ΡΟΜΗ:  □10    □20     □30    □50

ΣΥΜΠΛΗΡΩΣΕ ΤΟ ΚΟΥΠΟΝΙ ΚΑΙ ΣΤΕΙΛΕ ΜΑΣ ΤΗ ΣΥΝ∆ΡΟΜΗ ΠΟΥ ΜΠΟΡΕΙΣ 

ΣΙΓΟΥΡΑ ΘΑ ΠΙΑΣΕΙ ΤΟΠΟ!!! ↘

ΠΑΝΕΛΛΗΝΙΟ ΚΕΝΤΡΟ ΟΙΚΟΛΟΓΙΚΩΝ ΕΡΕΥΝΩΝ (ΠΑ.Κ.Ο.Ε.)
ΚΕΚ ΠΑΚΟΕ

ΟΙΚΟΣΥΣΤΗΜΑ ΕΛΛΑΣ, ΟΙΚΟΕΝ, ΟΙΚΟ-ΓΗ

Στη διεύθυνση: Νικολάου Φλώρου 8, 115 24 Αθήνα ή µε Fax στο 210 810 1609
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PAKOE, once again, 
finds from the com-
plaints of the resi-

dents, that the design-con-
struction companies - such 
as TERNA, do not count 
either institutions or insti-
tutional bodies, to serve 
their interests.

In this case, they did not 
respond to the Ministry of 
Environment, for the actions 
they had to take, for the prop-
er operation of their danger-
ous and toxic unit in Mantou-
di, Evia.

The company TERNA 
LEFKOLITHOI SA, operates 
with an Environmental Terms 
License and an Operation 
Approval License, the terms 
of which do not comply with 
the provisions. / Φ14 / 3292)

14/12/2021 email M. Argy-
rokastritis: relevant documents 
with the pollution caused by 
TERNA LEFKOLITHI SA in 
Mantoudi, Evia

BACKGROUND OF THE 
CASE

26/3/2021: Submission of an 
annual report on environmen-
tal conditions for the year 2020

(report attached).
24/9/2021: Residents Com-

mittee after a strong stench 
found,

holds a meeting with the 
Mayor of Mantoudi.

1/10/2021: Letter of the 
Mayor Mantoudi to the Region 
of Sterea

Greece, to which it noti-
fies the existing environmen-

tal problem
air pollution measurements.
08/10/2021: with the no. 

8576 & 8595, the Mayor of 
Mantoudi asks from

The region the installation 
of a system of measurement 
of air pollutants

of TERNA SA
An inspection has already 

been requested by the Depart-
ment of Development of the 
Region & a separate autopsy 

by the Environment Service 
(the results are expected)

08/10/2021: The Mayor, 
addressing the competent pub-
lic services, requests the annu-
al reports of pollutants, for 
which RIS responds that he 
has never received any report 
from TERNA SA.

19/10/2021: TERNA LEFKO-
LITHOI SA with the no. 10392 
letter provides data of the 
results of the measurements 

of the measurement system 
and continuous recording at 
the exhaust of the rotary kiln.

3/12/2021: Carrying out an 
autopsy in the company TER-
NA LEFKOLITHI SA Meeting 
of a representative of the Envi-
ronment Department of the 
Region with a citizens' com-
mittee will take place after 
16/12/2021

Relevant documents:
1. Operating license deci-

sions of the company 35857 
/ 222844pe / 14.02.2018 & 
1068/14/3292 / 12.03.2019

2. Response to a request for 
information regarding the envi-
ronmental reports of the com-
pany (RIS / ENE / 94571/63977 
/ 20.10.2021)

3. Inquiry to the Region of 
Central Greece 14.11.20214. 
Carrying out an autopsy in the 
company TERNA LEFKOLITHI 
SA (7041/266306 / 6.12.2021)

TERNA LEFKOLITHI SA: THE AUTHORITY  
IN ITS GREATNESS IN MANTOUDI, EVIA

PAKOE two years ago, when COSCO started its 
illegal activity in co-government with ΟLP AE, 
the first port of our country, which refers to the 
deepening of the seabed for the construction of a 
huge pier that welcomes cruise ships.

From this dredging, millions of cubic meters 
of dredges containing dangerous and toxic heavy 
metals were transported within breathing distance 
to the surrounding coasts of Piraeus - PAKOE at 
the end of 2020 had denounced this illegal activity 
with measurements proving the toxicity of dredges.

However, the illegality that started during 

SYRIZA (2018-2019) and continued during the 
government of ND, now all the moves - after two 
years - are too late for criticism. All that remains is 
immediate action to impose precautionary meas-
ures with pressure from residents and other bod-
ies to stop the work.

THE QUESTIONS THAT ARISE ARE TIME 
AND NEED AN IMMEDIATE ANSWER FOR 
THE ACTIONS BEFORE THE DEEPENING AND 
AFTER IT.

1. HOW DO YOU ASSESS THE CONCEPT OF 
CLIMATE CHANGE WITH SUCH ARBITRARY 

AND ILLEGAL ACTIONS AT THE EXPECTATION 
OF THE ENVIRONMENT AND PUBLIC HEALTH?

2. THE CANDY OF CLIMATE CHANGE THAT 
YOU HAVE CONTINUOUSLY LITTLE GOVER-
NORS AND ALL OF YOU SYSTEMIC LEADERS, 
SHOULD YOU INFORM YOU?

3. BEHIND THE PAPERS (Strategic studies 
of EIA, STE, regional councils, etc.) THERE IS 
ALSO THE HUMAN FACTOR OF THE POWER, 
WHO DOES NOT MEAN, WITH THE DOLLARS. 
HOW AFTER ALL THIS, WILL YOU ANSWER 
THE CITIZENS?

PROFOUND INTEGRATION COSCO, OLP AE, SYRIZA GOVERNMENT



ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ / 79#136 • ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΣ 2022

Π Α Κ Ο Ε

ΠΑΚΟΕ 42 ΧΡΟΝΙΑ
ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ

Μετά από τόσα χρόνια λειτουργίας το ΠΑΚΟΕ διαθέτει πρότυπα
και πιστοποιηµένα χηµικά και µικροβιολογικά εργαστήρια.

Έτσι έχει τη δυνατότητα να πραγµατοποήσει µετρήσεις για:  

ΑΤΜΟΣΦΑΙΡΙΚΗ ΡΥΠΑΝΣΗ
(Σε επαγγελµατικούς αλλά και βιοµηχανικούς χώρους)

ΜΕΤΡΗΣΕΙΣ ΠΟΙΟΤΗΤΑΣ ΝΕΡΟΥ

ΜΕΤΡΗΣΕΙΣ ∆ΙΑΦΟΡΩΝ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

ΜΕΤΡΗΣΕΙΣ ∆ΙΑΦΟΡΩΝ ΑΚΤΙΝΟΒΟΛΙΩΝ
(Ιδιαίτερα της ηλεκτοµαγνητικής ακτινοβολίας από ηλεκτρονικούς 
υπολογιστές, κεραίες τηλεόρασης και κεραίες κινητης τηλεφωνίας)  

Νικολάου Φλώρου 8, 115 24 Αθήνα
 Τηλ: 210 810 0804-805, 210 723 0505 • Fax 210 810 1609

Email: pakoe@pakoe.gr, www.pakoe.gr
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ΚΑΙ ΣΥΝΕΧΕΙΑ ΓΙΑ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ
ΧΩΡΙΣ ∆ΙΑΠΛΕΚΟΜΕΝΟΥΣ 

για καλύτερη

ποιότητα zωής

ΠΑΝΕΛΛΗΝΙΟ 
ΚΕΝΤΡΟ 

ΟΙΚΟΛΟΓΙΚΩΝ 
ΕΡΕΥΝΩΝ

ΓΙΑ ΝΑ ΣΩΣΟΥΜΕ ΟΤΙ ΕΧΕΙ ΑΠΟΜΕΙΝΕΙ


